
فاصله نجومی
 بررسی 10سال مزد و معیشت کارگران در دهه90  

دهه ای که  رهبرمعظم انقلاب  از آمارهای اقتصادی  آن ناخرسند بودند

چرا زندگی مجازی برایمان جذاب تر است؟
بررسی دیدگاه های کارشناسان درباره قرار گرفتن ایران در رتبه ششم اعتیاد به موبایل

 »نمور«
روی خط حاشیه

 مذاکرات هسته ای
از وین تا مونیخ

اینترنت چرا 
کند است؟

 هشدار قرمز 
برای مرکبات شمال

 پایان غم انگیز
یک بخشش

یک اظهارنظر جنجالی، انبوهی 
واکنش و حاشیه را به همراه آورد

تأکید رئیس جمهور بر 3شرط 
برای هرگونه توافق در وین

وزارت ارتباطات روی سرعت 
تاکید دارد اما  مشکلات 
پارامترهای کیفی شبکه 

ارتباطی کشور هم این روزها 
باعث اعتراض کاربران شده است

 مردی که 18سال زندانی بود 
 پس از شنیدن خبر نجات

 از چوبه دار سکته کرد و فوت شد

500هزارتن محصول تولید 
 مازندران  در  خطر تبدیل شدن 

به ضایعات  قرار دارد
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نگاه یادداشت
حنیف غفاری؛  کارشناس مسائل سیاسی سردار حسین رحیمی؛ فرمانده نیروی انتظامی تهران بزرگ

اخبار و مستندات موجود نشان دهنده رسیدن مذاکرات 
وین به نقاط حساس و تعیین کننده ای است. مذاکرات در 
آخرین روزهای خود قرار دارد. اکنون درست در زمانی قرار 
داریم که واشنگتن باید »تصمیم نهایی« خود را در موارد اختلافی اتخاذ کند تا پرانتزهای 
مهم باقیمانده نیز بسته شود. نکته مهم دیگر اینکه اگر حتی یک اختلاف بر سر مولفه های 
کلان یعنی رفع عملیاتی تحریم ها، راستی آزمایی و ارائه تضمین درخصوص آینده توافق 
هسته ای باقی بماند، مذاکرات به توافق ختم نخواهد شد. در این میان نکاتی وجود دارد که 

لازم است مدنظر قرار گیرد:
نخست اینکه، بازی در آخرین روزهای مذاکرات وین به مراتب نسبت به روزهای قبل 
پیچیده تر شده است. بخشی از این پیچیدگی مربوط به ماهیت غرب و بخشی دیگر، 
مربوط به تقسیم وظیفه ای است که میان واشنگتن و تروئیکای اروپایی در مذاکرات 
وین صورت گرفته است. در بعد ماهوی، آمریکا و 3کشــور فرانسه، آلمان و انگلیس 
جملگی طی دهه های گذشته و اخیر هیچ گاه تابعی از تعهدات خود در نظام بین الملل 
نبوده و رویکرد آنها نسبت به اکثر پدیده های جاری در حوزه روابط بین الملل اقتضایی 
و ابزاری بوده است؛ از این رو تا زمانی که واشنگتن و تروئیکای اروپایی به صورت رسمی، 
تمام عیار و عملیاتی وعده هایی که تاکنون در مذاکرات وین داده اند را اعلام و تضمین 
نکنند، نمی توان از احیای برجام سخن به میان آورد. تقسیم وظایف صورت گرفته میان 
آمریکا و 3کشور فرانسه، انگلیس و آلمان نیز در روزهای آخر مذاکرات نمود بیشتری 
پیدا کرده است. این تقسیم وظایف، معطوف به نقش های متنی و فرامتنی هریک از 
بازیگران پای  میز مذاکره است. فرانسوی ها در این معادله تلاش می کنند تا با ارسال 
سیگنال های سلبی و تأکید مبالغه آمیز درخصوص مولفه ای به نام »از دست رفتن زمان 
به علت اصرار ایران بر خطوط قرمز«، زمینه را جهت امتیازگیری واشنگتن از تهران 
فراهم کنند. 2کشور آلمان و انگلیس نیز در این معادله نقش آفرینی خود را براساس 

ترکیبی از دستورهای کاخ سفید و خواسته های رژیم صهیونیستی ایفا می کنند.
نکته دوم اینکه، رسانه های غربی به دستور سیاستمداران خود، از هم اکنون جنگ بر سر 
»گزاره برگ ها« را در قبال توافق احتمالی کلید زده اند. گزاره برگ )فکت شیت(، سند 
یا تصویری است که طرف های یک توافق درخصوص کلیات و جزئیات آن به مخاطبان 
بین المللی و داخلی خود اعلام می کنند؛ به عنوان مثال، اخیــرا خبرگزاری رویترز 
مدعی شده است به سند 20صفحه ای توافق ایران و 1+4 دست پیدا کرده و آزادشدن 
زندانیان آمریکایی و اروپایی را از ایران بخشی از توافق خوانده است! این درحالی است 
که آزاد شدن زندانیان جزئی از توافق وین نبوده و در پروسه ای جداگانه درحال بررسی 
است. فراتر از آن، این رسانه مدعی تعلیق غنی سازی بالای 5درصد در ایران در ازای 
آزادسازی 7میلیارد دلار از اموال بلوکه شده کشورمان شده که قطعا نوعی تصویرسازی 
ناقص و بسیار جزئی از ستانده های ما در وین محســوب می شود. با نزدیک شدن به 
روزهای پایانی، باید منتظر تحریم ها و تصویرسازی های بیشتری درخصوص مذاکرات 
بود. همانگونه که مشهود است، میان سیاستمداران، دیپلمات ها و رسانه های غربی در 
این منظومه عملیاتی –تبلیغاتی هماهنگی کاملی وجود دارد؛ موضوعی که باید در مدار 

رصد و اقدام دستگاه دیپلماسی و سیاست  خارجی کشورمان قرار گیرد.
نکته سوم اینکه، تکمیل پیشرفت های به وجود آمده در مذاکرات وین در گروی عبور 
رسمی آمریکا و تروئیکای اروپایی از »برجام تعهدمحور« و تن دادن آنها به »برجام 
تضمین محور« است؛ هرچند نشــانه های این گذار در مذاکرات ادوار اخیر به چشم 
می خورد، اما براســاس یک قانون اعلامی، تا زمانی که برســر همه موضوع ها توافق 
صورت نگیرد، عملا برسر هیچ چیز توافق حاصل نشده است. اصرار ایران بر خطوط قرمز 

عملیاتی، حقوقی و فنی خود در مذاکرات سبب شده است تا 
واشنگتن به صورت ناخواسته از »احیای بی خاصیت و ظاهری 

برجام« که هدف اولیه کاخ سفید و متحدان اروپایی آن بود، دور شود. اکنون این روند 
باید با »پذیرش و پایبندی نسبت به برجام تضمین محور« تکمیل شود. 

اجرای طــرح »انضباط بخشــی موتورســواران«  از 
30بهمن در 100 نقطه از پایتخت آغاز شده که هدف از 
اجرای این طرح کاهش تخلفات موتورسیکلت سواران 
و افزایش رضایتمندی عمومی است؛ متأسفانه اکثر موتورسیکلت سواران با تعدی 
از قانون، به رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی پایبند نیستند و گویا زیر پا گذاشتن 

قوانین در میان راکبان این وسیله نقلیه، تبدیل به عرف شده است.
حرکات مخاطره آمیز، حرکت در خلاف مسیر، عبور از پیاده رو، تخلفات مربوط به 
پلاک )پلاک مخدوش، پوشش پلاک و فاقد پلاک(، عبور از خط ویژه، عبور از چراغ 
قرمز، حمل بارهای نامتعارف و رانندگی بدون گواهینامه ازجمله تخلفاتی اســت 
که در طرح »انضباط بخشی موتورسواران« با جدیت دنبال شده و پلیس، مأمور به 

اعمال قانون است.
استقرار تیم های ویژه پلیس در یکصد نقطه از تهران و تمهیدات صورت گرفته، آن 
هم در روزهای پایانی سال، مؤید این معناست که پلیس برای پاسخگویی به مطالبه 
بحق مردم که همانا برقراری نظم و انضباط در رفتارهای ترافیکی موتورسواران است، 
با جدیت ورود کرده و قرار است با مشارکت راکبان موتورسیکلت های متخلف، نظم 
و انضباط به شهر بازگردد؛ در واقع طرح حاضر، تکمیل کننده طرح »موتوریار« است 
که پیش از این توســط پلیس راهور تهران بزرگ اجرایی شد و نتایج ارزشمندی 
به همراه داشت، اما در این طرح موتورها به پارکینگ منتقل نمی شوند؛ 12ساعت 

توقیف شده و پس از پرداخت جریمه به صاحبان شان بازگردانده می شوند.
طرح »انضباط بخشی موتورسیکلت ســواران« در بندهای فوق اجرایی می شود تا 
همزمان با نزدیک شدن به ایام پایانی سال و روان سازی  ترافیک، شاهد ارتقای نظم 
و امنیت در رفت وآمد شهروندان باشیم. یکی دیگر از موضوعات مهم در اجرای طرح 
»انضباط بخشی موتورسواران« شناســایی موتورسیکلت های مسروقه و مجرمانی 
که از طریق این وسیله نقلیه مبادرت به سرقت می کنند، است. متأسفانه هم اکنون 
اکثر ســرقت های خرد به خصوص به روش قاپیدن ماننــد کیف قاپی، موبایل قاپی 
و...، توسط موتورسیکلت انجام می شــود و در واقع این وسیله نقلیه تبدیل به آلتی 
مجرمانه شده است. سرقت موتورسیکلت و استفاده از این وسیله نقلیه برای اهداف 
شوم تبهکاران موجب شده یکی از مهم ترین اهداف اجرای طرح »انضباط بخشی 

موتورسیکلت سواران«، شناسایی اینگونه موتورها و مجرمان باشد.
پاسخگویی به مطالبه مردم و رفع دغدغه شهروندان از مهم ترین اولویت های پلیس 
در تهیه وتدوین طرح های عملیاتی پلیس است. گرچه بر این موضوع آگاهی داریم 
که اکثر موتورسیکلت سواران از اقشــار زحمتکش جامعه هستند و در واقع موتور، 
وسیله گذران زندگی و معیشت آنان اســت، اما این امر مجوزی برای چشم پوشی 
بر تخلفات رانندگی آنان نیست؛ چراکه یک خطا و عدم  رعایت قوانین راهنمایی و 
رانندگی می تواند لطمات جبران ناپذیری به همراه داشته باشد. البته در این میان 
نیز هســتند افرادی که با موتورهای گران قیمت خود بعضا خیابان ها را با پیســت 
مسابقات و محل نمایش توانمندی های خود اشــتباه گرفته و این بار این راکبان از 
سر خوشگذرانی به قوانین بی توجهی می کنند، که در این طرح با جدیت خاصی با 

آنان نیز برخورد می شود.
کوتاه ســخن آنکــه، بندهای اعلامــی پلیس در اجــرای طرح »انضباط بخشــی 
موتورسیکلت سواران«، موارد مبتلابه راکبان موتورســیکلت است و به درخواست 
عمومی و مطالبه مردمی، پلیس همیشه در صحنه، با طرحی نو وارد عمل شده و بر آن 
است که با اجرای بی کم و کاست، علاوه بر ارتقای نظم و انضباط شهری، راکبان متخلف 
را نیز متوجه رفتارهای ترافیکی اشتباه خود کند تا راکبان موتور پس از اعمال قانون، 
خود به سفیرانی برای تبلیغ و نشــر فرهنگ ترافیکی صحیح تبدیل شده و فرهنگ 

التزام و احترام به قانون توسط خود شهروندان ترویج و به امری نهادینه مبدل شود.

 قواعد بازی در آخرین 
روزهای مذاکرات وین

لزوم نهادینه سازی  فرهنگ ترافیکی 
استفاده از موتورسیکلت

ویژه های  امروز
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داده نما
گرافیک: مهدی سلامی
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 مردم کدام شهرها
 از گرفتن یارانه صرف نظر کرده اند؟ 

براساس گزارشی که معاونت رفاه اجتماعی وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعي از وضعیت 
رفاهی 100شهرستان کشور منتشر کرده است، شهرستان کوهدشت در استان لرستان 
بیشترین میزان دریافت یارانه نسبت به جمعیت را با 95.2درصد به خود اختصاص داده است 
و کمترین میزان دریافت یارانه نقدی نسبت به جمعیت به مردم تهران با 67.6درصد می رسد.

5شهر  که بیشترین میزان دریافت یارانه نسبت به جمعیت را دارند.

5شهر  درگیر فقر قطعی 

5شهر  با کمترین میزان گرفتاری در فقر قطعی

5شهر )به غیر از تهران( که کمترین دریافت یارانه را نسبت به جمعیت دارند.

 کوهدشت
لرستان

 مریوان
کردستان

 ایذه
خوزستان

 سمنان
سمنان

 اهواز
خوزستان

 بندرعباس
هرمزگان

 شوشتر
خوزستان

 داراب
فارس

%95.2

%95 %94.7

%83.9%82.5

%81.1

 شیراز
فارس

%78.7

 بوشهر
بوشهر

%82.9

%94.5%94.9

میانگین خانوار های گرفتار فقر قطعی در کل کشور 22.85درصد برآورد شده است.

سرباز

سراوان

تربت جام

چابهار

ایرانشهر

 81% جمعیت این شهر فاقد خودرو در خانواده هستند.

63.1% خانوارها فاقد درآمد ثابت ماهانه

61.6% خانوارها فاقد هرگونه درآمد ثابت هستند.

47.6% گرفتار فقر هستند.

67.73% خانوارها در 3دهک فقیر جامعه قرار دارند.

55.1% خانوارها گرفتار فقر قطعی هستند.

54.1% خانوارها فاقد درآمد ثابت هستند.

سیستان و بلوچستان

سیستان و بلوچستان

خراسان رضوی

سیستان و بلوچستان

سیستان و بلوچستان

59% خانوارها گرفتار فقر قطعی
22.8%  زیر پوشش زنان سرپرست خانوار هستند .

66.1% خانوارها در 3دهک فقیر جامعه قرار دارند. 

51.7% خانوارها گرفتار فقر قطعی هستند.
55.1% خانوارها در 3دهک فقیر قرار دارند.

52.4% جمعیت فاقد درآمد ثابت هستند.
67.3% نرخ خانوار هایی است که هیچ خودرویی ندارند.

8.6
سمنان

9.5
یزد

10.4
شاهین  

شهر
10.4

قائمشهر
11

اسلامشهر

22

ایوب آقاخانی، بازیگر، کارگردان و نمایش نویــس تئاتر، رادیو و 
تلویزیون است و در حوزه کتاب و نویسندگی هم دستی برآتش 
دارد. او چند کتاب تألیف و ترجمه کرده و آنها را به شکل کتاب 
صوتی درآورده اســت. این روزها برنامه ای با عنوان »برگ 
اول« از شبکه آی فیلم، پخش می شود که به موضوع معرفی و 
خوانش کتاب اختصاص دارد؛ برنامه ای که آقاخانی، کارگردان 
و یکی از اجراکنندگان آن است. به همین بهانه گفت وگویی با 

او انجام داده ایم...

گفت وگو با ایوب آقاخانی، کارگردان و مجری»برگ اول« 
فرهنگ مطالعه کمرنگ است

روایت هایی ناگفته درباره  انقلاب درگفت و شنود با قاسم امانی
فرزند حاج آقا صادق خیرمقدم بگوید

23

6دهه حیات قاسم امانی در چهارراه حوادث تاریخ معاصر ایران 
سپری شده اســت؛ به رغم این همه و با سپری شدن انبوهی از 
رویدادها، وی هنوز به ایمــان و آرمان دیرین خویش، پایبندی 

شدید نشــان می دهد. اهمیت گفت وگو با فرزند شهید 
صادق امانی، در آن است که به رغم حضور در عرصه های 
گوناگون انقلاب و نظام اسلامی، کمتر به بیان خاطراتش 
پرداخته و آنچه پیش رو دارید، از معدود واگویه های 

اوست...

در شرایطی که گفت وگوهای هسته ای در وین در حساس ترین مقطع 
خود قرار گرفته و ناظران معتقدند راهی تا احیای توافق هسته ای 
2015 باقی نمانده، اما به نظر می رسد موضوع ارائه تضمین 
از ســوی آمریکا که از ابتدای مذاکرات در وین یکی از 
مهم ترین مطالبات جمهوری اسلامی ایران بوده، همچنان 
با گره هایی همراه است؛ چالشی که ارائه »بیانیه سیاسی« 
ازسوی کنگره آمریکا، یکی از راهکارهای ایران برای 

گره گشایی از گفت وگوهاست...

گفت وگو با  فواد ایزدی
 »بیانیه سیاسی« مشت آمریکا را باز می کند
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بیش از 46درصد فوتی ها و بیش از 50درصد مصدومان 
ترافیکی متعلق به موتورسواران است

صفحه9

صفحه4

صفحه16

صفحه16

 هزینه سالانه خانوار را کارگران
با دستمزد شان تأمین می کنند

 برآورد میانگین هزینه سالانه 
خانوار شهری درسال1400 است

35درصد 82میلیون تومان

ارزش باشگاه 2780میلیارد تومان3210 میلیارد تومان

زیان انباشته 195میلیارد و 742میلیون

میزان سود 12میلیارد و 162میلیون)منفی(14میلیارد و 180میلیون

ارزش دارایی ها

جمع بدهی ها

232میلیارد و 661میلیون

760میلیارد و 535میلیون

273میلیارد و 786میلیون

825میلیارد و 215میلیون

319میلیارد و957میلیون

 دخل و خرج سرخابی ها چقدر است؟

 12ساعت توقیف
جریمه موتورسواران بی انضباط
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این روزها در شــرایطی که مذاکرات 

دیپلماسی
کمیسیون مشــترک برجام در وین 
به صورت مستمر و فشرده ادامه دارد، 
کنفرانس امنیتــی مونیخ نیز به کانــون دیگری برای 
رایزنی های هســته ای تبدیل شــده  و حضــور وزیر 
امورخارجه کشورمان در این کنفرانس، بستر مناسبی 
برای تبیین مواضع و دیدگاه های جمهوری اسلامی ایران 
در زمینه احیای توافق هسته ای 2015 فراهم کرده است.
به گزارش همشهری، برهمین اساس هم بود که حسین 
امیرعبداللهیــان در دیدار با همتــای هلندی خود در 
حاشیه پنجاه وهشــتمین کنفرانس امنیتی مونیخ، بر 
موضع ایــران مبنی بر ضرورت رفــع همه تحریم های 
ناهمخوان با برجام و لزوم توجه به رعایت خطوط قرمز 
کشورمان در روند مذاکرات درحال انجام در وین تأکید 
کرد. وی همچنین در دیدار با وزیر امور خارجه سوئد، 
بار دیگر بر اراده جدی تهران برای حصول توافقی خوب 
درصورت عمل طرف های مقابل به تعهدهای خود تأکید 
کرد. اینها درحالی بود که در دیــدار امیرعبداللهیان با 
دبیرکل ســازمان ملل متحد نیز بررسی روند مذاکرات 
در ویــن از مهم ترین محورهــای گفت وگوی دوطرف 
 بود و آنتونیو گوتــرش تأکید کرد: »همــه منتظریم
 یک توافق مورد قبول همه طرف ها برای اجرایی شدن
هرچه زودتر آن ازسوی طرف های مذاکره و تأمین منافع 

ایران حاصل شود.«

تأکید امیرعبداللهیان بر مواضع اصولی ایران
ازسوی دیگر وزیر امورخارجه در دیدار با همتای آلمانی 
خود با بیان اینکــه اگر همین  امروز به خواســته های 
مشــروع ایران توجه شــود می توان در وین به توافق 
دســت یافت، توصیه کرد طرف مقابل در این گام های 
آخر اشتباه محاســباتی نکرده و مذاکرات را به فضای 

رسانه ای نکشاند.
امیرعبداللهیان همچنین با تأکید بر اینکه ایران از روز 
نخست برای یک توافق خوب عزم جدی داشته، گفت که 
جمهوری اسلامی ایران انتظار دارد طرف های اروپایی 
و برجامی خطوط قرمز ایران را با دقت درنظر داشــته 
باشند و تلاش کنند پس از سال ها بی عملی، نقش مؤثری 
در تأمین حقوق مشــروع ایران به عنوان طرف متضرر 
از خروج یکجانبه و غیرقانونی آمریکا داشــته باشــند. 
وی همچنین با رد برخــی اظهارات درخصوص تعیین 
ضرب الاجل های ساختگی، تصریح کرد که تهران کیفیت 

توافق را در کنار عنصر زمان می بیند: »اگر همین  امروز به 
خواسته های مشروع ایران توجه شود، می توان در وین به 

توافق دست یافت.«
تأکید امیرعبداللهیان بــر مواضع اصولی ایران در قبال 
گفت وگوهــای هســته ای در وین درحالی اســت که 
به نظر می رسد طرف های اروپایی قصد دارند همچنان 
بــا بهره گیری از حربــه ضرب الاجل های ســاختگی، 
مذاکره کنندگان کشورمان را تحت تأثیر قرار دهند؛ بر 
همین اساس هم بود که صدراعظم آلمان در اظهاراتی در 
کنفرانس امنیتی مونیخ بار دیگر با تکرار ضرب الاجل های 
ساختگی، گفت که همه عناصر یک توافق در وین روی 
میز اســت، اما اگر خیلی زود مذاکرات به نتیجه نرسد، 

احتمال شکست آن وجود دارد.
اولاف شولتز با انداختن توپ مذاکرات هسته ای در زمین 
ایران، تــلاش کرد چنین القا کند کــه مقام های ایران 
یک انتخاب دارند؛ »اکنون لحظه رویارویی با حقیقت 
است«. وی مدعی شــد ایران هســته ای برای آلمان 
قابل قبول نیســت و دلیل آن را غیرقابل مذاکره بودن 
»امنیت اسرائیل« دانست.  همه اینها در شرایطی است 
که برخی شواهد موجود از پیشرفت حدود 98درصدی 
در مذاکرات برای رسیدن به توافقی موردقبول طرفین 
حکایت دارد و برخی منابع معتقدند هیأت ها به کفایت 
مذاکرات رسیده اند و توافق در انتظار اتخاذ تصمیم های 
سیاسی در دوســوی میز اســت. منابع نزدیک به تیم 

مذاکره کننده کشــورمان تأکید دارند ایران توانســته 
شاخص های مدنظرش برای راستی آزمایی را به دست 
آورد و در رابطه با تضمین تعهــد آمریکا به تعهداتش 
در بخش های سیاسی، اقتصادی و بین المللی، تاکنون 
تضمین های قابل توجهی به دســت آمده است و البته 
تلاش برای دریافت تضمین های بیشتر تا دقایق پایانی 
کار ادامه دارد. در یکی، دو روز اخیر برخی منابع رسانه ای 

و سیاسی از احتمال بازگشت هیأت ها به پایتخت ها برای 
برخی مشورت ها و اتخاذ تصمیم هاي جدید خبر دادند، 
اما به نظر می آید هیأت هــای مذاکره کننده با جدیت و 
اختیار لازم مذاکرات را تاکنون پیش برده اند. با وجود این 
درصورت نهایی شدن پیش نویس توافق، حضور وزیران 
امورخارجه طرف های برجامی در وین در روزهای آینده 

محتمل است.

مذاکرات هسته ای؛ از وین تا مونیخ
رئیسی در گفت وگوی تلفنی با مکرون: هرگونه توافق در وین منوط به »لغو تحریم ها«، »ارائه تضمین معتبر« و 

»بسته شدن مسائل و ادعاهای سیاسی« است

گفت وگو

در شــرایطی که گفت وگوهــای هســته ای در وین در 
حســاس ترین مقطع خود قرار گرفته و ناظران معتقدند 
راهی تا احیای توافق هســته ای 2015 باقــی نمانده، اما 
به نظر می رســد موضوع ارائه تضمین از سوی آمریکا که 
از ابتدای مذاکرات در وین یکــی از مهم ترین مطالبات 
جمهوری اسلامی ایران بوده، همچنان با گره هایی همراه 
است؛ چالشــی که ارائه »بیانیه سیاسی« ازسوی کنگره 
آمریکا، یکــی از راهکارهای ایران برای گره گشــایی از 

گفت وگوهاست.
برهمین اساس هم بود که وزیر امورخارجه کشورمان چند 
روز قبل در گفت وگو با »فایننشــال تایمز« پیشنهاد کرد 
که کنگره آمریکا در مورد تعهد خود به توافق هسته ای با 
تهران »بیانیه سیاسی« ارائه کند؛  موضوعی که فواد ایزدی، 
تحلیلگر مسائل آمریکا و دانشیار گروه مطالعات آمریکا در 
دانشکده »مطالعات جهان« دانشگاه تهران نیز آن را تأیید 
می کند و معتقد است پیشنهاد وزیر امورخارجه کشورمان 
»بسیار دقیق« و »هوشــمندانه« است. وی بر این اعتقاد 
است که این راهکار باید پیگیری شود تا درنهایت مشخص 
شــود که طرف آمریکایی تا چه میزان به اجرای تعهدات 
برجامی خود پایبند می ماند. گفت وگوی همشهری با ایزدی 

را در ادامه می خوانید.

در شرایط کنونی مذاکرات در وین، اصولا پیشنهاد صدور 
بیانیه سیاسی ازسوی کنگره آمریکا تا چه میزان می تواند 

راهگشای چالش »ارائه تضمین« باشد؟
برای ارائه پاسخ دقیق به این سؤال، باید پیش  از هرچیز به 
بررسی ساختار سیاسی آمریکا بپردازیم. ساختار حکمرانی 
در این کشور با بسیاری از کشــورها ازجمله ایران متفاوت 
است. در قانون اساسی این کشور فصل اول مربوط به کنگره 
اســت و در فصل دوم به مباحث ریاست جمهوری پرداخته 
شده است.در این ساختار قدرت کنگره به عنوان قوه مقننه، 
فراتر از رئیس جمهور و قوه مجریه است؛ نوعی طراحی که 
برای چرایی آن باید به تاریخ این کشــور و سیستم فدرالی 
حاکم بر آن رجوع کرد و مهم ترین دلیل آن  هم این است که 
قانونگذاران اولیه این کشور، تمایلی به تجمیع قدرت زیاد در 

دست یک فرد و یک قوه نداشتند؛ چراکه 
احســاس می کردند هم باید اســتقلال 

ایالت ها حفظ شــود و هم اینکه درنهایت »حرف اول« در 
کنگره زده شود. 

فواد ایزدی در گفت وگو با همشهری:
 پیشنهاد »بیانیه سیاسی« 
مشت آمریکا را باز می کند

دستگیری متهم جعل عناوین 
نهادهای حاکمیتی  و امنیتی 

وزارت اطلاعــات با صــدور اطلاعیــه ای اعلام 
کرد: با اقدام های اطلاعاتی و عملیاتی ســربازان 
گمنام امام زمان )عــج(، متهم جعــل عناوین 
دستگاه های حاکمیتی و امنیتی در استان تهران 
شناسایی و با هماهنگی مرجع قضایی دستگیر 
و از تــداوم فعالیت مجرمانه اش ممانعت شــد. 
این اطلاعیه می افزاید: متهم با منتســب کردن 
خود به عنوان نماینده دفتر مقام معظم رهبری، 
وزارت اطلاعــات، شــورای عالی امنیت ملی و 
دادسرای نظامی، با سوء استفاده کردن از اسناد 
و مکاتبات جعلی عناوین مذکور، اقدام به تهدید 
 و کلاهبرداری مبالغ بســیاری از شــهروندان

 کرده  است.

 خبر

شهرام ایرانی
فرمانده نیروی دریایی ارتش 

 به زودی ناوشکن دماوند به آب انداخته 
و عملیاتی می شــود. در کنار آن در حوزه 
زیرســطحی، ســاخت زیردریایی کلاس 
بعثت پیش می رود. مراحل تست نهایی 
بالگردهای ضد زیردریایی و مین روبی هم 
به پایان رسیده و به زودی به ناوگان نیروی 

دریایی ارتش ملحق می شود./ ایرنا

سعید خطیب زاده
سخنگوی وزارت امورخارجه

اقدام های نژادپرستانه رژیم صهیونیستی 
در کوچاندن اجباری ساکنان فلسطینی 
منطقه »شــیخ جــراح« از منازل شــان را 
محکــوم و با ملــت فلســطین، به عنوان 
ســاکنان اصلــی و واقعــی این ســرزمین 
کهن و مهد ادیان الهی، اعلام همبستگی 

می کنیم. / ایسنا

نقل قول خبر

ادامه در 
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تأکید رئیس جمهور بر 3شرط برای هرگونه توافق در وین
رئیس جمهور کشورمان دیروز در گفت وگوی 
تلفنی با امانوئل مکرون، همتای فرانسوی 
خــود، هرگونه توافق در ویــن را منوط به 
»لغو تحریم ها«، »ارائــه تضمین معتبر« و 
»بسته شدن مســائل و ادعاهای سیاسی« 
دانست. به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاست جمهوری، سیدابراهیم رئیســی با بیان اینکه هیأت 
ایرانی با جدیت در حال پیشبرد مذاکرات وین است، افزود: جمهوری اسلامی ایران در طول مذاکرات 
پیشنهادهای سازنده ای ارائه کرده و پیشنهادهای مطرح شده از سوی طرف های دیگر مذاکره را براساس 
میزان انطباق آنها با منافع ملت ایران، مورد بررسی قرار داده  است. وی با بیان اینکه هیأت ایرانی بارها 
اعلام کرده از ابتکاراتی که متضمن تأمین و حفظ حقوق ملت ایران باشند، استقبال می کند، اظهار کرد: 
فشارها یا ادعاهای سیاسی با هدف حفظ اهرم فشــار بر ملت ایران مطرح شده اند و چشم انداز حصول 
توافق را تضعیف می کنند. رئیسی با بیان اینکه سابقه تعامل جمهوری اسلامی ایران با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی و گزارش های متعدد این آژانس مبنی بر تأیید صلح آمیز بودن فعالیت های هسته ای کشورمان 
گواهی بر دروغین بودن ادعاهای برخی کشورهاست، ادامه داد: ایران برای اثبات حسن نیت خود همواره بر 
همکاری  حرفه ای با آژانس بین المللی انرژی اتمی تأکید داشته است و دراین راستا باید مراقب فتنه انگیزی 
دشمنان بود. امانوئل مکرون نیز در این گفت وگوي تلفنی اظهار کرد که پیشرفت های خوبی در مذاکرات 

وین حاصل شده  است و این امیدواری وجود دارد که مذاکرات هرچه زودتر به نتیجه برسد.

مکث



3 یکشنبه 1 اسفند 1400
 شماره  8443

»انضباط بخشــی تردد موتورسیکلت ســواران« 
عنوان طرح برخورد با موتورسواران متخلف است 
که صبح دیروز با حضور فرمانده نیروی انتظامی 
تهران بزرگ و جانشــین رئیس پلیــس راهور 
پایتخت در میدان انقلاب کلیــد خورد؛ طرحی 
که همزمــان در 100نقطه پرتردد شــهر مثل 
چهارراه ولیعصر، میدان تجریش، میدان جمهوری 
و... نیز بــه اجرا درآمد و عملیاتی شــد. تخلفات 
پلاک، حمل بار غیرمتعارف، جابه جایی مســافر 
بیش از حد ظرفیت، عبور از چراغ قرمز، حرکت 
خلاف جهت، عبور از خط ویژه، نداشتن مدارک، 
حرکات مخاطره آمیز، عبور از پیــاده رو و ایجاد 
آلودگــی صوتی، 10تخلفی هســتند که در این 
طرح منجر به توقیف 12ساعته موتورسیکلت ها 
می شود. به گفته فرمانده انتظامی تهران بزرگ، 
علاوه بر توقیف موتور، راکبان متناسب با تخلف 

صورت گرفته جریمه می شوند و تعهد می دهند 
که دیگر مرتکب تخلف نشوند و جرائم معوقه را هم 
باید بپردازند. البته آموزش کوتاهی هم درخصوص 
رعایت قوانین به راکبان متخلف داده می شــود. 
این نخستین طرح ســاماندهی و نظم بخشی به 
موتورسیکلت سواران نیســت و قطعا آخرین هم 
نخواهد بود. پیش  از این پلیس با اجرای طرح های 
مختلف مانند موتوریارپلیس و شهرداری تهران 
هم با راه اندازی پویش موتورسوار خوب و اجرای 
نمایش های خیابانی )پرفورمنس( در سال پیش، 
تلاش کردند بــا اقدامات فرهنگــی، رفتارهای 
صحیح ترافیکی را در میان موتورسواران نهادینه 
کنند اما بی انضباطی در تردد موتورسیکلت سواران 
بیانگر آن اســت کــه این طرح هــا خیلی موفق 
نبوده اند؛ موضوعی کــه فرمانده نیروی انتظامی 
تهران بــزرگ آن را تأیید کرد و به همشــهری 
گفت: »طرح های قبلی با محوریت ســاماندهی 
موتورسیکلت ها اجرایی شــده است و لازمه این 
کار مشارکت و همکاری سایر دستگاه ها و نهادها 
بود که در این طرح وظایفی به عهده داشــتند و 

باید به مسئولیت هایشان عمل می کردند. شاید 
بخشی از عدم موفقیت این طرح ها ناشی از درست 
عمل نکردن دستگاه ها به وظایفشان بوده است که 
با دلسوزی های بی جهت و نادرست اجازه ندادند 

طرح ها در مسیر درست اجرایی شوند.«

شرط پلیس؛ رعایت قانون 
موتورسواران مجاز به استفاده از موتورسیکلت 
هســتند اما به شــرط اینکه قانــون را رعایت 
کنند؛ این جمله ســردار حسین رحیمی است. 
او همچنین با بیــان اینکه حــدود 4میلیون و 
300هزار دســتگاه موتورســیکلت در تهران 
وجود دارد و بیــش از 46درصد فوتی ها و بیش 
از 50درصــد مصدومــان ترافیکــی متعلق به 
موتورســواران اســت، تأکید کرد: »حفاظت و 
صیانت از جان راکبان موتورسوار برای ما اهمیت 
دارد و به همین دلیل این بار طرح انضباط بخشی 
تردد موتورسیکلت سواران توسط پلیس و بدون 
مشارکت هیچ نهاد و ارگان دیگری اجرایی شده 
است تا حداقل بتوانیم در پایان طرح پاسخگوی 
خود و مردم باشیم.«  او خطاب به موتورسواران 
گفت: »در وضعیت کنونــی ترافیک تهران باید 
پذیرفت موتورســیکلت یک وسیله ای است که 
در کوتاه ترین زمان مســیر مبدأ تا مقصد را طی 
می کند و معتقدیم همه موتورســواران مجاز به 
تردد و استفاده از موتورســیکلت هستند اما به 

شرطی که قانون را رعایت کنند. 
پلیس این طرح را قاطعانه شروع کرده و با جدیت 
پیگیری می کند و حتما تداوم و استمرار خواهد 
داشت.« به گفته این مقام مسئول، علاوه بر پلیس 
راهور، پلیس پیشگیری و یگان امداد هم در این 

طرح مشارکت دارند.

تلاش مدیریت شــهری برای بهبود وضعیت 
موتورهای پایتخت

شهرداری تهران در راستای مسئولیت اجتماعی 
بــا فراهم کردن زیرســاخت ها ازجملــه ایجاد 
مســیرهای ویژه موتورســواران و برقی کردن 

این وســیله نقلیه، برای ســاماندهی وضعیت 
موتورسیکلت های پایتخت گام هایی را برداشته 
اســت. در حقیقت مدیریت شــهری قصد دارد 
با این اقدامات عــلاوه بر نظم بخشــی به عبور 
و مرور، بــه وظیفه خــود در راســتای کاهش 
آلودگی هوای تهران هم عمل کند؛ چرا که یک 
موتورسیکلت کاربراتوری حدود 6برابر خودرو 
یورو 2، آلایندگی دارد. به همین دلیل شهردار 
تهــران 28دی ماه وقتی لایحــه بودجه 1401 
پایتخت را تحویل رئیس شــورای شهر تهران 
می داد، گفت که برقی کردن 300هزار موتور کار 
)شرکت ها و سازمان ها( اولویت ما ست. علیرضا 
زاکانی همچنیــن تأکید کرد: »باید به ســمت 
استفاده از موتورســیکلت برقی برویم و ازاین رو 
با دولت مذاکراتی انجام شده است.« حالا رئیس 
کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران 
از پیگیری جدی این موضوع خبر داده و گفته که 
موتورســیکلت برقی یک راهکار موفق است که 
می تواند به کاهش ترافیک و آلودگی هوا کمک 
کند. سیدجعفر تشکری هاشــمی تأکید کرده 
است: »اگر موتورهای باکیفیت در تهران داشته 
باشیم، قطعا شاهد کاهش جرائم، ناهنجاری ها، 
آلودگی هوا و ناامنــی و... خواهیم بود؛ بنابراین 
تصمیم داریم حتما تسهیلاتی چون شارژ رایگان 
برق موتور، کمک های بلاعوض، وام ارزان قیمت 
و بدون بهره  بــرای خرید موتورهــای برقی به 
شهروندان ارائه دهیم تا اســتفاده از این وسیله 

نقلیه پاک میسر شود.«

 12ساعت توقیف
جریمه موتورسواران بی انضباط

 فرمانده انتظامی تهران بزرگ: پلیس، طرح انضباط بخشی تردد موتورسیکلت سواران را قاطعانه شروع کرده است
 و با جدیت پیگیری می کند

گپ

ایجاد مراکز تفریحی ویژه سالمندان 
در بوستان ملت

شهردار منطقه 3: فقر سرانه فرهنگی و سالمندبودن هرم 
جمعیتی 2 مشخصه این منطقه هستند

منطقه 3 در بخش شمالی پایتخت قرار دارد و یکی از مناطق 
مرفه و برخوردار تهران محسوب می شود اما برخلاف تصور 
همگان و به گفته شهردار منطقه، این تکه از پایتخت دچار 
فقر شدید سرانه های فرهنگی و اجتماعی است و به لحاظ 
هرم جمعیتی، سالمندترین ساکنان را دارد. حمید جوانی 
که برای بازدید از مؤسسه همشهری به کوچه تورج آمده 
بود، در گفت وگوی کوتاهی از ظرفیت ها و البته چالش ها و 
کمبودهای این منطقه گفت. جوانی تأکید کرد که بزرگ ترین 
چالش منطقه، کمبود فضای پارک خودرو است که براثر غلبه 
بافت اداری - تجاری بر بافت مسکونی، ایجاد شده است. 

گفت وگو با حمید جوانی را در ادامه می خوانید.

با استناد به گفته های خودتان، بزرگ ترین چالش 
منطقه و البته شهروندان، کمبود فضای پارک خودرو است. 

راهکار برون رفت از این چالش چیست؟
کمبود پارکینگ معضل تهران است که در برخی از مناطق مثل 
منطقه 3 به دلیل وجود بافت تجاری و اداری بسیار محسوس تر 
است. از یک سو وجود دفاتر اداری، شرکت های خصوصی و مطب 
پزشکان و از سوی دیگر نبود زیرســاخت های کافی در حوزه 
حمل ونقل عمومی معضل کمبود پارکینگ را تشدید می کند. 
قطعاً رفع این معضل در اولویت شهرداری منطقه قرار دارد اما 
نکته قابل تأمل این اســت که در منطقه کمبود زمین داریم و 
به طور مستقیم نمی توان اقدام به ساخت یا تأمین پارکینگ کرد؛ 
بنابراین دو راهکار برای حل این معضــل وجود دارد که به جد 
پیگیری می کنیم. اول اینکه تمام ساخت وسازها اعم از خصوصی 
و... باید براساس ضوابط شهرسازی پارکینگ موردنیاز را تأمین 
کنند. دوم هم احداث پارکینگ با مشــارکت بخش خصوصی 
است تا بتوان حداقل بخش قابل توجهی از این معضل را حل کرد.
آیا امــکان افزایش زیرســاخت های ناوگان 

حمل ونقل عمومی در منطقه وجود دارد؟
باید پذیرفت خطوط مترو به اندازه کافی در منطقه وجود ندارد 
و به لحاظ زیرساختی هم نمی توان خطوط اتوبوس و تاکسی را 
افزایش داد. چرا که اصلًا چنین امکانی در خیابان های منطقه 
وجود ندارد و تعداد ناوگان عمومی جوابگوی حجم مســافران 
منطقه نیست و در برخی از نقاط مهم و پرتردد مانند میدان ونک 
این کمبودها نمود بیشتر دارند. از این رو اکثر ترددها با وسایل 

شخصی انجام و معضل پارکینگ تشدید می شود.
ســاخت پارکینگ های مکانیزه )چرخ فلکی( 
فضای زیادی نیاز ندارند. چرا از این گزینه استفاده نمی کنید؟

برای احداث پارکینگ های مکانیزه نیاز به مجوز از حوزه معاونت 
حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران اســت که هنوز چنین 
مجوزی به ما داده نشده است،  اگر نتوانیم پارکینگ موردنیاز 
منطقه را تأمین کنیم حتماً راه انــدازی چنین پارکینگ هایی 

در فضاهای 50، 100و 200متری را مدنظر قرار خواهیم داد.
آیا برای سال آینده پروژه های دیگری جز ساخت 

پارکینگ برای منطقه پیش بینی کرده اید؟
  در حوزه هــای ترافیکی، خدماتــی، درمانــی، تفریحی و... 
پروژه هایی تعریــف کرده ایم که درصــورت موافقت مدیریت 
شهری و اختصاص اعتبار کافی، اجرایی می شوند. به عنوان نمونه 
در گلوگاه های حساس منطقه مانند خیابان شریعتی، چهارراه 
جهان کودک، میدان ونک و خیابان ولیعصر با مشکلات ترافیکی 
شدید مواجه هستیم که قطعاً با انجام برخی اصلاحات و اجرای 

پروژه ها می توان آنها را رفع کرد.
وضعیت سرانه های منطقه چگونه است؟

به لحاظ سرانه فضای سبز، وضعیت خیلی خوبی داریم. سرانه 
استاندارد تعریف شده به ازای هر نفر 16.5مترمربع فضای سبز 
است و این سرانه در منطقه 3حدود 24.5مترمربع به ازای هر نفر 
رسیده. اما به دلیل پراکندگی فضاهای سبز تنها در بخش شرقی 
منطقه با کمبود سرانه مواجه هستیم. همچنین باتوجه  به وسعت 
منطقه )2945/3هکتار( حدود 360هزار جمعیت دارد که عدد 
خوبی است اما به دلیل وجود بافت های تجاری - اداری به لحاظ 
سرانه های فرهنگی و اجتماعی دچار فقر هستیم و این سرانه 
حتی در برخی از محله ها مانند قلهــک، امانیه و... کمتر از یک 
مترمربع است که تلاش می کنیم با مشارکت بخش خصوصی 
و ایجاد مراکز فرهنگی و اجتماعی تا حدود زیادی این سرانه را 

افزایش دهیم.
مشارکت  در ساخت پارکینگ توجیه اقتصادی 
دارد اما آیا سرمایه گذاران اقبالی به مشارکت در پروژه هاي 

فرهنگی هم دارند؟
برخلاف برخی از مناطق در منطقه 3قطعاً مشارکت خصوصی 
در هر بخشی اعم از تجاری، اداری، مسکونی، ورزشی، فرهنگی 
و... توجیه اقتصادی دارد و ازاین رو قرار است پروژه های تفریحی 
متعددی که با نگاه کلان بــرای منطقه تعریف شــده اند را با 
مشــارکت بخش خصوصــی اجرایی کنیم و 
هدفمان ایجاد شادی و نشاط در شهر و 

میان شهروندان است.
سالمندان و معلولان هم از 

این مراکز سهمی دارند؟
طبیعتاً وقتی برای ایجاد فضاهای 
تفریحــی، ورزشــی و بــازی 
برنامه ریــزی می کنیــم باید به 
جمعیــت و مطالبــات آنها هم 
توجه کــرد. منطقــه 3دارای 
جمعیت سالمند است و ازاین رو 
برنامه ریــزی برای این قشــر 
اولویت دارد و حتماً پروژه های 
تفریحی ویژه این افراد ایجاد 
می شود که یکی از این پروژه ها 
در بوستان ملت خواهد بود که 
علاوه بر ساکنان،  پایتخت نشینان 

هم می توانند از آن استفاده کنند.

 چه خبر
 از مترو؟

پسماند

 دریافت پول نقد در 
ایستگاه های متروی تهران 

ممنوع شد
 به منظور کمک به قطع زنجیره انتقال بیماری 
کرونا، از ابتدای اسفندماه دریافت وجه نقد در 
باجه های فروش بلیت مترو ممنوع است و ارائه 

بلیت صرفا با کارت بانکی انجام خواهد شد.
به گزارش همشــهری، از یکم اسفندماه 1400 
باجه های فروش بلیت در ایستگاه های متروی 
تهران و حومه، تنهــا با ارائــه کارت بانکی به 
شهروندان بلیت می فروشند و دریافت وجه نقد 

از مسافران ممنوع است.
همچنین امکان خرید غیرحضوری بلیت های 
تک سفره مترو از اپلیکیشن های گوشی همراه 
مانند »تهــران من« مهیا ســت و مســافران 
می توانند قبل از مراجعه به ایســتگاه با خرید 
اینترنتی سفر سریع تری را تجربه کنند. استفاده 
 از دســتگاه های فروش خودکار بلیــت به نام

 ezpay هــم یکی دیگــر از راه هــای خرید 
بلیت  های تک سفره و شــارژ کارت بلیت ها در 
ایستگاه هاست که مسافران می توانند از منوی 
دســتگاه گزینه »شــارژ کارت«، »مشــاهده 
موجودی کارت«  یا »خریــد بلیت« را انتخاب 

کرده و اقدام موردنظر خود را انجام دهند.

حمل و نقل

زینب زینال زادهگزارش
خبرنگار

آموزش در مهدهای کودک
به  گفته سردار حسین رحیمی دیروز در مدت 4ســاعت با اجرای طرح انضباط بخشی تردد 
موتورســیکلت ها در 100نقطه، حدود هزار دستگاه موتورســیکلت متخلف توقیف شد که 
بیشترین تخلف مربوط به پلاک های مخدوش بوده و حرکت خلاف جهت، عبور از پیاده رو، گذر 
از خط ویژه و عبور از چراغ قرمز در رتبه های بعدی قرار داشتند. همچنین آنطور که فرمانده 
نیروی انتظامی تهران بزرگ گفته، روزانه 34هزار تماس با پلیس110 گرفته می شود که بخش 
زیادی از تماس ها مربوط به تخلفات و بی نظمی های موتورسیکلت هاست و شهروندان خواستار 

رسیدگی به این وضعیت هستند. 
رضا امیری که راکب موتورسیکلت است، به عنوان یک شهروند با ابراز رضایت از اجرای چنین 
طرح هایی گفت: »اجرای این طرح ها به نفع شهروندان و موتورسواران است اما زمانی نتایج 
خوبی خواهند داشت که زیرساخت ها فراهم شــود. وقتی موتورسواران قانون مدار باشند، 
دیگر نیازی به حضور پلیس و اجرای چنین طرح هایی نیست. پس باید از همین امروز احترام 
به قانون را در مهدکودک ها و مدارس به کودکان آموزش داد تا در آینده نســل قانونمندتری 

داشته باشیم.«
احمد موسی پور هم شهروند دیگری است که در راســتای حمایت از اقدامات پلیس گفت: 
»باید بپذیریم پلیس می خواهد نظم را در جامعه حاکم کند و ما هم موظف هســتیم از قانون 
تمکین کنیم. البته اگر در این طرح موتورهای فرسوده و قدیمی مورد توجه خاص تری قرار 
بگیرند، بهتر است و مورد دیگر اینکه حتماً چنین طرح هایی تداوم داشته باشند تا منجر به 

فرهنگسازی شود.«

مکث

 رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 
شــورای شــهر تهران: اگــر موتورهای 
باکیفیت داشته باشیم، شاهد کاهش 
ناهنجاری هــا  و  تخلفــات، جرائــم 

خواهیم بود

 افتتاح ایستگاه بوستان گفتگو
  و یک ورودی جدید از خط ۷ 

در اسفند1400
مدیرعامل جدید شــرکت متروي تهران از 2ایســتگاه در 
حال تکمیل خط۷ و همچنین یکــی از ورودی های جدید 

ایستگاه های مترو بازدید کرد. 
به گزارش همشهری، مســعود درستی در نخستین بازدید 
میدانی خودش به همراه مجری، مشــاوران، پیمانکاران و 
دست اندرکاران ایســتگاه های خط۷ مترو، ضمن سرکشی 
از ایستگاه های بوســتان گفتگو و خیابان شهدای هفدهم 
شــهریور، در جریان آخرین وضعیت پیشرفت فیزیکی این 

پروژه ها قرار گرفت.
 طبــق پیش بینی هــای صورت گرفته و براســاس برنامه 
زمانبندی شده برای تکمیل ایستگاه های باقی مانده از خط۷ 
مترو، ایستگاه بوستان گفتگو به عنوان هجدهمین ایستگاه 
این خط تا پایان اسفندماه آماده افتتاح شده و به بهره برداری 
می رسد و ایســتگاه خیابان شــهدای هفدهم شهریور نیز 
 اوایل سال آینده تکمیل شــده و در اختیار شهروندان قرار 

می گیرد. 
ورودی دوم ایستگاه مدافعان سلامت، دیگر پروژه ای بود که 
مورد بازدید درستی، مدیرعامل جدید شرکت متروي تهران 
قرار گرفت. این ورودی در ضلع شمال شرق میدان توحید، 
در مجاورت بیمارستان امام خمینی)ره( و دانشکده پرستاری 
دانشــگاه تهران قرار دارد و طبق برنامه تا پایان سال1400 
افتتاح خواهد شد. ورودی اول ایســتگاه مدافعان سلامت 

2۷خرداد امسال به بهره برداری رسیده بود.

 زباله خشک بده 
بلیت رایگان مترو بگیر

بعد از امضای تفاهمنامه با ســازمان میادین میوه و تره بار، 
محمد نقیب، معاون امــور فرهنگی و اجتماعی شــرکت 
بهره برداری مترو تهران و حومه از امضای تفاهمنامه دیگری 
با سازمان پسماند خبر داد تا مسافران امکان تحویل پسماند 
خشک خود در ایستگاه های مترو را داشته باشند. به گزارش 
همشهری، نقیب درباره طرح احداث غرفه های پسماند در 
ایستگاه های مترو گفت: »با سازمان پسماند تفاهمنامه ای 
امضا شــده اســت تا مســافران امکان تحویل پسماند در 
ایستگاه ها را داشته باشند و از آن طرف تسهیلاتی نظیر بلیت 
رایگان مترو دریافت کنند، البته این طرح هنوز به مرحله اجرا 
نرسیده است. می توان با یک  سری امکانات، نیازهای فوری 
شهروندان را در ایستگاه ها تأمین کرد.« او افزود: »طرح شهر 
هوشمند باید اجرا شود تا این موضوع درآینده به عنوان پایه 
و اساس بسیاری از فعالیت های مترو بشــمار برود. تمامی 
این موارد امکاناتی هستند که متروهای سراسر جهان برای 

شهروندان فراهم می کنند.«

تردد پرحجم و خلافِ جهت موتورسیکلت ها در تونل 

امیرکبیر واقع در منطقه12و محدوده بازار بزرگ خبر
لوازم خانگی تهران، باعث شده بود تا این محدوده به 
یکی از نقاط حادثه خیز شهر تهران تبدیل شود و در موارد زیادی 
شاهد وقوع تصادفات اغلب جرحی و فوتی راکبان موتورسیکلت در 

داخل این تونل باشیم. 
به گزارش همشهری، با توجه به این موضوع، شهرداری منطقه 12از 
هفته پیش با همکاری سازمان و معاونت حمل ونقل ترافیک شهر 
تهران و پلیس راهور پایتخت، نخستین مسیر ویژه موتورسواران 
شــهر تهران را در این محدوده راه اندازی کرد. در این رابطه زینب 
عبادی، معاون حمل ونقــل و ترافیک شــهرداری منطقه 12به 
همشهری گفت: »تونل امیرکبیر 2دسترسی ورودی در محدوده 
ســه راه امین حضور دارد. تونل جنوبی که دسترسی جنوبی آن 
به ســمت خیابان 1۷ شهریور  جنوب و دسترســی شمالی آن به 
سمت بزرگراه امام علی)ع( شمال است. در تونل جنوبی تقاضای 
سفر از خیابان هفده شهریور و بخش شرقی منطقه وجود دارد که 
موتورسیکلت ها با حرکت در خلاف جهت مسیر، وارد تونل می شوند 
تا به سه راه امین حضور دسترســی پیدا کنند. از سال های گذشته 

حجم تردد و تقاضای سفر در این مسیر زیاد بوده و هر ساله شاهد 
افزایش تردد موتورسیکلت ها در این مسیر بوده ایم که نتیجه آن 
وقوع چندین تصادف جرحی و فوتی بوده است.  با توجه به حجم 
بالای تردد موتورسیکلت ها، حتی با حضور عوامل پلیس راهور هم 
امکان کنترل و مدیریت این موضوع میسر نبود. در نتیجه یک رمپ 
به عرض حدود 2متر در تونل شمالی امیر کبیر حد فاصل خیابان 
هفده شهریور تا سه راه امین حضور بازگشــایی شد. این رمپ در 

گذشته محل کارگاه احداث مترو بود که جابه جایی ها و پاکسازی های 
لازم صورت گرفت و مسیر ویژه موتورسیکلت به طول 800متر از 
خیابان هفده شهریور تا سه راه امین حضور در مسیر شرق به غرب 
احداث شد. طرح مذکور با همکاری و مساعدت سازمان حمل ونقل 
و ترافیک و اداره کل مهندسی و ایمنی ترافیک معاونت حمل ونقل 
و ترافیک به انجام رسید.«  با احداث این مسیر حرکت موتورسواران 
به صورت ایمن از تونل شمالی انجام می شود و مشکل ترافیکی در 
محدوده تونل امیرکبیر به طور کامل برطرف شده است. همچنین 
در خیابان هفده شهریور هم به منظور جلوگیری از حرکت خلاف 
جهت موتورسیکلت ها دوربرگردانی در ضلع شمال تونل امیرکبیر 
احداث شده است. با همه اینها سؤالی که مطرح می شود این است که 
آیا اساسا حضور موتورسیکلت ها در تونل، مشکلاتی را از نظر مواجهه 
با آلاینده های موجود برای راکبان آنها به وجود نمی آورد؟ عبادی 
در پاسخ به این سؤال و درباره ممنوعیت تردد موتورسیکلت ها در 
تونل ها گفت: »در این رابطه تأییده پلیس راهور را داریم و با توجه به 
اینکه طول تونل 800متر است مشکلی برای راکبان موتورسیکلت 
پیش نمی آید. در واقع با وجود تهویه مناســب، خطری سلامتی 

موتورسواران را تهدید نمی کند.«  

مشکل تردد موتور سیکلت ها در تونل امیرکبیر رفع شد
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حال  و روز سدهای کشور از زبان آمار
آمار دفتر اطلاعات و داده های آب کشور حاکی از این 

گپ
 اســت که با ســپری شــدن ۱۵۰ روز از ســال آبی
۱4۰۱-۱4۰۰)از اول مهر تا شامگاه ۳۰بهمن( مجموع 
حجم ذخایر آب در مخازن سدهای کشور به 2۱میلیارد و ۳2۰میلیون 
مترمکعب رسیده که نسبت به مدت مشابه سال آبی گذشته 2۰ درصد 
کاهش نشان می دهد. به عبارت دیگر، در شامگاه ۳۰بهمن، 42.2۱درصد 
از مجموع ظرفیت ۵۰.۵میلیارد مترمکعبی ســدهای کشــور پر آب 

بوده است. 
به گزارش همشهری، بررسی وضعیت ورودی سدهای کشور از کاهش 
۱۵درصــدی حجم ورودی های آب در ســال جاری نســبت به مدت 
مشابه سال آبی گذشته حکایت دارد؛ اما با توجه به اینکه ذخایر برفی 
سال جاری تاکنون نسبت به سال قبل بیش از 2برابر است، ذوب برف در 

ماه های آتی باعث رشد ورودی به سدها خواهد شد. براساس این آمارها 
میزان پرشدگی سد زاینده رود در استان اصفهان ۱۰درصد، سدهای 
استان تهران ۱7درصد، سدهای حوضه آبریز دریاچه ارومیه ۳۵درصد و 

سدهای استان خوزستان 49درصد بوده و با توجه به بارش های مناسب 
جنوب کشور در سال جاری، سدهای استان هرمزگان تقریباً در شرایط 

پرشدگی کامل قرار گرفته اند.

گزارش

نمایندگان مجلس در گفت وگو با همشهری سرانجام ارز 
ترجیحی را واکاوی می کنند 

 تعیین تکلیف دلار 4200 
در ایستگاه آخر

گمانه زنی ها در مورد سرنوشــت ارز ترجیحی در دولت و 
مجلس ادامه دارد. دیروز نظام الدین موســوی، سخنگوی 
هیأت رئیسه مجلس از بررسی این طرح در نشست غیرعلنی 
امروز پارلمان با حضور نماینده دولت خبر داد. این نشست 
در شرایطی برگزار می شود که پیش از این کمیسیون تلفیق 
9میلیارد دلار برای تامین ارز دولتی مورد نیاز برخی کالاهای 
اساسی تخصیص داده بود. حالا باید دید آیا امروز نمایندگان 
دولت می توانند مستأجران بهارستان را به عدول از تصمیم 
کمیسیون راضی کنند؟ همشهری در گفت وگو با چند تن از 

نمایندگان مجلس به گمانه زنی در این باره پرداخته است.

دولت، مجلس را قانع کند
عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱4۰۱ مجلس در گفت وگو با همشــهری 
با بیان اینکه طرح دولــت برای حذف ارز 
ترجیحی، هنوز دارای ابهامات زیادی برای نمایندگان اســت، 
گفت: پارلمان نگران آثار تورمی حذف ارز ترجیحی است. دولت 
باید به درســتی تبیین کند که اگر ارز ترجیحی حذف شــود، 
پیامدهای تورمی آن چه خواهد بود. فداحســین مالکی افزود: 
قبلا نمایندگان دولت و وزرا در جلسات هم اندیشی یا نشست 
کمیسیون تلفیق خواسته یا ناخواسته به درستی از این طرح دفاع 
نکردند و رویکرد کنونی مجلس مخالفت با حذف ارز ترجیحی 
است. بر این اساس از معاون اول رئیس جمهوری برای شرکت در 
نشست غیرعلنی امروز مجلس دعوت کرده ایم تا با توضیحات او 

تصمیم نهایی در این زمینه اتخاذ شود.

 اولویت با تأمین معیشت مردم است 
عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱4۰۱ مجلس در گفت وگو با همشــهری 
با بیان اینکه دولت همچنان بر پیشــنهاد 
خود برای حذف ارز ترجیحی اصرار دارد و تصمیم کمیسیون 
تلفیق مجلس برای تخصیص ارز بــه ادامه اجرای این طرح نیز 
تصمیمی بینابین و مبهم است، گفت: کمیسیون تلفیق در قالب 
بند ۱7جدول تبصره۱4 بودجــه۱4۰۱، مجموعا 247همت 
برای تامین ارز ترجیحی در ســال آینده تخصیص داده است. 
سیدمحمدرضا میرتاج الدینی، افزود: کمیسیون تلفیق 7۱همت 
برای گندم و ۱76همــت برای پرداخت مابه التفــاوت نرخ ارز 
کالاهای اساسی و دارو )معادل 9میلیارد دلار( تخصیص داده 
است. اکنون بحث بر سر آن اســت که آیا دولت این منابع را در 
قالب ارز ترجیحی استفاده کند یا به ذی نفع نهایی یعنی مردم 
پرداخت کند. او افزود: نمایندگان مجلس پیشنهادهای مختلفی 
در مورد اجرای این طرح داده اند، اما در جلســه غیرعلنی و در 
مسیر بررسی تبصره های قانون بودجه، سرنوشت ارز ترجیحی 
کالاهای اساسی مشخص خواهد شد مجلس به دولت این اختیار 
را می دهد تا فراهم کردن مقدمات و شیوه جبران معیشت مردم 

این طرح را هر زمانی که آمادگی دارد، اجرا کند.

امکان تغییر رویکرد مجلس به ارز ترجیحی 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات 
مجلس در گفت وگو با همشــهری با بیان 
اینکه مجلس با درنظــر گرفتن عددی و 
پیش بینی یارانه ای معادل آن، دست دولت را برای استفاده از این 
منابع در قالب پرداخت یارانه به مردم یا تداوم واردات کالاهای 
اساسی با ارز 42۰۰تومانی باز گذاشته است، گفت: ممکن است 
پس از نشســت غیرعلنی مجلس رویکرد نمایندگان به طرح 
دولت تغییر کند؛ زیرا این احتمال وجود دارد که تصمیم مجلس 
از تصمیم کمیسیون تلفیق متفاوت باشد. جعفر قادری، افزود: 
هنوز برایند نهایی نمایندگان مجلس به حذف یا تداوم پرداخت 
ارز 42۰۰تومانی مشخص نیست. دیدگاه های متفاوتی نسبت به 
این طرح وجود دارد و باید استدلال های موافقان و مخالفان این 

طرح مطرح و با رأی گیری نهایی سرنوشت آن مشخص شود.

دولت تحت تأثیر فشارها قرار نگیرد 
مدیرگروه اقتصاد کلان مرکز پژوهش های 
مجلس با تأکید بــر اینکه دولــت نباید 
تحت تأثیــر فشــارهای ذی نفعــان و 
سیاست های مختلف قرار گیرد، گفت: درصورت حذف نشدن 
ارز 42۰۰تومانی در ســال آینده، بخش قابل توجهی از منابع 
ارزی به این موضوع اختصاص پیدا می کند و عملا منابع نفتی 
قابل توجهی برای بودجه عمومی باقــی نمی ماند؛ درحالی که 
اکنون دولت برنامه ریزی کرده است تا بخش قابل توجهی از منابع 
نفتی سال بعد در بودجه عمومی هزینه شود تا به استقراض نیاز 
نداشته باشد. محمدرضا عبداللهی افزود: با همین فرض ساده و 
درصورت حذف نشدن ارز 42۰۰تومانی ممکن است دولت به 
میزان قابل توجهی کســری بودجه پیدا کرده و به استقراض از 

بانک مرکزی مجبور شود.

 دولت و مجلس
 ناچار به حذف ارز 4200تومانی

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با 
بیان اینکه ارز ترجیحی درواقع همان ارز 
رانتی اســت که دیر یا زود دولت یا مجلس باید این سیاست را 
اصلاح کند، گفت: 2گروه مخالف حذف ارز 42۰۰تومانی بوده 
که بانیان و منفعت داران آن هستند و می گویند حذف این ارز 
تورم  زاست. سیدشمس الدین حسینی افزود: ارز 42۰۰تومانی، 
نظام تولید را مختل می کند و رانت را جای بهره وری قرار می دهد 
و در یک فضای رانتی همه برای تحصیل رانت بیشــتر تلاش 
می کنند و صورتحساب پرُی را ارائه می دهند. او افزود: با لایحه ای 
که دولت آورده و مصوبه فعلی کمیسیون تلفیق، تعادل بودجه 
دولت به هم می ریزد و حتماً ایــن اتفاق رخ می دهد و وضعیت 
فعلی ادامه پیدا می کند؛ لذا در کل در وضعیت خوبی به ســر 
نمی بریم؛ ازیک طرف می دانیم این سیاست غلط است و از طرفی 
دولت حداقل در بدو امر برای اصلاح این سیاست گام برداشته 
است، اما کمیسیون تلفیق درخصوص چگونگی اجرا ابهام دارد.

چهره روز

 مسکن
و رؤیای ثبات

  خبر: در یک نظرســنجی که درباره آینده بازار 
مسکن انجام شده، نظر برخی از چهره های شناخته 
شده حوزه مسکن به گونه ای است که در اغلب این 
تحلیل هــا، ناامیدی آنها از باثبات شــدن اقتصاد و 

تقویت تولید مشهود است.
  نقد: در اقتصاد بی ثبــات، بازارها و حتی قیمت 
کالاهای کوچک هم روی ثبات نمی بینند و اگر این 
بازار یا کالا، محلی برای ایمن ماندن ریال از شر تورم 
و کاهش ارزش باشد، آنگاه میزان بی ثباتی قیمت آن 
دوچندان خواهد شد. ایسنا در گزارش خود، نظر چند 
چهره شناخته شده حوزه مسکن را منتشر کرده که 
نشان می دهد اغلب کارشناسان و فعالان اقتصادی 
چنان در طول ســالیان متمــادی درگیر بی ثباتی 
اقتصاد بوده اند که اکنون در خوش بینانه ترین حالت 
نیز به صورت ناخودآگاه و ناگفتــه، وضع آینده را با 
فرض تداوم بی ثباتی اقتصاد و تقویت نشدن تولید 
تحلیل می کنند. این یعنی، کار سیاســتگذاران در 
تحقق شعارهای اقتصادی و تغییر ریل اقتصاد بسیار 
سخت تر از چیزی است که به نظر می رسد. بیت الله 
ستاریان، استاد دانشگاه و کارشناس اقتصاد مسکن 
معتقد اســت در صورت احیای برجام، روند توسعه 
در اقتصاد شتاب می گیرد اما بازار مسکن همچنان 
با افزایش تقاضا، رشد قیمت و رکود تورمی مواجه 
خواهد بود. فرشید پورحاجت، دبیر کانون انبوه سازان 
نیز با ستاریان هم نظر است و با اشاره به تجربه امضای 
برجام در سال94، اثرگذاری قیمت زمین و هزینه 
ساخت بر قیمت نهایی مسکن را یادآوری می کند 
که پیش بینی امیدوارکننده ای بــرای کاهش آنها 
وجود ندارد. حســن محتشــم، عضو هیأت مدیره 
انجمن انبوه ســازان تهران هم می گوید: مسکن در 
دوره های ثبات قیمتی، فقط خود را با واقعیت اقتصاد 
وفق می دهد و منتظر حرکات بعدی اقتصاد می ماند. 
مصطفی  قلی خســروی، رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک هــم گرچه بنا به مســئولیت خطیر صنفی 
خود را به ادامه آرامش بازار مسکن خوشبین نشان 
می دهد اما در نهایت این خوشبینی را به استمرار در 

کاهش قیمت ارز، طلا و خودرو گره می زند.
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میزان پرشدگی 
سدهای کشور

میزان پرشدگی 
سدهای  استان تهران

میزان پرشدگی سد 
زاینده رود اصفهان

میزان پرشدگی حوضه 
دریاچه ارومیه

میزان پرشدگی سدهای 
استان خوزستان

 42.2 
درصد

 17 
درصد

 10 
درصد

 35 
درصد

 49 
درصد

حداقل دستمزد ســالانه کارگران 

دستمزد
فقط ۳۵.۳درصد هزینه ســالانه 
خانوار را پوشــش می دهــد و این 
شاخص در مناطق روستایی نیز از 64.2درصد فراتر 
نمی رود. ایــن روایت آمارهای رســمی از درآمد و 
هزینه خانوارهای ایرانی در سال ۱۳99است که در 
طول دهه 9۰ رویه ای تکراری و مداوم بوده و احتمالاً 
در سال جاری نیز به واســطه تورم بالای 4۰درصد 

بهبود نیافته است.
به گزارش همشهری، بررسی آمارهای مربوط به مزد 
و معیشت خانوارها نشان می دهد در طول دهه 9۰، 
ضریب پوشش هزینه معیشت با دستمزد کارگری 
در محدوده 28 تا ۳7 درصد در نوســان بوده است. 
شرایط اقتصادی دهه 9۰ به گونه ای بوده که شاغلان 
از محل حقوق و دســتمزد دریافتی قادر به تأمین 
بخش قابل توجهی از هزینه معیشت خود نبوده اند. 
این یکی از نشانه های شــرایط نامساعد اقتصادی 
در این دوره بوده که اخیــراً رهبر معظم انقلاب نیز 
نسبت به آن اعلام نارضایتی فرمودند. در شرایطی 
که مذاکرات مزدی برای تعیین دستمزد کارگران 
در ســال ۱4۰۱ادامه دارد و کارشناســان بر لزوم 
نزدیک کردن حداقل مزد کارگری به حداقل هزینه 
معیشــت آنها تأکید دارند، مرکز آمــار و اطلاعات 
راهبردی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گزارش 
بر مبنای داده های مرکز آمار ایران منتشر کرده که با 
تفکیک اجزای درآمد خانوارهای شهری و روستایی 
و مقایســه میانگین درآمد و هزینه آنها، تصویری 
مساعد از وضعیت معیشت خانوارها ارائه می کند؛ 
زیرا براساس این آمارها، در سال گذشته، میانگین 
درآمد یک خانوار شــهری ۱۵درصــد و میانگین 
درآمد خانوارهای روســتایی نیــز ۱7درصد مازاد 
بر میانگین هزینه سالانه آنهاســت.  با وجود این، 
واکاوی این آمارها با نگاهی به حداقل مزد کارگری 
نشــان می دهد که کارگران فاقد شــغل یا درآمد 
جانبی، به طور میانگین فقط ۳۵درصد از هزینه های 

معیشت خود را با دریافت دستمزد تأمین می کنند 
و 6۵درصد هزینه های آنها بدون پاسخ می ماند.

دخل  و خرج خانوارها
 اطلاعات مرکز آمار ایران حاکی اســت در ســال 
۱۳99، میانگین درآمد خانوارهای شــهری ایران 
معــادل 74میلیون و 676هزار تومــان و میانگین 
درآمد خانوارهای روســتایی 42میلیون و 47هزار 
تومان بوده است؛ درحالی که درآمد حاصل از حداقل 
دستمزد سالانه کارگران از 22میلیون و 4۰۰هزار 
تومان فراتر نمــی رود. طبق این آمارها، در ســال 
گذشته، میانگین هزینه سالانه خانوارهای شهری 
6۳میلیــون و 468هزار تومان بــوده و خانوارهای 
روستایی نیز به طور میانگین ۳4میلیون و 898هزار 
تومــان از درآمد خــود را صرف هزینه معیشــت 

کرده اند. 
مفهوم این اعداد و ارقام این است که در سال گذشته 
به طور میانگیــن ۱۵درصد از درآمــد خانوارهای 
شــهری و ۱7درصد از میانگین درآمد خانوارهای 
روستایی مازاد بر هزینه سالانه بوده و پس انداز شده 
یا به سرمایه گذاری و... اختصاص یافته است. البته 
این آمارها حاصل میانگین از وضعیت خانوارهاست 
و دلیل مغایرت ظاهری آنها با واقعیت های ملموس 
در جامعه، می تواند ناشی از شــرایط وخیم توزیع 

ثروت و درآمد در کشور باشد.
به گزارش همشــهری، نگاه به اطلاعات مرکز آمار 

ایران از وضعیت درآمد و هزینــه خانوارها از منظر 
قشر کارگر و مقایســه آنها با حداقل درآمد سالانه 
کارگران، گویای این مطلب است که اگر میانگین 
درآمد خانوارهای کارگری در مناطق شهری تقریباً 
معادل 2.8برابــر و در مناطق روســتایی ۱.6برابر 
حداقل مزد و مزایای قانون کار نباشد، یا این مقدار 
درآمد را از سایر محل ها کسب نکنند، بخش عمده 
معیشــت آنها لنگ خواهد ماند؛ چراکه در ســال 
۱۳99، میانگین سالانه حداقل مزد کارگری فقط 
۳۰درصد میانگیــن درآمد یک خانوار شــهری و 
۵۳.۳درصد میانگین درآمد یک خانوار روســتایی 
را تشــکیل می دهد و این خانوارها چاره ندارند که 
مابقی هزینه های خود را از مشاغل دیگر یا از محل 
سایر درآمدها جبران کنند. به  عبارت  دیگر، در سال 
۱۳99که حداقل مزد کارگری ۱.9میلیون تومان 
بوده، کارگرانی که به جز دســتمزد شغل خود، به 
درآمد دیگری دسترسی نداشتند و حداقل دریافتی 
ماهانه آنها در مناطق شــهری کمتر از ۵میلیون و 
289هزار تومــان و در مناطق روســتایی کمتر از 
2میلیون و 9۰8هزار تومان بوده، در تأمین بخش 

عمده هزینه های معیشت خود ناتوان بوده اند.

تراز مزد و معیشت کارگری
در ســال ۱۳99، حداقل هزینه معیشت کارگران 
معادل 4میلیون و 94۰هزار تومان برای یک خانوار 
۳.۳نفره تعیین شــده بود که تقریباً متناســب با 

میانگین هزینه های محاسبه شده در گزارش مرکز 
آمار ایران اســت؛ اما در این ســال، با وجود توافق 
شرکای اجتماعی روی هزینه 4میلیون و 94۰هزار 
تومانی سبد معیشت، در نهایت حداقل مزد و مزایای 
یک خانوار ۳.۳نفره معــادل 2میلیون و 8۵8هزار 
تومان تعیین شده که ضریب پوشش آن نسبت به 

هزینه معیشت کمتر از ۵8درصد بود. 
همچنین در ســال ۱4۰۰، درحالی که هزینه سبد 
معیشــت کارگران 6میلیون و 89۵هــزار تومان 
تعیین شــده بود، حداقل مزد و مزایای یک خانوار 
۳.۳نفره کارگری معادل 4میلیون و ۵۰هزار تومان 
تعیین شده که ۵8.7درصد از هزینه سبد معیشت را 
پوشش می داد. با این تفاصیل و با توجه به اینکه در 
سال جاری، هزینه سبد معیشت کارگران برای یک 
خانوار ۳.۳نفره 8میلیون و 97۵هزار تومان تعیین 
شده، برای حفظ ضریب پوشش حدود ۵8درصدی، 
باید حداقل مــزد و مزایای یک خانــوار کارگری 
۳.۳نفره به حــدود ۵میلیون و 28۰هــزار تومان 
برسد که نسبت به ســال ۱4۰۰فقط ۳۰.۳درصد 
افزایش نشان می دهد و حتی با تورم 42.4درصدی 
سال جاری نیز تناسبی ندارد.  در این وضعیت یک 
کارگر متأهل و سرپرســت خانــوار ۳.۳نفره، باید 
ماهانه علاوه بر دریافت ۵میلیون و 28۰هزار تومان 
مزد و مزایا، ۳.7میلیون تومان نیز درآمد متفرقه از 
سایر محل ها داشته باشد تا فقط بتواند هزینه های 
جاری معیشت خانوار را پوشش دهد و به زیر خط 
فقر سقوط نکند. این در حالی است که محاسبات 
مستقل کارگری، هزینه معیشــت آبرومندانه یک 
خانوار ۳.۳نفره را حــدود ۱۱میلیون تومان برآورد 
می کند و حتی برای پوشــش ۵8درصدی آن، باید 
حداقل مزد و مزایای سال ۱4۰۱معادل ۵7.۵درصد 
رشد کند و به حدود 6.4میلیون تومان برسد تا فقط 
شکاف میان مزد و معیشت کارگری مانند سال های 
قبل ثابت بمانــد و عقب ماندگی مالــی کارگران 

بیشتر نشود.

فاصله نجومی
 بررسی ۱۰سال مزد و معیشت کارگران در دهه9۰، دهه ای

که  رهبرمعظم انقلاب  از آمارهای اقتصادی  آن ناخرسند بودند

عبور از بی تفاوتی
سیدمیعاد صالحی، معاون مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران در صفحه خود در فضای مجازی از 2برابرشدن ترانزیت 
بار با راه آهن نســبت به سال گذشته و شکســته شدن رکورد 
تاریخ ۱۰۰ســاله راه آهن ایران در این حوزه خبر داده اســت.  
البته نه ترقی 2برابری ترانزیت بار ریلی از کشــور نیازمند رقم 
دندان گیری است و نه شکستن رکورد ۱۰۰ساله ترانزیت بار در 
حوزه راه آهن ایران به اعداد عجیب و غریب نیازی دارد؛ تا جایی 
که حتی شــخص مدیرعامل راه آهن نیز در توییت خود در بند 
اعلام عدد و رقم نبوده است؛ اما بااین همه، یک اتفاق بزرگ در 
حوزه ترانزیت ایران رخ داده و آن، عبور از بی تفاوتی و شکست 
طلسم بی توجهی به ظرفیت های ترانزیتی کشور به خصوص در 

صنعت حمل ونقل ریلی است. 
میعاد صالحی، مدیر جوانی اســت که کمتر از 2 ســال پیش 
مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری شــد و از همان ابتدا 
دست به کار کشف و افشای فساد  شد و به احصای غفلت ها در 
این صندوق و رفع و رجوع آنها پرداخت؛ اما عمر دوره مدیریت 
او در ایــن جایگاه بحــران زده به قدری کوتاه بــود که پیش از 
برخورد با فسادهای مکشــوفه، با حکم وزیر وقت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی از صندوق بازنشستگی کنار گذاشته شد. حالا، 
به نظر می رسد همان مدیر جوان در ساختار دیگری که زمین 
تا آسمان با صندوق بازنشستگی متفاوت است، می خواهد خرق 
عادت کند و دستاوردهای بدیعی بیافریند؛ آن هم در شرایطی 
که در ســالیان متمادی، با وجود شعار اســتفاده از مزیت های 
ترانزیتی، اقدام بزرگی در این حوزه انجام نشده است. ازنظر آمار 
و ارقام، صالحی میدان بزرگی برای کســب موفقیت دارد و اگر 
بتواند همراهی دیگر دستگاه های دخیل در حوزه حمل ونقل و 
به خصوص ترانزیت را جلب کند، می تواند افزایش چندین برابری 
ارزش ترانزیت ریلی کشور را نیز محقق کند؛ اما اگر به هر دلیلی، 
سایر مراجع تصمیم گیر در حوزه ترانزیت مانند چند دهه قبل بر 
غفلت از مزیت های ترانزیتی و بازرگانی کشور تأکید کنند و در 
بر همان پاشنه بچرخد، مدیرعامل جوان راه آهن نیز چند صباح 
دیگر یا باید بی خیال ترقی در حمل بار و مسافر ریلی شود یا باید 

از شرکت راه آهن برود.

برآورد میانگین درآمد سالانه 
خانوارهای شهری در سال 1400

 103.053.432
تومان

برآورد میانگین هزینه سالانه 
خانوارهای شهری در سال 1400

 82.508.920
تومان

حداقل حقوق و دستمزد سالانه 
کارگران در سال 1400

 31.865.940
تومان

نسبت حداقل دستمزد 
 سالانه کارگران 

به متوسط درآمد سالانه 
خانوار شهری

30.9
درصد

نسبت حداقل دستمزد 
 سالانه کارگران 

به متوسط هزینه سالانه 
خانوار شهری

38.6
درصد
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 فرزند بیشتر
مرخصی زایمان بیشتر

اخیرا سازمان اداری و استخدامی در بخشنامه ای به تمامی 
دستگاه های اجرایی تغییر شرایط مرخصی زایمان را اعلام 
کرده است، این تصمیم در راستای ماده ۱۷ قانون حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت اخذ شــده است. براساس این 
بخشــنامه، مدت مرخصــی زایمان برای زنان شــاغل که 
صاحب فرزندان یک قلو می شــوند همان ۹مــاه و دوقلو و 
بیشتر یک سال است. در دوره مرخصی زایمان تمام حقوق 
و فوق العاده های مرتبط پرداخت خواهد شــد و درصورت 
درخواســت مادر تا 2ماه از این مرخصی در ماه های پایانی 
بارداری قابل استفاده اســت. همچنین زنان شاغل دارای 
فرزندان دو قلو و بیشتر که اکنون در مرخصی زایمان هستند 
نیز مشمول این قانون شده و می توانند از مرخصی ۱2ماهه 
با پرداخت تمام حقوق و فوق العاده ها استفاده کنند. این در 
حالی است که تا پیش از این مرخصی زایمان برای تمامی 
مادران ۹ماه بود و اکنون با این ابلاغیه، تفکیک صورت گرفته 
و برای مادران دارای دوقلو یا بیشتر تا یک سال افزایش یافته 

است. )ایسنا(

 قرنطینه ابتلا به اومیکرون
 7روزه شد 

علیرضا زالی در جلسه ستاد مقابله با کرونا در استان تهران، 
گفت: مطالعات اخیر نشــان داده کــه ۵روز قرنطینه برای 
اومیکرون کافی نیست و براساس مطالعات جدید اگر کسی 
پس از ۷روز علائمی نداشته باشد و تست منفی داشته باشد 
می تواند با استفاده از 2ماسک در سرکار حضور پیدا کند و 
اگر کسی ۱0روز علائم ندارد می تواند بدون تست منفی و با 
استفاده از 2ماسک در سرکار حاضر شود. درباره اومیکرون 
بایــد مراقبت ها ادامه پیــدا کند و کماکان بایــد تأکید بر 
واکسیناســیون به ویژه دوز سوم باشــد و هنوز هم پوشش 
گسترده واکسیناسیون دوز سوم می تواند راهگشا باشد و اگر 
جامعه واکسیناسیون کامل شــود، در سویه های بعدی نیز 
مؤثر است. واکسیناســیون احتمالا می  تواند عوارض مزمن 
کرونا را که بسیار هم آزاردهنده است، کاهش دهد. عفونت 
مجدد به دلیل ایمنی گریزی اومیکرون شانس بالایی دارد 
اما واکسیناسیون باز هم می تواند در این زمینه مؤثر باشد. 
اگر کســی ســویه های قبلی کرونا را گرفته باشد در مقابل 

اومیکرون ایمن نیست.
او درباره واکسیناســیون کودکان و زنان باردار توضیح داد: 
باید در زمینه واکسیناســیون کودکان فعال تر عمل کنیم 
و والدین باید در این زمینه اقدامات بهتری داشــته باشند. 
2میلیون کودک در شیلی با ســینووک واکسینه شده اند و 
ارزیابی های قابل توجهی داشــته است. همچنین بر اساس 
اعلام سازمان بهداشــت جهانی بانوان باردار باید واکسینه 
شوند. به گزارش وزارت بهداشت، نوزادانی که به کرونا مبتلا 
شده اند نتایج مطالعات مشخص  کرده مادران آنها واکسینه 

نشده اند. )ایلنا(

 تهران، رکورددار مرگ
در سال 1400

در ۴۷هفته ســال جاری ۴۸۵هزارو۶۱فوت در کشــور به 
ثبت رسیده  که در این میان استان تهران با مرگ ۸0هزارو 
۷۳0نفر بیشترین میزان فوتی را در میان استان های کشور 
داشــته و اســتان ایلام با 2هزارو ۸۶۵مرگ کمترین آمار 

مرگ ومیر در میان استان ها را به خود اختصاص داده است.
براســاس آمار پایگاه اطلاع رســانی ثبت احوال کشــور، 
برای شــمارش مرگ ومیر هفتگی در ۴۷هفته سال جاری 
۴۸۵هزارو۶۱فوت در کشور به ثبت رسیده که از این میزان 
2۱۵هزارو ۳2۵نفــر زن و 2۶۹هزارو ۷۳۶نفــر مرد بوده 
است. در میان آمار مرگ ومیر کشــور در این مدت استان 
تهران با مرگ ۸0هزارو ۷۳0نفــر یعنی ۳۵هزارو ۱2۸زن 
و ۴۵هزارو۶02مــرد بیشــترین میزان فوتــی را در میان 
استان های کشور داشته و استان ایلام با 2هزارو ۸۶۵مرگ 
یعنی یک هزارو ۱۹۷زن و یک هزارو ۶۶۸مرد کمترین آمار 

مرگ ومیر در میان استان ها را به خود اختصاص داده است.
از میان کل فوتی های ۴۷هفته سال جاری ۷هزارو ۶۵۱ فوت 
برای کودکان در بدو تولد و تا قبل از یک سالگی بوده که در 
این میان ۴هزارو ۱۳۸مورد دختر و ۳هزارو ۵۱۳مورد پسر 
بوده است. کمترین فوت در این گروه سنی با ۴2فوت یعنی 
2۵مورد دختر و ۱۷مورد پسر در استان سمنان ثبت شده 
 و بیشترین فوت در این گروه ســنی با فوت ۸۳۸نفر یعنی 
۴۹0مورد دختر و ۳۴۸مورد پسر در استان خراسان رضوی 
ثبت شده اســت. همچنین از میان کل فوتی های ۴۷هفته 
ســال جاری ۴هزارو ۹2۱فوت برای افراد با سن بین یک تا 
۴ســال بوده که در این میان 2هزارو ۹2۸نفر دختر و یک 
هزارو ۹۹۳ نفر پسر بوده اســت. کمترین فوت در این گروه 
سنی با ۱۸فوت یعنی ۱۱مورد دختر و ۷مورد پسر در استان 
سمنان ثبت شده است و بیشترین فوت در این گروه سنی 
با فوت ۹۱2نفر یعنی ۴۷۴مورد دختر و ۴۳۸مورد پسر در 

استان سیستان و بلوچستان ثبت شده است.
از ســوی دیگر، از میــان کل فوتی های ۴۷هفته امســال 
۱۱هزارو ۷۳۷ فوت برای افراد با سن بالاتر از ۹۵سال بوده 
که در این میان ۶هزارو 2مورد زن و ۵هزارو ۷۳۵مورد مرد 
بوده است. کمترین فوت در این گروه سنی با ۵۹فوت یعنی 
2۸مورد زن و ۳۱مورد مرد در استان خراسان شمالی ثبت 
شده است و بیشــترین فوت در این گروه سنی با فوت یک 
هزارو ۷2۷ نفــر یعنی ۹۳2مــورد زن و ۷۹۵مورد مرد در 

استان تهران ثبت شده است. )ایسنا(

ســلامت مردان در خطر است؛ 

اینها را آمار های جمع آوری شده سلامت
از وضعیت ســلامت آنها نشان 
می دهد. در هفته سلامت مردان، گفته می شود 
که ۹۷درصد مردان ایرانی در شیوه زندگی خود 
حداقــل یــک عامــل خطــر اصلــی دارند، 
۵0درصدشــان چاق انــد، ۸۹درصــد تغذیه 
مناسبی ندارند، ۳۱درصد فعالیت بدنی ناکافی، 
20درصد مصــرف روزانه ســیگار و ۱۸درصد 
مردان فشار خون بالا دارند. براساس اعلام جلیل 
حسینی، رئیس مرکز تحقیقات سلامت مردان 
و بهداشت باروری دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی به ایســنا، میزان مرگ در پسران زیر 
۵سال، کوتاه قدی و لاغری، میزان بروز عفونت 
HIV حتی در شاخص های اهداف توسعه پایدار 
گزارش 20۱۹، بالاتر اســت. مردان ۱.۷برابر 
مبتلا به سل می شوند، مرگ ناشی از خودکشی 
در آنها ۱.۷۵برابــر و مرگ در اثــر تصادفات 
جاده ای 2برابر زنان اســت. به گفته او، در کنار 
همه اینها سومین علت مرگ ومیر سرطان ها در 

مردان پروستات است.
براساس آخرین آمار شیوع ســرطان در کشور، 
موارد جدید ابتلا به این بیماری سالانه ۱۳۵هزار 
مورد، یعنی ۱۶۹در هر ۱00هزار نفر اســت که 
ســهم مردان ۵2درصد، یعنی ۷0تا ۱۸0مورد 
در هر ۱00هزار نفر و زنان ۴۸درصد یعنی ۶۵تا 
۱۶0مورد در هر ۱00هزار نفر است. سه سرطان 
شایع در مردان، پروستات، معده، روده بزرگ است 
و در زنان، پستان، روده بزرگ و تیروئید. بررسی ها 
نشان می دهد از هر ۸مرد و از هر ۱۱زن در جهان 
یک نفر بر اثر ابتلا به یکی از انواع سرطان ها جانش 

را از دست می دهد.
اردیبهشت امســال بود که رضا ملک زاده، استاد 
دانشــگاه علوم پزشــکی تهــران و رئیس تیم 
مطالعاتی درباره شیوع ســرطان ها، با استناد به 
نتیجه مطالعات انجام شــده، اعــلام کرد که در 
ایران طی ســال های ۹۵تا ۱۴0۴، موارد جدید 
ابتلا به ســرطان، با افزایش ۴۳درصدی مواجه 
می شود:»پیش بینی می شود تعداد موارد جدید 
ابتلا به ســرطان در ایران از ۱۱2هزار مورد ثبت 
شــده ســرطان ها بدون درنظر گرفتن سرطان 
پوست در سال ۹۵، به ۱۶0هزار مورد پیش بینی 
شده در سال ۱۴0۴ افزایش یابد که این میزان، 

افزایش ۴۳درصدی را نشان می دهد.« براساس 
اعلام او، در این مدت، موارد جدید ســرطان به 
تیروئید با ۱۱۴درصد، پروســتات با ۶۷درصد، 
پســتان با ۶۳درصد، روده بزرگ بــا ۵۴درصد 

مربوط می شود.
علی قنبری مطلــق، رئیس اداره پیشــگیری از 
سرطان وزارت بهداشت اســت وبا اشاره به این 
تحقیق انجام شده، به همشــهری می گوید آمار 
اعلام شــده در این پژوهش، یک پیش بینی طی 
سال های 20۱۵تا 202۵است که البته تا همین 
حالا، پیش بینی های انجام شده در این پژوهش 
درست بوده است:» ما انتظار داریم که سالانه ۵تا 
۶درصد با افزایش موارد ابتلا به ســرطان مواجه 
شویم.« او اما در ادامه، نکته دیگری را مورد توجه 
قرار می دهد و آن هم تغییر الگوی ابتلا به سرطان 
در میان مردان ایرانی اســت:» آنچه دچار تغییر 
شده، جایگزینی سرطان پروســتات با معده در 
میان مردان ایرانی است، یعنی از سال ۹۵، پس 
از اینکه سال ها ســرطان معده در میان مردان، 
شایع ترین سرطان به شــمار می رفت، سرطان 

پروستات در رتبه اول قرار گرفت.«

سبک زندگی، رده بندی سرطان ها را جابه جا کرد
او به دلایل جایگزینی سرطان پروستات با سرطان 
معده اشاره می کند و می گوید:» یکی از مهم ترین 
علت ها، تغییر سبک زندگی است، پس از آن هم 
شــرایط اجتماعی و اقتصادی در ابتلا به این نوع 
سرطان نقش دارد، در کنار همه اینها کم تحرکی 
در جامعه مــا افزایش پیدا کــرده، به طوری که 
گفته می شود، ۶0درصد جمعیت بالای ۱۸سال 
کشور، کم تحرک اند، ۶0درصد هم ازجمله مردان، 
اضافه وزن دارند، مجموعــه این عوامل منجر به 
بالا رفتن میزان کلســترول و دیابت شده است. 
البته نباید فراموش کرد که مصرف ســیگار هم 
عامل دیگــر بروز این بیماری هاســت که میزان 
مصرف آن در کشــور بالا رفته است.« بررسی ها 
نشــان می دهد ۱۳درصد مردم جهان چاق اند و 
ایران در این زمینه، رتبه ۶دنیــا را دارد. قنبری 
می گوید مجموعه این عوامل منجر شده تا سرطان 
پروستات در میان مردان و سرطان پستان در زنان 
افزایش پیدا کند:» به طور کلی استفاده از یخچال، 
مصرف آب تصفیه شده، استفاده نکردن از آب چاه 
و... منجر شده تا سرعت بروز سرطان معده کاهش 

پیدا کند، البته اینها مداخلاتی است که طی ۳-۴ 
دهه گذشته رخ داده و حالا تأثیرات خود را نشان 
می دهد.« براساس اعلام او، مجموعه این اقدامات 
منجر شد تا سرطان معده در رتبه دوم قرار گیرد 
و سرطان پروستات جای شایع ترین سرطان در 
مردان را بگیرد. در رتبه ســوم هم سرطان روده 
بزرگ قرار می گیرد؛ این سرطان هم در پی تغییر 
سبک زندگی، کم تحرکی و چاقی بالا رفته است 

و در زنان تبدیل به دومین سرطان شده است.
با اینکه گفته می شود میزان بروز سرطان در ایران 
بالاست، اما پژوهش ها نشان می دهد که میزان 
بروز سالانه سرطان در ایران ۱۶۹در ۱00هزار نفر 
است، اما در دنیا این عدد 20۱در ۱00هزار نفر 
است. همچنین میزان بروز سرطان در مردان و 
زنان ایرانی ۱۸0در ۱00هزار و ۱۶0در ۱00هزار 
اســت و به نســبت میانگین جهانی که 222در 
۱00هزار و ۱۸۶در ۱00هزار نفر است، عددهای 
کمتری را نشان می دهد. رئیس اداره پیشگیری از 
سرطان وزارت بهداشت هم به همین نکته اشاره 
می کند. او می گوید که سن ابتلا به سرطان ها در 
ایران حدود ۱0سال پایین تر از کشورهای دیگر 
است، دلیل آنهم جوانی جمعیت کشور است. اما 
درباره شایع ترین سرطان ها، باید گفت که ایران 
جزو معدود کشــورهایی بود که ســرطان معده 
شایع ترین ســرطان مردان بود، اما حالا با قرار 
گرفتن سرطان معده در رتبه دوم، وضعیت ایران، 
شبیه کشورهای دیگر شد. یعنی در کشورهای 
دیگر سرطان پروستات، نخستین سرطان مردان 
به شــمار می رود:» به طور کلی، سرطان ها هم 
مانند بیماری هــای غیرواگیر، تنها وابســته به 
یک عامل نیســتند، مجموعه عواملی در ابتلا به 
این بیماری نقش دارند، امــا باید گفت که ابتلا 
به سرطان پروستات در مردان و پستان در زنان، 
وابســته به هورمون های زنانه و مردانه و چاقی 
و کم تحرکی و... اســت. اینها تغییرات ســلولی 
ایجاد می کنند و در نهایت این بیماری ها را رقم 

می زنند.«

مردان 50سال به بالا، مراقب باشند
آنطور که گفته می شــود، مــردان در مراجعه به 
پزشک برای اقدامات درمانی، توجه ویژه ای ندارد، 
مطالعات نشــان می دهد که زنان بیش از مردان 
پیگیر درمان و معاینه های دوره ای هستند واین 

موضوع منجر می شود تا سرطان ها در زنان زودتر 
از مردان تشخیص داده شود، با این حال براساس 
اعلام رئیس اداره پیشــگیری از سرطان وزارت 
بهداشت، براســاس نتایج پیمایش عوامل خطر 
بیماری های غیرواگیر در ایران یا همان استپس 
که در سال 202۱در ایران انجام شد، مشخص شد 
که در سال های گذشته ســطح دانش و عملکرد 
مردان در سلامت شخصی ارتقا پیدا کرده و نتیجه 
آن منجر به تشخیص زودهنگام بیماری ها شده 
اســت، اما به طور کلی باز هم می توان گفت که 
زنان در این زمینه پیگیرتر هستند:» به طور کلی 
سه سرطان، پســتان، روده بزرگ و دهانه رحم، 
۴0درصد سرطان های زنان را تشکیل می دهند، 
اغلب اینها هم با معاینه های دوره ای به تشخیص 
می رســد، در مورد سرطان پروســتات اما نظام 
ســلامت، توصیه ویژه ای برای غربالگری ندارد 
و اگر غربالگری انجام می شــود بایــد با احتیاط 
باشد، من به عنوان پزشــک توصیه به انجام این 
معاینه ها دارم.« براساس اعلام او، مردان از سن 
 ۵0ســال به بالا، باید مراقب این علائم باشــند:
» توجه به نشانه های مشکوک مثل بروز سوزش 
ادرار، دیده شدن خون در ادرار، سختی در ادرار 
کردن، نیاز به دفع چندین باره ادرار مخصوصا در 
شب می تواند از نشانه های خطر ابتلا به سرطان 
پروستات باشد. البته در بسیاری از مواقع بزرگی 
خوش خیم غده پروستات، با این علائم تشخیص 
داده می شــود، اما به هر حال باید حتما پیگیری 
شود و افراد به شبکه های بهداشتی یا اورولوژیست 
مراجعه کنند.« براساس اعلام او، بیشترین میزان 
ابتلا به سرطان پروســتات در میان مردان بالای 
۵0و ۶0سال است و در هرم ســنی ابتلا به این 
بیماری، تغییری در کشــور رخ نداده اســت. اما 
به طور کلی کشور در آینده با افزایش موارد ابتلا 
به سرطان، مواجه می شــود. او همچنین درباره 
اینکه گفته می شــود وجود سرطان های زنان در 
اعضای درجه یک خانواده، می تواند احتمال بروز 
سرطان در مردان آن خانواده را بالا ببرد، توضیح 
می دهد:»بررسی ها نشان می دهد که اگر در میان 
اعضای خانواده ســرطان پروستات وجود داشته 
باشد، احتمال ابتلا به سرطان پستان در میان زنان 
آن خانواده بالا می رود، اما اینکه این موضوع عکس 
این باشد، یعنی از زنان به مردان، این احتمال را 

ایجاد کند، هنوز ثابت شده نیست.«

تغییر الگوی ابتلا به سرطان در مردان
رئیس اداره پیشگیری از سرطان وزارت بهداشت به همشهری می گوید: به دلیل تغییر در سبک زندگی، سرعت ابتلا به سرطان معده 

به عنوان نخستین سرطان در مردان، کاهش یافته و سرطان پروستات جایگزین آن شده است

 رئیس آزمایشگاه مرجع کشوری کووید-۱۹ در انستیتو پاستور: سرعت سرایت پذیری زیرسویه BA2 نسبت به دیگر سویه ها بالاتر است 
و به زودی جایگزین زیرسویه اولیه می شود

پیشروی زیرسویه جدید »اومیکرون«

براســاس نتایج مطالعات جهانی زیرســویه  جدید 
اومیکرون یعنی BA2 به شدت در حال گسترش است 
و علائم عفونت شدیدتری نسبت به دیگر سویه های 
پیشین کووید-۱۹دارد. مطالعات انجام شده در ژاپن و آمریکا نشان 
می دهد که این زیرسویه ممکن است ویژگی هایی داشته باشد که به 
اندازه سویه های پیشین کووید-۱۹ ازجمله دلتا توانایی ایجاد نوع شدید 
بیماری  را داشته باشد و به نظر می رسد مانند سویه اولیه اومیکرون تا حد 
زیادی از مصونیت ایجاد شده از طریق واکسن ها فرار کند. موضوعی که 
مصطفی صالحی وزیری، رئیس آزمایشگاه مرجع کشوری کووید-۱۹ 
در انستیتو پاستور هم در نشست خبری آن را تأیید می کند اما معتقد 
است که هنوز اطلاعات زیادی از شــدت بیماری زایی یا علائم بالینی 
شدیدتر آن نسبت به سویه های قبلی وجود ندارد. صالحی وزیری در 
پاسخ به سؤال همشهری درباره خطرات این زیرسویه جدید اومیکرون 
توضیح می دهد:»اومیکرون زیرســویه های متفاوت دارد. نخستین 
زیرسویه منتشر شده در دنیا و کشور براساس اطلاعات منتشر شده 
BA1 بود اما اکنون BA2 با سرعت بیشتری در حال گسترش است.« 

او درباره نگرانی ها از احتمال شدید بودن علائم ابتلا به این زیرسویه 
اومیکرون هم می گوید: »گفته می شود سرعت سرایت پذیری زیرسویه 
BA2 نسبت به دیگر ســویه ها بالاتر است اما اطلاعات کامل از شدت 
بیماری زایی آن یا علائم بالینی شدید و متفاوت آن در دسترس نیست.« 
به گفته رئیس آزمایشگاه مرجع کشوری هم اکنون تنها نگرانی از بحث 
انتشار این زیرسویه است و اینکه براساس آن چیزی که در دسترس 

است، به زودی جایگزین زیرسویه اولیه می شود.
پیش روی زیرسویه اومیکرون، در شرایطی رخ می دهد که هم اکنون 
روزانه ۱0هزار تا 20هزار شناســایی قطعی بیماری از ســوی وزارت 
بهداشت اعلام می شود اما به تأکید متخصصان این آمار را باید چندین 
برابر درنظر گرفت. بهرام عین اللهی، وزیر بهداشــت دیروز اعلام کرد 
که هر موج جدید کرونا ســه پیک ایجاد می کند؛ پیک اول مراجعات 
سرپایی، پیک دوم بستری ها و پیک سوم هم مربوط به فوتی هاست. 
در ســویه جدید اومیکرون، هنوز به پیک اول یعنی اوج بستری های 
سرپایی نرسیده ایم ولی به زودی این پیک فرا می رسد. حالا این سؤال 
مطرح اســت که آیا با وجود احتمال ورود زیرسویه جدید اومیکرون 

نباید اقدامات جدیدی ازجمله تســت گیری انبوه برای شناســایی و 
جلوگیری از گردش بیماری در کشــور انجام داد؟ علیرضا بیگلری، 
رئیس انستیتو پاســتور ایران هم در پاســخ به این سؤال همشهری 
توضیح می دهد:»تست گیری انبوه وقتی ارزش دارد که قدرت ایزوله 
کردن وجود داشته باشد و در غیراین صورت تست بی ارزش است. البته 
اثربخشی و هزینه آن هم مهم است و هم اکنون به سرعت بیشتر انتقال 
بیماری توصیه ما این است که افراد درصورت داشتن علائم فرض را بر 
اومیکرون بگذارند و ضرورت چندانی هم به انجام تست ها نیست.« او 
با تأکید بر اینکه سرعت انتشار اومیکرون بسیار بالاست، می گوید:»در 
واریانت های قبلی هر فرد بیمار ممکن بود ۴ یا ۵ نفر دیگر را مبتلا کند 
اما در این سویه درصد زیادی از کسانی که با بیمار در تماس هستند 
بیمار می شوند و امکان ایزوله کردن هم نیست. اگر بخواهیم ضرورت 
تست گیری در پیک دلتا و اومیکرون را تأکید کنیم قطعا در پیک قبلی 
اثربخشی بیشتری نســبت به وضعیت کنونی داشت. درحال حاضر 
عقلانی اســت که بگوییم افرادی که علامت دارند فرض را بر ابتلا به 

اومیکرون بگذارند و خود را قرنطینه کنند.« 
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ســازمان وظیفه عمومی اعلام کرد: برابر ابلاغیه 
ستاد کل نیروهای مســلح با توجه به شیوع موج 
جدید ویروس کرونا و درپیش رو داشتن سال جدید 
و ماه مبارک رمضان مــدت آموزش رزم مقدماتی 
در اسفندماه به مدت ۴هفته تعیین شده است. در 
این اطلاعیه آمده است: مشمولان و خانواده های 
آنان برای کســب اطلاعات بیشــتر می توانند از 
 طریق پایگاه اطلاع رســانی ســازمان به نشانی
www.vazifeh.police.ir، ســامانه تلفن گویا 
به شماره 0۹۶۴۸0یا کانال سازمان در پیام رسان 
سروش به نشانی khabaresarbazi@ از آخرین 
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خبر

بازداشت مرد آشنا 
در مرگ مرموز یک پزشک

به دنبال مرگ مرموز پزشک 84ســاله که تنها زندگی می کرد، 
مردی آشنا که وظیفه مراقبت از او را به عهده داشت بازداشت شد.

به گزارش همشهری، شــامگاه پنجشنبه گذشــته به قاضی 
حبیب الله صادقی، بازپرس جنایی تهران خبر رسید که پیرمردی 
84ســاله به طرز مرموزی جانش را از دست داده است. متوفی 
پزشــک بود و از مدت ها قبل به تنهایــی در خانه ای در یکی از 
محله های شمال تهران زندگی می کرد. دختر وی ساکن آمریکا 
بود و به همین دلیل چند ســال قبل مردی میانســال را برای 
نگهداری از پدرش و انجام کارهای شخصی وی استخدام کرده  
بود. علت مرگ پیرمرد معلوم نبود و به همین دلیل ماموران به 
تحقیق از مرد میانسال که از او نگه داری می کرد پرداختند. وی 
گفت: چند ســال قبل برای نگه داری از متوفی استخدام شدم. 
من هر روز داروهای او را سر وقت می دادم و مدام حواسم به وی 
بود. روز حادثه برای اســتراحت به اتاقش رفت اما چند ساعتی 
که گذشت بیدار نشد و نگرانش شدم. به اتاقش رفتم اما هرچه 
صدایش زدم جوابم را نداد. حالش خیلی بد بود و من درحالی که 
ترسیده بودم به اورژانس زنگ زدم اما متأسفانه پس از رسیدن 

اورژانس، وی فوت شد.
با دستور بازپرس جنایی، جســد مرد پزشک برای تعیین علت 
اصلی مرگ به پزشکی قانونی منتقل شد. از سوی دیگر در ادامه 
تحقیقات معلوم شد مردی که برای مراقبت و نگهداری از متوفی 
استخدام شده، چند روز قبل 150میلیون تومان پول از حساب 
وی به حساب خودش واریز کرده بود. مشکوک بودن مرگ مرد 
پزشک و برداشت پول از حسابش توسط مرد آشنا موجب شد 
بازپرس جنایی دستور بازداشت مرد میانسال را به عنوان مظنون 
صادر کند. وی درباره انتقال پول از حســاب متوفی به حساب 
خودش گفت: من سال ها بودم در خانه مرد پزشک کار می کردم 
و مانند پسری دلسوز هوایش را داشتم. چند روز قبل دخترش 
که ســاکن آمریکاســت به من زنگ زد و گفت از حساب پدرم 
150میلیون تومان به عنوان دســتمزد برداشت کنم. دخترش 
می گفت من خیلی برای پدرش زحمت کشیده ام و هوای او را 
داشته ام، به همین دلیل مستحق چنین دستمزدی هستم. من 
هم از حساب متوفی پول برداشــت کردم اما نقشی در مرگ او 
ندارم. با وجود اینکه مظنون پرونده منکر نقش داشتن در مرگ 
مرد پزشک بود اما بازپرس جنایی دستور بازداشت وی را صادر 
کرده و تحقیقات از او ادامه دارد تا بــه زودی علت اصلی مرگ 
متوفی مشخص شود. از ســوی دیگر دختر متوفی قرار است 
به زودی راهی ایران شود و قاضی جنایی دستور داده برای تحقیق 
به دادسرا احضار شود تا مشخص شود آیا گفته های مرد بازداشت 

شده درباره برداشت پول از حساب متوفی صحت دارد یا نه.

دوستی خاله خرسه
 برای سرقت طلایی

زن جوان با خانم ها طرح دوســتی می ریخت و به 
بهانه های مختلف به خانه شان می رفت تا مقدمات 
زورگیری های شــوهرش را فراهم کند.به گزارش 
همشهری، نقشه شــوم این زوج با شکایت یکی از 
مالباخته ها در پلیس شهرســتان قرچک ورامین 
فاش شد. شاکی که زنی جوان بود می گفت زمانی 
که در خانه تنهــا بوده، مردی وارد آنجا شــده و با 
تهدید چاقو همه طلاهایش به ارزش 100میلیون 
تومان را دزدیــده و فرار کرده اســت. ماموران در 
تحقیقات بیشتر متوجه شــدند که پیش از ورود 
سارق زورگیر به خانه شــاکی، زنی به نام مینا که 
به تازگی با شاکی دوست شــده بود برای دیدنش 
به خانه او رفته بود. لحظاتی پس از خروج این زن 
از خانه، سارق وارد آنجا شده و دست به سرقت زده 
بود. این در حالی بود که پس از این سرقت دیگر از 
مینا خبری نبود و او حتی جواب تماس های شاکی را 
هم نمی داد. ماموران که حدس می زدند مینا و سارق 
همدست باشند تحقیقات را برای دستگیری آنها 
ادامه دادند تا اینکه با بررسی های اطلاعاتی موفق 
شدند این دو را که زن و شوهر بودند دستگیر کنند. 
با انتقال آنها به اداره پلیس معلوم شد که زن جوان 
در ابتدا با حضور در مکان های عمومی با شــاکی 
طرح دوستی ریخته و اعتماد وی را جلب کرده بود. 
پس از آن وقتی شاکی در خانه تنها بود، به بهانه ای 
به خانه او رفته و پس از دقایقی که از آنجا خارج شده 
بود، در خانه را باز گذاشته بود تا همسرش وارد آنجا 
شود و نقشه ســرقت را رقم بزند. به گفته سرهنگ 
نجم الدین مرادی، فرمانده انتظامی شهرســتان 
قرچک، در بازرســی از مخفیگاه متهمان طلاهای 
مسروقه کشــف و تحویل مالباخته شد. تحقیقات 

برای شناسایی دیگر شاکیان احتمالی ادامه دارد.

داخلی

گزارش

گپ

چراغ های کوچه محدث در مرتضوی خاموش است
بیش از یک هفته اســت که کوچه محدث در خیابان کمالی، 
خیابان مرتضوی، واقع در منطقه11شهرداری تهران شب ها 
در تاریکی به سر می برد؛ زیرا چراغ های کوچه همگی خاموش 
هستند. با اداره برق هم برای رفع مشکل تماس گرفته ایم ولی 
تاکنون نتیجه ای نداشته است. این خاموشي فرصت را برای 
خفت گیران و سارقان هموار کرده و امنیت را به خطر می اندازد.
ابویی از تهران

همراه اول در چاه داد قلعه گنج آنتن ندارد
ضعف پوشــش یا نبود آنتن همراه اول در اکثر نقاط بخش 
چاه داد شهرستان قلعه گنج اســتان کرمان، مشهود است. 
روســتاهای چاه زردان، توریگ صولان، سلیمانیه، اردوگاه، 
موتورهای عشایری و چند روســتای دیگر هم همین وضع 
را دارند که مشــکلات بســیاری به خصوص برای تحصیل 

دانش آموزان ایجاد کرده است.
صولتی از چاه داد

رشد قیمت ها به دلیل صادرات و ذخیره ناکافی است
از مهم ترین دلایل رشــد قیمت یک دفعــه ای بعضی اقلام 
کشــاورزی مثل ســیب زمینی، افزایش صادرات یا ذخیره 
ناکافی بعد از برداشت محصول است. کافی است وزارت جهاد 
کشاورزی در این مسیر، برنامه ریزی کند تا گرانی پیش نیاید.

محب علی از داراب 

همه بیمه های تکمیلی آنلاین شوند
اینکه بیمه هــای تکمیلی آنلاین نیســتند لطمات زیادی 
به دارندگان این بیمه ها می زند. مثــلا برخی بیمه ها مانند 
شهرداری تهران و نیروهای مســلح بدون دفترچه پذیرش 
نمی شوند؛ درحالی که ممکن است دفترچه بیمه آنها برای 
تعویض رفته باشــد یا مثلا در حالت اورژانسی که دفترچه 
همراهشان نیست به درمان نیاز پیدا کنند؛ درحالی که اگر 

آنلاین باشند اصلا مشکلی پیش نمی آید.
فاطمی از تهران 

قطعی سیستم جزو امور روزانه ادارات شده است
شنیدن جمله »سیستم قطع است؛ برو فردا بیا« تبدیل به 
امری عادی و روزانه در ادارات و ســازمان ها شده است. در 
بانک،  تامین اجتماعی، پلیس +10، سازمان ها، کافی نت ها 
و... مدام با قطعی سیستم مواجه می شویم و  کسی پاسخگو 

نیست.
مطلبی ازتهران 

قطع پیامک و نرم افزار اتوبوسرانی دائمی شده است
 چند  ماه است که نرم افزار اتوبوسرانی و همچنین سرشماره 
پیامک این سازمان در تهران قطع است و به رغم بارها اعتراض 
تاکنون کسی پاســخگو نبوده که چرا این سیستم ها دوباره 

راه اندازی نمی شوند.
یعقوب زاده از تهران

با مردم

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان

ارسال پیام کوتاه خوانندگان

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردم

پیامک

ایمیل

بازی خطرناک 2پسربچه 10و 
11ســاله با مواد محترقه اکلیل 
سرنج، باعث انفجاری هولناک و 

مجروح شدن آنها شد.
به گزارش همشــهری، این حادثه حدود ســاعت 
19:50دقیقــه جمعه شــب در خیابان اســتخر 
تهرانپارس رخ داد. ماجرا از این قرار بود که 2پسربچه 
10و 11ســاله در قســمت پاگرد ورودی خانه ای 
دو طبقه سرگرم ترکیب اکلیل سرنج برای ساخت 
ترقه بودند که ناگهان مواد محترقه ای که همراه آنها 
بوده منفجر شد و صدای وحشتناکی محله را پر کرد. 
به دنبال این حادثه ماجرا به آتش نشانی گزارش شد 
و آتش نشانان ایستگاه 5٧ تهران راهی محل حادثه 
شدند. خوشــبختانه حجم اکلیل سرنجی که این 
دو پســربچه در اختیار داشــتند کم بود و همین 
باعث شــده بود که انفجار با آتش سوزی و تخریب 
ساختمان همراه نشود. با این حال هر دو پسربچه 
به دلیل انفجار دچار سوختگی و جراحت شده بودند 
که با حضور امدادگران اورژانس به بیمارستان انتقال 
یافتند.مدیر روابط عمومی اورژانس تهران در این باره 
به همشهری گفت: پس از حضور امدادگران در محل 
حادثه معلوم شد که در این انفجار یکی از پسربچه ها 
دچار سوختگی از ناحیه صورت و هر دو دست شده 
و دیگری نیز هر دو چشم، صورت، سینه و دستش 
راستش دچار سوختگی شــده بود.وی ادامه داد: 
سوختگی این دو نفر از نوع درجه 2بود و هر دو در 
زمان حضور امدادگران در محــل حادثه به هوش 
بودند که بلافاصله برای درمان به بیمارستان شهید 

مطهری منتقل شدند.

قدرت مرگبار اکلیل سرنج
در همین حال، ســیدجلال ملکی، ســخنگوی 
آتش نشانی تهران گفت: بخت با هر دو پسربچه 

یار بود که آنهــا حجم اندکی اکلیل ســرنج در 
اختیار داشتند.

وی ادامه داد: خانواده ها بایــد بدانند که انفجار 
تنها 250گرم از مــواد ســاخت ترقه)اکلیل و 
سرنج(، می تواند یک آپارتمان را به شدت تخریب 
کند و تا شعاع چند ده متری آن نیز شیشه های 
ساختمان های مجاور را بشکند. مواد منفجره در 
مجاورت گرما و حتی هوای گرم، در دست یا جیب 
افراد نیز قابلیت انفجار و اشــتعال پیدا می کنند 
و برخی مواد شــیمیایی نظیر اکلیل، سرنج و... 
درصورت ترکیب شــدن با یکدیگر یا ترکیب با 
آب، ایجاد حرارت و انفجار می کنند که متأسفانه 
برخی از افراد مخصوصا نوجوانان به دلیل ناآگاهی 
از میزان قدرت انفجار این مواد، آنها را به راحتی 
خریداری   و بی آنکه از قابلیت انفجاری آنها باخبر 
باشــند، در شــرایطی کاملا خطرناک ترکیب 
می کنند. همین باعث شــده که در ســال های 
گذشته، انفجار ناگهانی این مواد جان افراد زیادی 

را در سراسر کشور بگیرد.

بزرگ ترها  مراقب باشند
سخنگوی آتش نشانی تهران با بیان اینکه هنوز 
چند هفته به چهارشنبه آخر سال باقی مانده و 
وقوع این حادثه در آخریــن روزهای بهمن ماه 
بی شــک خبر خوبی نیســت، افزود: در 2 سال 
گذشته و با توجه به شــیوع کرونا، خوشبختانه 
شــهروندان همکاری خوبــی در  کاهش آمار 
حوادث هولناک چهارشــنبه ســوری داشتند. 
توقع داریم امسال هم شاهد چنین همکاری ای 
باشــیم. در این میان والدین نیز نقش بسزایی 
دارند و می توانند با مراقبــت از فرزندان خود، 
مخصوصا نوجوانان از وقوع حــوادث هولناک 
برای آنها جلوگیری کنند. به خاطر داشته باشیم 
که بســیاری از نوجوان از خطرات مرگبار مواد 
محترقه باخبر نیســتند و والدین در این روزها 
باید مراقب رفتار آنها و دوستانشــان باشــند 
تا مبادا دور از چشــم آنهــا  با تهیــه اکلیل و 
سرنج  خود و خانواده شــان را گرفتار حوادثی 

جبران ناپذیر کنند.

مردی که 18سال قبل مرتکب قتل شده بود و در همه 
این مدت با کابوس چوبه دار دست و پنجه نرم می کرد 
وقتی شنید اولیای دم او را بخشــیده اند از خوشحالی 
سکته کرد و ساعتی بعد از انتقال به بیمارستان جانش را از دست داد تا 

پرونده زندگی اش برای همیشه بسته شود.
به گزارش همشهری، این مرد 55ساله به نام اکبر، اواخر سال82 به اتهام 
قتل عمدی در بندرعباس دستگیر شــد. او و 3نفر دیگر متهم بودند در 
جریان جنایتی هولناک مردی را به قتل رسانده اند. پس از محاکمه این 
4متهم در دادگاه، اکبر و یکی دیگر از همدستانش به نام داوود به اتهام 
مباشــرت در قتل عمدی به قصاص محکوم شدند. آنها مدعی بودند در 
دفاع از ناموس مرتکب قتل شده اند اما دفاعیات شان دلیل بی گناهی آنها 

نشد و 2متهم دیگر نیز به تحمل حبس محکوم شدند.
چون یک نفر به قتل رســیده و قرار بود 2نفر قصاص شوند، اولیای دم 
برای قصاص هر دو متهم باید تفاضل دیه یک مرد را پرداخت می کردند. 
در این شرایط بود که آنها تصمیم گرفتند ابتدا داوود پای چوبه دار برود. 
در حالي که حکم قصاص در دیوان عالی کشــور نیز مهر تأیید خورده و 
مراحل اســتیذان را نیز طی کرده بود، چندی قبل داوود پای چوبه دار 
رفت و قصاص شــد. اجرای حکم قصاص داوود، کابوس های شبانه اکبر 
را دوچندان کرد. او که مجازات همدســتش را به چشم دیده بود، حتم 
داشت که اولیای دم هرطور که شده به زودی با پرداخت تفاضل دیه او را 
نیز قصاص خواهند کرد. او تلاش های زیادی برای جلب رضایت اولیای 
دم انجام داد اما فایده ای نداشــت و آنها برای اجرای حکم قصاص اصرار 

داشتند اما چون توانایی پرداخت تفاضل دیه را نداشتند اجرای حکم به 
تعویق افتاد.

اکبر در زندان شرایط ســختی را می گذراند. ســال ها بود که شب ها با 
کابوس چوبــه دار می خوابید و هروقت که صدایــی از بلندگوی زندان 
می شنید ضربان قلبش تندتر می شد. او همه این ســال ها را با ترس از 
اجرای حکم گذراند تا اینکه با گذشــت 18سال از وقوع قتل، مسئولان 
شورای حل اختلاف زندان تصمیم گرفتند برای جلب رضایت اولیای دم 
پا پیش بگذارند. اکبر که در 3٧سالگی مرتکب قتل شده بود حالا مردی 
شکسته و 55ساله بود. فشار روحی این سال ها باعث شده بود این مرد به 
انواع بیماری ها مبتلا شود. مسئولان زندان حتم داشتند اگر اولیای دم 
از شرایطی که او دارد باخبر شــوند او را خواهند بخشید. در این شرایط 
رایزنی ها با اولیای دم آغاز شد اما آنها گفتند حرف شان همان چیزی است 

که 18سال قبل گفته اند و قاتل باید مجازات شود.
اولیای دم مقتول ساکن اصفهان بودند. با اینکه در رایزنی های اولیه آنها 
اعلام کرده بودند حاضر به بخشش نیستند اما گروهی از مسئولان شورای 
حل اختلاف زندان بندرعباس با امید اینکه شاید آنها در ملاقات حضوری 
قاتل را ببخشند راهی اصفهان شدند. بخشش قاتل برای خانواده مقتول 
سخت بود. آنها مشکلاتی را که در این سال ها با از دست دادن عزیزشان 
به آن دچار شده بودند برای مسئولان شورای حل اختلاف توضیح دادند 
اما وقتی شرایط مرد زندانی برای شان توضیح داده شد و اینکه فهمیدند 
او با تحمل 18سال زندان مرد دیگری شده است برای گذشت از قصاص 

آماده شدند.

کاظم شاهرخ نیا، یکی از اعضای شورای حل اختلاف زندان بندرعباس 
که پیگیر جلب رضایت اولیای دم بود تلاش کرد با گفت وگو اولیای دم را 
دعوت به بخشش کند و در نهایت این تلاش ها باعث شد آنها راضی شوند 
و برگه رضایتنامه را امضا کنند. این یعنی اکبر بعد از گذشت 18سال از 
ارتکاب قتل می توانست از زندان آزاد شود. در این شرایط بود که شاهرخ نیا 
در تماس تلفنی با همکارانش در زندان خبر بخشش اکبر را به آنها اعلام 
کرد و خواست تا این خبر را به او اعلام کنند. دقایقی بعد یکی از مسئولان 
زندان ســراغ اکبر رفت و گفت تلاش ها برای بخشیده شدنش به نتیجه 
رسیده و او به زودی آزاد می شود. اکبر باورش نمی شد خبری که می شنود 
واقعیت دارد. هم بندی های او هم با شــنیدن این خبر جشــن گرفتند 
وخوشحال شدند. اکبر اما هنوز شوکه بود. او که در این مدت دچار بیماری 
قلبی شده بود ناگهان حالش بد شد و مأموران زندان او را به بهداری منتقل 
کردند. معاینه اولیه نشان می داد مشکل او جدی است. به همین دلیل 
در کوتاه ترین زمان ممکن به بیمارستان منتقل شد اما ساعتی بعد روی 
تخت بیمارستان جانش را از دست داد تا درحالی که اولیای دم مقتول او را 

بخشیده بودند پرونده زندگی اش برای همیشه بسته شود.

مرگ کارگر شهرداری در تصادف 
خودرویی که با سرعتی سرسام آور در بزرگراه شهید خرازی 
اصفهان در حرکت بود با کارگر شهرداری که سرگرم نظافت 

پیاده رو بود تصادف کرد و حادثه مرگباری را رقم زد.
به گزارش همشــهری، این حادثه صبح جمعــه رخ داد و 
به گفته رئیس پلیس راهور استان اصفهان، علت آن ناتوانی 
راننده پژو در کنترل وسیله نقلیه به علت تخطی از سرعت 
مطمئنه بوده است. این در حالی بود که تمام نکات ایمنی 
توسط کارگر شهرداری رعایت شده بود، اما متأسفانه این 
تصادف دلخراش باعث فوت او شد. هیبت الله دادور، کارگر 
زحمت کش شــرکت راهیابان فردا، از شرکت های متولی 
نظافت شهر بود که به گفته امیر حیدری، مدیرعامل شرکت 
راهیابان فردا، حدود ساعت 8 صبح و در محدوده پل شهید 
مطهری در بزرگراه شهید خرازی درحالی که لباس مخصوص 
شبرنگ به تن داشته اســت، در پیاده رو بزرگراه و با رعایت 
فاصله قانونی از محل تردد خودروها مشغول نظافت بود. اما 
خواب آلودگی راننده و سرعت بالا موجب شد خودرو از مسیر 
بزرگراه خارج و پس از شکستن تابلوی راهنمایی و رانندگی 
و برخورد با گاردریل ها، وارد پیاده رو شده و پس از برخورد با 
کارگر زحمتکش که در آستانه بازنشستگی بود، باعث مرگ 
وی شــود. حیدری ادامه داد:  راننــده متخلف پس از وقوع 
حادثه، با بی توجهی کامل به جان یک انسان، خودرو را به 

حال خود رها کرده و از محل حادثه متواری شد.

در 2روز آخر هفته 2 جنایت در پایتخت 
رخ داد که به قتل2 نفر منجر شد؛ یکي از 
آنها جواني بود که براي میانجیگري وارد 
یک درگیري شده بود و دیگري نوجواني 1٧ ساله که رقیب 

عشقي اش جانش را گرفت. 
به گزارش همشهري، اولین درگیري مرگبار عصر پنجشنبه 
در شــرق تهران رخ داد و در جریان آن پســری جوان با 
ضربات چاقو به قتل رســید. با حضور  قاضي حبیب الله 
صادقي، بازپرس جنایي تهران در محل معلوم شد که آن 
روز  یکي از ساکنان ساختماني در آنجا  قصد اسباب کشي 
داشت و درخواست کامیون کرده بود. راننده کامیون نیز 
به همراه چند کارگر در آنجا حاضر شده و مقابل ساختمان 
پارک کرده بود. دقایقي از این ماجرا مي گذشــت که دو 
جوان پراید سوار وارد کوچه شــده و از اینکه کامیون در 
آنجا پارک کرده بود شاکي شــدند. آنها مدعي بودند که 
جایي که کامیون توقف کرده جاي پارک آنهاســت و بر 
سر این مسئله با کارگراني که در حال جا به جایي وسایل 
بودند درگیر شــدند. همین موضوع موجب شد تا یکي از 
همسایه ها به همراه پسري جوان که مهمانش بود براي 
وساطت و میانجیگری  وارد درگیري میان آنها شوند. اما در 
جریان این درگیري یکي از پراید سواران که چاقو داشت 
ضرباتي به یکي از آنها زد و جان مرد میانجی را گرفت و با 
همدستش فرار کرد. هم اکنون تحقیقات برای دستگیری 

این دو متهم ادامه دارد. 
اما 24ســاعت پس از این جنایت، یعنی شــامگاه جمعه 
گزارش قتل دیگري به قاضی ساســان غلامی، کشیک 
جنایی پایتخت  اعلام شد. درگیري دوم میان 2 نوجوان 
در یکي از خیابــان هاي جنوب تهــران رخ داده و با قتل 
یکي از آنها پایان یافته بود. مقتول و قاتل هردو 1٧ سال 
سن داشــتند که در درگیري هردو به یکدیگر چاقو زده 
بودند. به دنبال این اتفاق هردو نوجوان زخمي شــدند و 

به بیمارستان انتقال یافتند اما یکي از آنها به دلیل شدت 
جراحات و خونریزي جان باخــت و دیگري به اتهام قتل 
عمدي بازداشت شــد. هنوز به درستي مشخص نبود که 
علت درگیري 2 نوجوان بر ســرچه موضوعي بوده است 
اما در ادامه تحقیقات جزییات بیشــتري از این درگیري 

مرگبار فاش شد. 2 پسر 
نوجوان از مدت ها قبل 
بر سر یک دختر دچار 
اختلافاتي شده بودند. 
هردوي آنها به دختري 

علاقه مند شده و رقیب 
عشقي یکدیگر بودند. 
هردو در یــک محل 
زندگي مي کردند که 
روز حادثه یکي از آنها 
در حال گــذر از کوچه 

بود و دیگري ســرهمان 
کوچه ایستاده بود. هردو چشم 
در چشم شدند و یکي از آنها به 
دیگری اعتراض کرد که چرا 
از خیاباني که پاتوق وي بوده 
گذر کرده است. همین باعث 
شــد تا درگیري میان آن دو 
نفرشکل بگیرد و هردو رقیب 
عشقي با چاقو به جان یکدیگر 
بیفتند که پایان این درگیري 
قتل یکي از آنها بود. پرونده این 
جنایت از آنجا کــه قاتل هنوز 
به سن قانوني نرسیده و زیر 18 

سال ســن دارد به دادسراي 
اطفال فرستاده شد.

مردی که 18سال زندانی بود پس از شنیدن خبر نجات از چوبه دار سکته کرد و فوت شد

جوان میانجي و پسري نوجوان در جریان 2 درگیري جداگانه به قتل رسیدند

2جنايت در آخر هفته پايتخت

کودک ربایی پس از بیهوش کردن مادر

2 زن که با نقشــه ای حساب شــده زنی را بیهوش کرده و پسر 
خردسال او را ربوده اند، تحت تعقیب پلیس قرار گرفته اند.

به گزارش همشهری، شــامگاه هجدهم آذر امسال کسبه بازار 
بزرگ شهرری متوجه زنی جوان شــدند که در نزدیکی بازار از 
هوش رفته و روی زمین افتاده بود. آنها این زن را می شناختند و 
بارها وی را دیده بودند که گدایی یا دستفروشی می کرد و معمولا 
پسر خردســالش نیز همراه او بود. اما در آن لحظه اثری از پسر 

خردسال زن جوان نبود.
این زن پس از تماس با اورژانس به بیمارســتان منتقل شــد و 
وقتی به هوش آمد وحشت زده به مسئولان بیمارستان گفت که 
کودکش را ربوده اند. ماجرا به پلیس گزارش شــد و مأموران به 
تحقیق از زن 40ساله پرداختند. وی گفت: به دلیل اختلافاتی 
که با شوهرم داشتم مدتی قبل از او جدا شدم و خودم از پسربچه 
8ماهه مان نگه داری می کردم. او ادامه داد: ناچار بودم برای تامین 
مخارج زندگی تکدی گری یا دستفروشی کنم و چون کسی نبود 
که از پسرم مراقبت کند، او را هم با خود می بردم. روز حادثه در 
بازار بزرگ شهرری دستفروشی می کردم که 2زن نزد من آمدند. 
پسر 8ماهه ام به نام ماهور در آغوشم بود و 2زن ناشناس در حالی 
که ماسک به صورت داشتند و چهره هایشان به درستی مشخص 
نبود ســر صحبت را باز کردند تا اعتمادم را جلب کنند. دقایقی 
بعد یکی از آنها یک لیوان پلاستیکی به من داد و گفت داخل آن 
چای است که از دستفروش خریده اســت. ابتدا تعارف او را رد 
کردم اما زن اصرار داشت که 3لیوان چای خریده و یکی از آنها 
قسمت من است. من چای را نوشیدم و پس از آن دچار سرگیجه 
شدیدی شدم. درحالی که همچنان پسرم ماهور در آغوشم بود 
2زن پیشــنهاد دادند که در اطراف میدان چرخی بزنیم تا حال 
من خوب بشود. حتی یکی از آنها وقتی دید من دچار سرگیجه 
شده ام و حالم خوب نیست پسرم را از من گرفت. پس از دقایقی از 
هوش رفتم و دیگر چیزی نفهمیدم و زمانی که چشم باز کردم در 
بیمارستان بودم. حالا متوجه شدم آن دو زن با نقشه قبلی مرا با 
چای مسموم بیهوش کردند تا پسرم را بربایند. پس از شکایت این 
زن، مأموران به بررسی تصاویر دوربین های مداربسته پرداختند 
که در بازبینی فیلم ها معلوم شد 2زن داخل لیوان چای، داروی 
بیهوشی ریخته و سپس سراغ مادر و کودک رفته اند. آنها پس از 
آنکه مادر بیهوش شد، با ربودن پسربچه اش پا به فرار گذاشتند. 
براساس این گزارش، مأموران پلیس در تعقیب 2زن کودک ربا 
هستند و از سوی دیگر تصویر پسربچه ربوده شده که هم اکنون 
حدودا 10ماهه است در اختیار رســانه ها قرار گرفته تا چنانچه 
هرکس وی را در میان دوستان، آشــنایان یا اقوامشان دید و یا 
اطلاعی از سرنوشــت کودک دارد موضوع را به بازپرس شعبه 
هشتم بازپرسی شهرری یا اداره یازدهم پلیس آگاهی تهران و یا 

با پلیس 110 در میان بگذارد.

جنایی
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روزنامه تایمز ]انگلیس[

كيوسك

روز ویرانی در انگلیس
روزنامه تایمز چاپ لندن نوشته که وزش توفان »یونیس« 
در انگلیس، بــرق بیش از 200هزار خانــه را قطع کرده و 
خرابی های بسیار به بار آورده است. سرعت باد در برخی 
مناطق به 200کیلومتر در ســاعت رســیده است. اداره 
هواشناســی انگلیس برای مناطق ساحلی جنوب غربی و 

جنوب شرق هشدار قرمز صادر کرده است.

جریان صدر، بعــد از اعمال نفوذ 
در تعيين رئيــس پارلمان عراق، 
این بار بازی ســنتی كردها برای 
انتخاب رئيس جمهور را به هم زده و با حمایت از 
ریبر احمد، تکليــف رئيس جمهور بعدی را هم تا 

حد زیادی مشخص كرده است.
العربی الجدید، به نقل از منابع خود در عراق گفته 
اســت كه جریان صدر به رهبــری مقتدا صدر و 
ائتلاف السياده متحد سنی این جریان در پارلمان، 
از ریبر احمــد، نامزد حزب  دمکرات كردســتان 
حمایت می كنند. احمد كه هم اكنون وزیر داخله 
اقليم كردســتان عراق است، جانشــين هوشيار 
زیباری، نامزد پيشــين حزب دمکرات می شــود 
كه بعد از اعتراض های گسترده به نامزدی اش، با 
حکم دادگاه از نامزدی برای این پست محروم شد.
جریان صــدر، ائتلاف الســياده و حزب دمکرات 
كردستان، ائتلافی سه جانبه تشکيل داده اند و از 

نفوذ زیادی در پارلمان برخوردار هستند.
زیباری متهم است كه بين ســال های 2004 تا 
2014 در دوران وزارتش در دولت، منابع عمومی 
را تلف كرده و درگير چندین پرونده فســاد بوده 
اســت. زیباری گفته اســت كه هيچ دادگاهی او 
را متهم نکرده اســت و این اتهام هــا، هرگز ثابت 

نشده اند.

حل مشکل کردها
طبــق قانون اساســی عــراق، كرســی مجلس 
سهم ســنی ها، نخست وزیری ســهم شيعيان و 
ریاست جمهوری هم سهم كردهاست. اما كردها 
طی هفته هــای اخير درگير یــك جنگ قدرت 
برای تصاحب كرسی ریاست جمهوری بوده اند و 
عملا برای تصميم گيری در این زمينه به بن بست 

خورده اند.
پست ریاست جمهوری در عراق، تقریبا تشریفاتی 

است و رئيس جمهور این كشــور، قدرت اجرایی 
چندانی ندارد. رئيس جمهــور فعلی عراق، برهم 
صالح از حزب اتحادیه ميهنی اســت. این حزب، 
دومين حــزب بزرگ كرد عــراق و رقيب دیرینه 

حزب دمکرات است.
بعد از ســال2003، یعنی زمانی كه رژیم صدام 
ساقط شد، طبق توافق ميان احزاب شيعه، سنی 
و كرد، كرسی ریاســت جمهوری به كردها رسيد. 
2حزب اصلی اقليم كردستان یعنی حزب دمکرات 
و اتحادیه ميهنی هم بين خود بر ســر تقســيم 
2كرسی ریاســت اقليم و ریاست جمهوری عراق 
توافق كردند. آنها توافق كردند كه ریاســت اقليم 
ســهم حزب دمکرات و ریاســت جمهوری سهم 
اتحادیه ميهنی باشد. این رویه دنبال شد تا آنکه 
در ســال2018، حزب دمکرات در پی نقض این 
توافق برآمد. این حزب به رهبری مسعود بارزانی، 
بر نامزدی فؤاد حسين در رقابت با برهم صالح كه 
از سوی اتحادیه ميهنی معرفی شده بود، پافشاری 
می كــرد. در آن دوره، حزب دمکــرات كاری از 
پيش نبرد و برهم صالــح در نهایت رئيس جمهور 

عراق شد.
امسال نيز بار دیگر بارزانی ها ســر ناسازگاری با 
جریان رقيب گذاشته اند و ابتدا هوشيار زیباری را 
در مقابل برهم صالح معرفی كردند كه در نهایت با 
حکم دادگاه، زیباری از رقابت محروم شد. اما حالا 
حزب دمکرات، ریبر احمد را با كمك جریان صدر 

و متحدان سنی اش وارد رقابت كرده است.
یك عضو جریان صدر در بغداد به العربی الجدید 
گفته است: »جریان صدر و ائتلاف السياده به توافق 
كردها بر سر یك نامزد اميد زیادی داشتند اما این 
توافق حاصل نشد. به ما گفته شده بود كه اتحادیه 
ميهنی حاضر اســت در مقابل برخی سمت های 
در داخل اقليم و خارج از آن، ریاست جمهوری را 
واگذار كند. ما از صحت این موضوع خبر نداریم اما 

به تعهد خودمان پایبند هستيم.«
ميشان الجبری، نماینده و یکی از اعضای شاخص 
ائتلاف السياده هم گفته است كه ائتلاف سه گانه 

پارلمان، از احمد دفاع خواهد كرد.
جریان صدر، جلسه پيشــين پارلمان عراق برای 
انتخاب ریاســت جمهوری را تحریــم كرده بود. 
بدون حضور نمایندگان این حزب، عملا انتخاب 
ریاســت جمهوری موضوعيت نداشت. اعتراض 
آنها در آن زمان به این مســئله بــود كه كردها 
بر ســر انتخاب یك نامزد به توافق نرســيده اند و 
اختلاف نظری عميق بين آنها وجود دارد. همين 
ماجرا باعث شــد جریان صدر جلســه پارلمان را 
تحریم كند. حــالا اما به نظر می رســد برای حل 
این مســئله، جریان صدر خودش پيشقدم شده 
اســت و می خواهد با اســتفاده از نفوذش مسئله 

ریاست جمهوری را در عراق حل كند.

پایان بن بست سیاسی
انتخابات زودهنگام پارلمانی در عراق ابتدای پایيز 
گذشــته برگزار شــد. ناكامی احزاب سياسی در 
توافق برای تعيين دولت، باعث ناراحتی زیادی در 
این كشور شده است. بعد از انتخاب رئيس مجلس، 
انتخاب رئيس جمهور می تواند گام بلندی در سر و 
سامان دادن به اوضاع سياسی در این كشور باشد.

رئيس جمهور عراق براســاس قانون، با رای گيری 
در پارلمان انتخاب می شود و جایگاه جریان صدر 
كه بزرگ ترین پيروز انتخابات پارلمان عراق بوده، 
به این معناست كه هيچ كس در این سمت تعيين 
نخواهد شد مگر اینکه جریان صدر از آن حمایت 
كند. جریان صدر، پيــش از این در تعيين تکليف 
رئيس مجلس نقشــی اساسی داشــته و طبيعتا 
نخست وزیر این كشــور هم بدون نظر موافق این 

جریان انتخاب نخواهد شد.
رئيس مجلس عراق، محمد الحلبوســی، یکی از 

متحدان صدری هاســت. در واقع حزب او، تقدم، 
یکی از 2حزبی اســت كه ائتلاف ســنی السياده 
را در پارلمان ایجاد كرده اســت. دیگر حزب این 
ائتلاف، حــزب عزم به رهبــری حميس الخنجر 
است. حلبوســی 41ساله كه ســابقه استانداری 
اســتان انبار را هم در كارنامه دارد، در دوره قبلی 
هم رئيس مجلــس عراق بود. با ایــن حال بعد از 
انتخابات پایيز، آینده سياسی مطمئنی نداشت. به 
درازا كشيده شدن انتخاب رئيس مجلس در عراق، 
كه نشــانی از تشتت سياســی در این كشور بود، 
باعث خشم زیادی شده بود تا اینکه حلبوسی، در 
اتحادی بی سابقه كه به لطف ائتلاف جریان صدر 
با دیگر احزاب به دست آمد، مجددا به عنوان رئيس 
معرفی شد. بســياری انتخاب او را، بعد از مدت ها 
بلاتکليفی، شروع مرحله تعيين تکليف سياسی در 
عراق می خواندند. حلبوسی سياستمداری است كه 
در بين عراقی به سازش و مصالحه و جوش دادن 

توافق ها معروف است.
جریان صدر در حالی با ائتلاف الســياده و حزب 
دموكرات ائتلاف كرده است كه دیگر احزاب شيعه 
در پارلمان هم در حال تشکيل ائتلاف های فراگير 
برای به دست گرفتن اكثریت در پارلمان هستند. 
با این حال رهبران كميته هماهنگی شــيعيان با 
مقتدی صدر ملاقات كرده اند و نمایندگان احزاب 
آن بارها گفته انــد كه از ائتلاف بــا جریان صدر 
استقبال می كنند. برخی از آنها گفته اند حتی اگر 
در نهایت ائتلاف شکل نگيرد، با نخست وزیر بعدی 
عراق همکاری خواهند كرد و از روندهای سياسی 
حمایت خواهند كرد. با توجــه به فضای موجود 
در مجلس عراق، به نظر می رســد نامزدی كه در 
نهایت به عنوان نخست وزیر عراق انتخاب خواهد 
شد، با نظر موافق تمام شيعيان مواجه خواهد بود 
و اختلاف نظر عميق و بنيادینــی بين آنها برای 

انتخاب یك نامزد وجود نخواهد داشت.

یورش پلیس کانادا به معترضان ضدواکسن؛ 100نفر دستگیر شدند
پس از هفته ها اعتراض كاميون داران كانادایی عليه 
سياست های كرونایی دولت، نيروهای پليس بالاخره 
دست به كار شدند و با یورش به تجمع آنها در اوتاوا، 

خيابان ها را پاكسازی كردند.
به گزارش سی بی ســی  نيوز، صدها مأمور پليس كه برخی از آنها 
سوار بر اســب بودند، به تجمع كنندگان در پایتخت حمله كرده 
و آنها را متفرق كردند. دســت كم 100نفر نيز دســتگير شده اند 
و كاميون های آنها به پاركينگ منتقل شــده است. پيش از این، 
پليس و مقام های دولت به كم كاری در برخورد با معترضان متهم 
شده بودند. فرمانده پليس اوتاوا نيز به همين خاطر، هفته گذشته 

مجبور به استعفا شد.
پليس كانادا در پســتی تویيتری خطاب به معترضان هشدار داده 
كه هر فردی در صحنه تظاهرات غيرقانونی ضدواكسن در پایتخت 
حاضر شود، دستگير خواهد شد. نيروهای پليس طی روزهای اخير، 
ابتدا رهبران معترضان را دستگير كرده بودند و اكنون در گام دوم، 

به سراغ تجمع كنندگان رفته اند. 
این اعتراضات در پی اعمــال قوانينی مربوط به واكسيناســيون 

اجباری رانندگان كاميون آغاز شد. اغلب تجمع كنندگان، رانندگان 
كاميون هستند و طی هفته های گذشته با متوقف كردن كاميون های 
خود در اتوبان ها و جاده های اصلی، رفت و آمد در پایتخت را مختل 
كرده بودند. این افراد در مرحله بعدی به سراغ پل ها و گذرگاه های 
مرزی ميان كانادا و آمریکا رفتند و با استفاده از كاميون های خود، 
مسير تردد بين 2كشــور را بند آوردند. این مسيرها، برای تجارت 
ميان دو طرف، گلوگاه های حساسی به حســاب می  آیند و همين 
روند مبادلات تجاری ميان 2كشور همسایه را برای چند روز مختل 

كرده بود.
جاستين ترودو، نخســت وزیر كانادا در واكنش به اعتراضات برای 
دومين بار در تاریخ این كشــور وضعيت اضطراری ملی اعلام كرده 
اســت. تصميم دیرهنگام او نيــز مورد اعتراض سياســتمداران و 
مردم عادی قرار گرفته است. ترودو بارها در سخنرانی های خود از 
معترضان خواهش كرده بود به خانه های خود بازگردند و به ایجاد 

اختلال در زندگی و كسب وكار ساكنان پایتخت پایان دهند.

جهان نما

 اتحادیه اروپا؛  بازیگر منفعل
بحران اوکراین

مذاكرات دیپلماتيك هفته های اخير در بحران روســيه - 
اوكراین، یك غایب بزرگ داشته اســت؛ اتحادیه اروپا. در 
شرایطی كه تشــدید این بحران نياز حياتی اروپا به شمار 
می رود، انفعال اتحادیه اروپا در مدیریت بحران و مذاكرات، 
اتفاقی است كه از سوی بســياري از تحليلگران مورد توجه 
قرار گرفته است. شــورای روابط خارجی اروپا در گزارشی 
برای انفعــال اتحادیه اروپا در قبال ایــن بحران چند دليل 

عمده ذكر كرده است:
بحران روســيه- اوكراین در نامناســب ترین لحظات برای 
كليدی ترین دولت های اروپایی رخ داده اســت؛ در دورانی 
كه نخست وزیر انگليس درگير یك رسوایی سياسی بزرگ 
شده، دولت فرانسه در وضعيت كاملا انتخاباتی قرار گرفته 
و تمامی رویداد ها را از دریچه انتخابات می بيند و در آلمان 
دولت ائتلافی كاملا جدید با نقاط اشتراک اندک به ویژه در 
زمينه موضوع روسيه تشکيل شده است؛ از این رو اروپایی ها 
عملا دیپلماسی مربوط به روسيه و اوكراین را به آمریکایی ها 
واگذار كرده اند. با این همه فقــدان عامليت اروپا در بحران 
روسيه و اوكراین در پدیده مهم تری ریشه دارد؛ برهم خوردن 

توازن قدرت در روابط فراآتلانتيکی.

جابه جایی قدرت
جابه جایی قدرت از اروپا به آمریــکا روندی طولانی مدت 
است كه چندین عامل در وقوع آن نقش داشته اند. اقتصاد 
آمریکا از سال 2008به بعد به نسبت اروپا و انگليس رشدی 
قابل توجه را تجربه كرده است. در سال 2008 اقتصاد اروپا 
به ارزش 16.2هزار ميليــارد دلار كمی بزرگ تر از اقتصاد 
آمریکا به ارزش 14.7هزار ميليارد دلار بود، اما در ســال 
2020ارزش اقتصــاد آمریکا به 20.9هــزار ميليارد دلار 
رسيد؛ درحالی كه ارزش اقتصاد اروپا به 15.7هزار ميليارد 
دلار كاهش یافت. این به آن معناست كه اقتصاد آمریکا از 
حدود 14سال پيش تا به امروز یك سوم بزرگ تر از اقتصاد 
اروپا شده اســت. این اختلاف در رشد اقتصادی با افزایش 
استفاده جهانی از دلار در مقایســه با یورو همزمان شده 
است. براســاس آمارهای موجود، در اوایل سال 2019به 
رسم 20سال قبل از آن، دلار آمریکا 88درصد از تبادلات 
ارزی جهانی را تشکيل می داد. در مقابل، یورو در دوره ای 
مشــابه، تنها در 32درصد تراكنش های ارزی بين المللی 
سهم داشته است. دلار همچنين 60درصد از ذخایر ارزی 
بين المللی را تشکيل می دهد و اینگونه توانسته جایگاه خود 
را به عنوان اصلی ترین ارز ذخيره ای جهان حفظ كند. این 
برتری های اقتصادی برای آمریکا به آن معناســت كه این 
كشور توانســته ظرفيتی فزاینده برای اعمال تحریم های 
اقتصادی عليه رقبا و دشــمنانش به دســت آورد؛ بدون 
اینکه به كمك و همکاری كشور دیگری نياز داشته باشد. 
روسيه و چين درحال مقابله با این توانایی آمریکا هستند 
و موفقيت هایی هم به دســت آورده اند، اما اروپا در بيشتر 

مواقع تسليم آمریکا بوده است.
از ســویی دیگر، اروپایی ها از ســال 2008 به بعد با پدیده 
كاهش قــدرت نظامی مواجه شــدند. اروپــا در پی حمله 
روسيه به اوكراین در ســال 2014، افزایش بودجه نظامی 
داشــته، اما این ارقام در برابر بودجــه نظامی آمریکا ناچيز 
است. بين سال های 2008تا 2020 مخارج نظامی آمریکا 
از 656ميليارد دلار در ســال به 778ميليارد دلار در سال 
رســيده اســت. در همين دوره، هزینه های نظامی اروپا و 
انگليس از 303ميليارد دلار در ســال به 292ميليارد دلار 
در سال رسيده است. بدون شــك هر اندازه كه اعزام نيرو 
برای تقویت دفاعی اروپای شرقی برای اعضای اروپایی ناتو 
اهميت سياسی داشته باشد، آنها قادر نخواهند بود به اندازه 

آمریکایی ها در این حوزه مشاركت كنند.
در كنار تمامی این مــوارد، بيماری مزمن تفرقه بيش از هر 
چيز دیگری منجر به تضعيف اروپا و انگليس شــده است. 
برخلاف اهدافی كه معاهده ليسبون در سال 2009دنبال 
می كــرد، بحران اقتصــادی، اروپا را به 2بخش شــمالی و 
جنوبی و بحران پناهجویان و اوكراین آن را به 2بخش شرقی 
و غربی تقسيم كرده است. در نهایت برگزیت انگليس را به 
كل از اروپا جدا كرد. نهادهای وابسته به معاهده ليسبون هم 
نتوانستند شــکاف هایی را كه در سياست خارجی اتحادیه 

اروپا ایجاد شده است،برطرف سازند.

آینده مبهم
جابه جایی قدرت، نبود اتحاد و ناتوانــی در تأثيرگذاری بر 
جریان های سياســی همگی به آن معناست كه اروپایی ها 
در بحران اوكراین به ناظرانی منفعل تبدیل شده اند. علاوه 
بر این، تقریبا تمام اروپا از رهبری آمریکا نااميد شده اند؛ از 
این رو ميزان مشاوره هایی كه اروپایی ها در مذاكرات بحران 
اوكراین از همتایان آمریکایی خود می گيرند كاهش یافته 
است. اما تا زمانی كه اروپایی ها نتوانند خط مقدمی یکدست 
تشــکيل دهند یا ایده های متعددی برای حل بحران ارائه 
دهند، مذاكرات آنها تأثيری بــر برنامه های آمریکا نخواهد 
گذاشت؛ به همين دليل است كه روسيه برای مذاكره بر سر 
بحران اوكراین، تنها بر آمریکا متمركز است و اروپا را به حال 
خود گذاشته اســت. از دیدگاه روس ها و آمریکایی ها بعيد 
است اروپا بتواند نقشی در حل و فصل بحران اوكراین داشته 
باشد و هر حل و فصل یا تشــدید بحرانی از كانال روسيه و 

آمریکا رخ خواهد داد.

 عبدالباری عطوان
سردبیر روزنامه رأی الیوم

نفــوذ پهپــاد حــزب الله بــه فلســطین 
اشــغالی، یــک شــکاف نظامــی بزرگ 
در ارتــش اســرائیل به شــمار مــی رود. 
پــرواز ایــن پهپــاد یــک روز بعــد از آن 
صــورت گرفت کــه ســخنگوی نظامی 
رژیم صهیونیســتی از پرواز 2پهپاد در 
آسمان اراضی اشغالی خبر داده بود، 
که یکــی از جنــوب لبنــان و دیگــری از 

نوار غزه آمده بود. )رای الیوم(

آنتونیو گوترش
دبیرکل سازمان ملل

خطــرات ســرایت تروریســم بــه خارج 
از افغانســتان و همچنیــن گســترش 
نگران کننــده تروریســم در برخــی 
نشــان  آفریقایــی  کشــورهای  از 
می دهــد کــه گروه هــای تروریســتی 
چقــدر در بهره بــرداری از خــأ قــدرت 
کــه تحــت کنتــرل  در کشــورهایی 
دولت های شــکننده هستند، مهارت 

دارند. )رویترز(

نقل قول 

آغاز مانور موشکی روسیه
نيروهای زمينی، دریایی و هوایی روسيه، مانور 
مشــترک موشــکی خود را با نظارت مستقيم 
ولادیمير پوتين آغاز كردند. به گزارش وب سایت 
راشــاتودی، شــليك موشــك های بالستيك 
قاره پيما و موشــك های كروز در دستور كار این 
مانور قرار دارد. به طور همزمان بيش از 15كشتی 
جنگی نــاوگان اقيانوس آرام، دریای شــمال و 
دریای ســياه و همچنين بيش از 30هواپيمای 
نيروهای هوا-فضای روسيه در مانورهای نظامی 
برنامه ریــزی شــده در مناطق شــرقی دریای 
مدیترانه شــركت داشــتند. به گفته دیميتری 
پسکوف، سخنگوی كرملين، الکساندر لوكاشنکو، 
رئيس جمهوری بلاروس، نيز به همراه پوتين بر 
روند برگزاری این مانور نظارت دارد. لوكاشنکو 
اعلام كرده كه آماده اســت ميزبان موشك های 

اتمی روسيه در خاک بلاروس باشد.

 خبر

رویداد

گزارش

آمریکا

دفتر اســناد ملــی آمریکا 
اعــلام كــرد 15جعبــه 
اســناد محرمانــه دفتــر 
ریاســت جمهوری را در اقامتگاه زمستانی 
دونالد ترامپ در ایالــت فلوریدا در جنوب 

شرق آمریکا پيدا كرده است.
به گــزارش خبرگزاری آسوشــيتدپرس، 
ترامپ برخلاف قوانين آمریکا پس از پایان 
دوره ریاست جمهوری اش، اسناد دولتی را 
كه به عنوان اسناد محرمانه طبقه بندی شده 
بودند، با خود به محل اقامت شخصی اش در 
فلوریدا برده بود. دیوید فریرو، رئيس دفتر 
آرشــيو ملی در نامه ای خطــاب به كميته 
نظارت كنگره آمریکا، درباره اســناد ضبط 
شده اطلاع رسانی كرده است. فریرو گفته 

اسنادی كه در حوزه امنيت ملی نيز در ميان 
اسناد پيدا شده در خانه ترامپ وجود دارد. 
همچنين نامه هــای كيم جونگ اون، رهبر 
كره شمالی و نامه باراک اوباما، سلف ترامپ 

نيز در جعبه ها پيدا شده است.
رئيس دفتر آرشــيو ملی آمریــکا در نامه 
خود به كنگره همچنين گفته كه برخی از 
اسناد نيز كه باید به این دفتر تحویل داده 
می شده، توســط رئيس جمهور سابق پاره 
شده است. بعضی از اســناد پاره شده، در 
نهایت توســط كاركنان كاخ سفيد ترميم 
شــده و یا به صورت تکه تکــه تحویل داده 

شده اند.
ترامپ انتقال این جعبه ها به آرشيو ملی را 
تأیيد كرده و گفته است این اوراق بدون هيچ 

مشکلی تحویل داده شده است. رسانه های 
آمریکایی اما گزارش دادنــد كه ترامپ از 
تحویل این اسناد خودداری می كرده و دفتر 
آرشيو ملی آمریکا پس از مذاكرات طولانی 

موفق به بازپس گيری آنها شده است.
موضوع مفقود شــدن اســناد یادشــده 
نخســتين بار حدود 2هفته قبل از ســوی 
آرشــيو ملی آمریکا اطلاع رسانی شده بود. 
پيدا شدن اسناد در خانه ترامپ، انتقادهای 
بسياری را به دنبال داشته است. او خود در 
جریان رقابت های انتخاباتی در سال2016، 
هيلاری كلينتــون، رقيــب دمکراتش را 
به خاطر استفاده از ایميل شخصی برای رد 
و بدل كردن نامه های اداری به شدت تحت 

فشار قرار داده بود.

اسناد محرمانه کاخ سفید، در خانه ترامپ پیدا شد

پازل قدرت در دست صدر
جریان صدر پس از اثرگذاري در انتخاب رئيس مجلس عراق، با حمایت از نامزد حزب دمکرات كردستان  براي ریاست 

جمهوري، از نفود خود براي باز كردن گره انتخاب رئيس جمهور استفاده مي كند
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گرینویچ

10هزار بار قوی تر از مورفین

 

بوئنوس آيــرس: 24نفــر در آرژانتيــن كه 
مخدری 10هزار برابر قوی تر از مورفين مصرف 
كرده بودند، مردند. به گــزارش دیلی ميل، این 
ماده مخدر كه در دامپزشــکی ها برای بيهوش 
كردن حيوانــات عظيم الجثه ای همچون فيل و 
كرگدن)دوزی بســيار پایين( استفاده می شود 
100بار قوی تــر از فنتاویل و 50بــار قوی تر از 
هروئين است. گویا این 24نفر خبر نداشتند ماده 
مخدر یاد شــده به واقع فيل را از پا در می آورد 
و بنابراین پــس از اســتفاده از آن همگی جان 
باختند. پليس در جســت وجوي فروشــنده یا 
فروشنده های این ماده مخدر است تا از كشتاری 
كه می توانــد طی روز هــای آینــده رخ دهد 
پيشگيری كند. طی سال های گذشته استفاده 
از مخدر های قوی در آمریکا و آمریکای جنوبی 

شایع شده است.

تفسیر عربی از خسرو پرویز 

حقوق مدير 1447برابر کارمند

آلاباما: گروهی از سرمایه گذار های شــركت اپل در حال 
تشکيل اجماعی عليه حقوق مدیران این شركت به خصوص 
مدیرعامل آن هستند كه در سال2021 ميلادی 98ميليون 
و 700هزار دلار و 1447برابر حقــوق كارمندان بود. این 
انتقاد هــا پس از آن صــورت گرفت كه چنــد هفته پيش 
اطلاعات دقيقی از ميزان حقوق  مدیــران و كارمندان این 
شركت منتشــر شــد. به گزارش یاهونيوز، تيموثی دونالد 
كوک، معروف به تيم كوک مدیرعامل اجرایی شركت اپل، 
در نوک پيکان ایــن انتقاد ها قرار گرفته اســت. كوک كه 
حقوقش 3ميليون دلار اســت، 82.3ميليون دلار ســهام 
به عنوان پاداش، 12ميليــون دلار بابت تحقق اهداف اپل، 
1.4ميليون دلار برای ســفر هوایی و 401هزار دلار برای 
برنامه، هزینه های بيمــه و موارد دیگــر دریافت كرد. در 
مجموع وی 98.7ميليون دلار در مقایســه با 14.8ميليون 
دلار در ســال2020 دریافت كرد. براساس گزارش رویترز 
نيز مدیران عامل در آمریکا 351برابر بيشتر از یک كارمند 
معمولی در ســال2020 دریافت كرده اند و پاداش مدیران 
عامل حدود 60درصد سریع تر از بازار سهام از سال1978 
تا 2020 رشــد كرد كه بســيار بالاتر از رشد 18درصدی 

دستمزد سالانه یک كارمند معمولی بود. 

سرقت حقوق بیکاری کرونايی
 

بروکلین:  اعضای یک باند خلافــکار در آمریکا با پر كردن 
800فرم درخواســت حقوق بيکاری ناشــی از شيوع كرونا 
توانســته بودند 4ميليون و 300هزار دلار درآمد كســب 
كنند. به گزارش ماركت واچ، آنها با سرقت اطلاعات كاربری 
افــراد مختلف به نام آنها فــرم پر می كردنــد و در مجموع 
درخواســت های آنها به 20ميليون دلار می رسيد كه از این 
ميزان 4ميليون و 300هزار دلار آن را دریافت كرده بودند تا 
اینکه هوس می كنند موزیک ویدئویی را در یوتيوب بارگذاری 
كنند. در این كليپ آنها دلار هایی را كه از این راه به دســت 
آورده و خودروهایی كه با این پول ســرقتی خریده بودند را 
به نمایش گذاشتند. اطلاعاتی كه در این فيلم وجود داشت 
ســرقت آنها را لو داد. پليس تا به حال توانســته 11نفر از 
اعضای این باند را دستگير كند. اطلاعاتی كه اعضای این باند 
از 800نفر به دســت آورده بودند شامل نام، زادروز و شماره 
بيمه اجتماعی آنها بوده است. پليس پس از دستگيری آنها 

درباره محافظت از اطلاعات شخصی هشدار داد. 
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  قهرمان ها را چه شد؟

جمشيد هاشــم پور كه آن - 
به قــول مرحــوم ملاقلی پور 
- لوله بخــاری را می گذاشــت روی دوش اش و بــه 
هلی كوپتر دشمن شليک می كرد، تماشاگرها دست 
و سوت می زدند. همان سال ها ابوالفضل پورعرب، مرد 
هميشه داماد سينمای ایران بود با كت و شلوار سفيد 
و كمی بعدتر حميد گودرزی جایش را گرفت با همان 
لباس درحالی كه زیر باران، دســته گلی را به معشوق 

می داد و گریه می كرد.
اینها قهرمان های فيلم هــای آن دوره بودند. به خاطر 
جو آن ســال ها كمتر زنی تا این اندازه، می توانســت 
به عنوان قهرمان معرفی شود؛ اما بودند چند نفری كه 
تصویر حتی كوچکشان بر سردر سينماها، تماشاگر را 
به سمت گيشه بکشاند. اما آخرین نسل از قهرمان های 
ســينما وقتی پا به سن گذاشــتند و دیگر نتوانستند 
همان نقش های هميشگی را بازی كنند، دیگر كسی 
جایشــان را نگرفت. ســينما نه قهرمان فيلم جنگی 
داشت و نه داماد هميشه عاشــق؛ به جایش پر شد از 
ضد قهرمان ها؛ مردان عصبانــی بی رحمی كه كتک 
می زنند؛ جوان های شکست خورده ای كه ادای عصيان 
كردن را درمی آورند اما حتی جنم و جربزه همين كار 
را هم ندارنــد. اصلا به قد و قواره شــان نمی خورد كه 
نقش زدن زیر ميز را بازی كنند. آنها حداكثر می توانند 
شاكی و مستاصل باشند؛ بيجا فریاد بکشند و در نهایت 

در افق محو شوند.
سينمای بدون قهرمان، یکی دیگر از مشکلات امروز 
سينمای ایران است. هفته قبل درباره انبوه فيلم های 
اجتماعی نوشــتم كه فقط بــه  كار گریاندن مخاطب 
می خورند و تماشاگر خسته از مشکلات، دیگر دوست 
ندارد گریه كنــد. اما در همين ســينما هم قهرمانی 

وجود ندارد.
قهرمانان فيلم ها حتما نباید واقعی باشند؛ حتی شاید 
از زندگی روزمره فاصله داشته باشند؛ یا قدرت هایی 
جادویی باشند؛ شکست ناپذیر و هميشه پيروز. مردم 
هم می دانند كه چنين كســی در دنيای واقعی وجود 
ندارد؛ اما در زندگی عادی نياز به قهرمان دارند. آیا جز 
بچه های كوچک، كسی هست كه فکر كند سوپرمن یا 
بتمن واقعا وجود دارند؟ پس چرا این دو ابرقهرمان تا 

این اندازه طرفدار دارند؟
دنيای امروز، قهرمان ها را از زندگی عادی بيرون كرد و 
آنها را به پرده های سينما فرستاد. دیگر كسی در دنيای 
واقعی در انتظار قهرمانی نيست كه بياید و مشکلات را 
یک شبه حل كند؛ اما تصور چنين موجودی لذتبخش 

است و چه جایی بهتر از سينما برای خيال پردازی؟
و قهرمان سينمای ایران كيـست؟ چه كسی می تواند 
ساعتی ما را از زندگی روزمره جدا كند و همان كارهایی 
را انجام دهد كه از دست كسی ساخته نيست؟ كارهایی 
كه شاید هم بتوانيم انجام بدهيم اما جراتش را نداریم.

هيچ چيز نمی تواند جلودار شــوری 
كه اسفند به پا می كند شود، اگرچه 
ملتهب و شتابان، خســته و آزرده، 
لحظه تحویل نوید می دهد به امکان 
نویافتن و نو شدن. اگر زمين از زیر بار 
ســرما و یخ، جوانه می زند من نيز به 
گشایشــی، اميد می بندم. در تقویم 
ایرانی كه سراسر منطبق بر تحولات 
طبيعی است یکم اسفند را »اورمزد 
روز« )اولين روز از ماه در گاهشــمار 
باســتانی( می نامنــد. در باورهای 
ایرانيان باستان انســان از طبيعت 
تغذیه می شود و در گردش ایام با ارج 
نهادن به دگرگونی های زمين برای 
خود خير و بركــت طلب می كند. از 
این رو اوقات به یمن تقارن با تحولات 
طبيعت، نامگذاری و پاس داشــته 
می شدند. »اســفندی« نام آیين و 
جشنی بود كه در بسياری از مناطق 
ایران ازجمله كاشان برگزار می شد. 
اســفندی در روز و شب روز نخست 
اســفند، با آدابی نظير هدیه دادن و 
مهمانی گرفتن برگزار می شــد و در 
حقيقت پيشوازی بود برای آیين ها 
و فلسفه رفتاری نوروز. در اسفند ماه 

درختان آبســتن می شــوند و تمام 
طبيعت به یاری زایــش این مولود 
می رود. در بخشی از آیين اسفندی 
در كنار درختان كهن و مقدس شمع 
روشــن می كردند. در شتاب زندگی 
شــهری امروز كمتر می دانيم امروز 
چندمين روز از كدامين گردش ایام 
اســت. ما احوالات خود را بيشتر از 
گاهشــمار طبيعت از تقویم اجبارها 
و دیركردهــا وام می گيریم، انتظار 
بارانی را می كشيم كه پيش تر وعده 
داده بودند و آن هم بر سرمان نبارید. 
اما گاهــی تحولات طبيعــی آنقدر 
ملموس و با حواس ما عجين است كه 
بی تردید به مشاممان می رسد و پيش 
چشــم مان عينيت می یابد. اورمزد 
اسفند، بيشتر از دیگر نخستين ماه ها 
به چشم می آید، نهيب می زند چيزی 
به آخر نمانده و این سال هم گذشت، 
اغلب زیر لب می گویيم »چه زود...«، 
شــتاب كن كه این روزهای پایانی 
بســيارعجولند. یکم از واپسين ماه و 
واپسين سال قرن، وداع با روزگاری 
كه سپری گشــت و بهاری كه در راه 
است اگرچه به قول آن شاعر: مانده 
تا برف زمين آب شود/ مانده تا بسته 

شود آن همه نيلوفر وارونه چتر...

روزگار

سارا کریمان

مانده تا برف زمین آب شود

تقويم / تولدعدد خبر

 مرد خنده ها

»يکم اســفند 1325در تهران متولد شده ام؛ 
چهارراه گمرك امیريه؛ البته نه وسط چهارراه. 
اگرچه گفته اند خیر الامور اوســطها.«  امروز 
تولد عمران صلاحی، يکی از شــاخص ترين 
شاعران طنزپرداز معاصر است که اين جمله را 
در وصف تولدش نوشته و سال ها با نوشته های 
خود خنده را به مردم هديه داد. عمران صلاحی 
نوشتن را از مجله توفیق و به دنبال آشنايی با 
پرويز شاپور در سال 1345 آغاز کرد. از سنگ 
زدن به دوچرخه قراضه اش شــعر ساخت و با 
امضايی برای نشريه فکاهی توفیق فرستاد. شعر 
چاپ شد و در 20سالگی عضو هیأت تحريريه 
 توفیق شــد. به  گفته صلاحی، سال 45 نقطه

 عطف زندگی هنری او بوده است؛ سالی که در 
آن به دو زبان فارسی و ترکی شعر نو می سرود 
و همکاری اش با توفیق زمینه ســاز آشنايی با 
خیلی از اهالی ادب و هنر شــد. در سال1352 
به اســتخدام راديو درآمد و تا سال1375 که 
بازنشسته شــد، به اين همکاری ادامه داد. او 
همچنین سال ها در مطبوعات ازجمله »گل آقا« 
طنز می نوشت. او در يکی از خاطرات خود در 
مورد گل آقا می نويسد: »زمانی که در روزنامه 
توفیق کار می کرديم، کیومرث صابری فومنی 
)گل آقا( معاون ســردبیر بود. از هر مطلبی که 
خوش اش نمی آمد، زير آن می نوشت: مرا نگرفت! 
روزی بیژن اســدی پور به ما گفت: چه کار کنم 
که مطلب من اين گردن شکســته را بگیرد؟ 
»گردن شکسته« يکی از اسامی مستعار صابری 

در توفیق بود. گفتیم: به مطلبت سگ ببند!«.
»طنزآوران امروز ايــران«، »گريه در آب«، 
»قطاری در مه«، »ايســتگاه بین راه«، »حالا 
حکايت ماست«، »باران پنهان«، »از گلستان 
من ببر ورقی«، »هــزار و يک آيینه«، »گزينه  
اشعار« و »مرا به نام کوچکم صدا بزن« )گزينه 
شــعرها( ازجمله آثار منتشرشده  اين شاعر 
طنزپردازند. عمران صلاحی 11مهرماه سال 85 
به علت درد در قفسه سینه به بیمارستان رفت 
و در نهايت بر اثر سکته قلبی در سن 60سالگی 

درگذشت.

حافظ

دولت آن است که بی خون دل آيد به کنار

ور نه با سعی و عمل باغ جنان اين همه نیست

در نخستين یادداشــت دوره جدید در این صفحه، 
درباره برنامه جدی كشور آذربایجان در سال2021و 
كمپين بين المللی بزرگی كه برای به نام زدن حکيم 
نظامی گنجوی داشت نوشــتم. این برنامه هنوز هم 
تمام نشــده و همچنان با وســعت زیادی در حال 
اجراست. یکی از آخرین ایده های اجراشده هم اضافه 
شدن پرواز به شهر گنجه در خط هوایی »رایان ایر« 
است. این شركت، موفق ترین خط هوایی ارزان قيمت 
اروپا محسوب می شــود و وقتی پروازی به مقصدی 
دارد، عموما گردشگران زیادی به دليل قيمت پایين 
بليت ها سراغش می روند. در پاســخ به این فعاليت 
مفصّل همسایه، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی قرار 
است امسال به جای یک روز )21اسفند( یک هفته را 
به این شاعر بزرگ قرن ششم اختصاص دهد. طبعا 
نيازی به تأكيد بر یک سال فعاليت بين المللی جدی 
با یک هفته فعاليت اغلب كم رمق و فرمایشی نيست و 

نتيجه چنين رقابتی از پيش معلوم است.
اما این فقط نوک قله كوه است. موج فرهنگی تازه ای 
دارد در شرایط انفعال و بی تفاوتی و ملالی كه فضای 

عمومی فرهنگی كشــور را فرا گرفته اســت پيش 
می آید و بــا وجود آنکه ادعاهای خنــده داری را هم 
با خود همراه دارد اما به دليل اســتفاده از روش های 
جواب پس داده رسانه ای به زودی تأثيرش را خواهد 
گذاشــت. نمونه این موج فرهنگی، فيلمی است با 
عنوان »جنگجوی صحرا« كه دارد مراحل توليد خود 
را در تبوک عربستان پشت ســر می گذارد. شركت 
MBC عربستان كه بزرگ ترین مجموعه رسانه ای نه 
فقط در این كشور كه در كل منطقه به شمار می رود 
)و چند ســالی هست كه شبکه فارســی زبان هم به 
راه انداخته( با مشاركت چند اســتودیوی هاليوود 
تهيه كننده فيلم هستند و شماری از بازیگران قدیمی 
و جدید هاليوود ازجمله شارلوت كاپلی و بن كينگزلی 
هم در آن بازی می كنند. اما داستان جنگجوی صحرا 
از این قرار است كه در دوران پادشاهی خسروپرویز، 
در مناطق عرب نشين قبایلی زندگی می كنند كه مدام 
با یکدیگر در حال نزاع هســتند و اتحادی ميانشان 
وجود ندارد. از طرفی خســروپرویز هم به پادشاهی 
بسيار ستمگر و خونریز و بی رحم )همه صفت هایی 
كه یک شخصيت شرور دارد( مشهور است. تا اینکه 
او دستور می دهد شاهزاده خانمی عرب )به نام هند( 
را به حرمسرایش اضافه كنند. این باعث اتحاد قبایل 
عرب می شود تا در مقابل ظلم شاه ساسانی بایستند و 

  MBC آنطور كه زینب ابوالسمح، مدیر استودیوهای
در مصاحبه ای گفته است »به این ترتيب بينندگان 
فيلم با فرهنگ غنی ما آشنا شوند«. جزئيات بيشتری 
از داستان هنوز بيرون نيامده است و هنوز نمی دانيم 
در فيلم، اتحاد قبایل عرب باعث پيروزی آنها بر سپاه 
ایران می شود یا خير )می دانيم كه شکست های سپاه 
ساسانی در مقابل اعراب، در دوره یزدگرد سوم اتفاق 
افتاده و قاعدتا آنها نمی توانســته اند خسرو پرویز را 
شکســت دهند(. اما آنچه مهم اســت این است كه 
فيلم، یک قهرمان زن دارد )شــاهزاده عرب( و یک 
شخصيت منفی منفور )خسروپرویز( و تقابل این دو 
در واقع تقابل نوعی وحشی گری و تمدن هم تصویر 
می شــود؛ تصویری كه اتفاقا در جهــان امروز برای 
بيننده ای كه تاریــخ نمی داند و حوصله خواندنش را 
هم ندارد معنادار و قابل پذیرش است. چرا از ابتدای 
تاریخ همين طور نبوده باشــد كه عضوی از »محور 
شــرارت« مدام به قبایلی كه در حال توسعه و انجام 
پروژه های آینده نگرانه هستند حمله كند تا زیبایی و 
فرهنگ آنها را برباید؟ معکوس جلوه دادن تاریخ وقتی 
كه پول و انگيزه اش را داشته باشيد واقعا كار آسانی 
است؛ چه مربوط به شاعری پارسی گو در قرن ششم 
هجری باشد، چه درباره تمدنی قدیمی با ساختارهای 

فرهنگی و اقتصادی و سياسی یگانه.

از باله هــای آن دو ماهــی كه نماد 
اسفند هستند، فکر و خيال می بارد. 
یک مــاه آزگار، برخلاف هم می روند 
و می آینــد و هربار كــه از كنار هم 
می گذرند با یک چشــم به هم نگاه  
و با چشــم دیگر احوال ما را تماشــا 
می كنند. مــا كه حيــران از به آخر 
رسيدن یک سال دیگر، چون ماهيان 
اســفند در رفت وآمدیــم.  آخریــن 
روزهای سال را می شماریم و دستمال 
می كشيم بر شيشــه پنجره هایی كه 
گاه راوی به گل نشســتن درخــت 
ارغــوان همســایه بوده انــد و گاه 
ســيه روزی زباله گردی نحيف. ما آه 
می كشيم و  ها می كنيم به شيشه اما 
دســت هایمان توان زدودن اندوه را 
ندارند. ماهی های اسفند بازارهایمان 
را نگاه می كنند و ترانه دستان خالی را 
آرام آرام می خوانند تا پژواكش سوار 
بر امواج دریا تا ساحل تنهایی آدم ها 

یک نفس بدود.
و آدم ها در جهان فکر و خيال هایشان 
بــا روزهــای رفته حــرف می زنند.  
ماهی های اســفند حواس شــان به 
زمستان اســت كه بقچه اش را بسته 

و حواس شان به آدم هاست كه عده ای 
خانه هایشان روشن از شور و نور است 
و عده ای دیگر كه بسيار بسيارترند، 
سر در گریبان »چه كنم؟   «هایشان، 
شــولای خيال های تاریک بر دوش 
دارند.  ماهی های اسفند یک وقت هایی 
به تماشای دستان مادری می نشينند 
كه بنفشه و پامچال در خاک باغچه 
می  نشاند و وقت دیگر لبخند می زنند 
به مردی كه ســيب ســرخ از گاری 
سيب فروش برمی چيند. ماهی های 
اسفند خواب دستان ســپيد از آرد 
و شــکر را می بينند و خنــده  پت و 
پهن پســته ها را. ساليان بسيار است 
كــه از باله های ماهيان اســفند فکر 
و خيال های تلخ و شــيرین می بارد.  
روزهایــی كــه آدم ها بــه راهی كه 
پشت سر گذاشــته اند می اندیشند 
و به فرداها فکــر می كنند، به رویاها 
و به ســالی كه در راه است. همه آن 
مقصدهــای رســيده و نرســيده پا 
در می آورنــد و در كوچه های ذهن 
راه می روند و حواس ماهی ها و آدم ها 
را با همه اشــک ها و لبخندهایشان 
به خود می خوانند.  تا بــوده، همين 
بوده، اسفند، ماه فکر و خيال های دور 

و دراز است.

زندگی پدیا 

مریم ساحلی

دو ماهی اسفند از راه رسیده اند

میثم قاسمی
روزنامه نگار

سیدجواد رسولینگاه
كارشناس رسانه

روی در پارکینــگ 
نوشــته متفاوتی، نظرم را جلب کرد. 
»لطفا پارك نکنیــد! اگر پارك کرديد، 
شــماره تلفن بگذاريد.« جمله خیلی 
جالبی بود. طرز بیــان محترمانه اين 
نوشــته برايم جديد بود. همیشه اين 
نوشــته را همراه با تهديــد و توهین 
می ديدم؛ مثلا: »پــارك = پنجري«. 
مطمئنم حتی اگر يک نفر هم با خواندن 
اين نوشــته هوشیار شــود و مقابل 
پارکینگ پارك نکند، برنده اصلی اين 
موضوع، همان فرد خوش ذوق اســت 
که اين نوشــته را روی در پارکینگش 

نوشته است.

فریبا عینی
فراخوان

آخر مصور

    اثر احمد رحما



عددبازی

تلویزیون پرَ!

 چطور زندگی بدون تلویزیون را 
مدیریت کنیم؟ 

10

اینترنت چرا کند است؟

وزارت ارتباطات روی سرعت تاکید دارد اما  
مشکلات پارامترهای کیفی شبکه ارتباطی کشور 

هم این روزها باعث اعتراض کاربران شده است
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 مخازنی برای آبرسانی
 پس از زلزله

مخزن های اضطراری آب، حتی پس از زمین لرزه 7ریشتری، 
تا 3روز آب شرب شهروندان تهرانی را تأمین می کنند
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افزایش تاب آوری با 
مشارکتِ اجتماعی

توجه به مقوله تاب آوری شــهرها که اهمیت آن با 
توجه به مخاطرات طبیعی، مصنوعی و پیامدهای 
آن امری بدیهی و ضروری است، رو به افزایش است 
زیرا می تواند حیات و دوام یک شــهر را به راحتی 

تحت تأثیر قرار دهد.
شــهر مانند موجودی زنده، به دنیا می آید، رشد و 
نمو می کند و مراحل مختلف حیات را پشــت سر 
می گذارد. اماگاهی شبیه موجود زنده، شهرها نیز 
می میرند. مرگ یک شــهر، به معنی از بین رفتن 
کامل آن نیســت، بلکه به معنای ازدســت دادن 
کارکردها و عملکردهایی است که یک شهر دارد 
یا می تواند داشــته باشــد. آنچه امروز شاهد آن 
هستیم شهرهایی اســت که از پیچ و خم تاریخ و 
اتفاقات بزرگ و کوچک گذشته ، رشد کرده، تا به 
امروز به نوعی تاب آورده و سر پا مانده اند. خطرات 
طبیعی و خطراتی که انسان ها می سازند، همواره 
در طول تاریــخ بزرگ ترین تهدید برای شــهرها 
بوده است؛ شهرهایی که در معرض این مخاطرات 
بوده و هستند، سعی دارند با تکیه بر اصول و انجام 
فعالیت های گسترده، کارکرد و عملکردشان را از 
دست ندهند و بتوانند بسیار سریع قدرت و اقتدار 
خود را در بخش های اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و 

اجتماعی حفظ کنند و به کار بگیرند.
»تاب  آوری« )Resilience( مفهوم کلیدی شهرها 
برای مواجهه با خطرات محیطی و حفظ نظامات 
خود در برابر بحران  های شــهری است. تاب آوری  
توانایی سیستم، جامعه  یا اجتماع در معرض خطر 
به منظور استقامت، تحمل ضربات و  سازگاری است. 
از سوی دیگر  بازســازی تأثیرات ریسک با روش 
به موقع و مؤثر است. این کارشامل حفظ و ترمیم 
ساختارها و وظایف  حیاتی است. از این رو با توجه 
به خطرات محیطی گوناگونی که شهرها را تهدید 
می کند، مسئولان شــهری آینده نگر، با استقرار 
ارزیابی مناســب تاب آوری تــلاش دارند تا زمان 
بازگشت عملکرد و فعالیت شان پس از هر رویداد 
طبیعی را کاهش دهند. در واقع تاب آوری مفهومی 
اســت که در رویارویی با اختلالات، غافلگیری ها 
و تغییرات و بیشــتر به منظور مواجهه با مشکلات 
و معضلات ناشناخته، معرفی می شود. تاب آوری 
همچنین مبتنی بر شــناخت نحوه تأثیرگذاری و 
توان ظرفیت های اجتماعــی، اقتصادی، نهادی و 
سیاسی و اجرایی در برابر خطرات است.  با توجه به 
تغییرات گوناگونی که جهان از آغاز حیات به خود 
دیده شــاید بتوان از تاب آوری به عنوان استراتژی 
نوین برای مقابله با حوادث نام برد.  با شناســایی 
نقاط ضعف و قوت شهر می توان تهدید را به فرصت 
تبدیل   و با نگاهی آگاهانه تر از مدیریت بحران به 
سمت کاهش آسیب پذیری  گذر کرد تا در نهایت 

تاب آوری شهر تضمین شود.
در بیان دیگــر منظور از تــاب آوری، به کارگیری 
تمامی توان جامعه از هر منظر است تا در مواجهه 
با خطرات طبیعی و انسان سا خته  کمترین آسیب 
جدی را متحمل شــوند؛ موضوعی که در بسیاری 
از شــهرهای جهان طی سال های گذشته اهمیت 
فراوانی یافته است.  مسئولان شهری و کارشناسان 
اجتماعی بسیار به آن توجه کرده اند و دیده ایم که 
این توجه هاموجب شــکل گیری نهضتی با عنوان 

»شهر من آماده می شود« هم شده است.
برای مدیــران و برنامه ریزان شــهری همواره این 
سؤال وجود دارد که شهر آنان، با توجه به امکانات 
و زیرســاخت  ها و بافت اجتماعی، تا چه اندازه در 
برابر مخاطرات طبیعی می تواند تاب آور باشــد؟ 
این تاب آوری را براساس چه مولفه ها، شاخص ها و 
متغیرهایی می توان مورد بررسی قرار داد؟ در واقع 
برای سیاســت گذاران و برنامه ریزان شهری، یافتن 
پاسخ هایی برای این پرسش  ها بسیار مهم است که 
مولفه ها، شــاخص ها و متغیرهای سنجش میزان 
تاب آوری چیستند و وضعیت کنونی تاب آوری یک 
شهر را چگونه می توان تبیین و نقاط ضعف یا قوت 
مربوط به آن را برآورد کرد و به سنجش گذاشت؟  

دولت های محلی نزدیک ترین سطح سازمانی به 
شهروندان هستند که نقش اصلی را در پاسخ به 
شرایط اضطراری بحران ها و پاســخ به نیازهای 
حوزه خود دارند. آنها بایســتی به ارائه خدمات 
ضروری به شــهروندان بپردازند تا مردم در موقع 
بروز بلاهای طبیعــی دارای  تــاب آوری بالایی 
باشند. به این هم باید اشــاره کرد که مولفه های 
»تاب آوری اجتماعــی« و »تاب آوری مدیریتی« 
و»تاب آوری کالبدی« 3 مولفــه مهم تاب آوری 
در مواجهه با بلایا و خطرات طبیعی هستند. هر 
یک از این مولفه های سه  گانه، شاخص هایی دارند. 
البته چنانچه می دانیم اهمیت این شاخص ها در 
تاب  آوری یکسان نیست؛ مثلا به نظر می  رسد در 
بین شــاخص های مولفه »کالبدی« تاب آوری، 
شــاخص »ناپایداری زیرســاختی« و »کمبود 
عرصه های باز و طبیعی«، مهم ترین شــاخص ها 
هســتند. این به تجربــه مطالعه و ثابت شــده 
است.   یا در بین شاخص های مولفه »اجتماعی« 
تاب آوری، به نظر می  رسد شاخص های »ناآگاهی 
شــهروندان« و »پایین بودن مشــارکت آنان در 
طرح های آماده ســازی «، مهم تر از شاخص های 
دیگر باشد. درباره شاخص های مولفه »مدیریتی« 
تاب آوری نیز ظاهرا »فقدان الگوی مؤثر مدیریت 
بحران«، مهم ترین شاخص اســت. این را هم در 
بزنگاه های مختلف بــه تجربه درک کرده ایم. اگر 
بخواهم در پایان، بنابر آنچــه به عنوان مقدمه ای 
مختصر گفته شــد، مهم ترین شاخص ها را برای 
برنامه ریزی شهری در تاب آوری فهرست کنم، به 

این موارد می توان اشاره کرد:
  برنامه ریزی کاربری زمین
  برنامه ریزی توسعه شهری

  کارهای عمومی
  ایمنی ساخت و صدور مجوز

  خدمات اجتماعی و پاسخ به نیاز فقرا و محرومان

لیلا وشنوهیادداشت
دکترای علم اطلاعات و دانش شناس

چرا زندگی مجازی برایمان جذاب تر است؟

سال هاســت کاربــران چینــی در اســتفاده افراطی از 
فناوری های دیجیتال زبانزد خاص و عام هستند؛ اما به نظر 
وضعیت در کشور خودمان هم خیلی مســاعد نیست. به 

تازگی نتایج پژوهشی توســط محققان دانشگاه مک گیل 
کانادا منتشر شده که براســاس آن کاربران ایرانی در رتبه 
ششم اعتیاد به استفاده از گوشــی موبایل قرار گرفته اند. 
این پژوهش از میان ۲۴کشور، چین، عربستان سعودی و 
مالزی را در رده های اول تا سوم قرار داده و آمریکا و آلمان 
را که از کشــورهای در حال توســعه در عرصه دیجیتال 
هســتند، در انتهای جدول نشانده اســت. پژوهشی بین 

سال های ۲۰۱۴ تا ۲۰۲۰ ســي و چهار هزار کاربر موبایل 
را در ۲۴کشــور دنیا بررســی کرده. SAS پرکاربردترین 
معیار اعتیاد به گوشی های هوشمند است که براساس آن، 
میزان اختلالات در زندگی روزمره به دلیل استفاده از تلفن 
هوشــمند، از دســت دادن کنترل و علائم گوشه گیری از 
اجتماع بررسی می شود. شرکت کنندگان در این مطالعه، 
افراد بین ۱۵ تا 3۵ سال )میانگین سنی 8/ ۲8سال( یعنی 

جوان ترها و بیشتر آنها نیز زن )۶۰ درصد( بوده اند. محققان 
برای استفاده چالش برانگیز از موبایل به هر کشور امتیازی 
بین ۱۰ تا ۶۰ اختصاص داده اند. در نهایت چین با بیشترین 
امتیاز )امتیاز 3۶(  صدرنشــین این فهرست قرار گرفته. ما 
نیز در اینجا اعتیاد به تلفن همراه را با کارشناسان در میان 
گذاشته و از آنها خواستیم تأثیرات این وابستگی را در روان 

فرد، خانواده و جامعه مورد تحلیل قرار دهند.

نتایج را محتاطانه تفسیر کنیم
محمد دهقان، روانپزشــک/ بیاییــد گمان کنیم 
این یافته ها درســت هســتند. بر این فرض می توان 
تحلیل هایی را بنا کرد. اگر به خود نیز نگاه کنیم چه بسا 
دلیل گرایش مان به مثلا شبکه های اجتماعی با کمک 
ابزار موبایل، بودن هایی است که در زندگی واقعی از ما 
سلب شده؛ یا ناچار به پنهان کردن شان بوده ایم یا بستر 
بروزشان برایمان فراهم نبوده. بسیاری از کشــورهایی که در بالای فهرست هستند 
شرایطی اجتماعی یا سیاسی  دارند که مهار کننده است. شرایطی که چه بسا بشود با 
ابزار موبایل دورشان زد. آیا این آسیب زاست؟ شاید، ولی این فرض را هم درنظر بگیریم 
که شاید برعکس، خود راه چاره ای )حتی به شیوه خوددرمانی( برای رنج ها و آسیب های 
جامعه باشد. بر فرض اگر هم در همراهی با این وابستگی، ناخوشی ای نیز دیده شود 
 نمی توان به ســادگی گفت کدام علت دیگری اســت یا اصلا این همراهی معنایی 

علّی دارد. به گمان من باید بسیار محتاطانه این نتایج را تفسیر کرد.

فاصله ای میان فضای مجازی و واقعی نمانده
افشین داورپناه، جامعه شناس/ بعضی تصور 
می کنند که استفاده از گوشی های همراه، آدم ها 
را تنهاتر می کند؛ درحالی که در بســیاری موارد 
این آدم ها هستند که از تنهایی به گوشی همراه 
یا شبکه های اجتماعی پناه می برند. در واقع اینجا، 
جای علت و معلول تغییر کرده است. این شاید در 
جامعه  ایران مصداق بیشتری داشته باشــد، زیرا سبک زندگی ایرانی ها، آنها را 
به این سمت سوق داده است که به دنبال توســعه  فردیت خود باشند. افراد فکر 
می کنند می توانند در این فضا عاملیت داشــته باشند؛ یعنی خودشان تصمیم 
بگیرند، خودشان انتخاب کنند و با آن چیزی که فردیت شان را توسعه می دهد، 
پیگیری کنند. البته این یک تصور است و تا حدود زیادی تصور درستی نیست. 
چون می دانیم که اطلاعات و جذابیت هایی که در شــبکه های اجتماعی وجود 
دارد، افکار افراد را به صورت غیرمســتقیم جهت داده و افکار عمومی را شــکل 

می دهد. نکته دیگر آنکه در بسیاری از موارد، آن چیزی که به عنوان وابستگی به 
فضای اینترنت و گوشی همراه صحبت می کنیم باید دقت کنیم که تلفن همراه 
وسیله ای مولتی مدیا یا چند رسانه ای است. بنابراین وابستگی به اینترنت یا فضای 
مجازی، اعتیاد به آن نیست بلکه زندگی در فضای مجازی است. زمانی بین فضای 
واقعی و مجازی صحبت بود، اما حالا دیگر چنین تفکیکی وجود ندارد. ســوم 
اینکه به نظر می رسد میل زندگی کردن ایرانی ها در فضای اینترنت و شبکه های 
مجازی از طریق گوشی همراه در مقایسه با بسیاری از کشورها بیشتر است. این 
براساس شرایط فرهنگی، اجتماعی و سیاســی جامعه ایرانی اصلا دور از انتظار 
نیست. بررسی ها نشان می دهد که بین میزان حضور افراد به شبکه های اجتماعی 
و وضعیت اجتماعی ارتباط وجود دارد.  جوامعی که در شاخص های اجتماعی 
نابسامان تر تلقی می شوند حضور افراد در شبکه های اجتماعی بیشتر است، به 
این دلیل که فکر می کنند فضای آزاد تری در آنجا وجود دارد و افراد خواست ها، 
آمال، ناکامی ها و مطالبات خود را در آن فضا پیگیری می کنند که در واقع می تواند 

آرمان خواهانه، فریبکارانه و ریاکارانه باشد.

گوشی شخصی زیر 12سال توصیه نمی شود 
زینب ملایی، روان شناس و مربی کودک/ طبق اعلام سازمان بهداشت جهانی، 
استفاده از هرگونه صفحه نمایشــی برای کودکان زیر یک سال به طور کلی ممنوع 
است. کودکان بالای ۲تا ۵سال هم باید کمتر از یک ساعت از هرگونه صفحه نمایشی 
استفاده کنند. در کنار این موضوع لازم است کودکان از حرکات فیزیکی و تحرک 
لازم و متناسب با سن شان برخوردار باشند. بیشتر از یک ساعت در یک حالت و بدون 
تحرک قرار نگیرند و همین قدر استفاده از صفحات نمایشی هم نباید به صورت متوالی 
باشد. اما دیده می شود که کودکان در سن ۶ تا ۱8ماهگی تمایل به دیدن تبلیغات تلویزیونی با رنگ ها و صداهای 
مختلف دارند و در حدود ۲سالگی به دیدن تصاویر و فیلم های مرتبط با خودشان تمایل نشان می دهند. منظور 
از بیان این موضوع این است که بستر تکنولوژی یکی از مسیرهای رشد است و کودک ذاتا تمایل به مشاهده و 
کنجکاوی در این فضا دارد. اما در کنار مزایای استفاده از تکنولوژی های روز، با توجه به ضررهای روانی و فیزیکی 
که استفاده بیش از حد از این وسایل ایجاد می کند، بهتر است از سنین پایین استفاده درست و بهینه از این ابزار 
را به کودکان مان آموزش دهیم. هرقدر سن کودک مان بالاتر برود، درصورت عادت داشتن به استفاده بیش از حد 
از صفحه های نمایشی، جدا کردن او از این فضا سخت تر خواهد بود. بعضی از والدین به غلط کارهایی از قبیل غذا 
خوردن کودک را با استفاده از موبایل ، تبلت و تلویزیون همراه می کنند که این امر خود به استفاده غیرصحیح و 
شرطی کردن کودک برای استفاده بیشتر و نامناسب از این وسایل دامن می زند. استفاده به اندازه ما از وسایل و 
همراه نکردن استفاده از موبایل با عوامل دیگر، مثل خواب، غذا خوردن، معاشرت کردن و... باعث ایجاد الگوی 
صحیح در کودکان نیز می شود. تکنولوژی بستر رشــد برای کودکان است و هم اکنون با آنلاین شدن سیستم 
آموزشی، موبایل بیش از قبل در اختیار آنها قرار می گیرد. بهتر است استفاده از موبایل برای کودکان قوانین و 
 ساعات خاصی داشته باشد و برای جست وجوی اطلاعات از درگاه های کم خطرتر استفاده شود. در فضاهایی چون 
اینستاگرام یا گروه ها و کانال های تلگرامی بعضا تصاویر و فیلم هایی وجود دارد که منجر به اضطراب و ترس در 
کودکان می شود. همچنین بازی یا فیلم های نامتناسب با سن کودک منجر به ایجاد خشم، اضطراب، بدخوابی و 
اختلال خواب، ناخن جویدن، شب ادراری، وسواس فکری و... در کودکان می شود. داشتن گوشی شخصی برای 
کودک در سن زیر ۱۲سال توصیه نمی شــود و باید به کودک آموزش داده شود که از دادن اطلاعات شخصی و 
صحبت با افراد غریبه بدون اطلاع والدین خودداری کند.  باید فضای صمیمی بین والد و کودک وجود داشته باشد 
تا درصورت ایجاد مشکل، کودک با والدینش در میان بگذارد. توصیه می شود در کنار آموزش های لازم، تا سن 
۱۲سالگی استفاده از موبایل و صفحه های نمایشی با نظارت کامل بزرگسالان صورت بگیرد. همچنین باید برای 

استفاده از محتوای متناسب با سن کودک مان )کارتون ها، بازی ها و...( تحقیق کنیم.

غیبت انسان های واقعی، جایگزین می خواهد
اســماعیلی،  مـهـــناز 
روان شــناس/امروزه افــراد 
بسیاری درصورت جدا ماندن از 
گوشی موبایلشان دچار اضطراب 
می شــوند. حــدود ۶۰درصد 
از کاربران موبایــل نوموفوبیا را 
تجربه کرده اند. نوموفوبیــا از No Mobile Phobia گرفته 
شده و بیانگر هراس جدایی از گوشی موبایل است. نوموفوبیا 
به معنای بروز اســترس و اضطراب شــدید هنگام نداشتن 
آنتن، قطع تماس، قطع ارتباط با اینترنت، تمام شدن شارژ 
باتری و جا گذاشــتن یا گم کردن تلفن همراه است. به طور 
معمول افرادی که به گوشــی همراه خود وابستگی دارند در 
جمع خانوادگی یا دوستان دائما گوشی خود را چک و همه 
وقت شان را صرف استفاده از تلفن همراه خود می کنند. آنها 
متوجه مباحث موجود در آن جمع نیســتند. این کار باعث 
می شود اطرافیان از اینکه شــما دائما در گوشی همراه خود 
وقت می گذرانید ابراز نگرانی کنند. همچنین این افراد هیچ گاه 
وجود خانواده یا حتی همسر خود را در زندگی واقعی و زمانی 
که مشغول کار با گوشی همراه خود هستند حس نخواهند 
کرد. عوارض وابســتگی به گوشــی همراه علاوه بر عوارض 
جسمانی که شامل آسیب دیدن گردن، انگشتان و اختلال 
بینایی اســت، عوارض روانی هم مثل تنهایی و افسردگی به 
همراه دارد. اگرچه ممکن است به نظر برسد که غرق شدن در 
اینترنت و تلفن همراه باعث می شود موقتا احساساتی مانند 
تنهایی، افسردگی و دلزدگی ســراغ تان نیاید، اما می تواند 
احساس بدتری را در شــما ایجاد کند. اصطلاح نوموفوبیا یا 
ترسِ نداشتن تلفن همراه دقیقا مانند این است که از نداشتن 

هوا برای تنفس بترســید. بعضی از علائم نوموفوبیا شــامل 
اضطراب یا علائم منفی جسمانی و وسواس فکری است که 
درصورت گم شــدن تلفن همراه به وجود می آید. همچنین 
استفاده بیش از حد از تلفن های هوشمند می تواند خوابتان 
را مختل کند. اختــلال خواب هم می توانــد تأثیر جدی بر 
ســلامت روان بگذارد. یعنی توانایی تفکر را تحت تأثیر قرار 
دهد و مهارت های شناختی و یادگیری را کاهش دهد. یک 
مطالعه در انگلیس نشــان داده افرادی که وقت زیادی را در 
شبکه های اجتماعی می گذرانند بیش از دیگران، ویژگی های 
منفی شخصیتی چون خودشیفتگی از خود نشان می دهند. 
گرفتن عکس های سلفی بی پایان، ارسال همه افکار یا جزئیات 
مربوط به زندگی روزمره و... می تواند یک خودمحوری ناسالم 
ایجاد کند. شما را از زندگی واقعی دور کرده و مهار استرس 
را برایتان دشــوارتر کند. طبق نظریه دلبستگی جان بالبی، 
ماهیت انسان اینگونه است که با میل به حفظ دلبستگی به 
دیگران به دنیا می آید و این دلبستگی می تواند ایمن یا ناایمن 
باشد. دلبستگی به مراقبان اولیه مثل پدر، مادر یا افرادی که از 
کودک مراقبت می کنند یک رفتار انطباقی برای بقا در دوران 
کودکی است. زمانی که انسان ارتباط نزدیکی با دیگران دارد 
و به آنها دلبسته است کنارشــان احساس امنیت می کند و 
عملکرد بهتری از خود نشــان می دهد. اگر شخص از امنیت 
لازم برخوردار نباشد، تلاش وسواس گونه ای برای ارتباط با 
دیگران دارد و به فاصله گرفتن روی می آورد. بنابراین وقتی 
عناصری که به آنها وابسته است در دسترس نباشد به دنبال 
جایگزین های دیگری مانند حیوانات یا مواردی از این دست 
خواهد بود. امروزه افراد بسیاری از موبایل استفاده می کنند، 
بنابراین عجیب به نظر نمی رسد که در نبود انسان های واقعی 
به عنوان پایگاه وابستگی گوشی موبایل را جایگزین آنها کنیم.
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کاربر در 2۴ کشور در بازه 
201۴ تا 2020 میلادی در 
پژوهش دانشگاه مک گیل 
کانادا مربوط به اعتیاد به 

موبایل بررسی شده اند.

۳۴ هزار 

رتبــه ایــران به عنوان 
بیشترین  با  کشــوری 
میزان اعتیاد به موبایل 
اســت که پس از چین، 
عربستان، مالزی، برزیل 
و کره جنوبی قرار گرفته 

است.

6

ســـال، رده سـنـــی 
شرکت کنـنـــدگان در 
این پژوهش بوده است. 
میانگین سنی آنها 2۸.۸ 
سال و بیشتر آنها نیز زن 

)۶0 درصد( بودند.

۱۵ تا ۳۵ 

بیشترین امتیاز در این 
فهرست و مربوط به کشور 
چین اســت. سوئیس، 
فرانسه و آلمان نیز انتهای 
این جدول قرار گرفته اند.

۳6

کاربر نیز در پژوهش شرکت 
iPass )از شــرکت های 
 )WiFi تامین کننده شبکه
در زمینه اثــرات رفتاری 
استفاده افراطی از گوشی 

بررسی شدند.

۱700

از کاربران کــه اروپایی 
و آمریکایــی هم بودند، 
اظهــار کرده انــد زمان 
اســتفاده از ســرویس 
بهداشتی مایلند از گوشی 

موبایل استفاده کنند.

۲7 درصد

این کاربــران هم اظهار 
کرده انــد در مراســم 
خاکسپاری و سوگواری 
هم به طورمداوم گوشی 
موبایــل خــود را چک 

می کردند.

۱۱ درصد

این افراد به احســاس 
استرس و عصبانیت در 
زمان دسترسی نداشتن 
به اینترنت اشاره کرده اند.

دو سوم 

کاربران ایــن پژوهش از 
اینترنت و گوشی هوشمند 
خود حتی حیــن حمام 

کردن استفاده می کردند.

یک چهارم 

در زمــان  تعامل و ارتباط 
حضوری با دیگــران از 
گوشی هوشمند و اینترنت 

خود استفاده می کنند.

۹۱ درصد 

پاســخ دهندگان ایــن 
پژوهش، قطع دسترسی 
و ترک استفاده از اینترنت 

برایشان غیرممکن است.

۱6 درصد 

بررسی دیدگاه های کارشناسان حوزه های مختلف درباره قرار گرفتن ایران در رتبه ششم اعتیاد به موبایل
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آهسته و پیوسته رو
فکر نکنید به محض اینکه اراده کردید به استفاده کمتر از تلویزیون و موبایل، برنامه زندگی تان کن فیکون می شود 
و تک تک اعضای خانواده بر این اصل پایبند خواهند شد. این برای همه تصمیم بزرگی است مخصوصا اگر به مصرف 
زیاد از صفحه نمایش عادت کرده باشید.  بهتر است برای کم کردن زمان استفاده از تلویزیون و موبایل برنامه ای 
آهسته و پیوسته آماده شود و با اعضای خانواده بسته به سن و میزان درک شــان درباره این تغییر گفت وگو و 
توافق شود.  می توانید ابتدا چند روزی را به مشاهده بگذرانید؛ در خانواده اعلام کنید هر فرد تعداد ساعت های 
استفاده از تلویزیون و موبایل را یادداشت کند، برای کودکان زیر سن مدرسه که مفهوم ساعت هنوز واضح نیست 
می توانید با علامت گذاری روی ساعت این کار را انجام دهید، سپس برنامه مورد علاقه و پیشنهادی برای هر عضو 
را فهرست کنید. به این ترتیب افراد به برنامه های جایگزین تلویزیون و موبایل، دسترسی خواهند داشت. ضمنا 
تخطی از برنامه، همیشه محتمل است پس درصورت شکستن توافق، ناامید نشوید و دوباره مسیر را از سربگیرید.

مکث

راهنما

قاب جادویی و کودکان
تلویزیون از 2جنبه قابل بررسی است. برخی نیازهای طبیعی اند؛ 
ما تشنه می شویم آب می نوشیم،  گرسنه می شویم غذا می خوریم.

یعنی به مقداری که تشنه یا گرسنه هســتیم آب و غذا مصرف 
می کنیم و بعد برایمــان کفایت می کند؛ به عبارتــی این نیازها 
یک انتهایی دارد و در جایی رفع و متوقف می شــود اما تلویزیون 
از جنسی اســت که نیاز طبیعی محسوب نشده و بدن به راحتی 
علائم و هشدارهایی مبنی بر پایان این نیاز را نمی دهد. تصور کنید 
سریالی را از آرشیو نگاه می کنید،  هر قسمت در لحظه حساسی 
تمام می شود و شــما می خواهید برای گذران اوقات فراغت تان 
یک قســمت را ببینید اما تا جایی که فراغ بال دارید می نشینید 
و چند قسمت دیگر را هم می بینید. جنبه دیگر، اینکه تلویزیون 
دیدن قطعا برای بچه ها مضراتی دارد. سازمان بهداشت جهانی 
تأکید می کند مشاهده تلویزیون برای کودکان زیر 2سال ممنوع 
است، بعد از این سن هم زمان های مشخصی را برای هر سن اعلام 
می کند اما عموما بچه های ما زمان های بیشــتر از حد استاندارد 
درگیر برنامه های تلویزیون هستند. برای کوتاه کردن این زمان، 
 لازم است ببینیم فرزند ما به چه چیزی علاقه دارد یا ما در کجا با 
چارچوب بندی ها و به تعبیری بکن نکن ها،  موانعی ایجاد می کنیم؛ 
به عنوان مثال فرزند ما اسباب بازی هایش را آورده و بازی می کند 
سپس ما از او می خواهیم بعد از پایان بازی اسباب بازی هایش را 
جمع کند اما وقتی همه  چیز جمع شده،  احتمالا کودک نمی تواند 
اسبابی برای سرگرمی پیدا کند،  در نتیجه به احتمال زیاد سراغ 
تلویزیون مــی رود. اینکه چقدر کودک ما اجازه دارد با وســایل 
معمول خانه بازی کند، نیز بر این موضوع مؤثر است. هرقدر این 
محدودیت ها بیشتر باشــد و اجازه ندهیم کودک با آزادی عمل 
بیشتری بازی کند، احتمال اینکه ســراغ تلویزیون برود بیشتر 
می شود. اما مورد مهم دیگر این است که هرقدر هم که بچه ها در 
سرگرم کردن خودشان توانمند باشند، باز هم نیاز به هم بازی برای 
آنها یک نیاز جدی اســت. معمولا در خانواده های چند فرزندی، 
بچه ها با هم سرگرم می شوند اما بیشــتر خانواده ها یا تک فرزند 
هستند یا بین فرزندانشان فاصله سنی زیاد وجود دارد و این امکان 
هم بازی شدن را ایجاد نمی کند. در این میان نقش خود ما به عنوان 
والد و بزرگ تر برای ایجاد نظم و زمان بندی در مصرف تلویزیون، 
بسیار پررنگ و مؤثر اســت. اگر ما بتوانیم با حضور کامل )بدون 
موبایل، تلفن، کار منزل و...( در شروع بازی ها از کودکانمان حمایت 
کنیم، آنها به ادامه بازی شوق بیشتری پیدا می کنند و پاسخ نیاز به 
سرگرم شدن را بیشتر از تماشای تلویزیون در بازی کردن می یابند.
برای تماشــای تلویزیون می توانیم قواعدی مشــخص کنیم؛ 
قاعده هایی مثل تعیین میزان استفاده از تلویزیون، اینکه چندبار در 
روز ببینیم، زمان دورهمی و صرف غذا تلویزیون خاموش باشد و... 
. بهتر است این قواعد با حضور و نظر کودکان تنظیم شود تا مفهوم 

انتخاب، احترام و پایبندی به قوانین را بیاموزند.

میوه فصل بخورید
بدن انســان از آن نظر که در قالب زمانی خلق شده، صفات 
زمانی متنوعی نیز دارد. کودکی، جوانی، میانسالی و پیری 
دقیقا الگویی است که در 4فصل سال رواج دارد و بدن ما با 

آن سازگار است.
 در واقع 4طبع اصلی که طب ایرانی به بدن داده به طور کامل 
منطبق بر این الگو اســت. بهار)گرم و  تر(، تابستان)گرم و 
خشک(، پاییز)سرد و خشک( و زمستان)سرد و تر( علاوه بر 
آنکه در فصول سال رواج دارد، در بدن انسان نیز رواج دارد. 
به همین دلیل برای هر فصل میوه های خاص خودش خلق 
شده و مصرف میوه همان فصل توصیه می شود اما به لطف 
سردخانه ها و واردات میوه این چرخه که برای تنظیم بازار 
و نه بدن ما خلق شده، میوه های غیرفصل را به ما می رساند 
و اثرات منفی بســیاری بر بدن می گذارد؛ مثلا گوجه سبز و 
آلبالویی که در بهار و تابستان حرارت بدن ما را کم می کند، 
در زمســتان، ســردی ناخواســته ایجاد می کند که مولد 

بیماری است.

حکیم باشی

روش هایی برای رفع بوی بددهان
داشــتن دهانی بد بو در مــراودات اجتماعی  یا 
قرارهای کاری می تواند تأثیر ناخوشــایندی بر 
دیگران داشته باشــد و به یک معضل در زندگی 
این افراد تبدیل شــود. پس باید به دنبال کشف 
علت و راهی برای رفع بوی بد دهان باشند. در این 
مطلب شما را با برخی درمان های خانگی برای از 

بین بردن بوی بد دهان آشنا خواهیم کرد.
 غرغره محلول آب سرد و سرکه سیب 

 جویدن آدامس بدون قند 
 جویدن دانه رازیانه

  شستن دهان با آب زنجبیل تازه
 خوردن چای سبز و عسل 

 جویدن برگ جعفری
  چرخاندن روغن کنجد در دهان
 غرغره آب و روغن درخت چای

  جویدن دانه هل

ترفند

سید محمد فخار

فرشته ترقی جاه
پژوهشگر 

آموزش کودکان

تلویزیون پرَ!
چطور زندگی بدون تلویزیون را مدیریت کنیم؟ 
Screen Time  اصطلاحی اســت 
برای فعالیت هایــی که در جلوی 
صفحه نمایش انجام می شود، مانند 
تماشــای تلویزیون، کار با رایانه و 
موبایل یا بازی های ویدئویی، این بازه زمانی صرف فعالیتی با پایین ترین 
تحرک می شود و انرژی بسیار کمی را بدن در این زمان صرف می کند، زمان 
مناسب تماشای صفحه نمایش برای سنین مختلف عدد متفادتی دارد. این 
عدد با توجه به رشد مغز انسان متفاوت است. برای کودکان زیر 2سال صفر 
است و توصیه شده که کودکان زیر 2سال از تلویزیون و موبایل استفاده 
نکنند، برای بالای 2سال با شــیب کندی به سمت عدد یک یا 2ساعت در 
روز پیش می رود و این نکته جالب است که حتی برای بزرگسالان هم عدد 

استفاده از صفحه نمایش چیزی نزدیک به 2ساعت است.

مطالعه جمعی
مطالعه کتاب اگرچه یک فعالیت فردی است اما با روش هایی می توان آن را تبدیل 
به یک فعالیت گروهی کرد. گوش دادن جمعی به کتاب های صوتی راه حل جذابی 
است. کتاب صوتی این امکان را به شما می دهد که حین کار و در جمع خانواده به 
کشف یک داســتان جدید بپردازید در کنار هم از ماجرا لذت ببرید و هیجان زده 
بشوید. گوش سپردن به پادکست ها که این روزها تنوع فراوانی دارند هم راه خوبی 
است. اما کتاب یک خاصیت دیگر هم دارد و آن تبدیل کردن داستان به یک نمایش 

یا خلاصه کردن آن و تعریف کردنش در جمع خانواده است.
 در شــرایطی که فرزندان ما بیشــتر از هر زمانی از اجتماع دور هستند این مدل 
فعالیت هــای در بالا رفتــن اعتماد به نفــس و مهارت صحبت کــردن در جمع 
کمک می کند. همچنین اینکه بتوانند متنــی را بخوانند و تحلیل کنند و دریافت 
شخصی شان را با کلمات خود در جمعی بیان کنند، مهارتی است که تنها با این مدل 

تمرین به دست می آید.

بازی های دورهمی
از بازی های خانگی و خانوادگی در هیــچ زمان و مکانی نباید 
غافل شــد. این بازی ها هم حالمان را خوب می کند و هم کلی 
فایــده دیگر دارد. ازجملــه اینکه فعالیت گروهــی، تمرکز و 
حافظه، پذیرش برد و باخت و همدلی را در ما تقویت می کند. 
برای مثال بازی هــای تخته ای مثل منچ و مارپله، شــطرنج، 
دوز و... در رده های ســنی مختلف وجود دارد و با قیمت های 
متفاوت در دســترس اســت. این بازی ها با تعداد 2نفر به بالا 
قابل استفاده است و حتی می تواند اسباب برگزاری لیگ برتر 
در جمع خانواده یا فامیل شود. ضمن اینکه همسایه های عزیز 
طبقه پایین را ساعتی به آرامش مهمان می کند. پازل یکی از 

جذاب ترین سرگرمی هایی است که می توان آن را تبدیل به یک 
فعالیت گروهی کرد. در دســترس ترین پازل می تواند از چاپ 
یکی از عکس های خانوادگی و تکه تکه کردن )تبدیل به پازل 
هزار قطعه( درست شود. این پازل پس از اتمام، یک یادگاری 

ارزشمند و پرخاطره خواهد شد.

علت محدودیت
درنظر گرفتن بازه زمانی برای استفاده از صفحه نمایش، دلایل متعددی دارد، برای کودکان زیر 2سال استفاده از صفحه 
نمایش در رشد مغزی آنها تأثیرات عمیقی می گذارد، فعالیت مغز در زمان تماشای تلویزیون نزدیک به صفر است و 
فکرکنید در بازه سنی ای که مغز بالاترین میزان سرعت رشــد خود را دارد، متوقف کردن کارکرد آن چه تأثیری در 
رشدش دارد. پس از دوسالگی نیز زمان استفاده از صفحه نمایش را بهتر است مدیریت کنید؛ اگرچه طی زمان شیوع 
ویروس کرونا و محدود شدن روابط و تعطیل شدن مهدکودک ها و مدارس، میانگین زمانی تماشای صفحه نمایش در 
کل دنیا بالا رفته است. کرونا باعث شده در بسیاری از موارد خانواده ها به اجبار اجازه دهند فرزندانشان بیشتر از حد 
استاندارد از تلویزیون و موبایل اســتفاده کنند. اما در هر صورت دانستن استاندارد میزان استفاده و تأثیرات منفی 

استفاده بیش از حد از صفحه نمایش در تلاش برای ترمیم صدمات آن کمک کننده است.

سینمای خانوادگی
شرایط فعلی چنان است که ناخواســته زمان استفاده از 
تلویزیون و موبایل در خانواده بالا رفته؛ برگزاری کلاس های 
آنلاین، جلســات آنلاین و حتی مهمانی هــای آنلاین، در 
خانه ماندن والدین و محدود شــدن تفریحات خانواده به 
برنامه هایی در چهاردیواری خانه باعث شــده تلویزیون و 
موبایل را به سختی بتوان از برنامه خانواده حذف کرد، اما 
شــاید راه هایی برای کند کردن لبه تیز این شرایط بتوان 

پیدا کرد. یکی از راه ها، همراهی است.
 یعنی به جای آنکــه هر یک از اعضای خانــواده تنها پای 
تلویزیون یا صفحه نمایش بنشــیند، می تــوان با انتخاب 
بازی ها، فیلم ها و ســریال های مناسب خانواده، دورهمی 
از صفحه نمایش اســتفاده کنیم و بعد از آن درباره آنچه 
دیده ایم گفت وگو کنیم. این، باعث می شود تلویزیون دیدن 

از یک فعالیت فردی به یک فعالیت خانوادگی تبدیل شود 
و همچنین طی دیدن تلویزیون تمــام تمرکز روی دیدن 
برنامه نباشد و گفت وگو و سؤالاتی که در جمع خانواده یا 
بین والد و فرزند شــکل می گیرد، مغز را از حالت غیرفعال 

خارج کرده و فعال کند.
 همچنین این تماشای اشتراکی تلویزیون می تواند سؤالات 
و نظراتی را حول برنامه شــکل دهد که بــه تقویت تفکر 

انتقادی در فرزندان کمک کند.

زهرا صالحی نیاگزارش
کارشناس سواد رسانه
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گلایه های کاربران از کیفیت اینترنت پایانی ندارد. 
اگرچــه متولیان این حــوزه توضیحاتــی در مورد 
افت کیفیت و ســرعت اینترنت ارائــه می دهند، اما 
شــبکه های اجتماعی مملو از اعتراض به وضعیت 
اینترنت کشور اســت؛ به طوری که به تازگی رئیس 
کارگروه یادگیری الکترونیکی وزارت علوم، تحقیقات 
و فناوری در واکنــش به تأثیر کنــدی اینترنت در 
آموزش مجازی گفت: اختلالات در کیفیت و سرعت 
اینترنت در چند ماه گذشته افزایش یافته و موجب 
آزار و اذیت در برگزاری کلاس ها و امتحانات شــده 
است. هرچند مقام های وزارت ارتباطات طی روزهای 
گذشته بر مسئله خوب بودن سرعت اینترنت موبایل 
تأکید داشته اند، اما به نظر می رسد علاوه بر سرعت 
ایــن اختلال در کیفیــت اینترنت اســت که باعث 

اعتراض مردم و حتی بدنه دولت شده است.
بعضی از کاربران این کندی را به موضوعات مختلف 
مرتبط می دانند، اما روزنامه همشهری در گفت وگو 
با نعیم فرهادیان، کارشــناس شبکه تلاش کرده که 

دلایل فنی افت کیفیت را بررسی کند. 

DNS عامل
نعیم فرهادیان نخســتین عامل را که می تواند روی 
کیفیت اینترنت تأثیرگذار باشد، DNS می داند. او با 
اشاره به اینکه مهم است که DNS Server از چه نوع 
 ISP به ISP باشد، ادامه می دهد: »این موضوع از یک
دیگر می تواند متفاوت باشد؛ یعنی یک ISP ممکن 
است DNS خود را اســتفاده کند، یک ISP ممکن 
است DNS مخابرات یا یکی دیگر DNS زیرساخت 
را استفاده کند.«  به گفته فرهادیان »اگر یک ISP از 
یک DNS Server خوب برای کاربرانش استفاده 
کند، زمان DNS Query کاهــش می یابد و کاربر 
بین نیم تا یک ثانیه برای باز کردن هر وب سایت جلو 
می افتد.« فرهادیان با اشاره به اینکه DNS مهم ترین 
عاملی است که وب سایت ها و اپلیکیشن ها برای بالا 
آمدن به آن نیاز دارنــد، می گوید: »اختلال )عمدی 
یا غیرعمدی( روی DNS دسترســی به سایت ها و 

اپلیکیشن ها را با مشکل مواجه می کند.«
 DNS با این حال، او معتقد است که اختلالات اخیر با
مرتبط نیست و معتقد است که »کندی فعلی خیلی 

بیشتر از آن چیزی است که DNS بتواند تأثیرگذار 
باشد.«

packet lost عامل
به طور کلی اینترنت شامل بســته هایی است که در 
حال رفت و برگشت هستند. اگر این بسته ها در مسیر 
گم شوند، باعث می شــود که کاربر احساس کند که 
اینترنت کند شده است. فرهادیان معتقد است این 

موضوع هم می تواند، عمدی یا غیرعمدی باشد.
به گفته او »به عنــوان مثال در مورد اینســتاگرام، 
لینک ما با ارمنستان 400گیگابیت است. درصورتی 
که این لینک پر شده باشــد، اگر یک کاربر روی این 
لینک یک بسته)packet( بفرستد، قاعدتا این بسته 
در راه »دراپ« می شــود.« این کارشناس به توییت 
چند روز پیش خود درباره عمدی بودن پکت لاست 
در گیت هاب اشــاره می کند، اما معتقد اســت که 

در مورد اینستاگرام پکت لاســت، عمدی نیست و 
به نظر می رسد که چون لینک آن پر شده با اختلال 

مواجهیم.

انتخاب مسیر
این کارشــناس در توضیح عامل »انتخاب مسیر« با 
فرض اینکه زیرســاخت، 2لینک به ارمنستان دارد 
که یکی یک ترابیت و لینک دیگر 2ترابیت اســت، 
می گوید: »قاعدتــا ترافیک باید پخش شــود؛ زیرا 
همه ترافیــک را نمی توان از لینک یــک ترابیتی یا 
2ترابیتی فرستاد.« فرهادیان با اشاره به اینکه مثلا 
مســیر یک ترابیتی ممکن اســت 10میلي ثانیه و 
مسیر 2ترابیتی ممکن است 100میلی ثانیه باشد، 
تفاوت تأخیر)latency( این دو مسیر را مورد توجه 
قرار می دهد. به گفته او »زیرساخت انتخاب مسیر را 
به صورت دستی انجام می دهد؛ به عنوان مثال وقتی 

یک لینک پر می شود، فرضا تعدادی از کاربران همراه 
اول را از یک لینک به لینک دیگر منتقل می کند. اما 
مسئله این اســت که طی همین جابه جایی کیفیت 

اینترنت کابران تغییر می کند.«

کیفیت اتصال کاربر به اپراتورها
کارشــناس شــبکه با اشــاره به اینکه مواردی که 
برشمردم با این فرض بود که ما وسط دیتاسنتر قرار 
داریم و به طور مستقیم به زیرساخت وصل هستیم، 
می گوید: »اما واقعیت این اســت که ما مستقیم به 
زیرساخت وصل نیســتیم؛ به عنوان مثال، کاربر از 
دیتای موبایل استفاده می کند و بسته به اینکه موبایل 
کاربر چند خط اینترنت داشته باشد، کیفیت اینترنت 
)پهنای باند، پکت لاســت و جیتر( تغییر می کند.«  
فرهادیان با یادآوری کیفیت مناسب اینترنت همراه 
در ابتدای راه اندازی، به افزایــش کاربران اینترنت 
موبایل و آغاز مشــکلات اشــاره می کند. به گفته او 
»مردم به حــدی از دیتای موبایل اســتفاده کردند 
که اکنون تعداد کاربران موبایل با جمعیت کشــور 
تقریبا برابری می کند.« فرهادیان نتیجه می گیرد که 
»دکل های بی تی اس اشباع شده اند و دیگر نمی توانند 

پاسخگوی این حجم از کاربران باشند.« 

اینترنت چرا کند است؟
وزارت ارتباطات روی سرعت تاکید دارد اما  مشکلات پارامترهای کیفی شبکه ارتباطی کشور هم این روزها باعث اعتراض کاربران شده است

پزشکی

 احتمال توفان خودکشی
و اعتیاد در پساکرونا 

ابتلا به کووید-19می تواند به بیماری ها و اختلالات سلامت 
روان منجر شود. متخصصان معتقدند طی 2تا 3سال آینده 
وضعیت ســلامت روان بســیاری از مردم جهان در شرایط 
بحرانی قرار خواهــد گرفت. به گزارش گاردین، براســاس 
تحقیقات جدید کــه در طول یک ســال میلیون ها پرونده 
سلامت را مورد بررسی قرار داده است، ابتلا به کووید-19افراد 
را به شدت در معرض خطر ابتلا به شرایط جدید سلامت روان 
قرار می دهد که به طور بالقوه به بحران های موجود خودکشی 

و سوء مصرف مواد مخدر می انجامد.
تأثیرات طولانی مدت کووید همچنان در حال کشف است 
و در میان آنها شانس بالای ابتلا به اختلالات سلامت روان 
نیز مشهود است. این اختلالات شامل افسردگی، اضطراب، 
استرس و افزایش خطر ســوء مصرف مواد، زوال شناختی و 
مشکلات خواب می شود. این مشکلات، تفاوت قابل توجهی 
با دیگرانی که استرس ناشــی از بیماری همه گیر را تحمل 

کردند، اما ویروس در آنها تشخیص داده نشده است، دارد.
زیاد آل علی، رئیس بخش تحقیق و توســعه مرکز سلامت 
سنت لوئیس و نویســنده ارشــد این مقاله می گوید: این 
تحقیق به طور اساســی به ما نشــان می دهد که میلیون ها 
نفر از جمعیت آمریکا که به کووید مبتلا شده اند، مشکلات 
سلامت روان در حال توسعه دارند که این باعث ایجاد موجی 
از استرس در کل کشور می شــود. این می تواند یک نمونه 

آماری برای توسعه این اختلالات در کل جهان باشد.
اختلالات ســلامت روان ازجمله تفکر خودکشی و مصرف 
مواد مخدر به طور ویژه نگران کننده اســت. آل علی تأکید 
می کند: واقعا در 2 تا 3ســال آینده بایــد منتظر توفانی از 

سوء مصرف مواد و خودکشی باشیم.

جیمز جکسون، رئیس مدیر سلامت رفتاری مرکز بازیابی 
ICU دانشگاه واندربیلت می گوید: این بحران های سیل آسا 
کاملا به نگرانی بزرگ ما تبدیل شــده اســت. به گفته او، 
همچنــان مراجعانی دارد که شــرایط قبلــی آنها ازجمله 
اضطراب، افسردگی و مصرف مواد در طول همه گیری بدتر 

شده است.

تلاش برای نجات
تحقیقاتی از این دست نشان می دهد نیاز به پیگیری هفتگی 
و ماهانه بیماران پس از ابتلا به کووید حتی نوع خفیف برای 
درمان سریع هرگونه اختلال است. این متخصص می گوید: 
اگر الان به این موارد توجه و درمان را شروع کنیم، جان های 

زیادی را در آینده نجات داده ایم.
در میان تمام بیمارانی که در طول همه گیری دچار مشکلات 
روانی جدیدی شــدند، بیماران کووید  به طور قابل توجهی 
بیشــتر در معــرض مشــکلات شــناختی )80درصد(، 
اختــلالات خواب )41درصــد(، افســردگی )39درصد(، 
استرس )38درصد(، اضطراب )35درصد( و اختلال مصرف 
مواد مخدر )34درصد( در مقایســه با کســانی که کووید 

نداشتند، بودند.
این مطالعه فقط بیمارانی را که در 2سال گذشته هیچ سابقه 
تشخیصی قبلی ناشــی از اختلال سلامت روان نداشته اند، 
بررسی کرده است و نتیجه کاملا مشخص بود؛ اینکه کووید 

به شدت روی سلامت روان اثر گذار است.
آنهایی که با بیماری وخیم تری روبه رو بودند، به ویژه افرادی 
که نیاز به بستری داشــتند، بیشــتر در معرض خطر این 
اختلالات قرار داشتند، اما آنهایی که با نوع خفیف و بدون 
علامت هم درگیر بودند، از احتمال ابتلا به این مشکلات در 

امان نبودند.
آل علی می گوید: افرادی که بستری شدند به شکل بدتری 
دچار مشــکلات روانی بودند، اما خطر در غیربستری ها هم 

مهم است و مطلقا بی اهمیت نیست.

رخنه کرونا در مغز
سایر مطالعات تکمیل کننده این تحقیق است؛ چراکه نشان 
می دهد ویروس کرونا می تواند در مغز نیز رخنه کند. آل علی 
می گوید: مــا درواقع می توانیم ویــروس را در آمیگدال در 
هیپوکامپ ببینیم؛ نقطه ای که مرکــز تنظیم خلق و خو و 
احساسات انسان است. این مطالعه به سایر تحقیقاتی اضافه 
می شود که نشــان می دهد موضوعات سلامت روان پس از 
دوره بحرانی همه گیری کووید-19بسیار نگران کننده است.

جکســون می گوید: ما هر لحظه درحال یادگیری بیشــتر 
هســتیم و به نظر می رســد کووید بســیار مشکل ساز تر و 

تأثیرگذارتر از چیزی است که فکر می کردیم.
درمان  زودهنگام بیمارانی که پس از بهبود از کووید-19با 
چالش های جدید سلامت روان روبه رو می شوند، می تواند 
تفاوت مهمی ایجاد کند، اما هرچه ویروس بیشتر به چرخش 
خود ادامه دهد، مشکلات طولانی مدت بیشتری هم ایجاد 

می کند که به سیستم بهداشتی فشار بیشتر می آورد.
جکسون یک گروه حمایتی برای مشاوره با بیماران مبتلا به 
کووید مزمن، مه مغزی، اختلال شناختی، مشکلات حافظه،  
احساس ناکافی بودن تشکیل داده است. جلسات این گروه 
در اپلیکیشن زوم برگزار می شــود و از این جهت، هرکسی 
از هرجای دنیا می تواند به این جلســات مشاوره بپیوندد. 
جکســون می گوید: باید به نتایج بلندمــدت کووید توجه 
ویژه داشته باشیم، اگر فقط به نتایج کوتاه مدت بپردازیم،  
مشکلات بزرگ تر را از دســت خواهیم داد و آن وقت با یک 

بحران روبرو خواهیم بود.

 غلامرضا جلالی
رئیس سازمان پدافند غیرعامل 

85درصد شبکه های اجتماعی کشور 
تحت اشغال شبکه های خارجی است 
که باعث تولید و هدایت افکار عمومی 
علیه دولت و حکومت می شود. وظیفه 
دولت به عنوان کفیــل حکومت ایجاد 
امنیــت بــرای مــردم اســت. بنابرایــن 
کســب وکار در فضــای بــدون قانــون و 

امنیت غیرعاقلانه است.

 بیل گیتس
 بنیانگذار مایکروسافت 

ریســک ناشــی از بــروز بیماری حــاد بر 
اثــر ویــروس کرونــا به شــدت کاهــش 
یافته امــا همه گیــری بعــدی در کمین 
ماست. این همه گیری احتمالا از یک 
عامل بیماری زای دیگر به وجود می آید 
و بایــد از همیــن حــالا آمــاده مقابله با 

آن باشیم.

نقل قول خبر

عدد خبر

شــرکت  مدیرعامــل  بافــت،  وارن 
برکشــایر هتوی که روزگاری گفته بود 
بیــت کوین ماننــد مرگ موش اســت، 
حــالا 1میلیــارد دلار در یــک بانــک 
دیجیتال برزیلی ســرمایه گذاری کرده 
است. این بانک خدماتی ارائه می کند 
که با بیت کویــن و رمزارزهــا در ارتباط 

است. 

۱ 
میلیارد دلار

کــروم، فایرفاکــس و اج بــه زودی بــه 
نســخه100 می رســند و همین مسئله 
باگ هایــی را به وجــود مــی آورد کــه 
ممکــن اســت بعضــی ســایت ها را از 
کار بیندازنــد. این ســایت ها در زمان 
یــه اطلاعــات مرورگــر انتظــار  تجز
رویارویی با یک عدد 3رقمی را ندارند 
و همین مسئله برایشان مشکل ساز 

می شود.

۱۰۰
نسخه

عمادالدین قاسمی پناهاینترنت
روزنامه نگار

شــرکت »متا پلتفرمز« مالک فیســبوک 
به آژانس هــای تبلیغاتی گفته اســت که 
فناوری اي که دنیای مجازی و فیزیکی را با 
یکدیگر ادغام می کند، می تواند در چند ســال آینده برای 

مصرف کنندگان به واقعیت تبدیل شود.
بــه گــزارش خبرگــزاری رویتــرز، فنــاوری واقعیت 
ترکیبی)Mixed reality یــا MR( می تواند به فردی که 
هدست MR به سر دارد، اجازه دهد تا از یک شیء دنیای 
واقعی برای تحریک یک واکنش دنیای مجازی، مانند ضربه 
زدن به یک شخصیت بازی ویدئویی با چوب بیس بال واقعی 

استفاده کند.
این یکی از 3نوع فناوری واقعیت توســعه یافته اســت که 
بیشتر با متاورس مرتبط است. واقعیت افزوده با بازی های 
موبایلی مانند Pokemon Go وجــود دارد، اما بازیکنان 
نمی توانند با یک جســم فیزیکی بر دنیای دیجیتال تأثیر 
بگذارند. هدست های واقعیت مجازی، مانند Oculus متا، 
کاربران را در یک دنیای کاملا مجازی غوطه ور می کند که 

در آن می توانند با محیط تعامل داشته باشند.
یکی از مدیران آژانس های تبلیغاتی می گوید که نظرات متا 
در یک تماس زوم با این آژانس ها در روز پنجشنبه منتشر 
شــد که قرار بود به تبلیغ کنندگان در درک بهتر متاورس 
کمک کند. این نخستین میزگرد متا با آژانس ها در مورد 

متاورس بود.
تخمین واقعیت ترکیبی که چند ســال با آن فاصله دارد، 
جزئیات بیشــتری را در جدول زمانی ســاخت متاورس 
به ارمغان می آورد؛ ایــده آینده نگری که از شــبکه ای از 
جهان های مجازی که می توان از دستگاه های مختلف به آن 
دسترسی داشت، ساخته شده است. متا می گوید ساخت 

آن ممکن است یک دهه طول بکشد.
برخــی از هدســت های واقعیت ترکیبی در دســترس 
هستند، اما هنوز برای مصرف کنندگان عمومی طراحی 
نشده اند. HoloLens 2  مایکروسافت که در سال2019 
معرفی شد، با قیمت 3500دلار به فروش می رسد و برای 
استفاده در محل کار طراحی شــده است. در کنفرانس 
ســالانه Connect در مــاه اکتبر، متا، پــروژه کامبریا 
)Project Cambria( را معرفی کرد؛ هدستی که دارای 
قابلیت های واقعیــت ترکیبی و شــامل ردیابی چهره و 
چشم اســت. انتظار می رود این هدســت در سال جاری 

عرضه شود.
یک مدیر آژانس تبلیغاتی می گویــد: »در این بین، متا به 
تبلیغ کنندگان توصیه می کرد تا با تبلیغات واقعیت افزوده، 
مانند فیلترهای عکس و ویدئو که تصاویر دیجیتال را روی 

دنیای واقعی قرار می دهند، وضعیت را آزمایش کنند.«
متا گفت که برندها می تواننــد با تولیدکنندگان محتوا در 
تبلیغات واقعیت افزوده شریک شوند یا از این فناوری برای 

آزمایش لباس مجازی استفاده کنند.
تبلیغ کننــدگان همچنیــن به دنبال جزئیاتــی در مورد 
چگونگی اندازه گیری اثربخشی تبلیغات در متاورس هستند 
و می پرســند: »برای پولم چه چیزی به دست می آورم؟« 

موضوعی که ظاهرا متا پاسخی برای آن فعلا ندارد.

تلســکوپ فضایــی جیمز وب 
نخســتین مرحله اصلــی را در 
فرایند طولانی تــراز کردن آینه 
اولیه 18بخشــی رصدخانه به پایان رســاند. به 
گزارش اسپیس، تک ســتاره ای که رصدخانه به 
آن نگاه کرد، عمداً 18بار به شــکل شــش ضلعی 
تبدیل شد. در نهایت، آن 18تصویر کاملا در یک 
کانون واضــح و منفرد قرار می گیرنــد، اما نتیجه 
موقت، ســتاره ای را به تصویر می کشد که کاملا 
در یک الگوی شــش ضلعی تکرار شده که یادآور 
دانه های خیره کننده برف اســت. مقامات ناسا در 
پست وبلاگی نوشتند: »تصویر به دست آمده نشان 
می دهد که تیم، هر یــک از 18بخش آینه اصلی 
وب را جابجا کرده اســت تا 18کپی بدون تمرکز 
از یک ستاره منفرد را در یک ساختار شش ضلعی 
برنامه ریزی شــده بیاورند.« متیو لالو، دانشمند 
سیســتم و مدیر شعبه تلســکوپ ها در مؤسسه 
علمی تلسکوپ فضایی که وب را مدیریت می کند، 
در این پســت وبلاگی گفت: »تصاویر ستاره ها به 
این الگوی خاص هدایت می شوند؛ به گونه ای که 
مکان های نســبی مشــابهی با آینه های فیزیکی 
داشته باشند«. در مرحله بعد، رصدخانه کاری را 
آغاز خواهد کرد که مهندسان آن را »تراز قطعه« 

می نامند که هرگونه خطای موقعیت یابی بزرگ تر 
را در بخش های جداگانه آینه اولیه برطرف و تراز 
آینه ثانویه را به روز می کند. هنگامی که هم ترازی 
بخش با موفقیت به پایان رسید، تیم، مرحله سوم 
یعنی انباشــته کردن تصویر را آغاز می کند که در 
نهایت 18تصویر را روی هــم در یک نمای واضح 
قرار می دهد. لالو گفت که این روش سه مرحله ای 
به تیم اجازه می دهد تا روشــی بصری و طبیعی 
برای تجســم تغییرات را در طــول فرایند تجربه 
کند. او افزود که مزیت دیگر این است که ما اکنون 
می توانیم آینه اولیه را به آرامی ببینیم که به شکل 
دقیق و مورد نظر خود شکل می گیرد. تراز کردن 
صحیح آینه ها هدف اصلی در راه اندازی وب است 

که انتظار می رود در تابستان به پایان برسد.

رونمایی از جدیدترین تصویر ارسالی تلسکوپ 
فضایی جیمز وب

فناوری

فضا

تبلیغات آینده در فضای متاورس 

سرعت اینترنت کشور 
بررسی رتبه بندی سرعت اینترنت کشور در سایت اسپیدتست، در زمان تهیه این گزارش حاکی 
از آن است که سرعت اینترنت همراه در ایران بدون تغییر نسبت به چند روز گذشته در رتبه 
77قرار دارد که میانه جدول سرعت اینترنت موبایل در جهان به حساب می آید. با این حال، 
رتبه اینترنت ثابت کشور در مقایسه با روزهای پیش نشانگر آن است که با 2پله صعود، به رتبه 

141رسیده است که تقریبا اواخر جدول رتبه بندی کشورها قرار دارد.

مکث
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طرح آبرســانی اضطراری پس از 

رخداد بحران ها به ویژه وقوع زلزله گزارش
در تهران آغــاز شــده و تاکنون 
35 مخــزن )30مخــزن محلــه ای و 5مخــزن 
بیمارستانی( اضطراری آب در پایتخت جاگذاری 
شده است. به گزارش همشهری، این مخازن کمک 
می کنند تا پس از زلزله، شهروندان تا چند روز به آب 
سالم دسترســی داشته باشــند. اینطور که احمد 
صادقی، عضو شورای شهر تهران می گوید مخازن 
اضطراری آب، زمانی زیاد آب مورد نیاز ســاکنان 
محله ها را تامین می کنند. او که ســال ها ریاست 
سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران را 
برعهده داشت، می گوید: »در صورت وقوع زلزله ای 
با بزرگی حدود ۷ریشتر، دسترسی حدود ۴میلیون 
نفر از شــهروندان تهرانی به  مــدت ۸۲روز به آب 
آشامیدنی لوله کشی قطع خواهد شد؛ در صورتی که 
اگر در هر محله مخزن آب اضطراری نصب شــود، 
جمعیت بی آب به حدود یک میلیون نفر و زمان هم 

به 30روز کاهش می یابد.«

تأمین آب تازه تا رسیدن تیم های امدادی
در رابطه با مخازن اضطراری آب، سؤال این است که 
تا چند روز می توانند آب مورد نیاز را تأمین کنند؟ 
سرپرست سازمان پیشگیری و مدیریت بحران در 
این رابطه می گوید: »طبق برنامه باید در هر محله 
یک مخزن اضطراری نصب شود که می تواند برای 
3روز اول تا زمان رسیدن تیم های امدادی حداقل 
میزان آبی که هر شهروند برای زنده ماندن و شرب 
لازم دارد را تامیــن کند.« به ایــن ترتیب و طبق 
گفته های علی نصیری باید در تهران 3۷۴مخزن 
اضطراری آب در زمین نصب شود. او درباره اینکه 
چطور آب این مخازن تــازه می ماند نیز می گوید: 
»آب در این مخازن ایستایی ندارد و در چرخش و 
وصل به شبکه است. شیرهای قطع کن اتوماتیکی به 
آنها متصل است که شرکت های دانش بنیان داخلی، 
آنها را تولید کرده اند. این شیرها، بر اثر لرزش های 
مکانیکــی به صــورت اتوماتیک قطع می شــود. 

به عبارتی آب آلوده داخل مخزن نمی شود.«

10مخزن برای 10بیمارستان
جدا از مخازن اضطراری آبرسانی در شرایط بحران 
برای محله ها، 10مخزن هم برای 10بیمارســتان  
تهران درنظر گرفته شــده اســت. از این تعداد، 
5مخزن تاکنون نصب شده و نصب 5مخزن دیگر 
در دست اقدام است. به گفته احمد صادقی، عضو 
کمیســیون برنامه و بودجه شــورای شهر تهران، 
اعتبار لازم برای اجرای طرح مخازن اضطراری آب 
در بودجه دیده شده؛ اگرچه شرکت آبفا نیز برای 
تامین اعتبــار و هزینه نصب این مخــازن به ازای 
هر کنتور در شــهر تهران یک هزار تومان درنظر 
گرفته اســت که از طریق قبوض مصرفی آب بها از 

شهروندان دریافت می شود.

مخازنی برای آبرسانی پس از زلزله
مخزن های اضطراری آب، حتی پس از زمین لرزه ۷ریشتری، تا 3روز آب شرب شهروندان تهرانی را تأمین می کنند

گپ

 سامانه ای برای کنترل 
پایگاه های مدیریت بحران

معاون آمادگی، مقابله و پدافند غیرعامل سازمان پیشگیری 
و مدیریت بحران شهر تهران درباره به روز رسانی و آماده 
بودن تجهیزاتی که برای روز مبادا در پایگاه های ســتاد 
بحران نگهداری می شود با اشاره به برنامه های اجرا شده و 
طرح هایی که درحال انجام شدن است، اطمینان می دهد که 
مشکل و نگرانی از این بابت وجود ندارد. گفت وگوی کوتاه 
همشهری با عزیز الله ســلیمی طاری، رئیس اداره آمادگی 
سازمان پیشگیری و مدیریت بحران را در ادامه می خوانید.

درصورت بروز هرگونه حادثــه احتمالی، تمام 
تجهیزات و ابزارهای موجود در پایگاه های ســتاد بحران 
آماده عملیات و استفاده هستند یا وسایل معیوب و تاریخ 

گذشته هم در بین آنها وجود دارد؟ 
درمجموع 350هزار قلم کالا در 100پایگاه ستاد بحران وجود 
دارد که در قالب »طرح نــت« )نگهداری و تعمیرات( به صورت 
منظم و دوره ای رصد می شوند. بر همین اساس ساعت 9صبح 
نخستین دوشنبه هر ماه تمام تجهیزات پایگاه های شهر تهران 
به صورت هماهنگ گردگیری، تمیزکاری، روغن کاری شــده 
و درصورت نیاز اورهال و تعمیر می شــوند. طبق آخرین آمار و 
بررسی ها که حدود یک ماه قبل انجام شده است، هیچ کدام از 
ابزار و تجهیزات موجود در پایگاه ها تاریخ انقضا گذشته، معیوب 
و غیرقابل استفاده نیســتند؛ مگر اینکه در یک ماه اخیر تاریخ 
انقضاي برخی از اقلام مانند باتری ها و کپسول های اطفاي حریق 
سررسید شده باشد که در بازدید ماهانه این موارد هم بررسی و 
جایگزین می شود. برخی از تجهیزات مانند کلاه های ایمنی هم 
با اینکه شرکت سازنده زمانی را به عنوان تاریخ انقضا روی آنها 
درج کرده، اما همچنان قابل استفاده هستند و حتی زمانی که 

کلاه های جدید خریداری می شود، آنها را دور نمی ریزیم. 
پس مشکل و کمبودی در زمینه تجهیزات نداریم؟ 
در بخش هایی نیاز به تجهیزات بیشتر داریم؛ برای مثال ما باید 
برای 10میلیون نفر تجهیزات و امکانات داشته باشیم، اما در هر 
پایگاه ما ۲00شلتر باکس موجود است که تا رسیدن به تعداد 
مورد نیاز فاصله زیادی داریم. شلتر باکس شامل لوازمی مانند 
پتو، رادیو، چراغ قوه، ظرف غذاخوری و مواردی از این دست است 

که فرد تا ۷۲ساعت می تواند از آنها استفاده کند.
برای مدیریت بهتر و سریع تر تجهیزات موجود 

در پایگاه ها طرح و برنامه ویژه ای ندارید؟ 
قرار است تمام تجهیزات و ادوات ریز و درشت سازمان پیشگیری 
و مدیریت بحران شهر تهران در یک سامانه ثبت و به شکل آنلاین 
رصد و مدیریت شود. درگام نخست تمام تجهیزات در سامانه 
فاینانس شهرداری ثبت شــده اند. تمام ابزار و تجهیزاتی که از 

انبارها خارج و  وارد می شود در این سامانه به ثبت می رسد.

نقل قول خبر

عدد خبر

امــروز در شــهر تهــران 4500هکتــار 
بافــت فرســوده مصــوب داریــم. کاوه 
حاجی علی اکبــری، مدیرعامــل ســازمان 
نوســازی شــهر تهران با بیان این مطلب 
گفــت: محدوده هایــی کــه بیشــترین 
مقابــل  در  آســیب پذیری  احتمــال 
مخاطرات طبیعی چون زلزله را داشتند، 
به عنوان بافت فرسوده تعیین شده اند. 
حــدود 95درصــد از ایــن محدوده هــا در 

مناطق 7 تا 20 قرار دارد.

4500
هکتار 

تلاش می شــود که ۱0اتاق مادر و کودک 
در سال آینده در مترو افتتاح شود. محمد 
نقیب، معاون امور فرهنگی و اجتماعی 
شرکت بهره برداری متروی تهران، گفت: 
متــروی تهــران متشــکل از 7 خط اســت 
و هر خــط بایــد ۳ اتاق مــادر و کــودک در 
ابتــدا، انتهــا و میانه خط داشــته باشــد. 
درحال حاضــر ۱0 اتــاق مادر و کــودک در 
مترو وجود دارد که قبلا ساخته شده بود.

10
اتاق

مهدی هدایت 
شهردار منطقه۱9

طــرح جمــع آوری، ســاماندهی و انتقال 
گلفروشــان و همچنیــن میوه فروشــان 
دســتفروش و بساط گســتر در حاشــیه 
بزرگراه شهید هاشمی، علامه عسگری 
تــا در  هــای  پــل خلیج فــارس  و روی 
اصلــی یــک و 2 و مســیرهای منتهــی به 
بهشــت زهرا)س( اجرا شــد و انتقال این 

افراد به مکان امن انجام شده است.

هادی حق بین 
سرپرست سازمان عمرانی مناطق

عملیــات تکمیــل پایــگاه پشــتیبانی و 
مدیریت بحــران غنی آبــاد در منطقه 20 
پیشــرفت 82درصــدی داشــته اســت. 
تاسیسات مربوط به آتش نشانی و دیگ 
بخــار نصــب شــده و تــلاش بــرای نصب 
درهای ورودی و انبار و نیز محوطه سازی  

و جدول کاری ادامه دارد.

35
مخزن و شیر اضطراری 

آبرسانی اضطراری تاکنون 
در تهران نصب شده است

۷۲
مخزن و شیر جدید در پی 

برگزاری مناقصه ها به زودی 
نصب خواهد شد

مخزن سال آینده 108
مخزن در سال ۱402 164نصب می شود

نصب می شود

100
حجم هر یک از مخازن 

۱00مترمکعب و جنس بدنه 
آن فولادی است

باند فرودگاهی اضطراری در قلعه مرغی و دوشان تپه
یکی از اهداف پیش روی مدیریت شهری کاهش خطر در محله های کهنه و فرسوده تهران است. به 
همین منظور جلسه مشترک سازمان پیشگیری و مدیریت بحران و سازمان نوسازی شهر تهران با 
هدف بررسی راه های همکاری مشترک در زمینه اجرای پهنه بندی منطقه ای، بهسازی لرزه ای و تهیه 
طرح های کاهش خطر در مرکز عملیات اضطراری تهران برگزار شد. در این جلسه بر لزوم تشکیل 
کارگروه مشترک بین 2سازمان، تطبیق مرزهای بافت فرسوده براساس شاخص های تهران، ارسال 
طرح ایمنی بازار و تکالیف زمین مانده در این خصوص، رفع موانع اداری آن و پیگیری این موارد در 
قالب فعالیت کارگروه ها تأکید شد. انجام پویش تبلیغاتی افزایش ظرفیت های نوسازی بافت های 
فرسوده و اطلاع رسانی همگانی در این خصوص، بازنگری دستور العمل بهسازی لرزه ای ساختمان، 
پیگیری رسمیت یافتن پروانه مقاوم سازی و بهسازی، تدوین ضوابط، کدنویسی و تهیه طرح های 
جدید با رویکرد کاهش خطر، تلاش برای حفظ باند پروازی در دوشــان تپه به منظور استفاده در 
شرایط اضطراری، همکاری درخصوص جانمایی 5قطب امدادی در شهر تهران و تلاش برای حضور 
نمایندگان سازمان  در کمیته های فنی و کمیسیون ماده5 از مصوبات این جلسه بود. همچنین قرار 
شد جزئیات بیشتری درباره فرماندهی 5پهنه شمال غرب، شمال شرق، جنوب غرب، جنوب شرق 
و جنوب شهر تهران برای پیشگیری و آمادگی در برابر زلزله مشخص شود. علی نصیری، سرپرست 
سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران در رابطه با اهمیت این موضوع می گوید: »در قالب 
اجرای پهنه بندی مورد نظر، مدیریت در مواقع اضطراری آسان تر و منظم تر و منضبط تر می شود. با 
تجمیع امکانات سازمان هایی چون آتش نشانی، هلال احمر و حوزه سلامت قسمت عملیاتی کار، 
فعال می شود. در نتیجه در چنین پهنه هایی شاهد ترکیبی از فضاهایی با امکاناتی چون بیمارستان 
صحرایی، سکوهای اضطراری برای نصب چادر، ماشین آلات آتش نشانی، انبار تجهیزات هلال احمر، 

پد بالگرد و باند فرودگاهی در مکان هایی چون قلعه مرغی و دوشان تپه خواهیم بود.«

مکث
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زمانــی کــه مشــخص شــود نماینــده 
آمریــکا در ویــن پشــتوانه حاکمیتــی 
ندارد، دیگر نمی تواند در قامت مدعی 

توافق هسته ای ظاهر شود

 برایــن اســاس مســیر 
سیاســتگذاری اینگونــه 
طراحی شده اســت کــه دولت واقعــا مجری 
دستورات کنگره است. برعکس برخی کشورها 
که قوه مقننه ضعیف اســت، در آمریکا کنگره 
قدرت زیادی در تصمیم ســازی دارد. با توجه 
به این موضوع صدور بیانیه سیاســی ازســوی 
کنگــره در حمایت از احیای توافق هســته ای 
2015 می تواند تضمین هوشــمندانه ای باشد 
برای محک زدن میزان جدیت آمریکایی ها در 

اجرای تعهدات برجامی شان.

چرا آمریکایی هــا از ارائه چنین 
تضمین هایی به جمهوری اسلامی ایران در 

جریان مذاکرات وین طفره می روند؟
مشکلی که در این زمینه وجود دارد این است که 
ما با افرادی درحال مذاکره هستیم که حرف ها 
و مذاکرات شــان اصولا مورد تأییــد اکثریت 
کنگره نیســت. اگر نماینــدگان جمهوریخواه 
و دمکرات های همفکر آنــان را درنظر بگیریم 
که تعدادشــان کم هم نیســت، به این نتیجه 
می رسیم که تقریبا اکثریت کنگره مخالف روند 
کنونی مذاکرات هسته ای در وین هستند. براین 
اساس حتی مشخص نیســت که رابرت  مالی، 
نماینده ویژه آمریکا در امور ایران که ریاســت 
تیم آمریکایی حاضر در ویــن را برعهده دارد، 
تا چه اندازه تصمیم سازان آمریکا را نمایندگی 
می کند و فراتر از آن اصلا تا چه میزان در دولت 
بایدن از پشتوانه فکری برخوردار است. تغییرات 
اخیر در تیم مذاکره کننده این کشور در وین و 
خروج افرادی مانند »نفیو« از این ترکیب، نشان 
داد فعالیت ها و اقدام های رابرت مالی حتی در 
ساختار قوه مجریه نیز از عقبه چندان محکمی 
برخوردار نبوده و مورد تأیید حداقل بخشی از 
این ساختار نیســت؛ بنابراین اصولا مشخص 
نیســت مالی تا چه میزان حاکمیت آمریکا را 

نمایندگی می کند و تا چه حــد می توان روی 
اقدام ها و قول های این تیم حساب باز کرد.

تا چه انــدازه می توان به پذیرش 
راهکار ایران مبنی بر صدور بیانیه سیاسی 

از سوی کنگره آمریکا امیدوار بود؟
با توجه به شــرایطی که تشریح شــد، به این 
نتیجه می رسیم که حرف هایی که می زنند به 
هیچ وجه قابل اعتماد نیست و با درنظر گرفتن 
اختلاف های درونی کنونی، حتی موضوع فراتر 
از داســتان بی اعتمادی به آمریکاست. اکنون 
بی اعتمادی به آمریکایی ها باید بیشــتر باشد؛ 
چراکه به نظر می رسد مذاکره کنندگان آنها کل 
حاکمیت را نمایندگی نمی کنند و این موضوع 

به افزایش بی اعتمادی به آنها دامن می زند.

صدور بیانیه سیاســی ازسوی 
کنگــره آمریکا تا چه انــدازه می تواند در 

کاهش این بی اعتمادی مؤثر باشد؟
نکتــه ای کــه وزیــر امورخارجه کشــورمان 
اخیرا به آن اشــاره کرد، پیشــنهاد درست و 
هوشــمندانه ای بود؛ چراکه به نظــر من ابتدا 
باید از میــزان جدیت طرف مقابــل در اجرای 
تعهدات شــان مطمئن شــویم و بعد از آن به 
ســمت توافق نهایــی حرکت کنیــم. با توجه 
به وضعیت موجــود در کنگره، صــدور بیانیه 
 سیاسی حداقل کاری اســت که آنها می توانند 

در شرایط کنونی انجام دهند.

اصولا امکان صدور چنین بیانیه ای 
ازسوی کنگره وجود دارد؟

بله، آمارهــای موجود نشــان می دهد صدور 
بیانیه های سیاسی یک روال معمول در کنگره 
است. از ابتدای آغاز به کار دور جدید کنگره از 
ژانویه 2021 تاکنون، ۹2۹بیانیه سیاســی در 
مجلس نمایندگان و 51۷بیانیه سیاسی نیز در 
مجلس سنا قرائت شده است که فهرست دقیق 
آنها برای همگان قابل دسترسی و مطالعه است؛ 
بنابراین صدور و قرائت بیانیه سیاســی روالی 
معمول اســت و کمتر هفته ای را در مجلسین 
آمریکا می توان سراغ گرفت که بیانیه ای سیاسی 
صادر و قرائت نشــود. مهم این است که اکنون 
باید متوجه شــویم آنها به تعهدات شان پایبند 
خواهند بود یا نه؛ چون بعــد از پایان مذاکرات 
دیگر دیر اســت. درحال حاضر بایــد دید که 
رابرت مالی تا چه میزان پشــتوانه حاکمیتی 
دارد. به نظر من حتی شــاید زودتر از این باید 
پیشنهاد »صدور بیانیه سیاسی« مطرح می شد. 
اگر آمریکایی ها از ارائــه چنین تضمینی طفره 
بروند، یعنی اینکه حرف های مالی قابل اعتماد 
نیست و درنهایت در مسیر پیش رو دچار چالش 
می شــویم. باید درنظر داشــت که در شرایط 
کنونی تقریبا همه نماینــدگان جمهوریخواه 
و تعــداد قابل توجهی از نماینــدگان دمکرات  
)ازجمله چاک شومر، رهبر دمکرات ها در سنا 
و رابرت منندز، رئیس دمکــرات  کمیته روابط 
خارجی ســنا( مخالف روند فعلی مذاکرات در 
وین هستند و می توانند با همکاری یکدیگر به 
حرکت دولت بایدن در این حوزه جهت بدهند 
و قوه مجریه را در مســیر دلخواه خود هدایت 
کنند؛ بنابراین باید موضع رسمی کنگره آمریکا 
درباره توافق از الان مشخص شــود؛ نه بعد از 

توافق احتمالی.

اگر چنین بیانیه ای صادر نشود، 
چه باید کرد؟

آمریکایی ها درنهایت یــا می پذیرند که بیانیه 
سیاسی ازسوی کنگره صادر شود یا اینکه طفره 
می روند؛ این به  آن معنا نیست که همه چیز را 
رها کنیم. اما زمانی که مشخص شود نماینده 
آمریکا در وین پشتوانه حاکمیتی ندارد، دیگر 
نمی تواند در قامت مدعی توافق هسته ای ظاهر 
شود. برملا شدن این موضوع می تواند در روند 
مذاکرات بسیار مؤثر و کارســاز باشد؛ چراکه 
مشــخص می شــود هر قولی که بدهد، بدون 
پشتوانه خواهد بود. با توجه به این موضوع، تیم  
مذاکره کننده کشورمان دســت بازتری برای 

پیشبرد رایزنی ها خواهد داشت.

برخی معتقدند طرح صدور بیانیه سیاسی 
ازسوی کنگره را نمی توان گام روبه جلو در 
بحث دریافت تضمین هــا ارزیابی کرد. این 

گزاره را چطور تحلیل می کنید؟
در روزهای اخیر این بحث ها را پیگیری کردم؛ 
درمجموع معتقدم برخی که چنین نظراتی را 
مطرح می کنند و این پیشنهاد را عقب نشینی 
از مطالبه تضمین ها یا غیرقابل تحقق می دانند 
یا کارشناس مسائل آمریکا نیســتند یا اینکه 
به صــورت مغرضانه چنیــن مباحثی را مطرح 
می کننــد. در جواب افــرادی کــه معتقدند 
آمریکا چنیــن تضمینی نمی دهــد باید گفت 
که بررســی ها نشــان می دهد که در یک سال 
اخیر بیش  از هزار و 400بیانیه سیاسی ازسوی 
کنگره صادر شده  است؛ پس فرایند غیرمعمولی 
نیســت؛ بنابراین طرح چنین پیشنهادی گام 
رو به عقب نیســت و اگر پیگیری شود، مزایای 
بســیاری به همراه دارد. ما چیــزی را مطالبه 
کرده ایم که طرف مقابل می تواند انجام دهد و 
اگر انجام ندهد، یعنی نمی توان به آینده توافق 

اعتماد کرد.

دولت

 تعیین تکلیف همه فرمانداران
 تا پایان سال

وزارت کشور به دنبال انتقاد گرایش های رسانه ای نزدیک 
به دولت مبنی بر ابقای فرمانداران دولت حســن روحانی 
در دولت سیزدهم اعلام کرد: »وزیر کشور هفته گذشته به 
استانداران سراسر کشور دستور داد که تا پایان سال جاری 
همه فرمانداران را تعیین تکلیــف کنند؛ تاکنون وضعیت 
5۳درصد از پست های فرمانداری ها مشخص شده و بنا به 

این دستور، مابقی در روند تعیین تکلیف هستند.«
بنا به توضیحات این وزارتخانه به مهر »انتصاب فرمانداران 
یکی از پیچیده ترین و زمان برترین انتخاب هاست؛ نگاهی 
به انتخاب این فرمانداران در دولت یازدهم در مدت مشابه 
براساس اسناد موجود در معاونت توسعه مدیریت و منابع 
وزارت کشــور نشــان می دهد، فرایند انتخاب فرمانداران 
تا خردادماه طول کشــیده اســت. نباید فراموش کرد که 
برخی انتخاب و انتصاب های شــتاب زده آن هم در سطح 
فرمانداری ها که نماینــده عالی دولت در شهرســتان ها 
محسوب می شوند، می تواند خسارت های زیانباری برجای 

بگذارد.«
در توضیحات وزارت کشــور همچنین آمده است: »مشی 
دولت مردمــی و عدالت محور آیت الله دکتر ســیدابراهیم 
رئیســی هم از ابتدا بر همین روال بوده است که اولا برای 
تغییــرات باید دلایل کافی وجود داشــته باشــد، ثانیا در 

انتخاب ها نهایت دقت و حساسیت ها لحاظ شود.« 
این وزارتخانه سیاسی با اشــاره به مطالبات مردم درباره 
ضرورت تحقق برنامه تحول »دولت مردمی« تأکید کرده 
است: »همگان واقف هستیم، مردم به تغییرات رأی دادند و 
انتظار دارند که این اتفاق در بدنه دولت و در سطوح مختلف 
بیفتد، اما نباید این نکته را هم فراموش کرد که انتخاب ها 
و انتصاب ها باید به گونه ای باشد که به تغییر وضع موجود 
منجر شــود، انتخاب مدیران جهــادی، کارآمد و مردمی 
از شــعارهای اصلی دولت جناب آقای رئیسی است.« در 
بیانیه وزارت کشور تصریح شده است: »برخلاف آمارهای 
منتشره، تاکنون فرمانداران بیش از 2۸0شهرستان کشور 
در قالب حکم قطعی یا سرپرستی تغییر کرده اند که حدود 
55 درصد شهرســتان های کشــور را شــامل می شود. با 
توجه به زمان بر بودن فراینــد اداری انتصاب فرمانداران و 
استعلام های مربوطه، هم اکنون بیش از 200پرونده جاری 
انتخاب فرماندار در استانداری ها و معاونت سیاسی وزارت 
کشــور وجود دارد. با توجه به تلاش های مســتمر انتظار 
می رود، تا پایان ســال جاری تمام این مــوارد نیز تعیین 

تکلیف شوند.«

محمودعباسزادهمشکینی
نمایندهمجلس

کشورمانباچینتفاهمنامههمکاریرا
انعقادکرده؛ازاینروشاهدشکلگیری
بلوکقدرتدرشرقهســتیم.براین
اساسمشــاهدهمیشــودبدخواهان
غربیتبلیغاتمنفیدراینخصوص
انجــاممیدهنــدوحساســیتخاصی

دارند.

علینیکزاد
نایبرئیسمجلس

درستاستکهقوایسهگانهدرکشور
مستقلازهمدیگرهستند،امابهمثابه
جزیــرهنیســتندونمیتوانندبــهتنهایی
کارراپیشببرند.همهتلاشمادرقوای
ســهگانهبایــدایــنباشــدکــهدرمســیر
حکمرانــیوافزایــشســرمایهاجتماعی

باسرعتموفقیتکشوررارقمبزنیم.

نقل قول خبر

یادداشت

قواعد بازی در آخرین روزهای 
مذاکرات وین

 فرامــوش نکنیم که مذاکــرات فنی و 
حقوقی بر ســر احیای توافق هسته ای 
مدت هاست به پایان رسیده و رسیدن به نقطه نهایی )توافق 
احتمالی( در گرو تصمیم سیاسی آمریکا و متحدان آن است. 
همین مسئله جنبه محیطی و تبلیغاتی مذاکرات را نسبت 
به جنبه حقوقی و فنی آن پررنگ تر کرده اســت. درهرحال، 
دغدغه جمهوری اســلامی ایران رصد و هدایت مذاکرات در 
هر دو جنبه متنی و فرامتنی – محیطی بوده و طی روزهای 
پیش رو، این دغدغه منــدی مصادیق عینی تری پیدا خواهد 
کرد. تمرکز روی خطوط قرمز کلان تعیین شده در ۳حوزه رفع 
عملیاتی تحریم ها، تضمین و راستی آزمایی از یک سو و مواجهه 
قاطعانه و هوشمندانه با توطئه های رسانه ای و تبلیغاتی رقبا و 
دشمنان در فضای رسانه ای و تبلیغاتی، رمز عبور موفقیت آمیز 

ما از این مرحله)مذاکرات وین( محسوب می شود.

ادامه از 
صفحه اول

ادامه از 
صفحه 2

فواد ایزدی در گفت وگو با همشهری:

پیشنهاد »بیانیه سیاسی« 
اتمشت آمریکا را باز می کند
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رودخانه های گمشده قرار اســت به کمک مدیریت 
منابع آب کشــور بیایند. رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیست همین دیروز اعلام کرد که »در خیلی از 
مناطق ایران مرکزی آب های گمشده و رودخانه های 
گمشــده داریم. وزارت نیــرو تکلیــف دارد اینها را 
استحصال کند و بتوانیم برای مصارف مختلف کشور 

از آنها استفاده کنیم.« 
این ایده در شرایطی مطرح می شود که ده ها سال است 
به علت کشاورزی غیرکارشناسی و افزایش صنایع در 
اطراف حوضه های آبخیز و آبریز کشــور، سفره های 
آب زیرزمین به نحیف ترین وضع خود رســیده اند و 
سیاست های کنترل و حفظ آبخوان ها همچنان رها 

مانده است.

رودخانه گمشده کجاست؟
رودخانه گمشــده یک اصطلاح زمین  شناسی است 

که در کشــور ما تا آن حد که باید رواج ندارد.  احدالله 
فاضلی، کارشناس زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
در این باره به همشهری می گوید: رودخانه ای که آب 
زیرزمینی از آن تغذیه می کند، رودخانه گمشده نامیده 
می شــود. البته هر پدیده ای که باعث به وجود آمدن 
تغییر در فشار آب زیرزمینی شود، موجب تغییر در 
سطح آب زیرزمینی خواهد شد. دوره هایی از سال های 
خشک و مرطوب می تواند نوسانات درازمدت در آب 
زیرزمینی به وجود آورد و تغییرات فصلی سطح این 
آب ها متاثر از بارش و پمپاژ برای مصارف کشاورزی 

فصلی است.«
به گفته وی، بالاترین ســطح آب زیرزمینی معمولا 
در بهار و پایین ترین آن در زمســتان اتفاق می افتد. 
همچنین شدت و ضعف نوســانات بستگی به مقدار 
تغذیه، پمپاژ و نوع ســفره دارد که معمولا در سفره 
تحت فشار، بیش از سفره آزاد اســت و نقطه ای  که 
رودخانه یا کانال در برخورد مســتقیم با سفره آزاد 
است، ممکن اســت رودخانه را تغذیه یا تخلیه کند. 
بدین ترتیب رودخانه ای که آب زیرزمینی از آن تغذیه 

می کند، به نام رودخانه گمشده نامیده می شود.

تجربه پاریس
شهر پاریس ســال 1981 یک رودخانه را که حجم 
بالایی آب داشت و می توانست برای ساختمان های 
شهر مشکل ساز شــود، به عمق زمین فرستاد. اما 
2هفته پیش، پس از 100ســال، از سوی مسئولان 
فرانســوی اعلام شــد که اکنون برای مبــارزه با 
تغییرات آب و هوایی که شــامل کاهــش فزاینده 
بارش  ها می شود، به این رودخانه گمشده نیاز است 
و برنامه استحصال آن اجرا خواهد شد. سال 1899 
روزنامه فیگارو در این باره نوشــته بــود:  »رودخانه 
بیور)Bièvre( با عرض 13فوتی، صدها سال از میانه 
پاریس عبور کرده است. از این رودخانه معروف حتی 
در اشعار رنسانس فرانسوا رابله و در بینوایان ویکتور 
هوگو هم نام برده شده است اما به زودی سرچشمه آن 
در 13مایلی جنوب غربی پاریس با حفر تونل بزرگی 
به زیر زمین هدایت می شود تا ذخیره ای برای آینده 
باشد.« در هفته نخست فوریه، شهردار پاریس برنامه 
احیای رودخانه بیور را مطرح کرده و قرار است همه 
منابع این رودخانه تا سال 2026  برای این شهر بزرگ 

قابل استفاده شود.

در جست وجوی رودخانه های گمشده
رئیس سازمان محیط زیست از تلاش برای شناسایی و استحصال منابع تغذیه آب  های زیرزمینی خبر داد

خبر روز

 خشکسالی خطر انقراض خزندگان
 و دوزیستان را تشدید کرد

رئیس دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش ســازمان حفاظت 
محیط زیست با اشاره به تهدیدات موجود برای زندگی خزندگان 
و دوزیستان کشورگفت: تغییرات اقلیمی مهم ترین تهدید برای 

خزندگان و دوزیستان در اقصی نقاط جهان هستند.
رضا فرجی با اشاره به اصلی ترین تهدیدهایی که متوجه خزندگان 
و دوزیستان کشور است به ایسنا گفت: اصلی ترین تهدید برای 
خزندگان و دوزیستان دنیا و کشــور ما تغییرات اقلیمی است. 
خشکســالی، کاهش بارندگی و بارندگی های بی موقع، زندگی 
موجودات زنده به خصوص خزندگان و دوزیستان را که به تغییرات 

آبی و دمایی حساس هستند، به خطر می اندازد.
وی افزود: در کشور ما نیز بسیاری از منابع آبی درگیر شده اند و 
دوزیستان که بخشی از چرخه زندگی خود را در آب می گذرانند در 
خطر قرار گرفته اند. این پدیده به علت از دست رفتن آب تالاب ها و 

دریاچه های داخلی کشور رخ داده است.
فرجی با اشاره به دیگر چالش های موجود برای زندگی خزندگان 
و دوزیستان گفت: تخریب زیستگاه، آلودگی آب، ورود فاضلاب و 

مسمومیت از دیگر عوامل تهدیدکننده زندگی این گونه هاست.
وی درباره گونه های درخطر انقراض خزنده و دوزیســت کشور 
اظهار کرد: نمی توان به طور مشخص گفت که کدام گونه ها در خطر 
انقراض قرار دارند. گاندو یا تمساح مردابی یکی از این گونه هاست 
که به دلیل حــوزه پراکنش محدود و جمعیت کــم و زندگی در 
استان هایی که دچار تنش آبی هستند در خطر انقراض قرار گرفته 
است؛ همچنین انواع لاک پشت های خشکی و دریایی به خصوص 
لاک پشت فراتی در معرض تهدید جدی انقراض هستند. افعی 
البرزی نیز گونه ای اســت که در میان مارها به علت برداشــت 

غیرمجاز و تخریب زیستگاه در معرض خطر قرار گرفته است.
فرجی با تشریح برنامه های سازمان حفاظت محیط زیست برای 
حفاظت از این گونه ها گفت: برنامه های سازمان برای حفاظت از 
زیستگاه و گونه تدوین شده است؛ برای مثال افعی دم عنکبوتی 
3 سال پیش در لیســت گونه های در معرض انقراض قرار گرفت 
و ضمیمه کنوانسیون »سایتیس« شــد. فرجی افزود: سمندر 
لرستانی، کردستانی و آذربایجانی گونه هایی هستند که در معرض 
خطر تجارت غیرقانونی قرار دارند. سمندر لرستانی به علت ظاهر 
بسیار زیبا در ســال های اخیر در آکواریوم ها و متأسفانه در سبد 
خرید شب عید نیز دیده شــده و در برخی کشورهای دیگر نیز 
خرید و فروش شده است. ما این گونه را در فهرست گونه های در 
خطر انقراض قرار دادیم و جلوی تجارت بین المللی آن را گرفتیم و 
تجارت داخلی آن نیز با کمک یگان حفاظت محیط زیست کنترل 
شده و تقریبا به صفر رسیده است؛ همچنین چشمه ها و زیستگاه 

این گونه ها نیز احیا و مرمت شده است.

علیرضا طالبی
مدیرکل دفتر فناوری اطلاعات و 
ارتباطات وزارت میراث  فرهنگی

سلامت گردشگران نوروزی رایگان پایش 
می شــود و مراکــز اقامتی بــه ســامانه جانا 
متصل شدند تا مرکز اقامتی با تایید مسافر 
بپذیــرد. روزانــه ســلامت کارکنــان اماکــن 
تاریخی  ـ فرهنگی و موزه ها پایش می شود 
تا از گسترش ویروس کرونا جلوگیری شود.

امیر سزاوار
رئیس جامعه حرفه ای هتلداران 

خراسان رضوی
افزایش قیمت واحدهای اقامتی به دلیل رشد 
قیمت حامل های انرژی  سفرهای خارجی  را 
ارزان تر از سفرهای داخلی می کند. با گرانی 
بلیت و افزایش تعرفه  واحدهای اقامتی، سفر 
به ترکیه، ارمنستان و آذربایجان به صرفه تر از 

سفر به مشهد است.

نقل قول خبر

عدد خبر

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار

آب دزدی روی دیگر سکه 
طی ســال های اخیر با افزایش خشکســالی ها و 
فقر ســفره های آب زیرزمینی، یکی از معضلاتی 
که به صورت حاکمیتــی و غیرحاکمیتی افزایش 
یافته، انتقال آب بدون مجوزهای زیست  محیطی 
است. این نکته در کشاورزی و صنایع روال داشته 
و متأسفانه همچنان ریشه هایی از آن ادامه دارد. 
محمد درویش، کارشناس محیط زیست در این باره 
به همشــهری می گوید:  ایده هایــی نظیر انتقال 
قانونی و غیرقانونی آب در ایران در شرایطی مطرح 
می شود که آب دزدی در حوضه های آبخیز همچنان 
پابرجاست. برای نمونه در سرشاخه های منتهی به 
بختگان، آب دزدی بیداد می کند و نباید بهره گیری 
از سفره های آب مطرح شود. حوضه بختگان، طشک 
و کمجــان مهم ترین پهنه های آبی اســتراتژیک 
استان فارس است که آب بالادست آن باید به سد 
درودزن برسد که یکی از مهم ترین منابع تامین آب 
شرب مردم شیراز است اما با توسعه باغ ها، ویلاها و 
شالیزارها در بالادست کر و سیوند آب دزدی رواج 
دارد. درویش تصریح می  کند: آنچه در سرشاخه های 
کر و سیوند در جریان اســت و صدها موتورپمپ 
و کیلومترها لوله های پولیکا که مســیر طبیعی 
رودخانه را تغییر داده و بارگذاری بیش از توان در 
سراب حوضه انجام می دهند، می تواند آزمایشگاه 
عبرت تاریخ باشــد، آیندگان باید بدانند که چرا و 
چگونه زمین در اطراف مهد تمدنی ما در پاسارگاد 
در حالِ فرورفتن است و مسئولان عملا هیچ اقدامی 

برای کنترل و قطع این آب دزدی نمی کنند.

وضعیت حاد سفره های آب زیرزمینی
تلاش تازه برای یافتن رودخانه های گمشــده که 
تضمینی بــرای بقای ســفره های آب زیرزمینی 
هستند، در شرایطی مطرح شده که این سفره های 
مهم، شرایط نامناســبی دارند. گزارش سال 99 
وزارت نیرو از این ســفره ها نشان می دهد پیش از 
دهه 80، کشور ما از 130میلیارد مترمکعب منابع 
آب زیرزمینی برخوردار بوده که در 20سال اخیر 
منابع آب تجدیدشونده به 110 میلیارد مترمکعب و 
در 6سال گذشته به کمتر از 100میلیارد مترمکعب 
کاهش یافته است. این در شرایطی است که پس از 
15سال دست و پنجه نرم کردن جهان با تغییر اقلیم، 
برآیندها مشخص کرده تا ســال 2050 میلادی 
نزدیک به 55درصد نیازهای آبی بشر از منابع آب 
زیرزمینی استحصال می شود و اگر به همین صورت 
ادامه یابد، ۷0درصد کشورهای جهان به طور قطع با 

تنش آبی روبه رو می شوند. 
بنابراین باید برای حفظ سفره های آب زیرزمینی 
سیاســت دیگری جز شناســایی و اســتحصال 

رودخانه های گمشده اتخاذ شود.

نمایی از دره خزینه در ایلام

اراضی ســاحلی در محدوده منطقه ویژه 
اقتصــادی خلیج فــارس در روزهــای اخیر 
از دســتگاه های دولتــی بازپــس گرفتــه 
و آزادســازی شــد. مهــدی دوســتی، 
اســتاندار هرمــزگان بــا اعــلام ایــن خبــر 
گفت: هم اکنون در هرمزگان، آزادسازی 
ســواحل در اختیــار دســتگاه های دولتی 
به دنبال دســتور رئیس جمهــوری به طور 
کامل انجام شــد. ۳۰ کیلومتر از سواحل 

هم آزادسازی شد.

54000
مترمربع

در ســال 98به دلیل وقوع ســیلاب های 
بهــاری در کشــور از دســت رفــت و علی 
ســلاجقه، رئیــس ســازمان حفاظــت 
محیط زیست کشــور دیروز اعلام کرد: 
خاک حاصلخیز کشور که می توانست 
آب را نفوذ دهد و پیک سیلاب و حداکثر 
سیلاب ایران را کاهش و آرامش دهد، از 

دست رفت.
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 داستان سیب های زمین مانده آذربایجان غربی این 
بار برای مرکبات مازندران در حال رقم خوردن است. 
باغداران مازندرانی هرازگاهــی با انبوه محصولاتی 
مواجه می شــوند که در انبارهــا می مانند. جامانده 
از مســیر پرپیچ و خم صادرات و دور از دســترس 
مصرف کننده داخلی، خطر تبدیل شدن به ضایعات 

بیخ گوش مرکبات امسال مازندران شنیده می شود.
آن طور که منصور علی زارعی، نماینده مردم ساری و 
میاندورود در نامه ای خطاب به محمد مخبر، معاون 
اول رئیس جمهوری هشــدار داده است 500هزار 
تن مرکبات مازندران در معرض تبدیل به ضایعات 
است. در نامه او آمده است: استان مازندران در نقطه 
بحرانی فساد مرکبات به دلیل عدم فروش و انباشت 
آن قرار دارد. طبق استانداردها، مدت زمان نگهداری 
مرکبات در انبارها ۱۲هفته است و ماه ها از این فرصت 
می گذرد، درصد زیادی از مرکبات تولیدی اســتان 

به دلیل نبود سیستم مناســب توزیع و صادرات در 
بخش کشاورزی در حال تبدیل به ضایعات است که 

فاجعه بزرگی را رقم خواهد زد.

موانع صادرات مرکبات مازندران 
سال گذشته مازندران با تولید بیش از ۳میلیون تن 
تولید محصولات باغی رتبه نخست را در کشور به خود 
اختصاص داد. محصولاتی که سهم مهمی در صادرات   
کشاورزی دارند و می توانند درآمدزایی قابل توجهی 
برای کشور داشته باشــند. رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان مازندران درباره موانع صادرات 
مرکبات تولید مازندران به همشهری می گوید:  معمولا 
مرکبات تولید مازندران به کشــورهای غرب دریای 
خزر، روســیه و عراق صادر می شود. اما مشکلی که 
در برگشت خوردن بعضی محصولات صادراتی ایران 
مثل کیوی رخ داد بر بازار دیگر محصولات  ازجمله 
مرکبات هم در ماه های گذشته تأثیرگذاشت، گرچه 
پس از آن وقایع مصوب شــد کــه همه محصولات 
کشاورزی تأییدیه شبکه بهداشــت استان خود را 
داشته باشند اما این موضوع اثر قابل توجهی نداشت 

و صادرات ما در ســال ۱400کمتر شد. حسینقلی 
قوانلو درباره دیگر دلایل کاهش صادرات مرکبات نیز 
اظهار می کند: گرچه به نظر می رسد با فشارهای ناشی 
از تحریم ها  صادرات ما کاهش یافته اســت، اما این 
موضوع همچنان تأثیرات خود را دارد و اموری مانند 
نقل و انتقال پول صادرات همچنان با مشکل مواجه 
است. وی مشکلات مبادله با ارز نیمایی را نیز از عوامل 
دلسردشــدن صادرکنندگان در صادرات مرکبات 
می داند و می  گوید: تفاوت ارز آزاد و نیمایی بیشتر از 
هزارتومان است. یک صادرکننده پرتقال سود چندانی 
از این کار عایدش نمی شود و در چنین شرایطی انجام 
همه امور صادراتی بــا ارز آزاد و دریافت پول حاصل 
از فروش محصول با ارز نیمایی او را متضرر می کند. 
پیشنهاد ما این اســت که با توجه به تفاوت قیمت 
کم این ارزها پیمان سپاری ارزی را در مورد کالاهای 
کشاورزی حذف کنند.  رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان مازندران با بیان اینکه هر سال به دلیل 
تورم و  ثابت ماندن درآمد مــردم قدرت خرید آنها 
کاهش پیدا کرده است، می افزاید: این موضوع بر بازار 
داخلی مرکبات هم تأثیر گذاشته و موجب شده است 
تازه خوری محصولاتی مثل پرتقال نسبت به سال های 
گذشته بسیار کمتر شــود که یکی از دلایل ماندن 

مرکبات مازندران در انبارهاست.
قوانلو با اشاره به افزایش چشمگیر هزینه حمل ونقل 
در کشور، اظهار می کند: در لایحه بودجه سال ۱400، 
برای حمایت از صادرات محصولات کشاورزی، یارانه 
سوخت حمل ونقل هواپیماهای باری درنظر گرفته 
شده است اما چون درآمدهای کشور محقق نمی شود، 

چنین هزینه هایی هم قابل پرداخت نیست.
وی با بیان اینکه مرکبات تا شب عید قابل نگهداری 
است، می افزاید: امیدواریم نوروز خوبی پیش رو داشته 
باشیم و خرید داخلی موجب شود مرکبات فروخته 

شود و تبدیل به ضایعات نشود.

ضرورت پیگیری یارانه سوخت 
نماینده مردم ســاری و میاندورد در مجلس شورای 

اســلامی درباره موضوعی کــه در نامه بــه معاون 
رئیس جمهوری مطرح کرده است، می گوید: مازندران 
با تولید بیش از ۲میلیون تن مرکبات ســهم مهمی 
در تولید این محصول دارد، با توجــه به تامین نیاز 
ضرورت بحث صادرات مورد تأکید اســت که مازاد 
تولید باید صادر شود. منصورعلی زارعی با بیان اینکه 
مسئولان اجرایی استان و وزارت جهادکشاورزی باید 
از قبل پیش بینی لازم را در ایــن زمینه می کردند، 
اظهار می کند: یک هفته پیــش درمورد اختصاص 
یارانه ســوخت به هواپیماهای باری  بــا معاون اول 
رئیس جمهور مکاتبه      شد تا در این زمینه تمهیدات 
لازم اندیشیده شود. موضوع ســوخت یارانه ای باید 
پیگیری شود چون اگر اقدام جدی صورت نگیرد با 
مشکلات جدی و ضایعات سنگین مرکبات در انبارها 

مواجه خواهیم شد.
به گفته وی قرار بود سازمان تعاون روستایی 50هزار 
تن مرکبات بــرای ایام پایانی ســال خریداری کند 
که تاکنون تنها ۳0هزار تن از مرکبات را خریداری 

کرده است.

  
به هر کجای مازندران زیبا که نــگاه کنیم باغ های 
زیبای مرکبات چشم نوازی می کنند، پهنه گسترده 
این باغ های زیبا نشان می دهد که معاش بخش بزرگی 
از مردم مازندران به تولید مرکبات وابســته اســت. 
محصولی که به همراه برنــج به عنوان برند مازندران 
شناخته می شود و گردش مالی آن هزاران میلیارد 

تومان در سال است.
توجه به صنعت مرکبات بایــد از مهم ترین اهداف 
مدیران مازندران باشــد؛ زیرا این محصول ســهم 
قابل توجهی در افزایش تولید، درآمد و صادرات استان 
دارد. با وجود این باغداران مازندرانی آنطور که شایسته 
زحمات آنهاست قدر محصولاتشان را نمی بینند و انبوه 
مشکلاتی که اکنون رقم خورده است، معاش آنان و 
بسیاری دیگر که در مسیر تولید، فروش و صادرات 

مرکبات فعالیت دارند را با خطر مواجه کرده است.

هشدار قرمز برای مرکبات شمال 
مشکلات صادرات و فروش اندک مرکبات در بازار داخلی بیش از 500هزارتن محصول تولید مازندران را با خطر تبدیل به 

ضایعات مواجه کرده است 

ماجرای کوچه های بی نام یزد

  خبر تعیین و تکلیف معابر بدون نام از سوی شورای شهر یزد، باعث شد 
به این فکر کنیم که تا به حال یزدی ها چطــور آدرس یابی می کردند و 
حتی نشانی های پســتی خود را چگونه ثبت می کردند که خدمات لازم 
را دریافت کنند. اینکه شــورای ششــم در کمتر از 6ماه از فعالیت خود، 
توانسته 400معبر بدون نام را شناسایی و نامگذاری کند، قابل تامل است. 
در گذشته این معابر چگونه بوده و مردم بر چه اساسی، آدرس مورد نظر 

خود را پیدا می کردند؟
دلایل مختلفی درباره نام نداشتن برخی از معابر شهر، وجود دارد. برخی از 
کوچه ها و معابر به نام محلی در بین مردم شهرت دارند و همین باعث شده 
که پستچی ها هم براساس همین نام ها، بسته های پستی را توزیع کنند. 
برخی معابر براساس نام اشخاص و شهدا در بین مردم شهرت یافته و که 
باعث جا افتادن نام معبر خاصی در بین مردم و این آدرس به همین دلیل 
مرسوم شده است. اما برخی از معابر اصلا نامی ندارند، چرا که تعداد معابر در 
برخی از محلات شهر از جمله آزادشهر و امامشهر زیاد است و اهالی کوچه 

نیز تقاضایی برای نامگذاری مطرح نکرده اند. 

مردم تاریخی به نام های قدیمی عادت دارند 
یکی از شهروندان یزدی می گوید: از گذشته برخی از معابر شهر با نام های 
قدیمی و محله ای شهرت داشته اند و همین نام ها برای مردم آشنا هستند و 
مردم علاقه ای به تغییر این نام ها ندارند. رضا مرتضوی ادامه می دهد: برخی 
از این نام ها آنقدر جا افتاده و آشنا هستند که هیچ تابلویی برای ثبت آن در 
ورودی کوچه و معابر نصب نشده، ولی هر شهروند یزدی و مأموران پستی 

از نام آن مطلع هستند. وی می افزاید: اهالی محله های تاریخی در این رابطه 
مشکلی ندارند و برخی کوچه ها را به نام بزرگان و ریش سفیدانی که در این 
محله ها ساکن بودند یا هستند می شناسند، از این رو ممکن است معبری 

به ویژه در محله های قدیمی وجود داشته باشد که اسم ندارد.

مشکلات آدرس دهی در محله های شلوغ 
یکی دیگر از شهروندان یزدی به تراکم جمعیتی و معابر متعدد در برخی 
از محله های شهر یزد اشاره می کند و می افزاید: برخی از معابر آنقدر زیاد و 
نزدیک به هم هستند که حتی برخی از شهروندان نمی توانند آدرس دقیقی 
از آن به پست ارائه دهند و همواره نشــانی مغازه هایی که سر کوچه قرار 
دارند، را مبنای آدرس دهی خود قرار می دهند. سیدعلی میرجلیلی ادامه 
می دهد: این شیوه آدرس دهی همیشه دردسرساز است و اهالی کوچه ها با 
مشکلات بسیاری مواجه هستند. گاهی چند کوچه در یک محله، هم نام 
هستند و ساکنان آنها نســبت به وجود این اسامی اصرار دارند و حاضر به 

تغییر آنها نیستند. 

ممیزی نام معابر شهر
عضو کمیته نامگذاری معابر شورای شهر یزد در این باره می گوید: کلیات 
نامگذاری معابر یزد این است که هیچ گاه این نام ها ممیزی نشده اند. لازم 
است که ممیزی به صورت میدانی انجام و با برداشت اطلاعات و بارگذاری 
آن روی سامانه طراحی شده، نســبت به نامگذاری متمرکز اقدام شود. 
فخرالسادات خامسی هامانه اضافه می کند: هم اکنون معابر واقع در بافت 
تاریخی و منطقه آزادشهر که بیشترین مشــکلات را داشتند ممیزی و 
برداشت میدانی شده اند. جالب است که برخی از معابر حتی نام هم نداشتند 
و برخی از معابر در یک منطقه، نام های مشابهی دارند درحالی که با اجرای 

این طرح، این مشکلات تکرار نخواهد شد؛ چرا که اطلاعاتی که از سامانه 
استخراج می شود، خطاها را به مراتب کاهش خواهد داد.

وی ادامه می دهد: شورای شهر یزد، مسئول نامگذاری معابر است و طرح 
ممیزی را با جدیت دنبال کرده و بودجه خوبی برای آن درنظر گرفته شده و 

قرار است تا سال آینده این پروژه به پایان برسد.
  این عضو شورای شهر یزد با بیان اینکه بسیاری از نامگذاری هایی که در 
معابر شهر اتفاق افتاده ، مصوبه شورای شهر ندارند، اعلام می کند: با اجرای 
طرح ممیزی مشکلات مربوط به بی نام بودن، نام های مشابه، نام های قدیمی 

و سایر موارد حل می شود و مبنای نامگذاری شماره خواهد بود.
وی ادامه می دهد: البته درباره مواردی که نام کوچه ای در بین اهالی محله 
جا افتاده یا به نام شهیدی از آن نام برده می شود، این اسامی به عنوان اسم 

دوم در کنار شماره معبر انتخاب می شود.
خامسی درباره مشکلات شهروندان یزدی با آدرس دهی و دریافت کدپستی 
برای دریافت بسته های پستی نیز می گوید: یکی از نمایندگان اداره پست در 
کارگروه نامگذاری حضور دارد و براساس نام های مصوب، نسبت به ثبت آنها 

در سامانه پست اقدام می کند تا مشکلات به حداقل برسد.

اخبار

 تلاش برای محرومیت زدایی 
از منطقه 2 ارومیه

بودجه پروژه هــای عمرانی در منطقــه ۲ ارومیه برای رفع 
محرومیت ها از محله های این منطقه افزایش یافت.

 به گــزارش تســنیم، ضعــف خدمات رســانی در مناطق 
حاشیه نشــین ارومیه یکی از عمده دلایل نارضایتی مردم 
در این مناطق است که شهرداری ارومیه باید اهتمام ویژه ای 
نسبت به رفع مشکلات و ارتقا خدمات رسانی در این مناطق 

داشته باشد.
مردم در منطقه ۲ ارومیه همواره از کمبود خدمات شهری 
گلایه مند هستند. به ادعای اهالی در زمان انتخابات یکی از 
پرترددترین ایســتگاه های انتخاباتی کاندیداهای انتخابات 
مجلس و شورای شهر همین منطقه اســت که هربار ده ها 
وعده به مردم می دهند اما دریغ از آنکه بخواهند به آنها جامه   
عمل بپوشانند. مدتی است که اعضای شورای شهر و برخی 
از نمایندگان سعی دارند با حضور در این محلات دیدارهای 
چهره به چهره با مردم داشته باشــند اما عملا تا این لحظه 
این دیدارها جز چند تصویر یــادگاری نتیجه قابل توجهی 

نداشته است.
رئیس شورای اسلامی اســتان آذربایجان غربی با اشاره به 
میزان بودجــه تخصیص یافته به مناطــق محروم در مرکز 
این استان، گفت: با توجه به محرومیت منطقه ۲ در ارومیه 
بیشترین میزان اعتبار تخصیص یافته به این منطقه در نظر 
گرفته شد. وی افزود: جلسات بودجه در شورای شهر به صورت 
منظم در حال برگزاری اســت و بیشــترین افزایش میزان 
بودجه شامل منطقه ۲ و برای پروژه های عمرانی بوده است. 
تغییرات بودجه ۱40۱ نسبت به سال جاری در سایر مناطق 
بسیار جزئی بوده است.  شهردار منطقه ۲ ارومیه هم در این 
زمینه، با اشاره به وضع محرومیت مردم در این منطقه، گفت: 
در سال جاری تا این لحظه تقریبا 45 درصد از میزان بودجه 
اعلامی تخصیص پیدا نکرده که باید حداقل بخشی از  کسری 

بودجه را تا فروردین جبران کنیم.
توحید علی نژاد افزود: برابر رای دیــوان اجازه صدور پروانه 
برای املاک قولنامه ای را نداریم. در منطقه ۲ اغلب زمین ها 
قولنامه ای است، از این باب درآمدی حاصل نمی شود و تنها 
منبع درآمد در این مناطق وصول مطالبات مردمی است که 

شامل جرایم ماده ۱00 می شود.

 پوشش ۹۵ درصدی آنتن دهی
 در راه های خراسان جنوبی

 مدیــرکل ارتباطــات و فناوری خراســان جنوبــی گفت:
 ۹5 درصد جاده های اصلی و شــریانی خراســان جنوبی، 
براساس اســتانداردهای ملی از پوشــش آنتن دهی تلفن 

برخوردار هستند.
به گزارش مهر، مصطفی بهی اظهار کــرد: با توجه به اینکه 
اپراتورها در زمینه پوشش اینترنت جاده های اصلی تکالیفی 
برعهده دارند، هرچند پوشــش اینترنــت در همه جاده ها 
یکسان نیست اما ۹5 درصد پوشش تلفن در جاده های اصلی 

استان براساس استانداردهای ملی وجود دارد.
به گفته وی، در بعضــی از نقاط جاده های اصلی خراســان 
جنوبی، به دلیل وجود گردنه ها، نقاط کوری وجود دارد که 
امکان پوشش  اینترنت در شــرایط فعلی را ندارند و به دلیل 
وســعت زیاد و تراکم پایین جمعیتی در اســتان، برقراری 
پوشش صد درصدی آنتن دهی تلفن و اینترنت نیاز به هزینه 

زیادی دارد.
وی با بیان اینکه نبود پوشــش اینترنــت در بعضی از نقاط 
به دلیل نبود برق به عنوان یکی از زیرساخت های مورد نیاز 
اســت، اضافه کرد: با توجه به مدت مشابه در ۲سال گذشته 
پوشش آنتن دهی در محور سربیشه به ماهیرود 40 درصد 
افزایش یافته است و برای اینکه پوشش در استان بیشتر شود 

به اپراتورها پیشنهاد ایجاد چند سایت داده شده است.

عدد خبر

 در بخــش راهســازی شــامل۳۵۰ 
کیلومتــر جــاده در اســتان خوزســتان 
در دســت احــداث اســت. به گــزارش 
ایرنــا، خیــرالله خادمــی، معــاون وزیر 
راه و شهرســازی گفــت: مســیرهایی 
کــه در خوزســتان در دســت ســاخت 
اســت،   باعــث بهبــود وضعیــت تردد 
بیــن شهرســتان های درون اســتانی 

می شود.

۱۲
طرح ملی 
راهسازی

و  تفریحــی  فرهنگــی،  عمرانــی، 
گردشگری شهرداری شــیراز با حضور 
معــاون وزیــر کشــور بــا اعتبــار ۸۶۳ 
میلیارد تومان رونمایــی و بهره برداری 
شد. به گزارش مهر، احسان اصنافی 
شــهردار گفــت: از جمله ایــن طرح ها 
می توان به پل شهید علی یار هاشمی 
خواه در بلوار طلاییه و اجرای پیاده راه 

بزرگراه مهندسین اشاره کرد.

۱۸
طرح

مسئول پســت خارجه اداره کل پست 
خراســان رضــوی گفــت: مرســولات 
خارجه صادر شده از استان، طی 1۰ ماه 
ابتدایی سال گذشته ۸۹۰۰ فقره بود که 
این رقم با رشد 1۸ درصدی مواجه بود. 
به گزارش ایسنا، علی هوشمند اظهار 
کرد: طی 1۰ ماه ابتدایی ســال گذشته 
۴۶۰۰ فقــره مرســوله خارجه به اســتان 

وارد شده است.

۱۸
درصد رشد

مزارع پرورش ماهی بندولي 
احیا شدند

رئیس اداره شیلات شهرســتان گنبدکاووس 
گفت: بــه زودی با راه انــدازی کانال آبرســان 
مزارع پرورش ماهی بندولی روســتای دیگچه، 
تمامی مزارع پــرورش ماهی به چرخه تولید باز 

می گردند.
به گزارش ایسنا، غلامحسن قزاق با بیان اینکه 
۳00هکتار مزرعــه پرورش ماهی در مســیر 
بندولی قــرار دارد، افزود: هم اکنــون و با توجه 
به مشــکلات آبرســانی، تنها ۱40هکتار از آن 
فعال هستند و با راه اندازی کانال آبرسان مزارع 
پرورش ماهی بندولی روستای دیگچه، قسمت 
قابل توجهــی از آب بندان ها بــه چرخه تولید 
بر می گردند. وی با تأکید بــر اینکه این مزارع 
۳00هکتاری، ظرفیت تولیــد هزار تن ماهی را 
دارند، یادآور شــد: هم اکنون در ۱40هکتار از 
مزارع فعال این منطقه، 400تــن ماهی تولید 
می شود که با اضافه شدن به تعداد مزارع، تولید 
این منطقه نیز افزایش خواهــد یافت. قزاق در 
پایان خاطرنشان کرد: تعدادی از کارگران فعال 
در این مزارع در این مدت خانه نشین شده بودند 
که البته همگی تحت پوشــش بیمه قرار دارند 
و با راه اندازی کانال و فعال شــدن مزارع دوباره 

مشغول به کار خواهند شد.

 خبر کوتاه
حمیده پازوکیگزارش

خبرنگار

سمیه گلابگیریانشهری
خبرنگار

خطرضایعاتکشاورزیبرایمحیطزیست
خبرهایی که از ماندن محصول مرکبات مازندران در انبارها به گوش می  رسد، معمولا موضوع 
صادرات و شرایط تولیدکنندکان را به ذهن متبادر می کند، با این حال درصورتی که محصولات 

کشاورزی فروخته نشوند، این ضایعات خطرات دیگری را هم می تواند متوجه مازندران کند.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت مازندران درباره موضوع ضایعات کشاورزی به همشهری 
می گوید: مشکل ضایعات کشاورزی پیش از این در مورد سوزاندن کاه و کلش و آلودگی ناشی 
از آن هم در استان وجود داشت که در مواردی با دریافت حکم قضایی از سوی سازمان حفاظت 
محیط زیست، جهادکشاورزی و سازمان صمت موظف شدند دستگاه هایی را برای امحای این 
پسماندها تهیه کنند. حسینعلی ابراهیمی با بیان اینکه اگر مرکبات فاسد و در کنار آب راه ها 
رها شود، با معضل مواجه خواهیم شد، اظهار می کند: بخشی از کارشناسان به ما کمک کرده اند 
که این پســماند به خوراک دام و طیور تبدیل شــوند. البته وظیفه برخورد در این زمینه به 
جهادکشاورزی سپرده شده است اما سازمان حفاظت محیط زیست هم بر اجرای این موارد 
نظارت لازم را دارد. وی با بیان اینکه مسئولان باید کمک کنند که با فروش و صادرات محصولات 
کشاورزی از تبدیل آنها به ضایعات جلوگیری شود، می افزاید: ترکیب مواد در منابع پذیرنده به 
شکلی که کیفیت آن را تغییر دهند  آلودگی محسوب می شود و ورود پسماند به زیست گاه ها 
می تواند موجب آلودگی آنها شود. از آنجا که پســماند مرکبات به دلیل فساد، باکتری های 

بسیاری همراه خود دارند، انباشت آنها می تواند برای منابع آبی و گیاهی خطرناک باشد.

مکث

عکس خبر

تیوپ سواری در رشته کوه های آذربایجان شرقی
مردم تبریز هر زمستان برای تفریح به تپه های برفی پیست 
اسکی پیام )یام( در دامنه کوه میشو در نزدیکی شهر مرند 
می روند. میشو نام یکی از رشته کوه های آذربایجان شرقی 

است که در حد فاصل شهرستان شبستر و شهرستان 
مرند واقع شده است. پیست اسکی یام در دامنه شمالی 
 میشوداغی در کنار بزرگراه تبریز-مرند واقع شده است. 

منبع: فارس

 حسن بهرام نیا
 استاندار ایلام

  با تمهیدات اندیشیده شده خسارت 
سیل زدگان مورموری به زودی پرداخت 
می شود. به گزارش مهر، او با اعلام این 
خبر، اظهار کرد: برای جبران خســارت 
اهالی این منطقــه یک میلیــارد و ۵۰۰ 
میلیون تومان برای تهیه لوازم خانگی 

در نظر گرفته شده است.  

 سیدمحمد دهنوی
 سرپرست معاونت هماهنگی امور 

اقتصادی استانداری گلستان
درآمد ســالانه یک خانواده در اســتان 
گلستان 2۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان 
است. به گزارش فارس، درآمد سالانه 
خانوار گلســتانی در جایگاه 2۹ کشــور 
یعنــی قبــل از سیســتان و بلوچســتان 

قرار دارد.

 اسدالله عباسی
 استاندار گیلان

 ۶۰ واحــد تولیــدی در اســتان توســط 
یکی از بانک ها تملک شده که یا باید 
به صاحبانشان واگذار یا سرمایه گذار 
جدید معرفی شود. به گزارش مهر، او 
افزود: بانک ها باید از بنگاه داری خارج 

شوند و وظایف خود را دنبال کنند.

نقل قول خبر
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ارزشگذاریسهامایندوباشگاهچگونهبوده
استامابهنظرمیرسدوزارتاقتصادسهام
ایــندوباشــگاهرابرمبنــایارزشبرند
قیمتگذاریکردهاند.امامشخصنیستآیا
برنداینباشــگاههامیتواندبهسودآوری
خریداراناحتمالیســهامایندوباشگاه
منجرشودیاخیر؟طبقاطلاعاتمنتشر
شدهکلسهامباشگاهپرسپولیس3هزارو
210میلیاردتومانقیمتگذاریشدهاست
درحالیکهجمعکلداراییهایاینباشگاه
825میلیاردتوماناســت.ارزشباشگاه
اســتقلالنیز2هزارو780میلیاردتومان
قیمتگذاریشدهاستدرحالیکهجمع
کلداراییهایاینباشــگاه760میلیارد

توماناست.

زیان انباشته و بدهی
ارزشگذاریانجامشدهبرایسرخابیهادر
شرایطیانجامشدهاستکههماکنونجمع
کلزیانانباشتهباشگاهپرسپولیسبیشاز
195وباشگاهاستقلال232میلیاردتومان

است.طبقایناطلاعاتمیزانزیانانباشته
استقلال19درصدیعنی37میلیاردتومان

بیشترازباشگاهپرسپولیساست.

بدهی ها
اطلاعاتمالیباشــگاههایپرسپولیسو
استقلالنشانمیدهدایندوباشگاهجمعا
600میلیاردتومانبدهــیدارندکهازاین
میزان320میلیاردتومانسهمپرسپولیس
و274میلیاردتومانسهماستقلالاست.
میزانبدهیهایباشــگاهپرســپولیس

17درصدبیشترازاستقلالاست.

وضعیت سودآوری
اطلاعاتدقیقتــرازصورتهــایمالی
سرخابیهانشانمیدهدباشگاهپرسپولیس
باوجودآنکهسالگذشتهزیاندهبودهاست
اماامســالبهسودرسیدهاســت.باشگاه
پرسپولیسســالقبل52میلیاردتومان
زیانســاختهبودکهاینمیزانرادرسال
مالیجاریترمیمکردهو14میلیاردتومان
سودبهدستآوردهاست.بااینحالباشگاه
استقلالکهســالقبل51میلیاردتومان
زیانکردهبودهمچنانزیاندهاستومیزان
زیاناینشرکتدرســالمالیجارینیز

بیشاز12میلیاردتومانبودهاست.

تالارشیشهای

در مبــادلات روز دوشــنبه 7هــزار و 
5ميليــارد تومــان اوراق بهــادار در بازار 
سرمايه دادوستد شد كه از اين ميزان 
2هزار و 719ميليارد تومان به معاملات 
خــرد ســهام و بقيــه بــه اوراق بدهــی و 

معاملات عمده اختصاص يافت.

 2719
میلیارد 
تومان

در مبادلات ديروز بازار سرمايه، قيمت سهام 
349شركت كاهش و 233شركت افزايش يافت. قيمت 

سهام 22شركت هم تغيير نكرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

در مبادلات روز گذشته، سهامداران حقيقی هزار و 
807ميليارد تومان سهام خريدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقيقی به 2هزار و 237ميليارد تومان 
رسيد. سهامداران حقيقی ديروز 431ميليارد تومان 

نقدينگی از بازار سهام خارج كردند.

شاخص كل بورس تهران در مبادلات ديروز 282واحد 
معادل 0.02درصد كاهش يافت و به يك ميليون و 

282هزار و 129واحد رسيد.

فروش حقوقی

فروش حقیقی

481

912

2237

1807

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

ارقام به درصد

میادین

سوپرمارکت

شیشه پاک کن ها 
یک فصل بدون 

تغییر قیمت
مقایسهقیمتانواعشیشهپاککننشانمیدهد
قیمتاینشــویندههایپرتقاضادراینفصل،
فعلاتغییرینداشتهاست.بهگزارشهمشهری،
انجمنشویندههاتثبیتقیمتاینمحصولاتتا

پایانسالراوعدهدادهاست.

تغییرات جزئی قیمت قارچ
قیمتقارچدرمیادینمیوهوترهبارشهرداریدرروزهایپایانی
بهمنماهاندکینســبتبهاولهمینماهتغییرکردهوبرخی
اوزانافزایشقیمت500تومانیداشتند.بهگزارشهمشهری،
قیمتقارچکهدرنیمهاولامسالبهشدتروندافزایشیداشت
باشروعفصلپاییزروبهکاهشگذاشتامادردوماهاخیردوباره
بالارفتهاست.اینمحصولدرمقایسهبامدتمشابهپارسال

بیشاز50درصدگرانشدهاست.

بازارها

  فعالیت تالار های پذیرایی با یک سوم ظرفیت 
رئیساتحادیهتالارهایپذیراییگفت:باتوجهبهشــیوع
ویروسکرونا،تالارهایپذیراییبایکسومظرفیتفعالیت
خواهندکردوتالاردارانبایدمصوباترارعایتکنند.خسرو
ابراهیمینیاگفت:تعدادیازشهرهاباجهشسویهجدید
کرونادروضعیتقرمزکروناقــرارگرفتهاند.تالارداراندر
بدوورودمهماندارانبایدکارتواکسیناســیونهاراچک

وبررسیکنند.

  درج برند »دوو« روی محصول ایرانی غیرقانونی 
اعلام شد

آخریناخباردریافتیازروندبررســیدرجبرنددووروی
محصولاتایراننشــانمیدهدمعاونــتحقوقیوزارت
صنعتایناقدامراغیرقانونیدانســتهواعلامکردهاست،
برایحفظحقوقمصرفکننــدگاننبایداینگونهاقدامات
گمراهکنندهصورتگیردوبایدمحصولایرانیبانامایرانی
واردبازارشود.یکگروهصنعتیداخلی،پیشتربرندکرهای

دوورااجارهکردهبود.

  چگونه لوازم خانگی خارجی تقلبی را تشخیص 
دهیم؟

رئیساتحادیهفروشــندگانلوازمخانگیبــابیاناینکه
کالاهایخارجیموجوددربازارحتماقاچاقهستند،اعلام
کرد:کالاهایقاچاقبرایضمانتبامشکلمواجهمیشوند.

البتهاحتمالتقلبیبودناینکالاهانیززیاداست.
اکبرپازوکــی،بابیــاناینکههماکنونعــدهایکالاهای
باکیفیتایرانیرابهنامبرندهایخارجیعرضهمیکنند،
تأکیدکرد:اگرقیمتکالایخارجیازقیمتکالایایرانی

کمترباشدحتماتقلبیاست.

  پیش بینی آینده بازار مسکن
رئیــساتحادیهمشــاوراناملاکدربــارهپیشبینیاز
وضعآیندهبازارمســکن،گفت:عواملمتعددیبرآینده
اینبازارتأثیرگذاراســتکهمهمترینآنبهنوســانات
اقتصادکلان،بازارهایموازیوتــوانخریدمتقاضیان
بازمیگردد.هماکنونتوانطرفتقاضــاکاهشیافتهو
شــرایطامیدوارکنندهایدرفضایسیاسیواقتصادی
ایجادشــدهکهچنانچهواقعاًاینشــرایطمحققشود،
بازارمســکنرانیزتاحدودیتحتتأثیــرقرارمیدهد.
مصطفیقلیخســرویاضافهکرد:البتهاینروزهااخبار
خوبیازپیشرفتمذاکراتهســتهایبهگوشمیرسد
کهاینموضوعسببشدهانتظاراتافزایشی،جایخود
رابهانتظاراتکاهشیدربازارهایطلا،ارزوبهخصوص

مسکنبدهد.

قارچ، فله 
درجه یک

19.600
36.000

قارچ 
بسته بندی

26.200
38.000

جوانه 
ماش

8.800
11.800

قارچ 
اسلایس

21.500
35.000

جوانه 
گندم

4.900
6.400

جوانه 
مخلوط

8.900
11.900

 قیمت
اردیبهشت

 قیمت
هفته آخر بهمن

کیلوگرم/ تومان

14.200
18.000

قارچ
۵۰۰ گرمی

قارچ 
2۰۰گرمی

7.400
11.000

قیمت ها به تومان
اسفند 99

اسفند 1400
مهرتاش، گیاهی- 

8۰۰میلی لیتری
21.900
24.850

اسفند 99
اسفند 1400

ایدرا، ژل - 
۵۰۰میلی لیتری

29.300
43.300

اسفند 99
اسفند 1400

اکو
۵۰میلی لیتری

18.900
21.500

اسفند 99
اسفند 1400

گلرنگ
۵۰۰میلی لیتری

13.500
18.800

اسفند 99
اسفند 1400

هوم کر
۵۰۰میلی لیتری

13.000
19.000

اسفند 99
اسفند 1400

فدیشه
1.2لیتری

25.000
30.000

اسفند 99
اسفند 1400

اکتیو، ضدبخار- 
۵۰۰میلی لیتری

18.500
22.900

اسفند 99
اسفند 1400

رافونه، ضدبخار- 
۵۰۰میلی لیتری

14.500
18.500

اسفند 99
اسفند 1400

کلین
 ۵۰۰میلی لیتری

51.000
65.000

آمارهانشــانمیدهدخریداران

بازارها
خودرودر11ماهامسالباکسب
30درصدسودبهصورتمیانگین
بیشازهمهسرمایهگذارانسودکردهاند.درمقابل
سهامدارانیکهدربورس،سرمایهگذاریکردهاند،
بازندگاناصلیبازارهایفعــالدراقتصادایران
بودهاند.برآوردمیشــودازابتدایامسالتاکنون
دستکم100هزارمیلیاردتوماننقدینگیراهی

بازارمبادلاتخودروشدهباشد.
بهگزارشهمشهری،درشرایطیکهنماگرهای
اقتصادینشــانمیدهدنرختشــکیلسرمایه
ثابتدراقتصادایرانکهصرفتولیدمیشــود،
روندینزولیدارد،درطولچندســالگذشته
ســرمایهگذاریدربازارهایدارایی،رونقگرفته
اســت.البتهاینموضوعدراقتصادایرانمسبوق
بهســابقهاســت.اقتصادایرانچنددههاست
بهدلیلنرخبالایتورمباچالشسرمایهگذاریدر
بازارهایداراییمواجهاست؛درنتیجهنقدینگی
بهجایآنکهسمتتولیدبرودبهسمتداراییهای

غیرمولدمیرود.
علتایناســتکــهســرمایهگذارانبهدنبال
پناهگاهیامامنیامنبرایپولهایشــانهستند

تاازداراییهایشاندربرابرتورممحافظتکنند.
درچنیــنشــرایطیتازهتریناطلاعاتنشــان
میدهدبهموازاتبازارهایطــلاوارز،درطول
11ماهامسالباردیگربازارخودروبهیککالای
سرمایهایوگزینهایجدیدبرایسرمایهگذاران
تبدیلشــدهواتفاقاافرادیکهازابتدایامسال
تاکنوندراینبازارسرمایهگذاریکردهاندبیشاز

سایربازارهاسودکردهاند.

خریداران خودرو در صدر
دادههایآمارینشــانمیدهدســطحعمومی
قیمتخودروهــایپرفروشدربــازارداخلیاز
ابتدایامســالتاکنون30درصدافزایشیافته
کهاینمیزان،بیشترازبازدهسایربازارهاازجمله
طلا،ارز،مســکنوبورساســت.طبقاینآمار،
قیمتبرخیخودروهاازابتدایامســالتاکنون
دربازارآزادتا56درصدرشــدکردهاست؛بهطور
مثالقیمتدنایتیپ2کهدرابتدایســالدر
محدوده265میلیونتوماندادوســتدمیشد،
هماکنونبهمحدوده415میلیونتومانرسیده
اســت.همهاینهادرحالیاســتکهخریدارانی
کــهامســالدرجریانقرعهکشــییــالاتاری

خودروسازان،محصولاتخودروسازانداخلیرا
بهقیمتکارخانهخریدهودربازارآزادفروختهاند،
بیشازهرســرمایهگذاردیگریدرهمهبازارها
ســودکردهاند.دادههایآماریازمیزانفروش
شرکتهایخودروسازنشــانمیدهدازابتدای
امسالتاکنوندستکم100هزارمیلیاردتومان
صرفخریدخودروهایصفرکیلومترشدهاست.

بازندگان اقتصاد ایران
آماربازدهسرمایهگذاریدربازارهانشانمیدهد
برخلافبازارخودروکهســرمایهگذارانبهطور
متوسط30درصدسودکردهاند،سرمایهگذارانی
کهدربورسســرمایهگذاریکردهانــد،بهطور
میانگین2درصدزیانکردهاند.محاسباتشاخص
کلبورستهراننشــانمیدهداینشــاخص
26هزارواحدپایینترازابتدایسالاست.محاسبه
دقیقترارقاممربوطبهبازدهســهامداراننشان
میدهداینمیزانزیانحتیبیشازمیزاننزول
شاخصبورسبودهزیراشاخصقیمتهموزنکه
ارقامدقیقتریرادرموردســطحقیمتهانشان
میدهد،بیانگرآناستکهقیمتسهامشرکتها
در11ماهگذشتهبهطورمیانگینبیشاز29درصد

افتکردهاســت.درهمینمدتسهامدارانیدر
بورسحضورداشــتهاندکهبیشاز90درصداز
داراییهایشانرادربورسازدستدادهاند.برخی
تعدادسهامدارانیراکهبیش50درصددربورس

زیانکردهاند،چنددههزارنفرتخمینمیزنند.

طلا، ارز و مسکن
صرفنظــرازبــازارخــودرووبورسکــهاولی
پربازدهترینودومیزیاندهترینبازاردر11ماه
گذشتهبودهاست،اطلاعاتآمارینشانمیدهد
کهبعدازبازارخودرو،بازارمسکنبا12.5درصد
رشددررتبهدومقرارگرفتهاست.مقایسهسطح
عمومیقیمتآپارتماندرمناطق22گانهشهر
تهراننشانمیدهد،میانگینقیمتهرمترمربع
آپارتماندرتهران،بهطــورمیانگین3میلیونو

678هزارتومانگرانشدهاست.
بعدازمســکن،بازارطلایآبشدهدررتبهسوم
قرارگرفتهاســت.قیمتهرمثقالطلاوهرگرم
طلای18عیاردراینمــدت9.86درصدافزایش
یافتهاست.قیمتسکهطرحقدیموجدیدنیزدر
11ماهامســالبهترتیب8.3و4.9درصدافزایش
یافتهاســت.نکتهقابلتوجه،روندقیمتهردلار
استکهباثباتنسبیهمراهبودهاست.طبقآمار
در11ماهامسالقیمتهردلار4.17درصدرشد
کردهاست،امادرمقابلقیمتهریورو0.23درصد
نزولکردهاست.بهنظرمیرسدعلتثباتنسبی
قیمتارز،سیاستهایبانکمرکزیبرایکنترل
نرخبودهوحتیبهنظرمیرسدبانکمرکزیدست
بهتزریقارزدربازارزدهاست.هنوزبهطوردقیق
مشخصنیســتکهازابتدایامسالتاکنونچه
میزاننقدینگیراهیبازارهایطلاوارزشده،اما
اقتصاددانانبراینباورندکهبرایاینکهاینچرخه
معیوب،یعنیسرمایهگذاریدربازارهایغیرمولد
متوقفونقدینگیصرفتشکیلسرمایهثابتو
ایجادارزشافزودهاقتصادیشودبایدسیاستهای

کلاناقتصادیتغییروتورممهارشود.

برندگان اقتصاد ایران
همشهریازبرندگانبازارهادر11ماهامسالگزارشمیدهد

خریدارانخودرودر11ماهامسالبا30درصدبازدهبیشازهمهسرمایهگذارانسودکردهاند

میزان نوسان قیمت بازار ها در 11ماه امسال- ارقام به تومان
درصد بازدهمقدار تغییربهمن 1400فروردین 1400بازار

64747067647010805882329.8 617 362میانگین قیمت خودروهای پرفروش داخلی- تومان
2932200033000000367800012.54میانگین قیمت یک متر مسکن در تهران- تومان

468500051470004620009.86مثقال طلا- تومان 
108153611881891066539.86هر گرم طلای 18عیار- تومان

10750000116500009000008.37سکه طرح قدیم- تومان
11250000118000005500004.89سکه طرح جدید- تومان

252002625010504.17دلار- تومان
0.23 -70 -2979029720یورو- تومان

1.96 -25576 -13077071282131شاخص کل بورس- واحد
26.42 -116751 -441834325083شاخص کل هم وزن بورس- واحد
29.18 -84004 -287857203853شاخص قیمت هم وزن- واحد 

وضعیت مالی سرخابی ها- ارقام به تومان

32100000000002780000000000 ارزش تعیین شده 
برای باشگاه

14181300000-12162100000 میزان سود

195742900000232661900000 زیان انباشته

319957500000273786300000 جمع بدهی ها

825215600000760535400000 ارزش دارایی ها

کرامت ویس کرمی
مدیرعامل شرکت ملی پخش 

فراورده های نفتی:
شــرکت ملــی پخــش فراورده هــای نفتی 
بــرای تأمیــن بنزین مــورد نیــاز مــردم در 
نــوروز 1401 آمادگــی دارد، پیش بینی ما 
این اســت کــه تــردد در تعطیلات نــوروز 
امســال به مراتب از تعطیلات سال های 
گذشته بیشتر خواهد بود و روند مصرف 
بنزین در نوروز پیش  رو افزایشی است. 
مصــرف بنزیــن کشــور در ســال 1400 در 
مقایســه بــا پارســال 1۶ درصــد افزایــش 
یافته اســت و هــر چه بــه روزهــای پایانی 
ســال نزدیک تــر می شــویم، این رقــم باز 

هم افزایش می یابد.

چهرهها

محمود شایان
 مدیرعامل بانک مسکن:

در طــرح نهضــت ملــی مســکن ۶ هــزار 
و 743 میلیــارد تومــان از محــل آورده 
متقاضیــان و یک هــزار و 310 میلیــارد 
تومــان از محــل تســهیلات به حســاب 
ســازندگان پرداخــت شــد. جمــع آورده 
متقاضیان تاکنون 12 هزار و 370 میلیارد 
تومان است که از این میزان ۶ هزار و 743 
میلیارد تومان به حساب سازندگان واریز 
شده و 5 هزار و ۶27 میلیاردتومان نیز نزد 
بانک اســت تا به تدریج به سازندگان بنا 

با پیشرفت پروژه پرداخت شود.
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1.283.500

1.283.250

1.283.000

1.282.750
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1.282.250

1.282.000

1.281.750



بازگشت به 
دو قطبی سنتی

سعید مروتی یادداشت
روزنامهنگار

درلیگیکهسطحکیفیاشآشکاراپایینتر
ازادوارگذشتهاســت،پسازسالهارقابتی
نفسگیرمیانسرخابیهایپایتختشکل
گرفتهواستقلالوپرسپولیسازرقبایشان
فاصلهگرفتهاند.نزدیکترینرقیب،سپاهان
اصفهاناستکهزیادیامتیازازدستداده
وبقیهتیمهاهمبســیاربعیداســتامکانی
برایتهدید۲تیمصدرنشینداشتهباشند.
اســتقلالمجیدیباهرکیفیتیکههست
همچنانبردهایمتوالیبهدســتمیآورد.
حتیاگردر۲بازیپیاپی)درحذفیولیگ(
مقابلتیمهایینهچندانقدرتمند۴بارتیر
دروازهاشبهلــرزهدربیایدوبهترینبازیکن
زمیندروازهبانهایشباشند.البتهآنهابعد
ازمدتهادرمقابلتراکتورخوبوسرحال
بودند.فوتبالمثلهرورزشدیگریمعطوف
بهنتیجهاســتوباتوجهبــهامتیازاتیکه
اســتقلالجمعکرده،مجیدینمرهقبولی
میگیرد،حتیاگربهعنوانســرمربیهنوز
همرفتارهاییآماتوریازاوسربزندومقابل
هرانتقادی،واکنشهایمتفرعنانهاینشان
دهد،وحتیاگرتعدادبازیهایواقعاخوب
استقلالدرفصلجاریکمترازانگشتانیک
دستباشــد.مهم۳امتیازاستکهبهدست
آوردنشبرایآبیپوشــانتبدیلبهعادت
شدهاست.وقتیصدرنشــینهستیومدام
میبری،میتوانیبانتایج،دهانمنتقدانت
راببندی.طرفدارانفوتبالزیباهممیتوانند
نزدیکبهیکدههحسرتبهجامیرابهیاد
بیاورندوبهتیــمنتیجهگراییکهگاهیهم
بختواقبالشاملشمیشود،بیشتراحترام

بگذارند.

  سرخ ها در یک قدمی صدر
دریکقدمیصدر،پرســپولیسقراردارد.
شــاگردانیحییگلمحمدیخوبامتیاز
جمعکردهاند)بیشترازآنچهسالگذشتهدر
پایانهفتههجدهمبهدســتآوردهبودند(و
فقطنتایجعالیاستقلالدرهفتههایمتوالی
والبته۲امتیازکذایــیبازیباگلگهرباعث
شــدهتیمهایاولودوملیگ،فاصلهای۳
امتیازیبایکدیگرداشتهباشند.پرسپولیس
درفرمنهچندانجالبــشدرنیمفصلاول
وباانبوهیازمشــکلاتمدیریتی،کهرقیب
سنتیگرفتارشنبود،بیشــترچوبامتیاز
ازدســتدادنمقابلتیمهایپایینجدولی
)چونهواداروپدیده(راخورد.البتههوادار
چندهفتهایاســتکهبهترنتیجهگرفتهو
درآخرینبازیاشهمســپاهانرامتوقف
کردولیروزبازیباپرســپولیستیمیبود
کهبهنظرمیرسیدهمچناندرحالوهوای
لیگیک،نفسمیکشدوهنوزآمادهرقابت
درلیگنیست.ازدستدادن۲امتیازمقابل
هوادار،حتــیباوجودگلیکهبهجایســر
بادستوارددروازهشــد،دورازذهنبود.از
آنبدتــروناامیدکنندهتربازیباتیمفانوس
بهدســتپدیدهبود.بازیهــایرویکاغذ
راحتیکهاگرپرســپولیسبــردهبود،جای
تیمهایاولودومجدولعوضشدهبود.از
آخرینباریکهرقبایســنتیفوتبالایران
اینچنینبافاصلــهایاندکازیکدیگربرای
قهرمانیکورسگذاشــتهبودندزمانزیادی
میگــذرد.روالاینســالهاارتفاعگرفتن
پرسپولیسوتلاشدیرهنگاماستقلالبود،
بیآنکــهدرنهایتبالایجدولازســرخی
بیرونبیاید.حالارقابتشانهبهشانهاستقلال
وپرسپولیسازجذابیتهایلیگبرتراست.

  فاصله طبقاتی
دوربرگشتتازهشروعشدهوهنوزبازیهای
زیادیتاشناساییقهرمانباقیماندهاست.
فعلاســرخابیهامیخخودرادربالایجدول
محکمکوبیدهاند.درفوتبالهراتفاقیممکن
استولیهماکنونبعیدبهنظرمیرسدتیمی
بتواندفاصلــهطبقاتیشــکلگرفتهدراین
هفتههارابرهمبزند.داربیپایتختهمکهدر
آخرینروزهایسالبرگزارمیشود،احتمالاً
حســاسترینداربیهمهاینسالهاخواهد
شد.استقلالوپرسپولیســیکهباکمترین
نوسانشانهبهشانهیکدیگرگامبرمیدارندو
گوییبهنخستیندورهلیگبرتربازگشتهایم؛
بهزمانیکهپرســپولیسواستقلالتاهفته
پایانیدوشادوشهمپیشمیرفتندونتایج
بقیهتیمهادرمقابلشــانبیشترازآنکهروی
سرنوشتخودشاناثرداشــتهباشد،مسیر
قهرمانیرابرایسرخابیهاهمواریاپرسنگلاخ
میکــرد.ازدومینفصللیــگبرترفوتبال
ســپاهاندرمقاممدعیظاهرشدوفوتبال
ایرانراازدوقطبیاســتقلالوپرســپولیس
خارجکرد.باگذشــتنزدیکبه۲دههازآن
روزهابههماندوقطبیقدیمیبازگشتهایم.
بادورشدنسپاهانازکورسقهرمانی،فعلا
تیمدیگریهموجودنداردکهبتواندسیمای
صدرنشــینراازقرمزوآبیبهرنگدیگری
دربیاورد.اگرســپاهانبرنخیزد)کهکارشبا
تساویمقابلهوادارسختترشد(یااستقلال
بعدازیکدههرنگجامرابهخودخواهددید
یاپرسپولیسششمینقهرمانیپیاپیخودش
رادرلیگبرترجشنخواهدگرفت؛لیگیکه
سرانجامبههماندوقطبیسنتیفوتبالایران
بازگشــتهویادآورفوتبالباشگاههایتهران
دردهه۶۰اســتکهاینخودشداســتانی

دیگراست.
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هیس؟ زود نبود؟
رضا اسدی بعد از گشودن دروازه آلومینیوم رو به 

منتقدانش »هیس« نشان داد؛ توگویی آقا رضا گل 
قهرمانی پرسپولیس را زده است

20

بعد از توقف سپاهان مقابل هوادار، نویدکیا 
اعتراف کرد شانس قهرمانی تیمش در لیگ 

امسال به شدت ناچیز شده است

تیر قربانی به هدف نشستبی شباهت به قهرمان
انتخابات فدراسیون تیراندازی روز گذشته 
برگزار و مرتضی قربانی با کسب اکثریت آرا 
به عنوان رئیس این فدراسیون برگزیده شد

1818

برنامه بازی

پخش زنده روز

پیکان

صنعت نفت

فولاد

استقلال

تراکتور

نساجی

نفت.م.س

فجر سپاسی

15:00

15:00

16:00

19:00

چهارشنبه ۴ اسفند 1۴00
هفته 19

سپاهان

ذوب آهن
15:00

آلومینیوم

مس
15:00

پدیده

هوادار
15:00

گل گهر

پرسپولیس
17:00

ویارئال

یوونتوس
23:30

سه شنبه 3 اسفند 1۴00
لیگ قهرمانان اروپا

چلسی

لیل
23:30

اتلتیکومادرید

منچستریونایتد
23:30

چهارشنبه ۴ اسفند 1۴00
لیگ قهرمانان اروپا

بنفیکا

آژاکس
23:30

مهدی عبدی که دو سه بازی است برای پرسپوليس گل نزده، می گويد: 
مهم گل زدن من نيست، مهم موفقيت تيم است

 قبل
 از داربی 

 صدرنشین
می شویم

واه|
رخ

خی
ین

حس
میر

س| ا
عک



لیدز

منچستریونایتد
17:30

لیگ برتر انگلیس

والنسیا

بارسلونا
18:45

لالیگا اسپانیا

اینتر

ساسولو
20:30

سری آ  ایتالیا



18
2 3 0 2 3 6 0   یکشنبه  1 اسفند 1400    شماره  8443  2

برای شما که هیچ کدام مهم نیست

این هم از تشنج امروز

آن مصاحبه را هم سرپرست کرد؟

قبل از بــازی این هفتــه تراکتور و 
استقلال، سولدو، ســرمربی تیم 
تبریزی گفته بود:»اســتقلال در 
این فصــل ثابت کرده بیشــتر از 
بازی زیبا، به کسب 3امتیاز اهمیت 
می دهد.« خب ممکن اســت این ادعا 
درست باشد. خیلی ها هم همین نقد را به عملکرد تیم مجیدی 
وارد می دانند. با این حال خوشبختی خود سولدو و تیمش در 
این اســت که نه به بازی زیبا اهمیت می دهد و نه به 3امتیاز! 
یعنی کافی است شما به همین نمایش تراکتور برابر استقلال 
نگاه کنید؛ انگار 11رهگذر را برای نخستین بار کنار هم قرار 
داده بودند و برای سلامتی فوتبال بازی می کردند. تراکتور هیچ 
نشانی از یک تیم لیگ برتری نداشت و با این کیفیت اگر سقوط 
هم بکند، کسی تعجب نخواهد کرد. طبیعتا یکی از مقصران 

این وضع هم کادرفنی است.

از اول فصل اگر دنبال کنید، حتی یک 
نشست خبری را هم پیدا نمی کنید 
که فرهاد مجیدی بدون چالش و 
اصطکاک و جواب های سر بالا آن را 
پشت سر گذاشته باشد. این قاعده در 
تبریز هم رعایت شد و سرمربی استقلال 
فضا را متشنج کرد. از او می پرسند تیمش خوب بازی نمی کند، 
اما خوب نتیجه می گیرد. مجیدی جواب می دهد این سؤال ها 
هدایت شده است. از او می پرسند داستان سربازی سیاوش یزدانی 
و مرادمند چیســت؟ جواب می دهد به من مربوط نیست. از او 
می پرسند چرا وریا غفوری و ارسلان مطهری کمتر بازی می کنند؟ 
جواب می دهد به شما مربوط نیست... آقا اگر واقعا اینقدر اذیت 
می شوی، در کنفرانس ها شرکت نکن. خب فلسفه این نشست ها 
همین است دیگر. شما انتظار داری خبرنگار چه سؤالی بپرسد؟ 

اصلا اگر دوست داری خودت بپرس، خودت هم جواب بده.

در ادامه رفتارهای حاشیه ساز رشید 
مظاهری، ایــن بار اســتفاده او از 
پیراهن قرمز در بازی ســپاهان و 
هوادار بحث برانگیز شده است. گلر 
سابق استقلال که هفته گذشته هم 
یک مصاحبه کنایه آمیز علیه این تیم 
انجام داد، این هفته برابر هوادار از پیراهن قرمز رنگ استفاده 
کرد تا دوباره در کانون حواشی قرار بگیرد. رشید البته در این 
مورد توضیح داد و گفت: »فکر می کنم پیراهنم زرشکی بود. 
بعد هم هر لباسی را که سرپرست تیم بدهد من از آن استفاده 
می کنم و در ایــن مورد او تصمیم گرفت. بــه این چیزها فکر 
نمی کنم.« خب البته راحت تر می شد این حرف ها را قبول کرد، 
اگر مصاحبه هفته گذشته در کار نبود. آیا پس از مسابقه با نفت 
مسجدسلیمان هم سرپرست سپاهان گفت مصاحبه کنی و هر 

چه دوست داری به استقلال بگویی؟

در هفته هجدهم لیــگ برتر فوتبال هیچ 
بازیکنی به نمره8 نرســید و امیرحسین 
حســین زاده با کســب نمــره 7.98 از 
ســایت متریکا بهترین بازیکن هفته شد. 
حسین زاده در شــرایطی که دیدار تراکتور و استقلال گره خورده بود، 
تک گل پیروزی بخش تیمش را به ثمر رســاند. او در اکثر دوئل هایش 
در این بازی پیروز بود و 14نبرد موفق ثبت کرد تا از متریکا نمره7.98 
دریافت کند و بهترین بازیکن هفته شود. حسین زاده تنها بازیکنی است 
که در این فصل2 بار بهترین بازیکن هفته شده است. مجتبی حقدوست 
از پیکان با اختلافی ناچیز و با کسب نمره7.97 دومین بازیکن برتر این 
هفته بود. حقدوست در پیروزی 2 بر صفر مقابل ذوب آهن نخستین گل 

تیمش را زد.

فرزین گروسیان دروازه بان نفت آبادان با 
نمره7.71 به عنوان برترین دروازه بان هفته 
هجدهم لیگ برتر برگزیده شد. گروسیان 
در بازی صنعت نفت و فجرسپاســی هر 
چهارضربه داخل چارچوب شــیرازی ها را مهار کرد و یک خروج موفق 
هم داشــت تا به عنوان بهتریــن بازیکن زمین برگزیده شــود. فرهاد 
کرمانشاهی دروازه بان پیکان هم با نمره7.49 دومین گلر برتر این هفته 
بود. کرمانشاهی در مصاف با ذوب آهن هر3  ضربه داخل چارچوب حریف 
را مهار کرد تا پیکان با گل کردن هر دوضربه داخل چارچوبش به برتری 
2 بر صفر برســد. میلاد فراهانی )پدیده( این هفته نمره7.42 گرفت و 
حامد لک هم با کلین شیت در بازی پرسپولیس و آلومینیوم نمره7.22 

را کسب کرد.

حامد پاکدل با 162دقیقه بازی در فصل 
جاری لیگ برتر 3گل برای پرســپولیس 
زده تا به لحاظ معدل گلزنی بهترین گلزن 
فصل جاری لقب بگیــرد. این مهاجم در 
10بازی به عنوان بازیکن جانشین به میدان رفته و بیشترین حضورش 
در میدان 45دقیقه بوده اســت. پاکدل در لیگ برتر هرگز در ترکیب 
اصلی پرســپولیس قرار نگرفته و تنها حضورش در ترکیب 11نفره در 
بازی سوپرجام بوده که سرخپوشان غایبان فراوانی داشتند. 3گل این 
مهاجم طی 162دقیقه به این معناست که او در هر 54دقیقه یک گل 
برای قرمزها زده است. ذخیره طلایی استقلالی ها یعنی ارسلان مطهری 
هم در این فصل 397دقیقه در لیگ بازی کرده و 3گل زده است. البته 

مطهری یک پاس گل و یک کسب پنالتی هم در کارنامه دارد.

نكته بازی

متریکاآماربازی

بی شباهت به قهرمان
سپاهان و نویدکیا امسال انتظارات را برآورده نکرده اند

در شرایطی که پیروزی مقتدرانه سپاهان برابر نفت مسجدسلیمان در هفته هفدهم این امیدواری را به وجود 
آورده بود که طلایی پوشان به روزهای خوب شــان برمی گردند، بلافاصله همه امیدها از بین رفت. شاگردان 
 محرم نویدکیا در هفته هجدهم، یکــی از ضعیف ترین نمایش های فصل خود را برابــر هوادار ارائه دادند و

 در نهایت با مساوی بدون گل متوقف شدند. خود محرم که فارغ از مسائل فنی یک مربی »واقع گرا« به شمار 
می آید، بعد از پایان این مسابقه اعتراف کرد شانس قهرمانی تیمش در لیگ امسال به شدت ناچیز شده است. 
گذشته از کیفیت و نتایج 2تیم پرسپولیس و استقلال، مساوی روز جمعه، هم فاصله سپاهان با تیم های صدر 
جدول را افزایش داد و هم ثابت کرد تیم نویدکیا، از ثبات قدم لازم برای بالانشینی و حرکت به سمت قهرمانی 

بی بهره است.

رسول بهروش| در هفته هجدهم 
لیگ برتر، پرســپولیس با 2گل 
آلومینیوم اراک را شکست داد 
تا مانع از افزایــش فاصله اش با 
اســتقلال در صدر جدول شود. 
گل دوم ســرخ ها را در این بازی رضا اسدی به ثمر 
رســاند؛ یکی از بازیکنانی که امســال حسابی در 
کانون توجهات بوده است. او با سر و صدای زیاد و 
قراردادی گران قیمت به جمع سرخپوشان پیوست 
اما در نیم فصل اول توقعات را برآورده نکرد. بنابراین 
طبیعی بود که تحت فشــار قرار بگیرد. شماره8 
ســرخ ها اما بعد از گشــودن دروازه آلومینیوم از 
فرصت استفاده کرد و رو به منتقدانش »هیس« 
نشان داد؛ توگویی آقا رضا گل قهرمانی پرسپولیس 
را زده و به تنهایی دبــل هت تریک را برای قرمزها 
به ارمغان آورده است. راستش هیس او و چشمه 

اشکی که از چشمانش می جوشــید، ربطی به یک گل 
معمولی در یک بازی عادی لیگی نداشــت. زشت است 

توقع یک آدم از خودش اینقدر کم باشد.
این روزها عادت کرده ایم در سوگ واژه ها بنشینیم. وقتی 
جمله طعنه آمیز ژوزه مورینیو بــر زبان فرهاد مجیدی 
جاری می شــود که هنوز در دنیای مربیگری فقط یک 
قهرمانی نیم فصل دارد، وقتی امین قاسمی نژاد تبدیل به 
بمب نقل وانتقالات می شود، عجیب نیست که »هیس« 
را هم رضا اسدی بعد از یک گل تشریفاتی و بی اهمیت 
رو به مخاطبانش نشان بدهد. صد البته امیدواریم گلزنی 
برابر آلومینیوم، آغاز روزهای خوش اســدی باشد و او 
به شــرایط مورد انتظار برســد اما یک نفر به این اخوی 
با قرارداد 11رقمی اش یادآوری کنــد هنوز اتفاقی رخ 
نداده که او دنبال تسویه حســاب با منتقدان است. اوج 
پیشرفت اســدی این بود که این بار به جای دقیقه88، 
از دقیقه83وارد زمین شد. شما که بعد از 18هفته هنوز 

نتوانستی کادرفنی را برای یک ربع حضور در زمین قانع 
کنی، بابت چه شاخ و شانه می کشی؟ یعنی مثلا زمانی 
که بعــد از 2دقیقه بازی به هن هــن می افتادی و نقش 
زمین می شدی، مردم و رسانه ها باید قربان قد و بالایت 

می رفتند؟ این اداها دیگر چیست؟
خوب است که آدم از نقدها و نظرات مخالف، انگیزه ای 
برای پیشــرفت بســازد اما بدون تعارف یکی مثل رضا 
اســدی حالا حالاها کار دارد تا پولش را در پرسپولیس 
حلال کند. این هیس و این گریه و زاری ها زمانی موجه 
است که او خودش را در میادین بزرگ ثابت کند، پشت 
سر هم بدرخشــد و باری از روی دوش تیمش بردارد. 
شاید هم همین سقف کوتاه باعث شده آقای ستاره در 
26سالگی »صفر« بازی ملی داشته باشد. شما به اندازه 
کافی خوب باش، همه ساکت می شوند و تازه برایت کف 
هم می زنند. آنقدر قد بکــش که مخالفانت بدون هیس 

ساکت شوند.

هیس؟ زود نبود؟
رضا اسدی و داستان سوگ واژه ها

سپاهان درون زمین 
از 18 مسابقه تنها 

30 امتیاز کسب 
کرده که به طور 

میانگین عدد 1.66 
را نشان می دهد. 
بد نیست بدانید 

سپاهان فصل 
گذشته با کسب 

65 امتیاز از 30 بازی 
نایب قهرمان لیگ 

برتر شده بود

  نیم امتیاز، کمتر از پارسال
سپاهان در پایان هفته هجدهم با 33امتیاز روی پله سوم 
جدول رده بندی قرار گرفته است. این یعنی طلایی پوشان 
به طور میانگین از هر بازی 1.83امتیاز کســب کرده اند. 
این در حالی است که 3امتیاز ســپاهان به خاطر استفاده 
گل گهر از یک بازیکن غیرمجاز به حســاب این تیم واریز 
شده است. در حقیقت سپاهان درون زمین از 18مسابقه 
تنها 30امتیاز کسب کرده که به طور میانگین عدد 1.66را 
نشان می دهد. بد نیست بدانید ســپاهان فصل گذشته با 
کســب 65امتیاز از 30بازی نایب قهرمان لیگ برتر شده 
بود. این یعنی آنها پارســال به طور متوسط از هر مسابقه 
2.16امتیاز کسب کرده بودند. همین اعداد و ارقام به وضوح 
حکایت از پسرفت تیم نویدکیا، حداقل در فاز نتیجه گیری 

دارد. سپاهان امســال در هر بازی نیم امتیاز کمتر از فصل 
گذشته به دست آورده که کاملا فاصله مهمی است و جای 
تحلیل دارد. با این شرایط، اصلا عجیب نیست که عوامل 
خود این باشگاه هم به همین زودی قهرمان نشدن در لیگ 

بیست ویکم را پذیرفته اند.

  احترامت واجب، اما...
در بحث مربیگری، ما با 2مقوله کاملا مجزا مواجه هستیم؛ 
یکی شخصیت حقیقی سرمربی است و دیگری توانایی های 
فنی او. خیلی ها ممکن است کاراکتر جذاب، دوست داشتنی 
و قابل ستایشی داشته باشند اما این به آن معنا نیست که 
حتما بتوانند نتایج مورد نیاز را بگیرند. این شرایط در مورد 
محرم نویدکیا هم صدق می کند. قطعا محرم انسان بسیار 

محترمی اســت و خودی و غیرخودی از منش معتدل او 
تمجید می کنند. با این حال حقیقت آن است که او در فصل 
دوم کارش با بضاعت موجود نتوانســته نتایج مورد نظر را 
کسب کند. عملکرد نویدکیا در فصل نخست کارش خیلی 
خوب بود، اما او در فصل دوم ضعیف عمل کرده. تیمی که 
امثال دانیال اسماعیلی فرد، سروش رفیعی، امید نورافکن، 
سجاد شهباززاده، شهریار مغانلو، محمدرضا حسینی و... را 
در اختیار دارد و از نیم فصل دوم هم رشید مظاهری و میلاد 
جهانی به موجودی او افزوده شده اند، حتما باید بهتر از اینها 
نتیجه بگیرد. البته امسال هم سپاهان جزو تیم هایی بود 
که خوب بازی می کردند اما این کافی نیست. شاید چنین 
نمایش هایی برای یک تیم با موجودی مس رفسنجان کافی 

باشد، اما برای سپاهان پرستاره کافی نیست.
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یادداشت

آمدنش بهر چه بود؟
عزیزی خادم رفت اما ابهامات در مورد 

نصب و عزل او باقی ماند 

بهروز رسایلی |  با جو تندی که در هفته های 
اخیر به وجود آمده بــود، هیچ کس تعجب نکرد 
از اینکه اعضای هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال 
در جلسه روز پنجشــنبه خود به اتفاق آرا شهاب 
عزیزی خادم را از ریاست این مجوعه عزل کردند. 
از روی بمباران خبری روزهای گذشته، به وضوح 
می شد چنین نتیجه ای را حدس زد. عزیزی خادم 
رفــت و در انتخابی عجیب تر، تا زمان تشــکیل 
دوباره مجمع، میرشاد ماجدی، سرپرست جدید 
فدراســیون فوتبال لقب گرفــت. دوران حضور 
عزیزی خادم در فدراســیون حتی به یک ســال 
هم نرسید. با این حال ابهامات زیادی در دل این 

دوران کوتاه مدت باقی ماند.

   این فضای غبارآلود
آیا عزیزی خادم گزینه مناسبی برای ریاست بر 
فدراســیون فوتبال بود؟ آیا او در مدت یک سال 
گذشــته عملکرد مطلوب و شایسته ای داشت؟ 
شــاید ما هم با هیأت رئیســه و منتقدان موافق 
باشیم و جواب هر دو ســؤال منفی است. با این 
حال چیزی کــه آدم را متعجــب می کند، عزم 
کم ســابقه و شــگفت انگیز هیأت رئیســه برای 
تغییر رئیس در اسرع وقت اســت؛ آنچه مشابه 
آن را در دوره های گذشته با وجود همه مشکلات 
نمی دیدیــم. عزیزی خادم کارنامــه موفقی در 
فدراسیون نداشــت، وعده هایش را عملی نکرد، 
ادبیات و اطرافیان او در  شــأن این سمت نبودند 
و بزرگنمایی اش در مورد دســتاوردهای فوتبال 
ایران باعث آزار بــود. با تمام اینهــا اما واکنش 
هیأت رئیســه طوری بود که انگار فوتبال ایران 
گرفتار یــک بحــران عظیم بــوده و اگر چنین 
مداخله ســریعی وجود نمی داشت، این کشتی 
غرق می شــد. این روزهای آخر هیچ کس حاضر 
به کوچک ترین حمایتــی از عزیزی خادم نبود و 
این در حالی اســت که او کمتر از یک سال پیش 
با رأی بســیار بالا رئیس فدراسیون فوتبال شد. 
عزیزی خادم در انتخابات اســفند99با کســب 
35رأی در کنار کیومرث هاشــمی که 24رأی 
به دســت آورده بود به دور دوم رســید و آنجا با 
نتیجه 49بر 38هاشــمی را شکســت داد. خب 
این جماعت حالا کجا هســتند؟ اساسا چرا آن 
زمان عزیزی خادم را برگزیدند؟ با کدام کارنامه 
و پشــتوانه؟ اصلا آمدنش بهر چه بود که حالا با 
این ســرعت نیاز به عزلش باشد؟ حتما تصدیق 
می کنید که فضای فعلی غبارآلود اســت و شاید 
بهتر باشــد قضاوت را به زمانی دیگر یا تکمیل 

اطلاعات موکول کنیم.

   نکات مثبت و منفی
در مجموع کارنامه شهاب عزیزی خادم هم مثل 
هر مدیــر دیگری نکات مثبت و منفی داشــت. 
در این دوران کوتاه اتفاقات خوبی مثل انتخاب 
مهدی مهدوی کیا به عنوان سرمربی تیم ملی امید 
رخ داد، حقوق داوران افزایش یافت و رسیدگی 
بیشــتری به تیم ملی بانوان شــد. بــا این حال 
به نظر می رســد کفه نکات منفی سنگین تر بود. 
فدراسیون فوتبال موفق نشد حتی برای مسابقات 
حیاتی تیم ملی در انتخابی جام جهانی کمک داور 
ویدئویی به ورزشــگاه آزادی بیاورد، مسابقه با 
کره جنوبی بــه دلایل نامعلوم بدون تماشــاگر 
شــد، همچنین با وجود عادی شدن زندگی در 
کشــور، مســابقات لیگ برتر هم پشت درهای 
بسته باقی ماند، پرسپولیس و استقلال با اهمال 
فدراسیون فوتبال از حضور در لیگ قهرمانان آسیا 
محروم شدند و حرف و حدیث های زیادی هم در 
مورد مسائل مالی فدراسیون، ازجمله ادعای یک 
شکایت خارجی عجیب به خاطر لغو بازی دوستانه 
با ونزوئلا و نیز پرداخت پاداش به اعضا و نزدیکان 
فدراســیون فوتبال به گوش می رسید. همه این 
موارد دســت به دســت هم داد تا پرونده حضور 
عزیزی خــادم در فوتبال زودتــر از آنچه انتظار 

می رفت بسته شود.

مهاجمی در سایه
رودی ژستد کم کم صدای همه را درمی آورد

18هفته از لیگ برتر گذشته و هنوز همه منتظرند رودی ژستد 
در استقلال جا بیفتد. شــاید ابتدای فصل که او و کوین یامگا 
به طور همزمان آبی پوش شدند، بیشتر نگاه ها به سمت ژستد 
بود؛ بازیکنی که بالاخره در لیگ انگلستان سابقه بازی دارد و 
انتظار می رفت عملکرد موفق تری داشــته باشد، اما فعلا یامگا 
بهتر از او ظاهر شده است. مسابقه با تراکتور هم در حالی پشت 
سر گذاشته شد که باز خبری از درخشش و گلزنی ژستد نبود. 
بنابراین آمار گل های زده او در لیگ برتر در عدد 2متوقف باقی 
ماند؛ یکی برابر پدیده قعرنشین و دیگری مقابل هوادار از روی 
نقطه پنالتی. طبیعتا این کارنامه ای نیست که هواداران از خرید 

فرانسوی شان انتظار داشتند.
آن اوایل فرهاد مجیدی خیلی تلاش می کرد عملکرد ژســتد 
را توجیه کند، اما حالا دیگر کســی از او چیزی نمی پرســد و 

خودش هم حرفی نمی زنــد. ابتدا به نظر 
می رسید این بازیکن مهاجم هدف است 
و بار گلزنی اســتقلال را به دوش خواهد 
کشید، اما در ادامه راجع   به او گفته شد 

مهاجم سایه است و همین که روی حرکات 
هجومی تیم تأثیر بگذارد کافی است. با این حال شاید 
تعبیر درست تر برای ژستد، »مهاجم در سایه« باشد؛ 
بازیکنی که خیلی کمتر از حد انتظار ظاهر شده است. 
کافی اســت به یاد بیاوریم امیرحسین حسین زاده 
برابر تراکتور چهارمین گل فصلش را به ثمر رساند و 
بازیکنی مثل جعفر سلمانی هم فعلا 3گل زده است. 
مقایسه کنید با ژستد تا دلیل انتقادات روزافزون از 

این بازیکن را بهتر درک کنید.
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جهان

اگر طوفان بگذارد
اگر طوفان یونیس اجــازه بدهد، امروز هم 2بــازی در لیگ برتر 
برگزار می شــود. طوفانی که اخیرا دامان انگلستان را گرفته و این 
کشور را در نوردیده، 120مایل بر ساعت سرعت دارد. یونیس باعث 
تخریب بخشی از ورزشگاه وایتالیتی )ورزشگاه خانگی بورنموث( 
شد و دیدار گیلاس ها مقابل ناتینگهام فارست را به تعویق انداخت. 
حتی ترکش های یونیس به اردیویزه هلند هم برخورد و تک بازی 
جمعه شب لیگ فوتبال این کشور را متوقف کرد. این طوفان پرواز 
تاتنهامی ها به شهر منچستر را نیز تحت تأثیر قرار داد اما تا لحظه 
تنظیم این خبر هنوز مسابقه ای در لیگ برتر عقب نیفتاده. این در 

حالی است که دولت به مردم هشدار داده در خانه بمانند.
منچستریونایتد با اینکه از قافله مدعیان قهرمانی جا مانده، به خاطر 
حضور کریستیانو رونالدو در این تیم و خود نام من یونایتد در کانون 
توجه قرار دارد. فاصله 20امتیازی با تیم همشــهری صدرنشین 
باعث نمی شود یونایتد برای ادامه فصل نجنگد. فعلا رتبه چهارمی 
تضمین کننده سهمیه لیگ قهرمانان است، اگر وستهم و آرسنال 
و ولوز و حتی تاتنهام بگذارند. حریف آنها یعنی لیدز آن تیم زیبای 
فصل گذشته نیست. بازی زیبا می شــود اما بعید است یونایتد به 
دردسر بیفتد. شاگردان مارچلو بیلســا مثل گذشته یقه بزرگان 

را نمی گیرند.
رانگنیک در آســتانه بازی لیگ قهرمانان که چهارشــنبه مقابل 
اتلتیکوی بحــران زده برگزار می شــود، مدتی اســت نباخته اما 
نمی توانــد حریفان پایین جدول را شکســت دهــد. این تیم در 
5بازی آخر 2برد مقابل وستهم و برایتون به دست آورده و به برنلی 
و ساوتهمپتون امتیاز داده و مقابل میدلزبوروی دسته اولی هم در 
جام حذفی در ضربات پنالتی شکست خورده است. خبر خوب برای 
هواداران این تیم این اســت که رونالدو پس از 6بازی گل نزنی که 
رکورد بود، مقابل برایتون پایش به گلزنی باز شد. این روزها بحث 
بر سر ســپردن بازوبند به این بازیکن و گرفتن آن از مگوایر است. 
مگوایر که از ماه ژانویه سال2020کاپیتان من یونایتد بوده، به خاطر 
عملکردش در فصل جاری مورد انتقاد واقع شــده است. در همین 
حال نشریه میرر انگلیس هم گزارش داد که رونالدو با اینکه مگوایر 
کاپیتان منچستریونایتد باشد، مخالف است. مگوایر با تکذیب این 
موضوع در توییتر نوشت: »گزارش های فراوانی درباره این باشگاه 
دیده ام که صحت نداشته  و این هم یکی دیگر از آنهاست. قصد ندارم 
بابت هر آنچه نوشته می شود توضیح بدهم و پست بگذارم اما درباره 
این مورد لازم دیدم شفاف سازی کنم. ما با هم متحد هستیم و الان 
هم روی بازی یکشنبه تمرکز داریم. همگی از روز تان لذت ببرید«.

ال کلاسیکو در نروژ
رئال مادرید پس از بلایی که امباپه در بازی با پاری سن ژرمن 
بر ســرش آورد، به این نتیجه رســیده که بهتر است هر 
چه سریع تر ستاره هایی در ســطح امباپه را در تیمش 
داشــته باشــد تا اینکه مجبور به رویارویــی با آنها 
نشود. درحالی که رئالی شدن امباپه قطعی به نظر 
می رسید، روزهای اخیر تردیدهایی در این مورد 
پیش آمده و مادرید را نگران کرده است. حالا 
رئال بیش از هر زمان دیگری باید برای توافق 
با هالند و مدیر برنامه طماع او بجنبد. با 
وجود رابطه دوستانه، صمیمانه و عالی 
مینو رایولا با لاپورتا، رئیس بارسلونا و 
مشــکلاتی که پیش از این بین این 
مدیر برنامــه جنجالی با فلورنتینو 
پرس وجود داشته، به نظر می رسد 
هالند به مادرید نزدیک تر باشد تا 
شهر بارسلون. چند نشریه معتبر یا 
زرد در یکی دو روز گذشته درباره 
آینده مهاجــم نــروژی دورتموند 
خبرهای تازه ای منتشر کرده اند؛ ازجمله 
روزنامه مارکا که به رئال نزدیک است و آاس که رئالی 
است و اسپرت کاتالونیا که بارسایی و بیلد که منبع معتبری 
در فوتبال آلمان است. مارکا از تشدید تماس ها بین رئال و بارسا با 
اطرافیان بچه غول خبر داده و نوشته است با اینکه پاری سن ژرمن و 
منچسترسیتی هم شدیدا خواهان این بازیکن هستند، خود او به 

همه گفته که ترجیح می دهد در اسپانیا بازی کند.
هالند بندی در قرارداد دارد که به موجب آن، تابســتان آینده در 
فاصله یک سال مانده به پایان قراردادش، هر باشگاهی او را بخواهد 
با پرداخت 75میلیون یورو می تواند به این آرزو برســد. البته فقط 
همین نیست؛ پورســانت کلان مینو رایولا که دست کم 20میلیون تا 
40میلیون است و همچنین پدر هالند هم که خودش زمانی در لیگ برتر 
بازی می کرده، هست. چیزی که هالند می خواهد شبیه خواسته امباپه است؛ 
اینکه در باشگاه آینده اش نقش رهبر پروژه داشــته باشد. بارسلونا می تواند این 
تضمین را به او بدهد اما در رئال با وجود وینیسیوس و بنزما و احتمالا امباپه، کسی مثل 

هالند نمی تواند رهبر باشد. برنامه فلورنتینو پرس 
این اســت که با او و دورتموند به توافق برسد 

و آنگاه اجازه بدهد این بازیکن، یک فصل 
دیگر هم در آلمان بماند و تابستان 2023 

زمانی که بنزما مثــل الان دیگر بدون 
جانشین نیست، او را به برنابئو ببرد. 
این باعث می شود دست رقبا از این 
استعداد و برنده احتمالی توپ طلا در 

آینده کوتاه بماند.
گفته می شود هالند سالی 30میلیون 

یورو دستمزد می خواهد. رئال می تواند 
بدون نگرانــی از قانون فیرپلــی مالی این 

دستمزد را بپردازد اما بارســا 20میلیون یورو 
می دهد که این هم بیشترین دستمزد بین بازیکنان 

فصل آینده خواهد بود. چیزی که بارسا را کمی از بچه غول 
دور کرده این است که باشــگاه کاتالونی با اینکه حاضر است 

همه هزینه ها و پورســانت اطرافیان او را بپردازد، این پول ها را 
قسطی پرداخت می کند. این در حالی است که رئال دست به نقد 

اســت. خاویر تباس، رئیس لالیگا هم پیش بینی کرده که امباپه و 
هالند هر دو به رئال خواهند پیوست چون بارسلونا نیمه ورشکسته 

است. روزنامه آاس پیشنهاد پرداخت قسطی هزینه ها از سوی 
بارسلونا را فاش کرده است. نشریه بیلد، چاپ آلمان گزارش 
داده که به تازگی و در شهر موناکو نمایندگان رئال مادرید با 
ایجنت هالند و پدر این بازیکن دیدار کرده و با آنها به توافق 

اولیه دســت یافته اند و مذاکرات در مراحل تعیین کننده ای 
قرار دارد و به پیشنهاد سایر تیم ها توجهی نخواهد شد. اسپرت 

کاتالونیا ادعا کرده که رئال مادرید با وکیل رافائلا پیمنتا که دست 
راست ایجنت ارلینگ هالند است قرارداد امضا کرده است.

هالند در این فصل بازی های زیادی را به دلیل آسیب دیدگی از دست 
داده و دورتموند در غیاب او به مشکلات زیادی خورده است. مهاجم 

تنومند نروژی در 21سالگی 127گل به ثمر رسانده؛ حالا این را در نظر 
بگیرید که دو تن از بهترین بازیکنان تاریخ فوتبال در این سن وسال، یک سوم و 

یک چهارم این تعداد گل را هم نزده بودند؛ مسی 42گل و کریستیانو رونالدو 27گل.

رئال مادرید در رقابت بر سر خرید هالند فعلا از بارسلونا پیشی گرفته اما جنگ ادامه دارد

ژاوی در بازی امروز باید ذهنیت بازیکنان و خودش را که با شکست یا بارسایی ها خوشحال از مساوی
مساوی هم راضی می شوند تغییر دهد

هواداران، بازیکنان، مربیان و مقامات بارسلونا از خودشان خیلی 
راضی اند. دقیقا همان حســی را دارند که بعد از شکســت در 
ال کلاسیکوی سوپرجام در عربستان داشتند و بابت آن باخت 
جشن گرفتند. آن موقع هم تحلیل ها مبنی بر این  بود که این 
طرز فکر می تواند برای آنها سم باشــد. سقف آرزوهای آنها در 
دوران پسا مسی این شده که در ال کلاسیکو بازنده سربلند باشند 
یا در زمین خودی و جلوی چشم آن همه هوادار در نوکمپ با 
ناپولی 1-1مساوی کنند و به این ببالند که موقعیت های زیادی 
ساخته و بهتر از حریف بازی کرده اند. بارســا با ژاوی در نیمه 
دوم دوران صد روزه او خوب بازی می کند اما سقف آرزوهایش 
کوچک است. به حرف های درز یافته سرمربی این تیم پس از 
تســاوی خانگی در لیگ اروپا، یعنی جایی که در  شأن باشگاه 
نیست توجه کنید: »راهی که می رویم درست است و هرروز بهتر 
بازی می کنیم. اگر همیشه اینطور بازی کنیم، 90درصد بازی ها 
را می بریم. ما فقط بدشانس بودیم.« این برای روحیه دادن به 
تیم خوب و مفید است اما ذهنیتی که در رسانه های هواداری 
و در مصاحبه بازیکنان و واکنش تماشاگران در ورزشگاه دیده 
می شود این است که بارسا به قول غلام پیروانی با این بضاعت 
خوب است. غلام پیروانی هم با مشتی بچه سرباز یقه تیم های 
بزرگ را می گرفت و بعد از هر بازی بزرگ ضمن اینکه قســم 

می خورد که صحنه پنالتی تیم حریف پنالتي نبوده، می گفت: 
»با این بضاعت خوب بازی کردیم. نصف بچه های ما تا حالا رنگ 
ورزشگاه آزادی را ندیده بودند.« ژاوی خودش را هنوز سرمربی 

تیم السد قطر یا فجر شیراز می داند.
  امروز بارســلونا در روزی که بــازی به دردبخور چندانی در 
لیگ های اروپایی وجود ندارد، ساعت 18:45به مصاف والنسیا 
می رود. والنسیا درست است که اوایل فصل مدعی بود اما کم کم 
از صدر فاصله گرفت. آنها با یک بازی بیشتر و 9امتیاز کمتر از 
بارســای رده چهارمی در میانه جدول دســت وپا می زنند. با 
این حال بعید اســت روز راحتی برای ژاوی و بازیکنان جوان و 

خریدهای تازه اش در پیش باشد.
  والنسیا یکی از چهار تیم نیمه نهایی کوپا دل ری است، همان 
جام محبوب بارسلونا که امسال جایی در آن ندارند و رئال مادرید 
هم همینطور. والنسیا دیدار رفت نیمه نهایی جام حذفی را مقابل 
تیمی که بارســا و رئال را حذف کرده، یعنــی اتلتیک بیلبائو 
1-1مساوی کرده اند. بنابراین حریف دست وپا بسته ای نیستند، 
هر چند که از 20دسامبر سال2021 به این سو در لالیگا به هیچ 
بردی دست نیافته اند. پیکه برای این بازی محروم است، آرائوخو، 

فاتی، روبرتو، ممفیس مصدومیت دارند.
   فران تورس که زننده تک گل بارسا در برابر ناپولی از روی یک 

پنالتی بادآورده و مشــکوک بود، گل های زیادی را خراب کرد و 
عده ای توانایی ها و ارزش های این بازیکن و داماد احتمالی لوییس 
انریکه، سرمربی تیم ملی اسپانیا را زیر سؤال بردند. او بازیکن سابق 
همین والنسیا بود که به منچسترسیتی رفت و از آنجا با 50میلیون 
یورو به بارسلونا آمد. فران ملی پوش در بازی با ناپولی 9ضربه داشت 

که فقط پنالتی اش راهی چارچوب و تور دروازه شد. اگر مسی را 
درنظر نگیریم، تورس پس از لوییس سوارس نخستین بازیکنی 

است که از نوامبر 2018 به این طرف چنین آماری ثبت می کند.
  عثمان دمبله پس از آنکه مشخص شد قراردادش را تمدید 
نمی کند و در پایان فصل بدون آنکه پولی به باشــگاه برساند از 
بارسا می رود، توســط هواداران هو شد. بارســایی ها حتی به 
توصیه های ژاوی هم که خواســته بود او را هو نکنند، توجهی 
نشان ندادند. او در بازی با ناپولی از زمانی که در اواسط نیمه دوم 
به زمین رفت، بهترین بازیکن میدان بود اما باز هم هو شد. دمبله 
از زمان عقد قراردادش در تابستان 2017با بارسلونا با مبلغی 
بیش از 120میلیون یورو، در چهار سال و نیم تنها 17دقیقه مقابل 
والنسیا بازی کرده است. او دو بازی مقابل والنسیا انجام داده و 

در هیچ یک از آنها بازیکن فیکس نبود.
  یکی از هافبک های والنسیا در این دیدار بازیکنی آشنا برای آبی و 
اناری هاست. موریبا که چند دقیقه در ال کلاسیکو هم بازی کرده و 
از خودش اســتعداد نشــان داده بود، به دلیل اینکه حاضر نشد 
قراردادش را تمدید کند مورد خشم قرار گرفت و به سمت درهای 
خروجی هدایت شد. او که با 16میلیون یورو به لایپزیش رفته و 
تحت قرارداد این باشگاه آلمانی اســت، قرضی در والنسیا بازی 

می کند و امروز پس از نیم سال به مصاف تیم سابقش می رود.

محمد زارعی |  مهدی عبدی با وجود عدم گلزنی در دو ســه 
بازی اخیر همچنان بهترین گلزن سرخپوشان در فصل جاری 
است. مهاجم جوان و باانگیزه پرسپولیس در دیدار روز جمعه 
این تیم مقابل آلومینیــوم اراک با وجــود اینکه یک فرصت 
تک به تک را از دست داد، اما با پاس گلی که برای پاکدل مهیا 
کرد، زمینه ســاز پیروزی تیمش شــد. عبدی که بعد از بازی 
سوپرجام مقابل فولاد روزهای ســختی را گذرانده، دیروز در 
گفت وگو با همشهری ورزشی از شرایط این روزها و برنامه هایش 
برای بازگشت به مسیر گلزنی گفت. صحبت های او را در ادامه 

می خوانید.

   از بازی با آلومینیوم شــروع کنیم. پرســپولیس 
شایسته پیروزی در این مسابقه بود.

بله صد درصد. البته شما اگر دقت کرده باشید، تیم آلومینیوم هر 
وقت مقابل پرسپولیس بازی کرده توانسته فوتبال خوبی ارائه 
بدهد و به نوعی ما را اذیت کند امــا ما برای اینکه فاصله مان از 
صدر جدول بیشتر نشود، چاره ای جز شکست دادن آلومینیوم 
نداشتیم. خوشــبختانه این اتفاق افتاد و یک برد دلچسب را 

کسب کردیم.
   اما مربی و بازیکنــان آلومینیوم به داوری اعتراض 

داشتند. نظرت در این باره چیست؟

اینگونه مباحث در مورد داوری همیشــه وجــود دارد اما من 
معتقدم تحت هر شرایطی باید به داوری احترام گذاشت. گرچه 

به نظرم داوری بازی با آلومینیوم مشکل خاصی نداشت.
   اما می گویند پاس گلی که دادی در موقعیت آفساید 

بوده است.
به نظر خودم اصلا آفساید نبود. هر چه تصویر تلویزیونی صحنه 

را هم دیدم چیزی مشخص نبود.
   یک موقعیت مناســب را هم در این دیدار از دست 
دادی. خیلــی از طرفــداران انتظــار ندارند عبدی 

فرصت های مسلم گلزنی را اینطور از دست بدهد.
حقیقتش خودم هــم انتظار ندارم موقعیت هــای گلزنی را از 
دست بدهم و همه تلاشــم را می کنم که از فرصت ها بهترین 
استفاده را ببرم. وقتی موقعیت خوبی را از دست بدهم تا صبح از 
ناراحتی خوابم نمی برد. مثل فرصتی که در سوپرجام از دست 
دادم. البته اینطور هم نیست که همه موقعیت های یک مهاجم 
تبدیل به گل شود. شما می بینید بزرگ ترین مهاجمان جهان 
هم فرصت هایی را از دست می دهند. البته قصد توجیه ندارم و 
در بازی های آینده سعی می کنم از کوچک ترین فرصت ها هم 

استفاده کنم چراکه هدف من شاد کردن هواداران است.
   گلزنی را بیشتر دوست داری یا اینکه پاس گل بدهی؟
حقیقتش هر دو لذتبخش است و مهم تر از همه این است که 

برای تیمم مثمرثمر باشــم و تیم موفق باشد. هدف اصلی من 
این است.

   با این وضعیت هنوز به کسب آقای گلی فکر می کنی؟
همانطور که گفتم و باز هم تأکید می کنم من تمام تلاشم این 
اســت که بهترین عملکرد را برای تیم داشته باشم و مربیان از 
دستم راضی باشند. حالا در کنارش آقای گل هم بشوم، بسیار 
عالی خواهد شد. من در محوطه جریمه حریفان مثل یک مار 
زخمی دنبال کوچک ترین فرصت هستم تا زهر خودم را بریزم 

و گلزنی کنم.
   با عقب افتادن ســپاهان، به نظر رقابت اصلی برای 
قهرمانی بین پرســپولیس و استقلال خواهد بود. شما 
3امتیاز از استقلال عقب هستید. به نظرت این اختلاف 

قابل جبران است؟
فاصله 3امتیازی ما با استقلال موقت است و به زودی ما با سبقت 
از آنها صدرنشین خواهیم شد. البته نباید از تیم های خوب دیگر 

مثل سپاهان، گل گهر و فولاد هم به راحتی گذشت.
   تاریخ داربی هم اعلام شد و 26اسفند با استقلال 

بازی خواهید کرد. نظرت در این باره چیست؟
تا داربی چند بازی باقی مانده و من فکر می کنم ما حتی قبل از 
داربی صدر جدول را از استقلال پس می گیریم. امیدوارم با برد 

در داربی فاصله امتیازی مان را با استقلال زیادتر کنیم.

   البته تا قبــل از داربی، پرســپولیس بازی های 
سخت تری نسبت به اســتقلال دارد. به نظر می رسد 
تا آن مقطع صدرنشین شدن شما خیلی سخت خواهد 

بود.
به نظرم در این فصل هیچ بازی آسانی وجود ندارد. هر دو تیم 
بازی های سختی دارند و هر بازی هم حکم فینال را دارد، ولی ما 
پرسپولیس هستیم و با توجه به اینکه به روزهای اوج برگشته ایم 
و روند خوبی داریم، می توانیم با کســب امتیازات لازم به صدر 

جدول برسیم.
   کاظم اولیایی عضو کمیته صــدور مجوز حرفه ای 
فدراســیون فوتبال روز گذشــته اعلام کرد احتمالا 
پرسپولیس و استقلال سال آینده هم نمی توانند در لیگ 
قهرمانان آسیا شرکت کنند. در این باره چه نظری داری؟
واقعا این فاجعه بزرگی بود که امســال گریبانگیر پرسپولیس 
و اســتقلال شد و ما از آســیا حذف شــدیم. ما همین 2سال 
قبل بــه فینال این رقابت ها صعود کردیم و چه بســا امســال 
هم می توانســتیم برای قهرمانی تلاش کنیم. اینکه سال بعد 
هم محروم باشــیم، خیلی ضربه بزرگی خواهد بود. امیدوارم 
مســئولان مربوطه یک کاری در این زمینه انجــام بدهند تا 
تیم های ایرانی در آسیا حضور داشته باشند. واقعا حیف است و 

جای افسوس دارد که در آسیا نباشیم.

قبل از داربی صدر جدول را پس می گیریم
مهدی عبدی که دو سه بازی است برای پرسپولیس گل نزده، می گوید: مهم گل زدن من نیست، مهم موفقیت تیم است
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محسن محمودصفری|  مجمع انتخاباتی فدراسیون تیراندازی 
روز گذشته در آکادمی ملی المپیک برگزار شد. انتخاباتی که 
قرار بود 21دی ماه برگزار شود اما به دلایل نامعلوم به تعویق افتاد. 
بسیاری دلیل این تعویق را نیامدن جواب صلاحیت علی دادگر 
رئیس سابق فدراسیون می دانند که در نهایت صلاحیت او هم 

احراز نشد و مجمع روز گذشته بدون حضور دادگر برگزار شد.

  خروج بازنشستگان از کورس رقابت
مجمع انتخاباتی فدراسیون تیراندازی راس ساعت 10صبح آغاز 
شد و ریاست مجمع را محمد پولادگر معاون وزیر ورزش و جوانان 
برعهده داشت. در این مجمع فضل الله باقرزاده، نماینده کمیته 
ملی المپیک و محمود خسروی وفا نماینده کمیته پارالمپیک 
بودند که هر دو حق رأی داشــتند. برای حضور در انتخابات 
فدراسیون تیراندازی 11نفر ثبت نام کرده بودند که در نهایت 
رضا ابوالحسنی، ابراهیم برخورداری، حسین زکی زاده، کبری 
غیاثی، مرتضی قربانــی ، داوود کرمی و حبیب مقصودی به عنوان 
نامزدهای تأیید صلاحیت شــده جواز حضور در مجمع را کسب 

کردند. رضا ملک محمدی و سعید محمدی دوست نیز با وجود تأیید 
صلاحیت به دلیل موضوع بازنشستگی از دور رقابت  کنار رفتند.

  پولادگر: باید تصمیم مهمی بگیرید
محمد پولادگر معاونت قهرمانی وزارت ورزش و جوانان در ابتدای 
مجمع خطاب به 57نفری که حق رأی داشتند گفت: »همه شما 
سابقه فعالیت طولانی در این رشــته را دارید و واقف هستید که 
امروز چه تصمیم مهمی باید بگیرید. تیرانــدازی از قدیمی ترین 
فدراسیون  های ماســت و شــرایط خوبی برای مدال آوری دارد. 
خوشبختانه در این رشته مشکلی برای فعالیت بانوان وجود ندارد و از 
رشته های پرمدال در المپیک و بازی های آسیایی است. این موضوع 
در المپیک به اثبات رسید و مدال طلای فروغی در مهم ترین رویداد 
جهان یعنی المپیک به دست آمد و در بازی های آسیایی هم توسط 

بانوان و آقایان مدال های خوبی کسب شده است.«

  30میلیارد بدهی 
حسین زکی زاده یکی از کاندیداها که پیش تر خزانه دار فدراسیون  

بود در ارائه برنامه خود به بدهی 30میلیاردی فدراسیون اشاره کرد 
و گفت: »با توجه به آگاهی ام از مسائل مالی فدراسیون، 2ماه قبل 
درخواست کردم که مجمع عمومی و سالانه برگزار شود که نه تنها 
انجام نشــد بلکه از من به خاطر نشر اکاذیب شــکایت کردند. در 
زمان تحویل فدراســیون به مبینی )سرپرست فدراسیون( بدهی 
فدراســیون 14میلیارد بود اما بعد از آن به 27میلیارد و اکنون به 
بیش از 30میلیارد رسیده است.« با توجه به این اظهارات و تأیید 
آن توسط سایر کاندیداها باید گفت رئیس فدراسیون وارد چالش 

بزرگی شده است.

  قربانی رئیس شد
بعد از ارائه برنامه کاندیداها، ابراهیــم برخورداری، کبری غیاثی و 
حسین زکی زاده به نفع مرتضی قربانی کناره گیری کردند و داوود 
کرمی نیز به نفع حبیب مقصــودی انصــراف داد. در نهایت رضا 
ابوالحسنی، مرتضی قربانی  و حبیب مقصودی 3کاندیدایی بودند که 
نامشان برای شــمارش آرا روی تخته نوشته شد تا اعضا از بین این 
3نفر به نامزد مورد نظر خود رأی بدهند. در پایان رای گیری، مرتضی 

قربانی  با 32رای از مجموع 57رای ماخوذه به عنوان رئیس فدراسیون 
انتخاب شد. مقصودی 18رای و ابوالحسنی 7رای کسب کردند.

  ورود به دریای بدهکاری
مرتضی قربانی  بعد از انتخاب به عنوان رئیس فدراسیون تیراندازی 
گفت: »هر کاری که در جمهوری اسلامی پذیرفتم با توکل بر خدا 
بوده و با توان و اراده خودم وارد کار نشدم. خدا من را هدایت کرد 
و دوستانی که چندین سال با من مرتبط بودند به من رأی دادند. 
مشکلات و بدهکاری برای ما مسئولان است. ما را منصوب می کنند 
که آن را حل کنیم. من خودم را در دریایی از بدهکاری می اندازم 
اما توکلم بر خداست. در هر اســتانی می توانیم چند جواد فروغی 
داشته باشیم. نباید ایراد بگیریم. هر کسی ایراد بگیرد، همان کار را 
به او می سپارم تا مشکلات حل و وحدت ایجاد شود. من باید با قاسم 
سلیمانی هزار بار شهید می شدم اما خدا نخواست. تلاش می کنم 
این رشــته را به اوج برســانم و از همه ارگان ها کمک می خواهم. 
5اسفند اعزام به مصر داریم. ریالی پول نداریم اما این موضوع حل 

خواهد شد. همین امروز قول آن را گرفته ام.«

در پایان روز دوم رقابت های کشــتی آزاد و فرنگی جام 
دانکلوف و نیکولای پتروف بلغارســتان، میثم دلخانی 
در وزن 63کیلوگرم کشــتی فرنگی به مدال طلا دست 
یافت و 3کشــتی گیر ایرانی هم به مدال برنز رسیدند. 
2مدال برنز در کشتی فرنگی نصیب علیرضا عبدولی در 
72کیلوگرم و علیرضا مهمدی در 82کیلوگرم شد و در 
کشتی آزاد نیز مصطفی قیاسی در وزن 79کیلوگرم به 
مدال برنز رسید. طلای وزن 72کیلوگرم کشتی فرنگی 
به علی ارسلان کشــتی گیر ایرانی الاصل تیم صربستان 

رسید.
علی ارسلان که پیش از فینال علیرضا عبدولی را شکست 
داد، درباره مبارزاتش در این مسابقات و شکست عبدولی 
گفت: »واقعا وقتی مقابل عبدولی به پیروزی رســیدم 
حس بدی داشتم و خوشحال نبودم اما به هر حال شرایط 
به شکلی رقم خورد که مجبور شدم مقابل کشتی گیران 
هموطنم قرار بگیرم. علیرضا عبدولی کشتی گیر خوب و 
آینده داری است و در رده جوانان کشتی می گیرد. دیشب 
با برادران او، سعید و کرامت عبدولی هم تلفنی صحبت 
کردم. فکر می کنم این موضوع دیگر در بین ورزشکاران 
جا افتاده و کشتی گیران هم حرفه ای فکر می کنند. همه 
ما در هر کجای دنیا که باشیم، ایرانی هستیم و ریشه در 
این آب و خاک داریم. من هیچ وقت نمی توانم گذشته ام 
را فراموش کنم. هر وقت کشــتی گیران ایران را ببینم 

احســاس خوبی دارم و در اینجا هم 
خیلی بیشتر از کشتی گیران صرب 
با میثم دلخانی تمرین می کردم.« 

ارسلان تا پایان بازی های المپیک 
2024پاریس با فدراسیون کشتی 
صربستان قرارداد بسته و قرار است 

تا آن زمــان زیر پرچم این 
کشــور در مســابقات 
حاضــر شــود. علی 

ارســلان ســابقه 
کســب مــدال 
برنــز قهرمانی 
در  آســیا 
ســال2017را 

برای تیــم ملی 
ایران دارد.

ورزش ایران سال پرکاری در پیش دارد؛ بازی های آسیایی، بازی های 
کشورهای اسلامی، المپیک جوانان و المپیک ناشنوایان. مسئولان 
کمیته ملی المپیک می گویند با بهترین شرایط و با بهترین ها به این 

بازی  ها می روند.
مسئولان کمیته دیروز در نشست خبری میزبان نمایندگان رسانه ها 
بودند و از روند اعزام تیم ها بــه بازی های پیش رو گفتند. مهم ترین 

رویدادی که بیشــتر ورزش را درگیر می کند، بازی های آســیایی 
2022 هانگژو اســت. پیمان فخری، سرپرست کاروان ایران در این 
بازی ها گفت 26فدراســیون مدارک خود را برای ثبت نام در سایت 
بازی ها به کمیته ارائه  داده اند و 5فدراســیون هــم لحظه آخر این 
اســامی را می دهند. یکی از فدراســیون هایی که هنوز برای دادن 
اسامی ورزشــکاران مشکل دارد، فدراســیون فوتبال است. مهدی  

مهدوی کیا، سرمربی تیم امید هنوز با فدراسیون قراردادی ندارد. با 
توجه به عزل شهاب الدین عزیزی خادم و سرپرستی موقت میرشاد 
ماجدی، شاید تیم امید هم به مشکل بخورد. با این حال فخری گفت 
با ماجدی صحبت می کند تا زودتر اســامی به دست کمیته برسد. 
فدراسیون وزنه برداری هم رئیس مشخصی ندارد. علی مرادی به خاطر 
بازنشســتگی حکم برکناری گرفته بــود و وزارت ورزش برای این 

فدراسیون سرپرست انتخاب کرده بود اما مرادی دوباره به فدراسیون 
بازگشته است بدون اینکه مدرک معتبری برای ادامه کار داشته باشد. 
در این شرایط مشخص نیست این فدراسیون چه نفراتی را به هانگژو 
می برد. انتخابات چند فدراسیون هم چند ماهی است به تأخیر افتاده 
و فخری اعلام کرد که دغدغه او و کمیته، همین فدراســیون های 

بلاتکلیف است.
در چند دوره اخیر بازی های المپیک و آســیایی، ایراداتی در فضای 
مجازی به طراحی و جنــس لباس های کاروان گرفته شــده و این 
موضوع حساسیت روی لباس ها را بالا برده است. فخری اطمینان داد 
که این بار لبا س ها بهترین باشد: »قول می دهم کاروان ایران یکی از 
بهترین لباس ها را در بازی های آسیایی داشته باشد.« فخری توضیح 
نداد که طراح این لباس چه کسی است و تهیه آنها به کدام تولیدی 

سپرده شده است.
کاروان ورزشی ناشنوایان ایران هم اردیبهشت ماه به بازی های المپیک 

در برزیل اعزام می شود. فدراسیون ناشنوایان نه زیرمجموعه کمیته 
ملی المپیک است و نه زیرمجموعه کمیته پارالمپیک. آنها برای رفتن 
به المپیک مشکل مالی دارند. رضا صالحی امیری، رئیس کمیته ملی 
المپیک قول حمایت از ناشنوایان را داده است: »ناشنوایان مظلوم ترین 
فدراسیون در جمع فدراسیون ها هستند. ما تعهد اخلاقی داریم که 
از آنها حمایت کنیم. هم در دولت و هــم در کمیته ملی المپیک و 
پارالمپیک این انگیزه وجود دارد که از ناشــنوایان حمایت کنند.« 
ناشــنوایان برای رفتن به برزیــل 17میلیارد تومــان می خواهند. 
صالحی امیری مهم ترین اقدام برای ورزشکاران ناشنوا را تخصیص 

ردیف بودجه جداگانه برای آنها دانست.
پنجمین دوره بازی های کشورهای اسلامی 18 تا 27مرداد 1401 
برگزار می شود. اصغر رحیمی، سرپرست کاروان گفت نه تنها مدال 
این بازی ها برای ورزش ایران مهم است که بعضی از رشته ها قبل از 

بازی های آسیایی نگاه تدارکاتی به این بازی ها دارند.

 ارسلان: بردن عبدولی
 حس بدی داشت

ورزشایرانبابهترینهابههانگژومیرود
مسئولان کمیته ملی المپیک از شرایط اعزام کاروان های ورزشی به چند رویداد پیش رو ازجمله بازی های آسیایی خبر دادند 

یکی از دغدغه های آنها فوتبال و وضعیت قرارداد مهدوی کیا با فدراسیون است
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افقي:
 1( آســایش- چاردیــواری 

مسقف- پاره خط جهت دار
2( اعتراض بــه حکم غیابی- 
متعهد شــده به امری- نشانه 

جمع فارسی
3( نوعی ســطح شــیب دار- 
فهرست نویسی پیش از انتشار 

کتاب- چاپلوسی
4( بینایی- گناهکار- لطافت

5( قــوم آتیــلا- پیامبــر 
خوش سیما- طلوع کردن

6( ســگ فضانورد شوروی- 
نوعی دســتگاه مخابراتی- از 

زیبایی های آسمان 
7( واژه ای که در جمله بعد از 
حرف اضافه می آید- خردمند- 
نام چند تــن از پادشــاهان 

فرانسه بود
8( کوهســتانی مرتفــع در 

آسیای مرکزی- مورد نظر
9( شــیطان- پایکوبــی و 
دست افشانی صوفیان- اسب 

سیاه
10( دارو- متــداول- برکنار 

شده
از  برخــی  پیونــد-   )11
آب گل آلــود می گیرنــد!- 

پسندیده
12( برای باز شــدن مجاری 
تنفســی استنشاق می کنند- 

گشــاینده- نوعــی التهــاب 
پوستی

13( فریاد شادی- بارندگی- 
کم ارزش

14( یازده- کوشا- از روی میل 
و اراده

15( خلاص و نجات- نامیده 
شده- روز آغاز هفته

  
عمودي:

1( نام اصلی سلمان فارسی- از 
نوشت افزار- فصل گل

2( نت چهارم- هیبت و شکوه- 
حامی و پشتیبان

3( فیلمــی ســاخته برناردو 
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دام انداختن جانوران- کتف

11( مختــرع تلفــن- هــر داروی 
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دیدار بیمار رفتن
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13( مجموعــه داســتانی نوشــته 
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یک تجربه تلویزیونی
 بانيپال شومون از تجربه حضورش در سریال 

»نوار زرد« می گوید

اوایل دهــه 90بود که بانیبال شــومون با 
»انارهای نارس« و قبلش به عنوان صداپیشه 
در فیلم انیمیشن »آخرین داستان« اشکان 
رهگذر فعالیت حرفه ای در سینما را شروع 
کرد. »تنگه ابوغریب«، »پالتو شــتری«، 
»شبی که ماه کامل شد« و »غلامرضا تختی« 
از دیگر فیلم هایی است که شومون در آن 
به ایفای نقش پرداخت. این بازیگر 43ساله 
علاوه بر بازی در فیلم های ســینمایی در 
سریال های تلویزیونی هم بازی کرده است. 
شــومون در این گفت وگو از حضورش در 

تلویزیون می گوید.

شما در کارهای قبلی با طیفی از 
مخاطبان روبه رو بودید که بیشتر محدود به 
آثار شبکه نمایش خانگی و سینمایی است. 
از حضورتان در سینما و پذیرفتن نقش ها 
در سریال های تلویزیونی بگویید؛ اینکه با 

سریال »نوار زرد« روی آنتن هستید؟
راستش را بخواهيد کمی نگران بودم، اما اینکه 
بخواهم از این موقعيت بترسم، نه اینطور نبود 
و ترسی نداشــتم. همانطور که شما گفتيد من 
مخاطب خاصی داشــتم که به واسطه سال ها 
فعاليت در تئاتر، شبکه نمایش خانگی و جنس 
فعاليت هایی که در سينما داشتم، با من همراه 
بودند. اما به نظرم وقتش بود که با مردم عام هم 
ارتباط جدی داشته باشم و برای همين هم در 
مورد فيلمنامه هایی که از طرف ســریال های 
تلویزیونــی به من پيشــنهاد می شــد، تأمل 
بيشتری کردم و به این نتيجه رسيدم که نوار زرد 
بهترین فيلمنامه ای است که می توانم با آن وارد 

سریال های تلویزیونی شوم.
اولیــن حضور جدی شــما در 

سریال های تلویزیونی است؛ درست است؟
10سال پيش در سریال پازل هم حضور داشتم، 
اما به آن شــکلی که شــما می گویيد و بعد از 
شناخته شدن نسبی ام در سينما و شبکه نمایش 
خانگی، بله؛ نوار زرد نخستين حضور جدی ام در 

سریال های تلویزیونی است.
شما در سریال نوار زرد نقشی را 
بازی می کنید که در سری قبلی امیر آقایی 
ایفاگر آن نقش بود. این چالش برایتان چطور 

بود؟
بله، ریسک بزرگی است، ولی دوست داشتم که 
با مخاطب عام ارتباط بگيرم و ســریال نوار زرد 
موقعيت خوبی برای این اتفاق بود. فرزند تئاتر 
هستم پس ارتباط پيوسته و نزدیک با مخاطب 
برایم بسيار مهم است و برای همين دوست دارم 
مثل تئاتر وقتی تماشاگر مرا می بيند چشم از من 
برندارد. آقایی در فصل یک بازی خوبی داشت. 
تلاش می کردم که لایه هایی از سرگرد را کشف و 
به بازی اضافه کنم تا مخاطب بيشتر آن را دوست 
داشته باشد. برایم مهم بود که با تمام وجود برای 
این نقش زحمت  کشيده ام و تمام توانم را برای 
آن گذاشته ام و حتی از یک پلان هم به سادگی 
نگذشته ام. سروش محمدزاده شاهد است که 
تقریباً از هيچ کدام از پلان ها حتی از آنهایی که 
از پشت سر در آن حضور دارم هم بدون وسواس 
عبور نکرده ام و تمام آنچه در تئاتر و کارهای قبلی 
سریال و ســينمایی آموخته ام برای این نقش 

به کار گرفته ام.
نقش هم به خاطر آنکه نقش اصلی 
سریال است و هر روز مقابل بیننده قرار دارد، 

ممکن است به تکرار بیفتد!
دقيقاً همينطور اســت و این کار مرا سخت تر 
می کرد؛ چراکه باید طــوری بازی می کردم که 
مخاطب از دیدنم خسته نشود و بازی ام در هر 
قسمت تازگی خودش را حفظ کرده باشد و این 

کار را بسيار سخت می کرد.
از کارگردانی سروش محمدزاده و 

تجربه همکاری با او بگویید.
کار کردن با این کارگردان برایم جذاب بود. من 
در تئاتر عموماً نقش های سوررئال و فانتزی بازی 
می کنم. از این طرف سعی می کنم در سينما و 
تلویزیون نقش های رئال بازی کنم و این موضوع 
اینطور می طلبد که بازی به اندازه باشد، غلو آميز 
نشود و بيرون نزند و سروش در این مسير خيلی 
به من کمک کرد که بازی هم به اندازه شــود و 

رئال بماند.
و حالا بعد از نخستین تجربه جدی 
در تلویزیون دوست دارید که این تجربه را 
ادامه بدهید یا یک سؤال عمومی تر، ادامه 
مسیر حرفه ای تان را در کدام حوزه جدی تر 

می بینید؛ تئاتر، سینما یا سریال؟
واقعاً نمی شــود پيش بينی کاملی کرد؛ چراکه 
مهم ترین موضوع در این زمينه پيشنهادهایی 
است که در ادامه مســير به انسان می رسد، اما 
برای من تئاتر و ســينما همچنان جذاب ترین 
حوزه های هنر هستند. البته انصافاً سطح توليد 
در تلویزیون چيزی است که نسبت به آثار مشابه 
شبکه نمایش خانگی بسيار پایين تر است و این 
کاملًا آدم را آزرده می کند. خب، ســریال های 
شبکه نمایش خانگی به لحاظ توليد خيلی جلوتر 

از تلویزیون هستند.
البته شاید بشود گفت سریال های قبلی شبکه 

نمایش خانگی...
چرا؟ 

چون الان با سریال هایي طرفيم که سطح کيفی 
و توليدشان از بســياری از آثار تلویزیونی هم 
پایين تر است و اشکالات و ســوتی هایی که از 
آنها درمی آید، گواه ماجراســت. اما خدا را شکر 
می کنم از خيلی از همين سریال هایی که گفتيد 

پيشنهاد داشتم و وارد آن پروژه ها نشدم.

گپ
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»نمور« روی خط حاشیه
وزیر ارشاد: نباید یک خطای فردی را به جامعه هنری تسری داد

همه  چيز از آخرین نشست رسانه ای جشنواره 
آغاز شد. »نمور« ساخته داوود بيدل در روز پایانی 
جشنواره فيلم فجر به نمایش درآمد و نشست 
خبری اش هم در فضایی آرام و با حضور نه چندان 
پر تعداد خبرنگاران در حال برگــزاری بود که 
نوشين معراجی در پاسخ به سؤالی جملاتی را بر 
زبان آورد. در نشست خبری فيلم »نمور« نوشين 
معراجی، نویسنده فيلمنامه این اثر در اظهاراتی 
عجيب و غيرشرعی گفت: »وقتی 2نفر همدیگر 
را دوست دارند، عشقی که بين شان وجود داشته، 
آنقدر حرمت دارد که حتی بدون صيغه هم نامزد 
باشند، بچه ای که از آنها به دنيا می  آید، به نظر من 

حلال زاده است!« 
فيلم این اظهارات اخيرا در فضای مجازی بازنشر 
و با اعتراض کاربران شبکه های اجتماعی مواجه 
شده است. کار به تریبون نمازجمعه هم کشيد و 
تقریبا همزمان کليپی هم منتشر شد که صحت 
تصاویرش به عنوان آنچه در جشنواره فيلم فجر 
گذشت، از سوی برگزار کنندگان زیر سؤال رفت. 
فيلمی کــه در برج ميلاد تماشــاگران انبوهی 
هم نداشت، با یک اظهارنظر جنجالی، انبوهی 
واکنش و حاشيه را به همراه آورد و نه تنها فيلم 

نمور که خود جشنواره هم زیر سؤال رفت.

عذرخواهی نویسنده نمور 
انتشار متن عذرخواهی نویسنده فيلمنامه نمور، 
می توانست قدری از التهاب ماجرا بکاهد. نوشين 

معراجی در متنی که نوشت هم عذرخواهی کرد 
و هم تکذیب: »به عنوان یک ایرانی مقيد به دین 
اسلام و با اطلاع و آگاهی از مناسبات و شرعيات 
مقدس شيعيان، طبيعی است که جاری شدن 
خطبه عقد  هنگام ازدواج زوجين را لازم و قطعی 
می دانم و به آن اعتقاد راسخ دارم. همانطور که 
بر مبنای همين اعتقاد و آگاهی خود نيز تجربه 
شيرین عقد شرعی و رسمی را داشته و بنابراین، 
سوءبرداشــت از صحبت های من در پاســخ به 
خبرنگار مذکور، خلاف واقع است و صحبت بنده 
اشاره به وجود عشق به عنوان یک مکمل در کنار 
عقد شــرعی بوده و به هيچ وجه در رد و تکذیب 
چنين چيزی ســخن به زبان نياوردم. بنابراین 
ضمن تأکيد بر اینکه اینجانب به اصول اخلاقی و 
دینی در روابط زن و مرد ایمان کامل دارم، لازم 
است درصورتی که شرایط پرفشار نشست های 
خبری و فضای حاکم بر جشنواره موجب شده که 
حق مطلب به درستی ادا نشود و موجبات رنجش 
برخی هم ميهنان عزیز را فراهــم آورد، مراتب 

عذرخواهی خود را تقدیم کنم.«

اظهارنظر شخصی
کارگــردان و تهيه کننده فيلم هــم برای رفع 
ســوءتفاهم های به وجود آمــده در گفت وگو با 
رســانه ها توضيحاتی ارائه کردند. داوود بيدل، 
کارگردان نمور در دفاع از فيلمــش که پروانه 
نمایش هم از وزارت ارشاد گرفته، این توضيحات 
را به خبرگــزاری فارس داد: »اخيــرا ویدئویی 
در شبکه های اجتماعی درخصوص اظهارنظر 
کاملا شخصی نویسنده فيلم سينمایی »نمور« 
درخصوص حلال و حرام  بودن روابط زن و مرد 

پخش شده اســت که لازم دانســتم تا توضيح 
کوتاهی در این خصوص بدهم. نخســت اینکه 
اظهارنظر خانم نویســنده هر چه که بود، کاملا 
شــخصی بوده و هيچ ربطی به فيلم سينمایی 
»نمور« ندارد. لازم به ذکر است که پروانه نمایش 
دائمی فيلم توسط شورای پروانه نمایش سازمان 
ســينمایی که بســيار به مــوارد ترویج کننده 
ضد اخلاقی و ضد خانواده و اجتماعی حســاس 
هستند، صادر شده است. پس فيلم مشکلی از 
نظر موازین شرعی ندارد. شيطنت پخش کننده 
ویدئو ست که مشــخصا با هدف تخریب انجام 

شده است.« 
سيدیاسر جعفری، تهيه کننده نمور هم درباره 
حواشــی به وجود آمده به مهر گفت: »شخصا 

خيلی اخبــار مربوط به این حواشــی را دنبال 
نکرده ام و فکر می کنم فيلم چندان تحت تأثير 
این حواشی قرار نخواهد گرفت. حرف فيلم کاملا 
مشخص است. فيلم در راستای تکریم »ایثار« 
است و پيام اصلی فيلم همين واژه مقدس است. 
تلاش کردیم همين ایثار را در فيلم تصویر کنيم. 
فرزندی هم که در فيلم وجود دارد، محصول عقد 
دائم یک زن و مرد اســت که مرد بعد از مدتی 
زندگی اش را ترک کرده اســت. نویسنده فيلم 
ما هم در قالب بيانيه ای نسبت به اظهاراتی که 
داشــتند، عذرخواهی کردند. در همان بيانيه 
برای رفع سوءتفاهم ها تلاش کردند و نظر قطعی 
خود را درباره پایبندی به موازین دینی هم اعلام 

کردند.«

وزیر ارشاد: 
خطای یک نفر را به پای همه ننویسید 

دامنه واکنش ها به ویدئوی جنجالی منتشر شده 
آنقدر گسترش یافت که وزیر ارشاد هم به ميدان 
آمد. اسماعيلی در دفاع از جامعه هنری کشور، 
گفت: »نباید یک خطای فردی را به جامعه هنری 
تســری داد. این خيلی به دور از انصاف اســت. 
جامعه هنری ما پاک، عفيف و پيشتاز عرصه های 
فرهنگی و هنری بوده و هميشه در جامعه ایرانی 
حوزه فرهنگ و هنر مورد تکریم آحاد مردم بوده 
و خطای یک نفر را نباید به کل جامعه هنری ربط 
داد و از بيان و گفته هایی که این جامعه عزیز را 
آزرده کند، حتما باید اجتناب کرد و با احترام به 

جامعه فرهنگی و هنری، گفت وگو کرد.« 
وزیر ارشاد در ادامه گفت: »ما از همه عزیزانمان 
می خواهيم کــه این مســائل را در همان حد و 
اندازه ای که وجــود دارد، به آن بپردازند و اجازه 
ندهند مســائل و حاشــيه ها فضای درخشان 
فرهنگی و هنری را مکدر کنــد. از هنرمندان 
و اهالی فرهنگ و هنر خواهشــم این است که 
با همين پيشتازی که هميشــه در عرصه های 
مختلف دارند، پاسدار فرهنگ آداب دینی و شعائر 
اسلامی باشند. از صاحبان تریبون و کسانی که 
صحبت می کنند، خواهش می کنم احترام جامعه 
فرهنگی و هنری را نگه دارند و در عين حال از 
عموم جامعه ایمانی و متدینين ما که این روزها 
دلسوزانه اظهار نگرانی کردند، در عين حالی که از 
این دغدغه مندی آنها تشکر می کنيم، به عنوان 

متصدی حوزه فرهنگ و هنر 
از این تکدر خاطر هم پوزش 

می خواهيم.«

 دسترسی ایرانی ها به 
کتاب، راحت اما فرهنگ 

مطالعه کمرنگ است

فرزند حاج آقا صادق 
خیرمقدم بگوید

»روزهای اوج گيری انقلاب اسلامی، در آینه 
روایت هایی ناگفته« در گفت و شنود با قاسم امانی

این روزها همه درباره 
اوکراین حرف می زنند

درباره  رمان »تاریخچه تراکتورها به  اوکراینی« 
نوشته مارینا لویتسکا، نویسنده اهل اوکراین 

تغییر مدیر ساترا

رئیس رسانه ملی در حکمی 
سعید مقیســه را به سمت 
معاون رئیس صداوســیما 
و رئیس ســازمان تنظیم 
مقررات صــوت و تصویر 
فراگیر در فضــای مجازی 
منصوب کــرد.  به گزارش 
همشهری، »ســاترا« دارد 
به تصویب قانونی از سوی 
مجلس شــورای اسلامی 
نزدیک می شود، تصویبی 
که با کوتاه آمدن ارشــاد 
همراه بوده و به نظر نظارت 
اصلی را همچون 2 سال اخیر 
ساترا انجام می دهد. حالا که 
ساترا رسما بر تولید و نمایش 
شبکه نمایش خانگی نظارت 
می کند، پیمان جبلی، رئیس 
رسانه ملی طی حکمی سعید 
مقیسه را برای ریاست ساترا 
انتخاب کرده و عنوان شده 
صادق امامیان اســتعفای 
خود را یک هفته است که 
ارائه کرده. ســعید مقیسه 
که معاون رئیــس صدا و 
سیماست، به عنوان رئیس 
سازمان تنظیم مقررات صوت 
و تصویــر فراگیر در فضای 
مجازی منصوب شد. سعید 
مقیسه در چند سال اخیر 
در معاونــت فضای مجازی 
صداوسیما فعالیت داشته و 
سال 99 به عنوان قائم مقام 
معــاون فضــای مجازی 
منصوب شد. وی همچنین 
مدیریت شبکه 5 سیما را بر 

عهده داشته است. 

ورود دادستانی به صحبت های جنجالی نویسنده نمور
درحالی که به نظر می رسید با توضیحات وزیر ارشاد، ســازندگان فیلم و عذرخواهی 
نویسنده فیلمنامه، فضا کمی تغییر کند، در تازه  ترین واکنش، دادستانی هم وارد ماجرا 
شد . معاون قضایی دادستان کل کشور در پیگیری حقوق عامه و پیشگیری از جرم، در 
نامه ای به وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، به عنوان مدعی العموم درخواست کرده است 
تا نســبت به اظهارات خلاف واقع و غیرکارشناسی یکی از اعضای سازنده یکی از آثار 

جشنواره چهلم فیلم فجر اقدامات لازم صورت گیرد.
به گزارش روابط عمومی قوه قضاییه، معاون قضایی دادســتان کل کشور در پیگیری 
حقوق عامه و پیشگیری از جرم، در نامه ای به وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، به عنوان 
مدعی العموم و در اجرای تکالیف قانونی مندرج در ماده 290 قانون آیین دادرسی کیفری 
و صیانت از فرهنگ عمومی موضوع بند الف ماده ۱ دستورالعمل نظارت و پیگیری حقوق 
عامه، ضمن تقدیر از آثار سینمایی که موجب نشر فرهنگ اسلامی ایرانی و در دفاع از 
سبک زندگی سالم و اصول اخلاقی و آرمان های انقلاب اسلامی است، از وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی درخواست کرده است تا نسبت به اظهارات خلاف واقع و غیرکارشناسی 
یکی از اعضای سازنده یکی از آثار جشنواره چهلم فیلم فجر اقدامات لازم صورت گیرد.

در بخشی از نامه غلام عباس ترکی، معاون دادستان کل کشور به کنفرانس خبری اعضای 
سازنده یکی از آثار جشنواره اخیر فیلم فجر اشاره شده که با بیان مطالبی غیرکارشناسی 
و احساسی، برخی از احکام مسلم دینی را نادیده گرفته و موجبات تکدر و آزردگی خاطر 

جامعه اسلامی به ویژه متدینین را فراهم آورده است.

مکث

شهاب مهدویگزارش
روزنامه نگار

با گذشت بيش از یک هفته از پایان جشنواره، هنوز خبری 
از رفع ابهام از 2 اتفاق مهم فجر چهلم نيســت؛ اینکه چرا 
سيمرغ مردمی اهدا نشد و چگونه اســامی برگزیدگان لو 
رفت. در هر دو مورد برگزار کنندگان جشنواره از پيگيری و 
بررسی خبر داده اند و ما همچنان منتظر اخبار تکميلی دفتر 
جشنواره هســتيم؛ اینکه با سند مشخص شود آیا تخلفات 
گســترده ای در مورد آراي مردمی رخ داده است؟ )در این 
زمينه کارگردان و تهيه کننده فيلم »شــادروان« به اسناد 
و مدارکی اشــاره کرده اند که در اختيار دبير جشنواره قرار 
گرفته است.( به هر حال اتهامی زده شده که دامن فيلمی 
را گرفته که تا روز آخر صدرنشين جدول آرای مردمی بود. 
تنها صدای مخالف در مورد حذف ســيمرغ مردمی هم از 
تهيه کننده همين فيلم برخاست و او هم خواستار توضيح 

مســتدل در این باره شــد که البته در این زمينه محق هم 
هست؛ چون عملا اتهام مهندسی آرا به او زده شده است. به 
هر حال باید مشخص شود چرا و چگونه دبير جشنواره به این 
نتيجه رســيد که آراي مردمی قابل استناد نيست. قرار هم 
بر همين بود. قاعدتاً باید براساس اسناد و شواهدی چنين 
تصميم مهمی گرفته شده باشــد. بدون انتشار توضيحات 
مستدل ما فقط با انبوهی از ابهامات و اتهامات اثبات نشده 
روبه رو هســتيم که دودش به چشم ســازندگان »ملاقات 
خصوصی« رفته است. آبرویی ریخته شده بی آنکه دلایلی 
ارائه شــود. مورد دیگر لو رفتن آراي داوران بود. بررســی 
اینکه چگونه یک سایت بليت فروشی بلافاصله پس از آغاز 
مراسم اسامی برگزیدگان را اعلام کرد، نباید این قدر دشوار 
و وقت گير باشد. در این زمينه هم یکی از فعالان رسانه ای 
متهم به لو دادن آرا شــده اســت و البته در فضای مجازی 
مرتب اخبار زردی درباره اختلاف ميان داوران جشــنواره 
منتشر می شــد که درصورت صحت، شاید بتوان ردپای لو 
رفتن برندگان ســيمرغ را هم از همين مسير ردیابی کرد. 

نخستين منبع منتشر کننده اسامی هم که مشخص است 
و از این طریق هم می شود ماجرا را پيگيری کرد. اختتاميه 
جشنواره 22بهمن برگزار شد و تاروز پایانی بهمن ماه خبری 
از توضيحات برگزار کنندگان فجر چهلم در این رابطه نشد. 
درباره چهلمين جشنواره فيلم فجر گفتنی ها بسيار است، اما 
می شود از مدیران سازمان سينمایی خواست عجالتا در مورد 

همين 2 موضوع توضيحاتی قانع کننده به افکار عمومی ارائه 
کنند؛ کاری که هم به نفع سينمای ایران و مخاطبانش است 
و هم به سود سازمان سينمایی و دفتر جشنواره که اعتبارش 
زیر سؤال رفته است و با پشت گوش انداختن و همه  چيز را 
شامل مرور زمان کردن، هيچ اعتمادی بازنمی گردد و هيچ 

اعتباری بازسازی نمی شود.

مسعود پویانگاه
روزنامه نگار

بهمن تمام شد و به 2 علامت سؤال بزرگ جشنواره فجر پاسخی داده نشد

هنر پشت گوش انداختن

فیلم های نوروز 
از 17اسفند روی 

پرده می روند

انجمــن  ســخنگوی 
ســینماداران از احتمال 
آغاز اکران نــوروزی از ۱۷ 
اسفندماه و نیز وعده شورای 
صنفی اکران برای حمایت 
از فیلم های پرمخاطب در 

اکران عمومی خبر داد.
بــه گــزارش روزنامــه 
محمدرضا  همشــهری، 
صابری  گفت: خوشبختانه 
اتفاقات خوبــی در بخش 
اکران فیلم هــا رخ داده و 
فیلم های بســیار خوبی 
متقاضی اکــران نوروزی 
سال ۱40۱ شده اند. درواقع 
با مساعدت شورای صنفی 
نمایش و شرایطی که فراهم 
شــده ســعی کرده ایم تا 
تهیه کنندگان راضی به اکران 
فیلم های خود شوند. با اعلام 
شرایط مورد نظر، نزدیک به 
2۱ فیلم برای اکران نوروزی 

اعلام آمادگی کرده اند.

تقدیر وحید 
هاشمیان از 
»2888«

وحید هاشــمیان مهاجم 
ســابق تیم ملــی فوتبال 
ایران که بــرادرش، خلبان 
اصغر هاشمیان از شهدای 
دفاع مقدس است، با انتشار 
یادداشتی، از عوامل تولید 
فیلم »2888« تقدیر کرد. 
این فیلم تولید مرکز گسترش 
سینمای مستند و تجربی 
است و در چهلمین جشنواره 
فیلم فجر روی پرده رفت. 
به گزارش همشــهری، در 
بخشی از یادداشت وحید 
هاشــمیان آمده است: به 
نام خالق آســمان ها، بلند 
آســمان جایگاه من است.

وقتی طــراوت عطر آزادی 
و آسایش در فضای جامعه، 
ما را به زندگــی و آینده ای 
باشــکوه نویــد می دهد، 
یاد دلاوری هــای مردان 
آســمانی بی ادعا که هرگز 
با جنگنده های خود فرود 
نیامدند تا ما و سرزمین کهن 
ایران بماند و آنان جاودانه 
شوند. شــکوه این زیبایی 
حماســه آفرین را می توان 
در فیلم تحســین برانگیز 
2888)تعــداد روزهــای 
حضور نیــروی هوایی در 
جنگ 8 ساله( به وضوح دید. 
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ویترین

مرگ الیویه بکای و داستان های دیگر
»مرگ الیویه بکای و داســتان های دیگر« نوشــته امیل زولا را 
محمود گودرزی به فارسی برگردانده و به تازگی از سوی نشر افق 
منتشر شده است.»مرگ الیویه  بکای«، »سروان بورْل«، »چگونه 
می میریم«، »ســیل و آنژین« عناوین داستان های این مجموعه 
248صفحه ای هســتند. »مرگ الیویه  بکای« که پروپیمان ترین 
داستان این مجموعه اســت، درباره مردی نزار است که از کودکی 
حالتی از بی حسی و کرختی در خود دارد. بیماری او حالتی شبیه 
مرگ است، با این تفاوت که صداها را می شــنود و رفتار و اقوال را 
درک می کند. همسر و حتی پزشک اش گول می خورند که الیویه 
مرده. مراسم کفن و مقدمات دفن انجام می شود. با همان جمله اول 
میخکوب می شویم: راوی، مردی مرده است و خواننده، هولناک ترین 
ترس هایش، زنده به گوری، موبه مو پیش چشمش جان می گیرد و 
این هنر قلم زولاست که برترین نویسنده فرانسوی زبان قرن نوزدهم 
بود. امیل زولا)2 آوریل ۱84۰ - 2۹ سپتامبر ۱۹۰2( رمان نویس، 
نمایشنامه نویس و روزنامه نگاری فرانسوی بود. او مهم ترین نماینده 
مکتب ادبی ناتورالیسم و عاملی مهم در گسترش تئاتر ناتورالیستی 
بود. زولا همچنین برای روزنامه های سیاسی مطلب می نوشت. نشر 

افق این کتاب را به بهای 78هزار تومان منتشر کرده است.

لوکیس و چند داستان دیگر 
»لوکیــس و چند داســتان دیگر« اثر 
پروســپر مریمه را محمود گودرزی به 
فارســی برگردانده و به تازگی از سوی 
نشر افق منتشر شده است. به نظرم رسید 

حیوانی بسیار سنگین می کوشــد از آن بالا برود… دستخوش 
نوعی هیجان برخاســتم و در چند  متری پنجره ام، میان شــاخ  و 
برگ  درخت، سر انسانی را دیدم که با نور چراغم کاملا روشن شده 
بود. این صحنه لحظه ای بیشتر طول نکشید، اما درخشش خاص 
چشــم هایی که با نگاهم تلاقی کردند، بیش از آنچه بتوانم بگویم 
مرا تحت تأثیر قرار داد.« پروسپر مریمه شیفته عرفان و تاریخ بود، 
از این رو تحت تأثیر والتر اسکات و الکساندر پوشکین قرار گرفت. اما 
عمده  شهرت او مرهون داستان های نیمه بلندش در ژانر خیال انگیز و 
ترسناک است. از داستان های شناخته  شده این نویسنده  می توان به 
»کولومبا« و »کارمن« اشاره کرد. داستان لوکیس در کشور لیتوانی 
اتفاق می افتد، جایی که  آداب  و رســوم خاصی دارد و در آن خرافه 
و اعتقاد به مسائل فراطبیعی بسیار رایج است. نشر افق این کتاب 

۱52صفحه ای را به بهای 45هزار تومان منتشر کرده است.

موسیقی یک زندگی
نوشــته آندره مکین را ناهید فروغان به 
فارسی برگردانده و به تازگی از سوی نشر 
ماهی منتشر شده است. این داستان در 
دوران حکومت »استالین« بر روسیه رخ 

می دهد که اوضاع اجتماعی و سیاسی روسیه خوب نیست. الکسی به 
دلایل مبهم و نامعلومی متهم شده و خانواده اش گرفتار تصفیه های 
استالینی می شوند. پلیس پدر و مادرش را دستگیر می کند و خودش 
هم تحت تعقیب قرار می گیرد. او به خانه خاله اش در اوکراین می گریزد 
و به عنوان سرباز در جنگ روسیه و آلمان شرکت می کند و راننده ژنرال 
»گابریلف« می شود. الکسی در یک حادثه جان ژنرال را نجات می دهد 
و بعد از جنگ نیز در وزارت جنگ با او کار می کند؛ گرچه ژنرال زندگی 
دوباره اش را مدیون الکسی است، اما حالا اوضاع تغییر کرده است. 
کمی بعد الکسی خودش را برای کنسرت موسیقی آماده می کند. او 
همراه با راوی به سالن کنسرت می روند تا اینکه... نشر ماهی این کتاب 
۱۱2صفحه ای را به تازگی با قیمت 25هزار تومان منتشر کرده است.

عشق مدرن
»عشــق مــدرن« مجموعــه ای از 
داســتان های واقعی است که افرادی با 
پس زمینه های مختلــف خانوادگی و 
اجتماعی برای ستونی به همین نام در 
روزنامه نیویورک تایمز فرستاده اند. این 

کتاب در بردارنده محبوب ترین جستارهایی است که در آن ستون 
به چاپ رسیده  اســت. دانیل جونز، دبیر ستون »عشق مدرن« از 
میان بیش از 8 هزار جستاری که هر ســال برایش ارسال می شد، 
این مجموعه را انتخاب و در قالب یک کتاب منتشر کرد. »عشق 
مدرن« شهر فرنگی است از تجربیات عاشــقانه ای که بهتر از هر 
لغتنامه ای عشق را تعریف می کند. داستان هایی که باعث حیرت و 
آگاهی خواننده می شوند. گاه او را به خنده می اندازند و گاه به گریه . 
داستان هایی که گاهی حتی چندان مدرن هم نیستند. اما همه شان 
پوسته صدف عشق را می گشایند و زیبایی دردناک درونش را هویدا 
می کنند. عشق مدرن با زیر عنوان »داســتان هایی واقعی درباره 
عشق، جدایی و رستگاری« به انتخاب و ویرایش دانیل جونز را فرشاد 
رضایی به فارسی برگردانده است. انتشارات ققنوس به تازگی این 

کتاب 24۰صفحه ای را به بهای 58هزار تومان منتشر کرده است.

عشق دلیل کافی است
»عشــق دلیل کافی اســت« شــامل 
داستان هایی کوتاه از نویسندگان معاصر 
ترکیه است که اساس انتخاب داستان ها 
شــهرت نویسنده، ســبک و جذابیت 
داستان ها بوده است. این داستان ها در 

برگیرنده موضوعات متنوعی چون عشق، سیاست، مسائل اجتماعی، 
فقر، تنهایی، مرگ و غربت اند. بی شک به دلیل نزدیکی فرهنگ، دین، 
آداب و رسوم مردم 2 کشــور ایران و ترکیه بسیاری از خوانندگان 
ایرانی با شخصیت ها و وقایع این داستان ها همذات پنداری می کنند. 
در دهه های آغازین قرن بیستم و همزمان با تأسیس نظام جمهوری 
در ترکیه، ادبیات این کشور از نظر فرم و محتوا تحول اساسی پیدا 
کرد. در همین دوره، داستان نویســان بزرگی پا به عرصه نهادند؛ 
نویسندگانی چون ممدوح شوکت اسندال، عمر سیف الدین، رفیق 
خالد کارای و رشاد نوری گونتکین که از پیشگامان داستان نویسی 
در ترکیه محسوب می شوند. انتشارات ققنوس به تازگی این کتاب 

۱75صفحه ای را به بهای 38هزار تومان منتشر کرده است.

حق مادرزاد
کودکی، دوران تأثیــرات ماندگار در همه عمر اســت. خوب 
یا بد، شــادمانه یا غمبار، هرچه باشــد، تا آخر عمــر همراه و 
همزاد ماســت؛ چون منبعی از الهام یا زنجیری ســتبر بر پای 
که همراهی مان می کند و سرچشمه زاینده و انگیزه و میل به 
حرکت، یا سنگ پیش پایمان می شود. ازجمله تجربیات ماندگار 
کودکی نحوۀ ارتباط با طبیعت است؛ سنگ و خاک و آب و گِل، 
حیوان و گیاه، تجربۀ بازی زیر باران و برف، بودن در محیط های 
باز و بسیاری از هم کنشی های دیگر با عناصر طبیعت، به تنهایی 
یا با دیگر هم بازیان، چیزی است که در شکل گیری این تجربه 
نقش بازی می کند. به همین دلیل تجربــه کردن طبیعت در 
کودکی را باید یک حق مســلم مادرزاد دانست؛ همچون حق 
برخورداری از والدین، سرپناه، آب و غذای سالم، چرا که عینا 
مانند آنها تأثیر بود و نبودش بر زندگی دیرپاست و کمبودش 
را در بزرگسالی به دشــواری، آن هم ناقص، شاید بتوان جبران 
کرد. اســتیون کلرت در کتاب »حق مادرزاد« با بهره گیری از 
مهم ترین یافته های علمی، همراه با تجربیات و نظرگاه شخصی 
خود، نسبت طبیعت را با اساســی ترین مفاهیم حیات انسانی 
همچون خرد و نفرت و بهره کشی و معنویت و کودکی و جز آنها 
می کاود و بر این باور است که تمایل ذاتی ما به طبیعت محصول 
نیاز ذاتی ما به آن است که طی تاریخ تکاملی مان شکل گرفته 
است. اما این تمایل ذاتی نیز باید آموخته شود تا کارکردش به 

چشم بیاید.
»حق مادرزاد« نوشــته اســتیون کلرت را عبدالحســین 
وهاب زاده، سیدمصطفی چشمی و روشــنک شهریاری به 
فارسی برگردانده اند و به تازگی از سوی نشرنو در 384صفحه 

مصور، به بهای ۱4۰هزار تومان منتشر شده است.

محیط زیست

رمان

خانم بئاته و پسرش 
کتاب »خانم بئاته و پســرش« نوشــته آرتور شنیتسلر را 
علی اصغر حداد به فارســی برگردانده و به تازگی از ســوی 
نشرماهی منتشر شده اســت. این کتاب که در سال۱۹۱3 
منتشر شده، فضای یک قرن پیش اتریش را نشان می دهد؛ 
زیرا یک سال پس از انتشار این کتاب، یعنی در سال۱۹۱4، 
جنــگ جهانی اول آغــاز و در پــی آن امپراتــوری عظیم 

هابسبورگ به کشور کوچک اتریش تبدیل می شود.
در داســتان های شنیتسلر، شخصیت انســان ها به صورت 
غیرمســتقیم تحلیل می شــود که دلیل آن این اســت که 

شنیتسلر یک روانپزشک بوده است.
کتاب »خانــم بئاته وپســرش« پیــش از این بــا عنوان 
»بئاتریکس« توســط سیمین دانشــور از زبان انگلیسی به 
فارسی ترجمه شده است. داســتان این کتاب در مورد یک 
بانوی میانسال اســت که پس از مرگ همســرش، به تمام 
خواســتگاران جدیدش بی اعتناســت و خود را وقف پسر 
۱7ســاله اش کرده اســت اما ماجراهایی کــه در طول این 
رمان رخ می دهد، شــرایط زندگی این مادر و پسر را تغییر 
می دهد و به گونه ای روانکاوی این ارتبــاط مادر و فرزندی 
و تبعاتی که با بزرگ شــدن فرزند ۱7ساله این بانو به وجود 
می آید، مورد بررســی قرار می گیرد. آرتور شنیتســلر)زاده 
۱5مــی ۱8۶2 وین - درگذشــته 2۱اکتبــر۱۹3۱ وین(، 
رمان نویس و نمایشنامه نویس اتریشی بود. او در سال۱8۶2 
در شهر وین متولد شد. تحصیلات خود را در رشته پزشکی به 
پایان رساند ولی از طبابت روی گردان بود و به نویسندگی پناه 
آورد. نشرماهی این رمان ۱7۶صفحه ای را به بهای 4۰هزار 

تومان منتشر کرده است.

کتاب نانوشته
»کتاب نانوشته« با زیرعنوان دن کیشوت در عصر هوش 
مصنوعی نوشته علی شــاهی به تازگی از سوی نشرنو 
منتشر شده است. اگر ســروانتس در 4۰۰سال پیش 
می توانست تصور کند که روزی یکی از مخلوقات هوش 
مصنوعی سعی خواهد کرد سطرهایی شبیه او بنویسد، 
دوست می داشت که چه جملاتی بنویسد؟ آیا اصلا باور 
می کرد که روزی چنین موجودی به دنیا می آید، یا آن 
را هم مانند یکی از هزاران داستانی فرض می کرد که 
هزاران نفر باور کرده اند بی اینکه بتوانند ربط شان را با 
»واقعیت« توضیح بدهند؟ حال باید پرسید: چه می شود 
که ما یک متن را باور می کنیم؟ آیا باور یک متن، اصل 
اساسی و ذاتی خواندن آن متن است؟ باور چیزی است 
مربوط به ذهن خواننده یا مشخصه ای مربوط به متن؟ 
آیا می توان متنی را خوانــد و از آن لذت برد اما باورش 
نکرد؟ حتی خیالی ترین داستان ها هم بالاخره در یک 
جهان فرضی باورپذیرند اما آیا می توان متنی نوشــت 
که باورکردنش چه در این جهــان و چه در هر جهان 
واقعی یا خیالی دیگری ناممکن باشد؟ مفهوم »زمان« 
چه تأثیری در باورپذیری یک متن دارد؟ آیا می توان با 
حذف باور جلوی تبدیل متن ها به ایدئولوژی ها را گرفت؟ 
کتاب نانوشته با پرداختن به رمان بزرگ دن کیشوت از 
زاویه ای تازه، تلاش می کند با روایتی رمان گونه پاسخی 

هر چند موقت برای این پرسش ها بیابد.
نشرنو این کتاب ۲۷۱صفحه ای را به بهای 85هزار تومان 

منتشر کرده است.

نقد و نظر

ایوب آقاخانی، بازیگر، کارگردان و نمایش نویس 
تئاتر، رادیو و تلویزیون است و در حوزه کتاب و 
نویسندگی هم دستی برآتش دارد. او چند کتاب 
تألیف و ترجمه کرده و آنها را به شکل کتاب صوتی درآورده است. این روزها برنامه ای با عنوان 
»برگ اول« از شبکه ای فیلم، پخش می شود که به موضوع معرفی و خوانش کتاب اختصاص دارد؛ 
برنامه ای که آقاخانی، کارگردان و یکی از اجراکنندگان آن اســت. به همین بهانه گفت وگویی با 

او انجام داده ایم.

چه شد که تصمیم گرفتید با ساخت 
برنامه هایی مانند »برگ اول« در زمینه   ترویج 
کتابخوانی فعالیت کنید و از کارهای دیگری 
که در ایــن زمینه انجام داده ایــد برایمان 

بگویید؟ 
چند ســالی می شــود کــه در حــوزه کتاب و 
کتابخوانی فعالیت دارم و ماحصل این فعالیت ها 
ساخت چند برنامه است که نخستین آنها برنامه 
»زورق خیال« در رادیو نمایش بود. همچنین من 
در صفحات شخصی ام در شبکه های اجتماعی هم 
تلاش می کنم تا در حــد توان و بضاعتم فرهنگ 
کتابخوانی را   ترویج کرده و مــردم را به خواندن 
برخی عناوین و عنوان ها که خودم حس و تجربه 
خوبی از مطالعه آنهــا دارم توصیه کنم. همزمان 
با همه گیری ویروس کرونا، یعنی از اســفندماه 
2ســال پیش که قرنطینه و خانه نشــینی آغاز 
شد، این کار را جدی تر گرفتم و مردم می توانند 
به صورت رایگان خوانش هایــم را که به صورت 
کتاب گویا درآمده است، گوش دهند. در آن زمان 
نیتم این بود که مردم را به ماندن در خانه تشویق 
کنم و می خواســتم مــردم در دوران قرنطینه 
خوراک فرهنگی خوب و مناسبی داشته باشند. 
این اتفاق همینطور ادامه یافت تــا اینکه خانم 
ضحی شــهریاری، تهیه کننده تلویزیون با من 
تماس گرفتند و گفتند که با وجود اینکه شــما 
چنین دغدغه هایی دارید، بنا داریم کار مشابهی 
برای   ترویج کتابخوانی و آشــنایی مخاطبان با 
ادبیات فارسی معاصر در تلویزیون بسازیم. این 
برنامه با همین ســادگی و صمیمیــت و با نیت   
ترویج کتابخوانی و توجه دادن مخاطب به ادبیات 
معاصر، به ویژه ادبیات پس از انقلاب ساخته شد 
و خوشبختانه در »برگ اول«، خروجی زحمت 

همکارانم در ذهن مخاطب، پژواک وسیعی پیدا 
کرده است.

ساخت برنامه هایی مانند »برگ اول« تا چه 
حد می تواند روی مخاطب تأثیرگذار باشد؟ 
به نظرم این برنامه بسیار تأثیرگذار و موفق بوده 
اســت و بازخوردهای خوبی از مــردم گرفته ام. 
سال هاســت که کار تصویری انجام می دهم، اما 
اســتقبال مردم از این برنامه نســبت به کارها و 
سریال هایی که بازی می کنم، بیشتر بوده است. 
این موضوع نشان می دهد که جامعه ما تشنه این 
قبیل برنامه ها هستند و باید با ساختن برنامه های 
خوب و قوی به بهترین شکل آنها را سیراب کرد.

کتاب هایی کــه در برنامه »بــرگ اول« 
معرفی و خوانش می شوند بیشتر چه نوع 
کتاب هایی هســتند و ملاک برای انتخاب 

آنها چیست؟ 
کتاب هایی که در »برگ اول« خوانش می شوند 
در شاخه رمان و داستان و با موضوع و سوژه های 
متنوع هستند که در ۶5 قســمت به مخاطبان 
معرفی می شــوند. البته من نقشــی در انتخاب 
این کتاب ها نداشــتم. انتخاب کتاب ها براساس 
توجه به ادبیات معاصر ایــران و معرفی ادبیات و 
نویســندگان پس از انقلاب صورت گرفته است. 
این کتاب ها براســاس سیاســتگذاری شــبکه 
آی فیلم و پیشنهادهای سازمان تبلیغات اسلامی 
انتخاب شده است و ما گزیده ای از این کتاب ها را 
برای خوانش و معرفی به مخاطب آماده کردیم. 
وقتی ذات کتابخوانی مورد نظر و توجه اســت، 
دیگر درباره سلیقه های کتابخوانی خیلی اعمال 
نظر نمی کنم، چون در ایــن مقطع زمانی، اصل   

ترویج کتابخوانی از دیگر موارد و مباحث جانبی 
اهمیت بیشتری دارد.

در مجموع ساخت برنامه هایی با مضمون   
ترویج کتاب و کتابخوانی در رســانه هایی 
مانند صدا و سیما بسیار کم است و کمتر به 
این مقوله پرداخته می شود. شما هم با این 

موضوع موافقید؟ 
متأســفانه هیچ برنامه مشــابهی در هیچ یک از 
شــبکه های تلویزیون پخش نمی شــود و جای 
خالــی برنامه هایی از این دســت کــه در حوزه 
کتاب باشد، بسیار خالی است. کتاب های گویا و 
پادکست ها می توانند منجر به ایجاد علاقه مندی 
و کتابخوان شدن مخاطبان شــوند و نمی توان 
منکر تأثیرگــذاری این ابــزار در حوزه فرهنگ 
شــد. در نتیجه، مدیران فرهنگی و برنامه سازان 
باید روی اثرگــذاری ابزارهای نوین رســانه ای 
سرمایه گذاری کنند. ضمن اینکه اقتضای جهان 
امروز این است و نمی توان با روش های قدیمی به 

جنگ با ابزارهای روز رسانه ای رفت.

در زندگی شخصی خودتان تا چه 
حد به مطالعه اهمیت می دهید و بیشــتر چه 

نوع کتاب هایی را می پسندید؟ 
شیوه ای که من در خوانش کتاب دارم و به نوعی 
در این ســبک خوانش خــودم را صاحب امضا 
می دانم، نتیجه مطالعه زیاد اســت. در طول روز 
بین 2تا 5ساعت کتاب می خوانم و این حجم از 
مطالعه در کارم بسیار تأثیرگذار بوده است. اگر با 
کتاب بیگانه بودم هرگز نمی توانستم فعالیتی در 
این حوزه انجام بدهم. کتاب هایی را هم که آنها را 
مطالعه می کنم، طبیعتاً متنوع هستند، اما بیشتر 
کتاب هایی که می خوانم در حوزه تئوری سینما، 

رمان و شعر هستند.

از چه سنی شــروع به مطالعه کرده اید و 
نخستین و آخرین کتابی که خوانده اید چه 

عنوانی داشت؟ 
به طــور دقیق مطالعــه را از ۶ســالگی با کمک 
خواهرم و با کتاب های مصور شــروع کردم. من 

به کتاب های »ژول ورن« علاقه خاصی داشتم و 
خوب به یاد دارم که در کلاس پنجم هیچ کتابی 
از این نویسنده باقی نمانده بود که آن را نخوانده 
باشــم. درباره آخرین کتابی هم که خواندم و به 
من حس و حال خوبی داد »در اتاق اتفاق افتاد« 
اثر »جان بولتون« بود. البته این کتاب را آنچنان 
دوست نداشــتم، اما در مجموع خواندنش برایم 
جالب بود. البته قبل از ایــن کتاب، کتاب »آدم 
برفی« اثر »یو نســبو« را خواندم که آن را بسیار 
دوست داشتم و برایم جذاب بود. از ادبیات ایران 

هم هر نوع کتابی را مطالعه می کنم.

شــما به عنوان گوینده کتاب های صوتی، 
خودتان بیشــتر دوســت دارید کتاب را 
بشنوید یا بخوانید و اصولاً کتاب های صوتی 
می توانند جایگزین مناسبی برای کتاب های 

کاغذی باشند؟ 
مشخصاً بوی برگ های کاغذ را با هیچ چیز در دنیا 
عوض نمی کنم. من به جادوی کتاب های کاغذی 
اعتقاد دارم و هیچ وقت خودم را از لذت خواندن 
کتاب محروم نمی کنــم. به نظرم، هم کتاب های 
کاغذی و هــم کتاب هــای صوتــی مخاطبان 
خودشان را دارند و نمی توان هیچ کدام را نفی یا 
هرکدام از آنها را جایگزینی برای دیگری دانست.

حــال و روز این روزهای کتــاب را چطور 
ارزیابی می کنید؟ 

در مجموع وضعیت کتاب در ایران خوب نیست و 
سرانه مطالعه به شدت پایین است و بودجه کمی 
برای این منظور اختصاص داده می شــود. وقتی 
ایران را با کشــورهایی مانند فرانســه که در آن 
مردم ۱۰یا ۱5برابر ایرانی هــا، مطالعه می کنند 
قیاس کنیم، به خوبی متوجه می شــویم که در 
جامعه ما کتاب و کتابخوانــی در جایگاه پایینی 
قرار دارد. البته باید به این نکته هم اشاره کنم که 
در کشور ما دسترســی به کتاب، خوب است، اما 
فرهنگ مطالعه وجود ندارد؛ بنابراین نیاز است تا 
هم تبلیغات بیشتری در این زمینه صورت بگیرد 
و هم در این عرصه با ساخت برنامه های مختلف، 

فرهنگسازی مناسب انجام شود.

 دسترسی ایرانی ها به کتاب، راحت
 اما فرهنگ مطالعه کمرنگ است

گفت وگو با ایوب آقاخانی، کارگردان و مجری برنامه »برگ اول« که کتابخوانی را ترویج می کند

سعیده مرادیگزارش
روزنامه نگار

کتاب سازی در هر جای جهان می تواند معبری برای گذر از یک 
سلسله مقدمه ها و مؤلفه های مطالعه برای خواننده به اصطلاح 
نیمه حرفه ای باشد تا نهایتاً با پشت سر گذاشتن فراز و فرودهای 

متعدد، به نوعی مطالعه منجر شود.
از این منظر بی تردید کتاب سازی معنا و تعریفی مشخص خواهد 
داشت. هرچند که در بسیاری کشورها به دلایل گوناگون، این 
مقوله تعریف خود را از دســت داده اما در واقع با خارج شــدن 
از حیطه تعریف اســت که جریان های منفــی جدید جایگزین 

معناهای این مقوله  می شود.
امروز خوانندگان فارسی زبان، در ایران، شاهد انتشار کتاب هایی 
هستند که مؤلفان آن با کمترین پژوهش  و جست وجو در زمینه 
تخصصی مورد نظر، به انتشارشان دست می زنند و شگفتا که این 

کتاب ها با استقبال چشمگیری نیز روبه رو می شود.
این جریان )کتاب ســازی( یکی از پدیده های مشکل ســاز در 

جریان صنعت نشر کشورمان به حســاب می آید که گریبانگیر 
خواننده های نیمه حرفه ای و جمعی از ناشران هم شده است.

در این بین بررسی پژوهش  در روند میزان انتشار چنین آثاری با 
ظاهری شکیل و تیراژهای نامتعارف می تواند چند و چون تأثیر 
این فرایند را بر وضع کلی نشر در ایران تا حدی مشخص کند. در 
واقع انتشار اسفناک همین دست کتاب ها مانعی است بر سر راه 

پرنشیب و فراز و باریک کتاب های حقیقی.
اگر بخواهیم کمی بر این مقوله تیزنگر شــویم، می بایســت به 
گذشته  ای نه چندان دور رجوع کنیم که فرهنگ کتاب سازی از 
جوامع دیگر به ما انتقال یافت و خود ما تعریف های مشخص این 
مقوله را تغییر دادیم تا به امروز که هیچ نشان و نشانه ای بر بسترِ 
کتابخوانی در معنای درســت کلمه، از »کتاب سازی صحیح« 

دیده نمی شود.
آنچه در این بیــن ماجرا را غم انگیزتر می کنــد چاپ آثار کهن 
ادبیات فارسی است که ناشران بازاری و عموما کم سواد، در تیراژ 
وسیع این کتاب ها را منتشر می کنند. بیش از ده ها ناشر رباعیات 
خیام را در قطع های گوناگون منتشــر کرده انــد. کتاب هایی 
که عموما سرشار از غلط های نگارشــی اند و حتی ناشر هزینه 
نمونه خوانی ، تطبیق و غلط گیری را هم نپرداخته است. گلستان 
و بوستان ســعدی ، دیوان حافظ و دوبیتی های بابا طاهر هم از 
این دســت درازی در امان نبوده اند. نکته مضحک اینجاست که 
برخی از این ناشران نام خود، فرزند یا خویشاوندشان را به عنوان 
مصحح، گردآورنده، نویسنده مقدمه و هر عنوان نامربوط دیگری 
روی جلد کتاب حک می کننــد. گزیده هایی از فرهنگ معین و 

دیگر فرهنگ ها هم با عناوینــی چون »فرهنگ دانش آموزی«، 
»فرهنگ مختصــر فارســی« و... از این حلقــه بلاهت بار و در 
عین حال شگفت انگیز بیرون نیست. و در کنار همه این ها، انتشار 
ده ها ترجمه کپی شده و جعلی از کتابی که سالیانی پیش مترجم 
یا مترجمانی بنام آن را به فارســی برگردانده اند هم در همین 
مقوله کتابســازی جای می گیرد؛ مثلا کتاب »شازده کوچولو« 
نوشته »آنتوان دو ســنت اگزوپری« که چند دهه پیش محمد 
قاضی، ابوالحسن نجفی و احمد شــاملو آن را ترجمه کرده اند، 
بیش از 4۰ مترجم و ناشرانی گمنام به تعداد همین مترجمانِ 
اخیر دارد. »قلعه  حیوانات« و »۱۹84« نوشته »جورج اورول«، 
»صدسال تنهایی« اثر »گابریل گارسیا مارکز« و طی سال های 
اخیر رمان هایی از داستایفسکی، تولستوی، گزیده داستان های 
چخوف، رمان های همینگــوی و آثار شناخته شــده ای از این 
دســت  کم نبوده اند که پس از موفقیت و دیده شــدن در میان 
فارسی زبانان، خیلِ مثلا مترجمانی ناشناخته از گرد راه رسیده اند 
و همان کتاب ها را به نام خودشان و با نشانِ ناشری کپی چاپ کن 

راهی بازار کتاب کرده اند و آب هم از آب تکان نخورده است.
بگذریم؛ مهم نیست که با این سوء استفاده، مترجم و ناشر قلابی 
چه پولی به جیب می زنند یا نام آمده روی جلد کتاب را به دروغ 
نویسنده و پژوهشگر معرفی می کنند، آنچه باعث دلخوری است، 
ادامه فعالیت محیلانه این مترجمان و ناشــران بی گزند است. و 
گویی قرار هم نیست جلوي این دست درازی و کش رفتن های 
پیوسته و ادامه دار و منفعت طلبانه شــان گرفته شود، لطمه به 

فرهنگ و ادبیات ایران پیشکش.

لطمه به فرهنگ 
پیشکش!

فرزام شیرزادییادداشت
نویسنده و روزنامه نگار
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آمریکا و شاه
کتــاب »آمریکا و شــاه« 
نوشــته »اســتفن مــک 
محمــد  را  گلینچــی« 
شمس الدین عبداللهی نژاد 
به فارســی برگردانده و به 
تازگی از ســوی انتشارات 

ققنوس منتشر شده است.
پس از پیروزی انقلاب اسلامی ایران و تصرف سفارت آمریکا 
در ایران در سال ١٩٧٩، همه تماس های دیپلماتیک میان 
ایالات متحده آمریکا و جمهوری اســلامی ایران قطع شد. 
گرچه چند دهه از آن زمان گذشته است اما روابط دوکشور 
همچنان خصمانه باقی مانده و بی اعتمادی متقابل آن را فرا 
گرفته اســت. با این حال ایران و آمریکا پیش از سال ١٩٧٩ 

رابطه متفاوتی داشته اند.
پرداختن بــه رابطه تســلیحاتی ایران و آمریــکا در دوران 
محمدرضا شــاه برای تحلیل واقع بینانه روابط دوکشور در 
آن برهه و بلکه امروز، ضروری اســت؛ ایــن کتاب از اندک 
کوشش های دانشورانه در این حوزه به شمار می آید. مولف که 
مدرس روابط بین الملل در دانشگاه غرب لندن است، نشان 
می دهد که فضای کلی جنگ ســرد، تعیین کننده بسیاری 
از جنبه های رابطه تســلیحاتی تهران و واشنگتن  پیش از 
سال١٩٧٩ بوده اســت. کتاب حاضر، به منظور ارزیابی این  
ادعا، میزان قابل توجهی از منابع آرشیوی آزاد شده را افزون 
بر زندگینامه ها و منابع دســت دوم بررسی می کند تا رابطه 
تسلیحاتی بین ایالات متحده و ایران را به کلی بازسازی کند.

انتشارات ققنوس اخیرا این کتاب 344صفحه ای را به بهای 
88هزار تومان منتشر کرده است.

مرگبارترین 
روزهای تاریخ

»مرگبارترین روزهای تاریخ« 
عنوان هفدهمیــن جلد از 
مجموعه تاریخ ترسناک است 
که  تری دیری آن را نوشته، 

مارتین براون تصویرگری کرده و پیمان اسماعیلیان به فارسی 
ترجمه کرده اســت. این کتاب خواندنی را به تازگی نشر افق 
برای نوجوانان منتشر کرده است. بیش از نیم میلیون انسان در 
بازی های کلوسیوم رومیان کشته شدند؟مرگ سیاه یا طاعون 
نیمی از مردم اروپا را به کشــتن داد؟ در قحطی سیب زمینی 
ایرلند، حدود یک میلیون نفر از گرسنگی مردند؟ در پشت جلد 
کتاب، خطاب به خوانندگان آن آمده است: »کتاب را بخوانید 
تا از این ماجراهای هولناک سر دربیاورید و بعد هم نفستان را 
در ســینه حبس کنید تا در صفحه های پایانی با مرگبارترین  
روزهای تاریخ جهان روبه رو شــوید.«  تری دیریترنس ویلیام 
»تری« دیری )متولد 4 مارس ١٩4۶( نویســنده کتاب های 
کودک و نوجوان با بیش از ۲۰۰ کتاب است. آثار او بیش از ۲۵ 
میلیون نسخه منتشر و به بیش از 4۰ زبان ترجمه شده  است. 
ســال ۲۰١۲ او به عنوان دهمین نویسنده ای که کتاب هایش 
بیشتر از دیگر نویســندگان در کتابخانه های انگلیس امانت 
گرفته شده ، شناخته شــد. او در ســال ١٩4۶ در ساندرلند 
انگلســتان متولد شــد. پدر او در محله هندون که محله ای 
فقیرنشین در این شهر است، در یک مغازه قصابی کار می کرد؛ 
او دوران کودکی سختی را از ســر گذراند. نشر افق این کتاب 
٩۶صفحه ای را در قطع رحلی به بهای ٩۵هزار تومان منتشر 

کرده است.

تاریخ جهان بعد از 
جنگ جهانی دوم 
کتاب »تاریــخ جهان بعد از 
جنگ جهانی دوم« نوشــته 
»وِین ســی.مک ویلیامز« و 
»هــری پیوتروفســکی« را 
فاطمه شــاداب به فارســی 

برگردانده و به تازگی از ســوی انتشــارات ققنوس منتشر 
شده است.

این کتاب، وقایع جهان را تا اوایل سال۲۰١4 پی  می  گیرد. 
در این ٧۰ ســال جهان با چالش هایی روبه رو شده که پیش 
از این وجود نداشــتند. شــاید بتوان گفت بارزترین تغییر 
3دهه گذشــته، ســرعت یافتن روند جهانی شدن اقتصاد 
باشد؛ روندی که باعث شــده روابط اقتصادی بین کشورها 
رونق اقتصادی به همراه آورد؛ به ویژه چین و هند از این روند 
بهره مند شدند، اما جهانی شدن، مشکلات خاص خودش را 
داشت؛ در همین دوران شاهد بحران های اقتصادی و رکود 
جهانی که از سال۲۰۰٧ آغاز شد، نرخ بالای بیکاری و توزیع 

نامتناسب ثروت بودیم.
تاریــخ، به ویــژه تاریخ سیاســی معاصر، فقط گــردآوری 
واقعیت های گذشته نیست، بلکه با اندیشه های متناقض زنده 
و پویاست. این کتاب سعی دارد خوانندگان را برای مقابله با 
این تناقض ها، اندیشه ها و دیدگاه های گوناگون و طرح ریزی 

عقاید خودشان دعوت کند.
انتشارات ققنوس این کتاب ٧3۶صفحه ای را در قطع وزیری 

به بهای ۲۵۰هزار تومان منتشر کرده است.

هنگامی کــه پدرتان به شــهادت 
رسیدند، چند سال داشتید؟ 

من متولد١34١هستم. پدرم در سال١343دستگیر 
شــدند و در ســال١344هم ایشــان را به شهادت 

رساندند. من در آن دوره، ۲سال و نیمه بودم.
در دوران رژیم گذشته فرزند شهید 

صادق امانی بودن، چه حال و هوایی داشت؟ 
در آن زمان مســئله ای که وجود داشت، این بود که 
جماعتی، مــرا »فرزند قاتل« صــدا می کردند و نه 
فرزند شــهید! البته این طیف، عمدتاً از وابستگان 
به حکومت بودند. درواقع چون پدرم، علیه شــاه و 
حکومت او قیام کرده بود، آنها به این شــکل سعی 
داشــتند به من طعنه بزنند. مثــل الان که عده ای 
می خواهند عقده های خودشان را از انقلاب و نظام 
اســلامی با نق زدن به فرزندان خردســال شهدای 
مدافع حرم خالی کنند! این رفتار برای الان نیست، 

قبلا هم همین اتفاقات می افتاد.
از چه مقطعی احساس کردید که باید 

وارد جریان مبارزه شوید؟ 
چون اکثر اعضای خانواده مان، مثل دایی  و عموهایم 
در زندان بودند و از کودکی رفتــن به ملاقات آنها، 
در زمــره روتین ترین برنامه هــای زندگی من بود، 
این برنامه مداوم، باعث می شــد که خودم بپرسم: 
چرا اینها در زندان هســتند؟ این سؤالات در ذهن 
من، بســیار جدی بود و غیر از اینکه آنها را از خودم 
می پرســیدیم، تحریک هم می شــدم که مثلًا در 
مدرســه یا مکان های دیگری که مــورد طعن واقع 
می شدم، سرسختانه تا انتهای ماجرا بروم و ببینم چرا 
اینطور است! اینگونه مسائل، انگیزه مرا برای اینکه 
در پی مبارزه باشم، بیشتر می کرد. مثلًا اگر پاسبانی 
را می دیدم، این حس را داشــتم که باید او را ارشاد 
کنم که تو  داری به حکومت ظلم، خدمت می کنی! 
یا اگر کارمنــدی برای حکومت شــاه کار می کرد، 
تصور می کردم مالش حلال نیست و اگر هم غذایی 
در منزلــش می خورم، باید پولــش را صدقه بدهم. 
خانه بعضی افراد هم، چون معلوم نبود درآمدشــان 
از کجاست، اصلًا نمی رفتم. البته همین مسائل نیز 
موجب موضع گیری هایی از طرف آشنایان می شد؛ 
چون حس می کردند که ما آنها را قبول نداریم. آنها 
هم کم کم نسبت به من، مواضعی می گرفتند. طبعاً 
در بعضی موارد هم، ممکن بود اشــکال از من باشد 
و اینطور نبود که اشــکال، فقط از آنها باشد. بعد از 
انقلاب دیدیم که خیلی از افــرادی که در ارتش آن 
دوران خدمت می کردند، ســربازهای دلیری برای 
حضرت امام و انقلاب شدند و برخی از آنها خطرهایی 

کردند که ما حتی نمی توانیم آنها را درک کنیم.
با وجود جریان های مختلف سیاسی 
در سالیان منتهی به انقلاب اسلامی، چه عاملی 
موجب شد تا همواره در مســیر رهبر انقلاب و 

روحانیان مبارز باقی بمانید؟ 
در آن دوران و با شــرایطی که من داشتم، خیلی از 
احزابی که به اصطلاح مبارز بودند، مثل جبهه ملی، 
نهضــت آزادی، مجاهدین خلق یا حتــی برخی از 
گروه هــای مارکسیســتی، تــلاش می کردند که 
به گونه ای بر اعضــای خانواده ما تأثیــر بگذارند یا 
مرا جذب خود کننــد. حال از نــام خانوادگی من 
می خواستند استفاده کنند یا هر منظور دیگری که 
داشتند، نمی دانم، اما به واسطه حضور بزرگ ترهایی 
چون عموهــا و دایی ام که خیلــی خیرخواه بودند، 
از بســیاری از دام هایی که ســر راهم پهن می شد 
به صورت معجزه آســا نجات پیدا می کــردم؛ مثلًا 
یک بار وقتی برای ملاقات دایی ام )شهید سیداسدالله 

لاجوردی( به زندان مشهد رفته بودم به طور اتفاقی 
مرحوم آقای عسگراولادی  ـ که دوست دایی ام بود ـ 
از من پرسیدند: »این روزها چه می کنی؟ « به ایشان 
گفتم: »کتــاب توحید حبیب الله  آشــوری را پیش 
فلانی می خوانم! « ایشــان بلافاصله به من گفتند: 
»این آدمی کــه می گویی، فکــر و کتابش انحراف 
دارد... .« همین تذکر باعث شد که راهم عوض شود 
یا اینکه مثلًا وقتی در مدت کوتاهی، عضو برخی از 
این گروهک ها می شــدم، اتفاق های ساده اي  از این 
قبیل، موجب می شــد که جریان به طور کلی تغییر 

کند و مخالف آنها شوم.
ظاهــرا شــما در راهپیمایی هــای 
انقلاب اسلامی، حضور فعالی داشته اید. از این 

همایش های بزرگ، چه خاطراتی دارید؟ 
بله من در تظاهرات ها و کلا هر اتفاقی که مربوط به 
انقلاب می بود، با همه وجود پای کار بودم! حتی در 
میتینگ ها و راهپیمایی های گروه هایی مثل جبهه 
 ملی و نهضت  آزادی که در برابر رژیم گذشته، مواضع 
نرمی هم داشتند و قرارشــان این بود که صحبت از 
»مرگ بر شاه« نکنند، شرکت می کردم و البته مرگ 
بر شــاه می گفتم. علاوه بر آنها، گروه های دیگری 
همچــون مجاهدین خلق، چپی هــا و چریک های 
فدایی خلق هــم بودند که تــلاش می کردند به هر 
طریقی، در روند انقلاب نفوذ و این رویداد را به نفع 
خودشان مصادره کنند. این آمدن و مصادره کردن 
انقلاب هم به این شکل بود که اینها میان شعارهایی 
که مورد نظر امام و محبوب مردم بود، شعارهایی با 
ماهیت چپ سر می دادند؛ شــعارهایی که با مبانی 
دینی ما در تضاد بود؛ البته امثال من هم به طریقی 
در راهپیمایی هــای آنها نفوذ می کردنــد و با نابود 
کردن پلاکاردهایشان، برنامه آنها را برهم می زدند. 
از طرفی من هم به عنوان یک جوان ١۵، ١۶ساله در 
راهپیمایی ها و میتینگ هایی که شرکت می کردم، 
شناخته شــده بودم یا حداقل لیدرهای آنها، مرا به 
قیافه می شناختند؛ چراکه خیلی وقت ها در جریان 
ملاقات های زندان، یکدیگر را می دیدیم. در سالیان 
اولیه نهضت، تعداد مبارزان خیلــی زیاد نبود و در 
این میان، خانواده ما بسیار شناخته شده بود. حتی 
یادم هست که در آن دوران، وقتی سوار مینی بوس و 
اتوبوس می شدم، اشخاصی را می دیدیم که آهسته 
به یکدیگر می گفتند: این پسر فلانی است. یکی دیگر 
از مسائلی که مرا مشهور کرده بود، بحث  و جدل هایم 
در مجامع سیاسی بود. یکی از آن مجامع، پایین تر از 
میدان ولی عصر)عج( کنونی قرار داشت که دانشجوها 
جمع می شدند و بحث سیاســی می کردند. من هم 
به آنجا می رفتم و از اصول خــودم دفاع می کردم و 
حرف های آنها را به نقد می کشــیدم. آنها هم چون 
نمی توانستند پاســخ مرا را بدهند، قاعدتا آخرش 
به اینجا می رســیدند که کتکم بزنند. البته نه وسط 
بحث؛ وقتی که بحث تمام می شــد و می خواستیم 
برویم، حواسمان بود که این گروه ها، افرادی را دارند 
که باید زهرشان را بریزند و منتظرند که تنها گیرت 
بیاورند و پوســت ات را بکنند. از این اتفاقات، زیاد 

برایم افتاده است.
از درگیری هــای آن دوره خــود، با 
سمپات های گروه موسوم به مجاهدین خلق، چه 

خاطراتی دارید؟ 
آن زمان تشــکیل تجمعات مختلف، بهانه ای برای 
تظاهرات و مخالفت با رژیم شــاه بــود؛ مثلًا روزی 
که آیــت الله  طالقانی از زندان آزاد شــدند، عده ای 
از انقلابیون در مقابل منزل ایشــان تجمع کردند. 
آن روز علاوه بر انقلابیــون، برخی گروهک ها هم با 

پرچم ها و پلاکاردهای مخصوص به خودشــان، در 
آنجا بودند؛ چراکه می خواستند با چنین روش هایی 
از وجهه ایشان سوءاســتفاده کنند. امثال من هم 
وقتی می دیدیم کــه پلاکاردهای آنــان با جریان 
نهضت همخوانی ندارد، با علاقه مند نشــان دادن 
خودمان یا بهانه های دیگر، این پلاکاردها را از دست 
آنان می گرفتیم. بعد از چند دقیقه هم، یا پلاکارد را 
پاره می کردیم یا در جوی آب می انداختیم. در آن 
روز همینطور که همراه جمعیت حرکت می کردم 
به اطرافیان خودم نگاه می کــردم و غر می زدم که 
این پلاکاردها چیســت؟ چرا اینهــا را آوردند؟ که 
ببینم در آن میان، چه کســی با من موافق اســت. 
ناگهان جوانی را دیدم که خیلــی از من تندتر بود. 
درحالی که اصلا آن فرد را نمی شناختم، به او گفتم: 
بیا با هم این پلاکاردها را جمع کنیم. کم کم به میان 
جمعیت رفتیم و پلاکاردشان را گرفتیم و بعد از چند 
قدم، آنها را در پیچ شمیران، در جوی آب انداختیم. 
می دانید که در آن موقع، جوی های آب پر از لجن 
بود. به محض اینکه پلاکاردها را در جوی انداختیم، 
بچه های مجاهدین مــا را گرفتند. آن زمان ســر 
پیچ شمیران برای ساخت وساز، گودبرداری عمیقی 
کرده بودند که هیچ حصاری نداشــت و دورش باز 
بود! وابســتگان به مجاهدین، پاهای ما را گرفتند و 
از سر، در این گودال ها آویزان کردند. اول آن جوان 
بیچاره را به داخل گودال رها کردند. خون شدیدی 
از سر او جاری شد و امکانی هم برای نجات دادنش 
نبود. زبانم بند آمده بود و هیچ چیزی نمی فهمیدم. 
انگار قلبم ایستاده بود. تمام مدت با کف دستم، به 
دیواره ها و زمین فشــار می دادم که خودم را نجات 
دهم. اما در یک لحظه دیدم که آنها مرا بالا کشیدند، 
رها کردند و رفتند. نمی دانســتم چرا؟ این حادثه، 
همچون داســتانی با من همراه بود، تا اینکه چند 
وقت پیــش و در جمعی، پســرعموی بزرگم  ـ که 
خیلی هم بر من حق دارد ـ گفت: »قاسم، تو می دانی 
که زندگی ات مدیون من است و نجات ات داده ام؟ « 
گفتم: »نه، چطور؟ « او گفت: »یادت هست که سر 
پیچ شــمیران، چنین اتفاقی برایت افتاد؟« گفتم: 
»بله.« گفت: »خــب، آن روز، من تو را نجات دادم. 
متوجه نشدی؟ « گفتم: »نه! آنقدر حالم بد بود که 
به محض رهایي، فورا از آنجا فرار کردم. « وي گفت: 
»آن روز دیدم که قاسم بخارایی، پاهای تو را گرفته 
و می خواهد به طرف پایین، رهایت کند. همانطور 

که قبلش، آن جوان را رها کــرده بود. همان لحظه 
داد زدم: قاســم! می دانی این کیســت؟ گفت: نه. 
گفتم: پســر حاج صادق امانی است. شهید محمد 
بخارایی ۲برادر داشــت که آنها هم مبارز بودند، اما 
جذب مجاهدین  شده بودند. پسرعموی من و این 
برادر شهید بخارایی، چون در خیابان صاحب جمع 

مغازه داشــته و به نوعی همسایه بودند، همدیگر را 
می شناختند. علاوه بر این، شهیدبخارایی هم، با پدر 
من اعدام شده بود و آنها، خانواده ما را می شناختند؛ 
لذا وقتی متوجه می شود که جعفر امانی او را دیده 
و شناخته و پخش این خبر برایش بد می شود، مرا 
بالا می کشد و من از همه جا بی خبر، فرار می کنم. در 
تمام این سال ها از اینکه این خاطره را تعریف کنم 
و سوء برداشت شود، می ترســیدم؛ تا اینکه بعد از 
چند سال، شاهد از راه رسید. البته همان زمان هم، 
ترســیدم که این ماجرا را برای خانواده ام نقل کنم؛ 
چون مادرم را به واسطه حضورم در راهپیمایی ها و 
بحث هایی که می کردم، خیلــی تهدید می کردند. 
مادرم هم خیلی اضطراب داشــت که امروز یا فردا، 
اتفاقی برایم بیفتد. هیچ وقــت امیدی به اینکه من 
بمانم و انقلاب شود، نداشت و همیشه منتظر خبر 

شهادتم بود.
چــرا   ،1357 12بهمــن  روز  در 
کمیته اســتقبال از امام خمینی، شما را برای 

خوشامدگویی به ایشان انتخاب کرد؟ 
وقتی خبر بازگشت حضرت امام منتشر شد، انگار 
که دنیا را به من داده اند و به همه آرزوهایم می رسم؛ 
لذا در آن روزها، در پی این بــودم که در هر جایی 
که می شــد،  کاری انجام دهم؛ از نجاری و درست 
کردن چوب برای پلاکاردهــا گرفته تا دیگر کارها؛ 
مثلًا پلاکاردی بزرگ و3متری طراحی کرده بودیم 
که روی آن، این آیه شــریفه نوشته شده بود: »جاء 
الحق و زهق الباطل، ان الباطل کان زهوقا«. ما این 
پلاکاردها را، شــب تا صبح و به روش سیلک، چاپ 
کرده و بعد به تیرهای چراغ برق، وصل می کردیم. 
بعد از اینکه پرواز حضــرت امام بــه تأخیر افتاد، 
نهایتاً در ١۲بهمن ماه، قرار شــد که ایشان به ایران 
بازگردند. آن روز به همراه مــادر، خواهر و عمه ام  ـ 
که همسر آقای بادامچیان هستند- ساعت۵صبح، 
به سمت بهشــت زهرا حرکت کردیم؛ حتی تصور 
می کنم، نماز را هم وســط راه خواندیم که بتوانیم 
قبل از شلوغ شــدن مراسم در آنجا باشــیم. با این 
همه در مســیر دیدیم که مردم خیلی جلوتر از ما 
راه افتاده اند. آن روز جاده بهشــت زهرا که امروزه 
جاده قدیم قم نامیده می شود و از باقرآباد می گذرد، 
مملــو از جمعیت بود و هیچ راهی بــرای ورودمان 
وجود نداشت؛ لذا دلشوره  داشتیم که آیا می رسیم 
یا نه؛ چون وســایل ارتباط جمعی و خبررســانی 
نبود و من هم هر طوری که شــده بود، باید خودم 
را به جایگاه ســخنرانی حضرت امام می رساندم. با 
بازوبندی که داشــتم، بالاخره هرطــوری که بود، 
خودم را به نزدیک جایگاه رســاندم. با آنکه از قبل 
به من گفته شــده بود، قرار اســت به حضرت امام 
خیرمقدم بگویــم، ولی وقتی کــه نزدیک جایگاه 
رسیدم، دیدم که خیلی ها از من جلوتر هستند که 
می گویند: ما باید به ایشان خیرمقدم بگوییم. براي 
همین مشغول کارهای دیگر شدم، تا لحظه ای که 
قرار شد حضرت امام وارد جایگاه شوند. در آن لحظه 
به ایشان گفتند: اشخاصی آمده اند که به حضرتعالی 
خیر مقدم بگویند، اما ایشان به طور قاطع و در یک 
کلام فرمودند: »همین فرزند حاج آقا صادق کافی 
است!.« لذا اگرچه لایق نبودم، ولی خدا این توفیق 

را به من داد که بتوانم این کار را انجام دهم.
آیا در دوران اقامــت حضرت امام در 

مدرسه علوی هم ایشان را می دیدید؟ 
بله. در تمام آن روزها، ما در آنجا و جزوی از ســتاد 
اســتقبال بودیم و خدمت می کردیم. کارهایی که 
از دســتمان برمی آمد را هم انجــام می دادیم؛ هر  
مأموریتی که به مــا می دادند. اکثــر روزها هم در 
مدرسه، حضرت امام را می دیدیم. فیلمی از حضور 
و سخنرانی ایشان در بهشــت زهرا هم از طریق یک 
شــبکه محلی که ایجاد شــده بود و فقط در همان 
منطقه خیابان ایران کاربرد داشــت، پخش می شد. 
اهالی آن محله، تلویزیــون خانه های خود را بیرون 
می گذاشــتند و مردمی که عبور می کردند، مراسم 
آن روز را می دیدند. این فیلم، بارها مرا نشان می داد 
که به امام خیرمقدم می گویم؛ لذا وقتی در آنجا راه 
می رفتم، خیلی ها مرا به چهره می شــناختند و به 
هم می گفتند: این بود که به آقــا خیرمقدم گفت. 
این شهرت هم باعث شده بود، هرجا که می رفتم و 

هر کاری که می کردم، خیلی برایم ممانعتی نباشد.

در روزهای12تا22بهمن، عمدتا در چه 
صحنه هایی حضور داشتید؟ 

در آن روزها، وضع بسیار بحرانی شده بود. حضرت امام 
در مدرسه علوی بودند و امثال من علاوه بر محافظت 
از ایشان، چندین مســئولیت دیگر هم داشتیم. در 
آن دوره برای پیشــگیری از اتفاقات احتمالی، شب 
تا صبح نگهبانی می دادیــم و از خیابان های اطراف 
مدرســه، محافظت می کردیم. قسمت دیگر کارمان 
هم، انتظامات مردمی بود کــه به دیدار حضرت امام 
می آمدند و می رفتند. حتی برای محافظت بیشــتر، 
مردم تعدادی از خانه های اطراف مدرسه را در اختیار 
ستاد استقبال قرار داده بودند. این ستاد در آن خانه ها، 
مستقر شــده و کارهای مختلفی انجام می داد. این 
وضعیت ادامه داشــت تا اینکه در روز۲١بهمن ماه، 
ماجرای حمله به پادگان  ها ازجمله پادگان عشرت آباد 

و همچنین حکومت نظامی پیش آمد.
از ماجرای حمله به پادگان عشرت آباد، 

چه مشاهداتی دارید؟ 
آن روز پادگان عشرت آباد، خیلی مقاومت  کرد. من 
هم که مختصری آموزش های نظامی دیده بودم به 
همراه ۲تن از دوستانم به اطراف این پادگان رفتیم. 
درون محوطه این منطقه نظامی، درگیری بســیار 
شدید بود. در آن روز، عده ای اسلحه داشتند. عده ای 
هم که اسلحه نداشتند، دنبال این بودند که اسلحه 
تهیه کنند؛ چون پادگان عشــرت آباد، بزرگ ترین 
مجموعه مهمات و اسلحه نیروهای ضدشورش بود. 
مسلسل های یوزی، کلت ها و اسلحه های جنگ های 
خیابانی در آنجا زیاد بود. ما خیلی علاقه مند بودیم 
که تعدادی از این اســلحه ها را به دســت بیاوریم، 
اما در آن میان علاوه بر ارتشــی ها، گروه هایی مثل 
چپی هــا و منافقان هم به ســوی مــردم عادی که 
می خواستند از این اسلحه ها بردارند و طرز استفاده 
از آنها را نمی دانستند، شــلیک می کردند؛ چراکه 
نمی خواستند اسلحه ها به دســت انقلابیون بیفتد. 
البته الان ممکن است داســتان روشن باشد، ولی 
در آن موقع، خیلی عجیب بود که در اثنای انقلاب، 
یک انقلابی، انقلابی دیگر را بزند. درواقع منافقان، 
تفکرشان این بود تا آنجا که می شود، اسلحه و مهمات 
دست کسی نیفتد که بعد قدرت در دست خودشان 
باشد؛ لذا ما از دوطرف، باید مراقبت می کردیم؛ هم 
از طرف کماندوهای خیلی خبره ارتش و هم از طرف 
این گروهک ها. در آن شــرایط وارد پادگان شدم و 
اسلحه ای را برداشتم و آن نقطه را، به یکی از دوستان 
سپردم. می خواستم دوباره به داخل برگردم که دیدم 
کامیونی به دیوار جنوبی پادگان زد و آن را تخریب 
کرد. بعد هم عده ای از مردم، به سمت داخل پادگان 
هجوم آوردند! در میان این عــده، مادر و خواهرم را 
دیدم که کلی تیربار و خشــاب و فشنگ روی کول 
خود گذاشتند و راه افتادند به سمت خیابان. یکی از 
اقوام ما در خیابان مادر و خواهرم را دیده و سرشان 
داد و بی داد راه انداخته بود، که »شــوهرت را که به 
کشتن دادی تا بچه هایت را هم به کشتن ندهی، ول 
نمی کنی. تقصیر خودت است...«. البته در آن دوران، 
از این کنایه ها و طعنه ها، خیلی به مادرم می زدند و 

ایشان گوش شان از این حرف ها پر بود.
خاطرات شــما از روزهای اوج گیری 
انقلاب اسلامی، قاعدتاً فراوان و شنیدنی است. 
با این همه و در پایان این گفت و شنود مایلیم که 
با سپری شدن 43سال از آن روزها، آرزوی شما 

را بدانیم؟ 
آرزوی من شهادت اســت. یک وعده ای به من داده 
شده که ان شاءالله به آن برسم. این آرزو برای خودم 
است. آرزویم برای جامعه هم این است که همگان 
حکمت رویکردهای رهبر عزیز انقلاب را درک کنند. 
خیلی دعا می کنم که همه دریابند که این مرد چه 
زحماتی می کشــد و جامعه ما، قدر این زحمات را 
بداند. نه اینکه ١۰۰سال بعد و در تاریخ بگویند چنین 
شخصیتی بوده و این کارها را هم برای ایران کرده، 
ولی عده ای او را درک نمی کردند. به نظرم این برای 
مردم ما، بالاترین دعاست؛ مثل اینکه الان می گویند 
حضرت علی خوب بود، ولی مردم زمانه اش او را درک 
نکردند. ما امروز، بهترین دوره تاریخ کشــورمان را 
می گذرانیم، امــا در مواردی درک و قدرشناســی 
لازم را نداریم. امید آنکه از این آزمون هم ســربلند 

بیرون بیاییم.

سمیرا سجودیگفت وگو

6دهه حیات قاسم امانی در چهارراه حوادث تاریخ معاصر ایران سپری شده است؛ به رغم این 
همه و با سپری شــدن انبوهی از رویدادها، وی هنوز به ایمان و آرمان دیرین خویش، پایبندی 
شدید نشان می دهد. اهمیت گفت وگو با فرزند شهید صادق امانی، در آن است که به رغم حضور 
در عرصه های گوناگون انقلاب و نظام اسلامی، کمتر به بیان خاطراتش پرداخته و آنچه پیش رو 
دارید، از معدود واگویه های اوست. امید می رود که کسانی چون امانی، هرچه زودتر خاطرات 

سیاسی خویش را مکتوب کنند و به تاریخ بسپارند.

وقتی خبر بازگشت حضرت امام منتشر 
شــد، انگار که دنیــا را بــه مــن داده اند و 
به همــه آرزوهایم می رســم؛ لــذا در آن 
روزها، در پی این بــودم که در هر جایی 
که می شد،  کاری انجام دهم؛ از نجاری 
و درســت کــردن چــوب بــرای پلاکاردها 

گرفته تا دیگر کارها

12 بهمن 1357. بهشت زهرا، قاسم امانی در حال ایراد خیرمقدم به امام خمینی ره

فرزند حاج آقا صادق خیرمقدم بگوید
»روزهای اوج گیری انقلاب اسلامی، در آینه روایت هایی ناگفته« در گفت و شنود با قاسم امانی
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»تاریخچه  تراکتورها به  اوکراینی« نخســتین 
رمان مارینا لوئیتسکاست که سال۲۰۰۵ منتشر 
شد و خیلی زود بر سر زبان ها افتاد چون به قول 
منتقد مجله تایم اوت، »کم اتفاق می افتد کتاب 
اول نویسنده ای این قدر درســت و به اندازه از 
کار دربیایــد.« ورا و نــادژدا، ۲دختر به ترتیب 
۵7 ساله و 47 ســاله  خانواده  مهاجر اوکراینی 
ساکن انگلستانی اند که مادر بلاکش و مایه  دوام 

خانواده شان را ۲سال است از دست داده   اند.

جنگ، قحطی، آوارگی و بی کسی در اوکراین باعث 
شــده بود مادر بعد از مهاجرت همه  عمــرش را به 
صرفه جویی های افراطی، ذخیره  خوراکی به شکل های 
مختلف و پس انداز برای روز مبادا بگذراند. گذشــته 
هیچ وقت دســت از ســر آنها برنمی دارد. راوی قصه 
در توصیف کشــوری که خانواده  »مایفسکی« از آن 
گریختند، می گوید:»در ۱۹۳۷ که پدرم از لوهانسک 
به کی یف برگشــت، تمام کشــور غرق پارانویا بود. 
پارانویا همه جا رسوخ می کرد؛ حتی در خصوصی ترین 
درزهــای زندگی آدم هــا؛ روابط میان دوســتان و 
همکاران، استادان و دانشــجویان، والدین و بچه ها، 
زن ها و شوهرها تیره و تار شــده بود. دشمن همه  جا 
بود. اگر کســی خوکچه ای را مطابق میل تان بهتان 
نفروخته بود یا به دوستتان نظر سوء داشت یا پی پولی 
را گرفته بود که طلب داشت یا در امتحان بهتان نمره  
پایین داده بود، گزارش مختصری به سازمان امنیت 
داخلی، )NKVD(، کارش را یکسره می کرد. باهوش، 
بااستعداد یا میهن پرست هم که بودید، باز ممکن بود 
برای کسی تهدید محسوب شوید. اگر زیادی باهوش 
بودید، بی تردید خائن یا خرابکاری بالقوه بودید، اگر 
زیادی کودن بودید، دیر یا زود بند را به آب می دادید و 
کار غلطی می کردید. هیچ کس نمی توانست از پارانویا 
بگریزد؛ از فرودست ترین ها گرفته تا بالادست ترین ها. 
مســلماً قدرتمندترین آدم آن قلمرو، خود استالین، 
بیش از همه به پارانویا مبتلا بود. پارانویا از زیر درهای 

بســته کرملین بیرون می زد و تمام حیات بشری را 
فلج می کرد.«

پدر خانواده اما مرد ســربه هوایی است که چه قبل و 
چه بعد از مهاجرت همه  حواسش جمع مطالعه درباره 
صنعت هوانوردی، تراکتورســازی و سرگرمی های 
گاه به گاهی است که از دل این مطالعات برای خودش 
جور می کند، و بعد از مرگ همسرش هم شروع کرده 

به نوشتن تاریخچه  تراکتورها به زبان  اوکراینی.
حالا این پدر 84ســاله  مهندس یک دنده قصد کرده 
با زن ۳6 ساله »مطلقه بورِ لوند اهل اوکراین« ازدواج 
کند تا هم همدمی برای سال های آخر عمرش جور 
کرده باشــد، هم راه مهاجرت زن و پســر نوجوانش 
را به انگلســتان همــوار کند تا بــاری از روی دوش 
هموطن های رنج دیده محرومیت کشیده  اش سبک 

کند.
خواهران چون مطمئن اند این زن تازه برای مستمری و 
پس انداز مختصر پدرشان کیسه دوخته، با اینکه از بعد 
مرگ مادر و بگومگو بر سر ارث و میراث او باهم حرف 
نزده اند، سعی می کنند متحد بشوند تا پای این به قول 
پدرشــان »الهه  زیبا« را از زندگی شان ببرند. منتها 
خاطرات و درک متفاوت دخترها از گذشته مشترک 
مشوش شان دو جهان بینی به کل متفاوت به آنها داده 
که سرچشمه  اختلافات اساسی شــان است. به  قول 
منتقد نیویورکر »خانم لویتسکا خیلی ظریف نشان مان 
می دهد آشــوب ها و ویرانی های قــرن پیش چطور 
آهسته آهسته بنیان خانواده ها را زیرورو کرده است.«

نادژدا، دختــر کوچک تر و راوی قصــه، قصدش از 
کندوکاو و تعریف ماجراهای خانوادگی اش را اینطور 
روشن می کند:»من هم قصه ای برای تعریف کردن 
دارم. روزی روزگاری ما خانواده بودیم: مادر و پدرم، 
خواهرم و من. نه خانواده ای شاد بودیم نه ناشاد، فقط 
یک خانواده که تا قد کشیدن بچه ها و فرتوت شدن 
پدر و مادر کنار هم سر کردند. دوره ای را یادم هست 
که من و خواهرم همدیگر را دوست داشتیم، و من و 
پدرم همدیگر را دوست داشتیم. شاید حتی دوره  ای 
هم بود که پدر و خواهرم همدیگر را دوست داشتند؛ 
که البته نمی توانم به خاطــر بیاورم. همه مان مادر را 
دوست داشــتیم و او همه مان را دوست داشت. من 

دختر کوچک خانواده بودم با تک گیس بافته و گربه ای 
راه راه توی بغل که عکسش روی شومینه هست. ما 
به زبانی متفاوت با همســایه هایمان حرف می زدیم 
و غذاهایی متفاوت با آنها می خوردیم، و سخت کار 
می کردیم و ســرمان به کار خودمان بود؛ و همیشه 
آن قدری خوب بودیم که پلیس مخفی شــب هنگام 

سراغمان نیاید.
گاهی بچه که بودم توی تاریکی با لباس خواب بالای 
پله ها می نشستم و به حرف های پدر و مادرم در اتاق 
پایین گوش می دادم. داشتند از چی حرف می زدند؟ 
فقط عبارات، پاره هایی، به گوشم می رسید ولی متوجه 
اضطراب صدایشان می شدم. گاهی هم که وارد اتاق 
می شدم، می دیدم لحنشــان ناگهان عوض می شود 

و لبخندی موقتی چهره هایشان را روشن می کند.
داشــتند از آن یکی دوره، از آن یکی کشــور حرف 
می زدند؟ داشتند از این حرف می زدند که از کودکی 
آنها تا مال من چه اتفاق هایی افتاده؟ چیزهایی آن قدر 

ترسناک که من هیچ وقت نباید ازشان خبردار شوم؟
خواهرم ۱0ســال از من بزرگ تر و یــک  پاش توی 
دنیای بزرگسالی بود. او چیزهایی می دانست که من 
نمی دانستم، چیزهایی که پچ پچ می شدند اما هیچ وقت 
بلندبلند ازشان حرف زده نمی شد. او از چنان اسرار 
بزرگسالانه  وحشتناکی خبر داشت که صرف همین 

دانستن قلبش را از جا می کند.
حالا که مامان مرده، آبجی بزرگه  شده نگهبان بایگانی  
خانوادگی، بافنده قصه ها، متولی روایتی که ما را تعریف 
می کند. این نقش، ورای همه چیز، همانی اســت که 
هم بهش حسادت می کنم هم ازش بیزارم. فکر کنم 
الان وقتش اســت کل قصه را بیابم و به شیوه  خودم 

تعریفش کنم.«
مارینا لویتسکا ســال ۱۹46 در اردوگاه پناهندگان 
جنگ جهانی دوم در شــهر کیه  آلمان متولد شــد. 
یک ساله که شد، خانواده اش بالاخره موفق می شوند 
به انگلستان مهاجرت کنند، ولی ۳سال طول می کشد 
تا از آوارگی خانه های مردم دربیایند و در روستایی از 
توابع شهر دانکستر، صاحب خانه بشوند. پدر مارینا 
در خط تولید تراکتور شعبه ای از شرکت اینترنشنال 
هاروستر همان شهر مشــغول به کار می شود. 5سال 

بعد همه خانواده از روستا به آنجا نقل مکان می کنند و 
زندگیشان سرآخر به ثبات می رسد. به گفته  نویسنده، 
»تاریخچه تراکتورها به اوکراینی« بخشی ساختگی و 
بخشی الهام گرفته از پست و بالای زندگی خود او است.
خانم لویتســکا راجع  به رویکرد کلی روایت هایش 
می گوید:»مطلوب من این اســت کــه آدم ها موقع 
خواندن قصه  ام سرجمع ســرحال بیایند و سرگرم 
بشوند؛ آن لابه لا هم حرف های جدی تلخی هست 
که کم هم نیستند منتها ترجیح می دهم توچشم و 
گل درشت نگویم شان که شــنونده هایش با آغوش 
بازتری بپذیرندشان.« شوخی، کنایه، طعن و گوشه 
مهم ترین ابزارهای خانم لویتســکا در روایت کردن  
هســتند. آدم های تاریخچه تراکتورها به اوکراینی 
همگی زندگی های پررنجی داشته اند، از اوضاع شان 
شاکی اند و همدیگر را مقصر ناکامی های شخصی شان 
می دانند اما برای ابراز خشم و گله هایشان مدام تیکه 

می پرانند و همدیگر را دست می اندازند.
همه  وقایع تاریخی کتاب مبتنی بر واقعیت  هستند 
اما تاریخچه تراکتورها به اوکراینی یک رمان تاریخی 
نیست. خانم لویتســکا در روایتش فقط به گذشته 
رجوع می کند تا خصایص، عقاید و تصمیمات آدم های 
قصه اش را برای خواننده قابل درک کند. خنج هایی 
که تجربه عینــی حوادثی مثل پاکســازی بزرگ یا 
قحطی بزرگ اوکراین بر روح پدر، مادر و دختر بزرگ 
خانواده انداخته به جهان بینی و روابطشان با همدیگر 
سروشکل داده و مسیر زندگی شان را به کل عوض کرده 
است و همین زمینه ساز سوء تفاهم ها و گرفتاری های 

بعدی خانواده می شود.
خلاصه اش اینکه تاریخچه تراکتورهــا به اوکراینی 
رمانی است درباره خانواده، ترمیم دیرهنگام زخم های 

کاری کهنه، سالخوردگی و 50سال از تاریخ  اروپا.
این رمان تابه حال به ۳5زبان ترجمه شــده است و 
در همان ســال انتشــار جوایزی ازجمله جایزه  اول 
»بولینجر اوری من ودهاوس« رمان های طنز بریتانیا 
را از آن خــود کرد. از دیگر رمان هــای موفق مارینا 
لویتسکا می توان به »همه مان سرتاپا از چسبیم« و 
»دو کاراوان« اشــاره کرد که این دومی نامزد جایزه 

ارول ۲008 هم شد.

اینروزهاهمهدربارهاوکراینحرفمیزنند
درباره  رمان »تاریخچه تراکتورها به  اوکراینی« نوشته مارینا لویتسکا، نویسنده اهل اوکراین 

گفت وگوی گاردین با مارین لویتسکا

داستان کوتاه، دشوارتر از رمان است
در آستانه بحران اوکراین و سرنوشت نامعلوم این بحران، ترجمه رمان »تاریخچه 
تراکتورها به اوکراینی« اثر »مارینا لویتسکا« توسط خاطره کردکریمی به فارسی، 
اذهان را در ایران بیش از گذشته متوجه ادبیات اوکراین و زندگی در این کشور در 
سال های دوران اتحاد جماهیر شوروی سابق کرده است. مارین لویتسکا اگر چه در آلمان از پدر و مادری پناهنده اوکراینی متولد شد، 
در انگلیس دوران رشد و بزرگسالی خود را طی کرد، اما همواره در رمان هایش ازجمله نخستین رمان خود »تاریخچه تراکتورها به 
اوکراینی« به تاریخ اوکراین و وضعیت این کشور در دوران زمامداری استالین و سایر رهبران اتحاد شوروی سابق پرداخته است. شاید 
در ابتدا تصور اینکه دختر خانواده ای از پناهندگان اوکراینی که در یک اردوگاه بریتانیایی در سال 1946در آلمان متولد شده، بدل به 
یک نویسنده مشهور انگلیسی شود تا حد زیادی دشوار بود. اما زمانی که درباره نویسندگان زمان شوروی یا نویسندگانی که ریشه 
در شوروی سابق داشتند  فکر می کنیم، بازهم نمی توانیم به طور کامل مارینا لویتسکا که دارای اصلیتی اوکراینی است را نویسنده ای 
دارای پیوند با نویسندگان عصر حاکمیت اتحاد شوروری بدانیم. اغلب زمانی که به نویسندگان اتحاد شوروی سابق فکر می کنیم، 
بیشتر تصورمان این است که آنها باید درباره فضایی آکنده از ترس و وحشــت بنویسند و نه اینکه مضامین نوشته هایشان دارای 
درونمایه طنزآمیز باشند. مارینا لویتسکا در خلال ۵رمانی که پس از رمان تاریخچه تراکتورها به اوکراینی نوشته، نشان داده است که 
تمایل بیشتری به سبک کمدی دارد و توانسته نام خود را در این سبک پرآوازه کند. او در سال ۲۰۰۵به خاطر نگارش کتاب تاریخچه 
تراکتورها به اوکراینی جایزه »بولینگر اوری من ودهاوس« را در رشته رمان های داستان های کمدی از آن خود کرد. مارینا لوئیتسکا 
در گفت وگو با گاردین به این نکته اشاره کرد که هم اکنون ژانر جنایی و ترسناک تبدیل به مد بزرگی شده و طرفداران زیادی دارد. 
مارینا ازجمله نویسندگانی است که اگرچه بیشتر در زمینه نگارش رمان های کوتاه از خود تبحر نشان داده، اما نگارش داستان های 

کوتاه را کاری سخت تر و پرچالش تر از نگارش داستان های بلند می داند.

ابتدا درباره نویسندگی چه نظری داشتید؟
در ابتدا تصور می کردم می توان با نویسندگی خیلی چیزها را در دنیا 
تغییر داد، اما به مرور زمان متوجه شــدم که از نویسندگی می توان 
به عنوان ابزار و راهی برای شادمانه تر کردن زندگی مردم استفاده کرد 
و در واقع تا حد زیادی باعث فاصله گرفتن ذهن و خیال خواننده از 
واقعیات روز شد و او را به دنیاهای داستانی و رویدادهای متفاوت از 

زندگی روزمره وی برد.
چرا برای شما نگارش داستان های کوتاه سخت تر از 
نگارش رمان های بلند است و در زمینه داستان های کوتاه با چه 

چالش هایی مواجه شده اید؟
اگر چه رمان های طولانی زمان بیشــتری می برند؛ اما نگارش آنها 
از جهاتی ساده تر از نوشتن داســتان کوتاه است. در رمان شما بازه 

و چارچوب زمانی بیشــتری دارید و می توانید به دلیل زمان بیشتر 
شخصیت های داستان خود را توسعه دهید و فضای داستانی خود را 

گسترش دهید. اما در زمان نگارش داستان کوتاه شما 
باید یک لحظه کلیدی را ثبت کنید؛ لحظه ای که عصاره 
و چکیده و نقطه عطف داســتان شماست. شما باید در 
نهایت هوشمندی وقایع قبلی داستان را در نهایت اعجاز 
طرح کنید یا به آنچه در ادامه داستان اتفاق خواهد افتاد 
به طور مختصر و مفید اشاره داشته باشید. به بیانی دیگر، 
در زمان نگارش داســتان کوتاه حتی اگر می خواهید 
بخشی از داستان را بنویســید، باید تمام داستان را در 

ذهن خود داشته باشید.
چه عاملی بیشتر باعث شادی شما در زمان 

نگارش رمان می شود؟
زیباترین و بهترین اتفاقی که در زمان نگارش یک کتاب می افتد این 
است که شما خود را در قالب یک شخصیت دیگر گم می کنید و دنیا را 
از چشمان وی نگاه می کنید. هر چه چهره ای که از شخصیت داستان 
خود ترسیم می کنید واقعی تر به نظر برســد، در زمانی که مشغول 
نگارش هســتید خودتان را از یاد می برید و خویشتن را در قالب آن 
شخصیت می بینید. اما همیشه اوضاع شخصیت داستان خوب پیش 
نمی رود و در برخی اوقات شــما همراه وی در اوضاع به شدت سخت 
مغروق می شــوید یا خود در حال گذر از وضعیــت ناراحت کننده و 

رنج آور می بینید.
روند نوشتن شما چگونه است؟

خب؛ من دستانم را روی کیبورد لپ تاپم می گذارم و کلیدهایی را که 
انتخاب کرده ام، فشار می دهم و نگارش را آغاز می کنم.

خواندن کتاب های کدام نویسندگانی که در عرصه 
داستان کوتاه تبحر دارند را پیشنهاد می کیند؟

من هیچ کدام از داستان های آلیس مونرو را تا پیش از آنکه جایزه نوبل 
ادبیات دریافت کند، نخوانده بودم، اما من آلیس مونرو را پیشــنهاد 
می دهم، داستان های او شفاف، اقتصادی و آکنده از معنا هستند. او 

به طور بسیار دقیقی لحظاتی که دنیا را تغییر می دهد، ثبت می کند.
چرا تصمیم به نگارش داستان کوتاه »هشدار چهار 

دقیقه ای« گرفتید؟
اگر چه تلاش من همواره این بــوده که صرفا به عنوان 
یک نویســنده اوکراینی خود را مطرح نکنم، اما اغلب 
احساس می کنم زمانی که اخبار اروپای شرقی در صدر 
اخبار رسانه ها قرار می گیرد، غرب تنها از یک زاویه به این 
اخبار نگاه می کند. این اتفاق درباره بحران موشکی کوبا 
در زمانی که من یک نوجوان بــودم، رخ داد، نیز صادق 
بود. من داستان را اینگونه آغاز کرده ام که چه اتفاقی رخ 
می داد اگر من به جای انگلیس در زمان بحران موشکی 

کوبا در اوکراین زندگی می کردم.

خبر

 از رئالیسم سوسیالیستی 
تا رئالیسم جادویی

مروری بر ادبیات معاصر اوکراین 
ادبیات معاصر اوکراین مفهومی اســت کــه عمدتا در تعریف 
ادبیات این کشور از سال ۱۹۹۱، سال استقلال اوکراین، اطلاق 
می شود. از همین سال بود که ادبیات کشور از چنبره سانسور 
در اتحاد شوروی سابق بیرون می آید و نویسندگان اوکراینی را 
خود را از رئالیسم جادویی جدا می کنند. البته تغییرات اساسی 
در ادبیات معاصر اوکرایــن از زمان آغاز اصلاحات سیاســی 
گورباجف موسوم به »پرسترویکا« در سال ۱۹85و بروز فاجعه 
چرنوبیل شروع می شود. البته برخی از پژوهشگران بر این باورند 
که از ســال ۱۹۷0به بعد شــاهد تغییرات در ادبیات اوکراین 
هســتیم؛ تغییراتی که بیانگر ورود این کشور به دوران ادبیات 
معاصر است. با آغاز پرسترویکا، نگارش به خیلی از سبک ها و 
موضوعاتی که تا پیش از این در ادبیات رســمی اتحاد شوروی 
ممنوع تلقی می شد، آزاد شد. سیاست ادبی مورد بازنگری قرار 
گرفت و سیاست فرمایشی حزب حاکم در دوران اتحاد شوروی 
کنار گذاشته شد و آثار نویسندگان و شــعرایی که تا آن زمان 
انتشــار و چاپ آنها ممنوع بود مجوز انتشــار یافت. حتی آثار 
نویسندگان و اعدام شــدگان دوران تصفیه استالینی در دهه 
۱۹۲0و کتاب های بسیاری از نویســندگان اوکراینی مهاجر 
دوباره تجدید چاپ شــدند. علاوه بر این انحصار بر انتشــار از 
بین رفت و مؤسسات خصوصی بسیاری در زمینه نشر و چاپ 
کتاب پدید آمدند، تا پیش از فروپاشــی شوروی انتشاراتی ها 
دولتی بــوده و تنها مجاز به انتشــار کتاب های نویســندگان 
موافق باسیاســت حاکم بودند، اما در دوره جدیــد و با ظهور 
انتشاراتی های خصوصی آثار نویسندگان و شاعران اوکراینی 

فارغ از هر گرایش سیاسی آزادانه انتشار یافت.

نقش نویسندگان مهاجر
اما نویســندگان مهاجر اوکراینی به ویژه انجمن موســوم به 
»گروه شــاعران نیویورک« نیز در روند شــکل گیری ادبیات 
معاصر اوکراین تأثیر زیادی داشتند. این شاعران و نویسندگان 
اوکراینی مهاجر پیش تر سبک های مدرنیسم ادبی، سورئالیسم، 
اگزیستنسیالسیم را پذیرا شــده بودند و به عنوان واسطه این 
سبک ها را وارد ســبک نگارش نویســندگان و ادبای ساکن 
اوکراین نیز کردند. این نویسندگان برخلاف نویسندگان مخالف 
سیاست های شوروی در اوکراین که مضامین سیاسی بسیاری 
را در آثارشان وارد می کردند یا نوشته هایشان دارای درونمایه 

سیاسی بود، سیاست را وارد داستان های خود نمی کردند.

ظهور ادبیاتی متفاوت
با توجه به افزایش آزادی ها در جامعه اوکراین پس از فروپاشی 
اتحاد شــوروی و با درنظر داشــتن نفوذ فزاینــده خارجی و 
ارتباطات گسترده نویســندگان اوکراینی با نویسندگان سایر 
کشــورها، می توان ادبیات معاصر اوکراینی را بسیار متفاوت 
از ادبیات دوره تسلط اتحاد شــوروی و دوره کلاسیک ادبیات 
اوکراین دانســت. به کارگیری موضوعاتی که تا پیش از ســال 
۱۹۹۱ممنوع تلقی می شــدند، اســتفاده از سبک های جدید 
ازجمله پست مدرنیســم، نئوآوانگارد، تنوع در شیوه استفاده 
از ســبک ها و نحوه نــگارش ژانرهــای متفــاوت و متنوع در 
داســتان ها و رمان ها، پرداختن به تأثیرات معضلات اجتماعی 
و خاطرات تاریخــی را می توان از ویژگی هــای اصلی ادبیات 
معاصر اوکراین برشمرد. والری شــفچوک با نثر روانشناسانه 
و خیالی و پوچ گرایانه خویش ازجمله نخســتین نویسندگان 
معاصر اوکراینی بود که در ســال های پایانی حاکمیت اتحاد 
شوروی سبک رسمی رئالیسم سوسیالیستی را در نوشته های 
خود کنار گذاشت.شفچوک در کنار نویسندگان دیگر این عصر 
نظیر واسیل زملیاک و ولودیمیر دروژد، بیشتر به سبکی مشابه 
و نزدیک به سبک رئالیســم جادویی می نوشتند. در آن دوره 
همچنین حلقه های ادبی زیرزمینی نیز وجود داشت. به دلیل 
آنکه در زمان اتحاد شوروی، سبک فرمایشــی ادبی رئالیسم 
سوسیالیستی، نویسندگان را اجبار به انعکاس خوش بینی به 
حال و آینده در نوشته هایشــان می کرد، نویسندگان امروزی 
اوکراین در واکنش به سیاست های دیروز، بیشتر واقع گرا شده 

و از سویه های تیره تر انسانی، خشونت و بحران می نویسند.

نقش کم اهمیت نویسندگان اوکراینی در دوران شوروی
سال های پس از فروپاشی شوروی و در دوران موسوم به ادبیات 
معاصر اوکراین نقش نویسندگان در جامعه هم مورد بازنگری 
قرار گرفت. نویسندگان در زمان اتحاد شوروی نقش اجتماعی 
و سیاســی خاصی ایفا می کردند؛ اما نویسندگان پست مدرن 
امروزی اوکراین به ویژه شاعران عضو گروه »بو- با - بو« ازجمله 
یوری آندروخوویــچ، ویکتور نبوراک و اولکســاندر ایروانتس 
در نوشــته ها و اشعار خود در ســال های اخیر نقش سیاسی و 
اجتماعی نویســندگان در دوران اتحاد شوروی در همراهی با 
حاکمیت و ترویج سیاست های اتحاد شوروی را مورد تمسخر 

قرار داده و آن را کم ارزش توصیف کرده اند.

نویسندگان اوکراینی روس زبان
ادبیات معاصر اوکراین، همچنین از نویســندگان زیادی که به 
روسی می نویســند و به طور ویژه در نگارش در ژانرهای علمی و 
تخیلی و فانتزی متبحر هســتند، بهره می برد. آندری کریکف، 
مطرح ترین نویسنده اوکراینی است که به زبان روسی می نویسد. 
از مشهورترین نویسندگان اوکراینی که به زبان روسی رمان هایی 
در ژانر علمی- تخیلی می نویســند نیز می توان به اچ ال اولدی، 
آلکســاندر زوریچ، یوری نیکیتین، آندری والنتینوف، مارینا و 
سرگئی دیاچنکو و ولادیمیر آرنف اشاره کرد. والری شفچوک، 
ولولدیمیــر دیبروا، یــوری وینیچوک، یــوری آندروخویویچ، 
اوکسانا زابوژکو، یوری پولکاچوک و یوری ایزدریک، نیز ازجمله 
نویسندگان مطرحی هســتند که به زبان اوکراینی می نویسند 
و در شکل گیری و توســعه ادبیات معاصر اوکراین نقش ویژه ای 
داشته اند.  برخی دیگر از نویســندگان معاصر اوکراینی نیز در 
نگارش آثار خود ترکیبی از واژگان و اصلاحات روسی و اوکراینی 
را به کار می برند و به عبارتی در نوشته هایشان نوعی زبان متفاوت 
که آمیزه ای عجیب از روســی و اوکراینی است و »سیرژوک« 
نامیده می شود را به کار می گیرند، زبان»ســیرژوک« که زبان 
حاشیه نشینان اوکراینی است، تأثیری طنزآمیز بر نوشته های 

این دسته از نویسندگان اوکراینی، می گذارد.

خاطره کردکریمی گزارش
مترجم رمان

مشهورترین چهره های 
ادبیات معاصر اوکراین چهره ۱

چهره ۳

چهره ۲

فرحناز دبلشکی
    

گپ
آرش نهاوندی 

روزنامه نگار یوری آندروخویویچ
یــوری آندروخویویــچ ازجمله 
 ، ن ا عر شـــا ، ن گـــا یسند نو
نمایشنامه نویســان و مترجمان 
معاصر و جریان ســاز اوکراینی 

است. آندروخویویچ در سال ۱۹85گروه شــاعرانه »بو- با بو« 
به معنای هجو، نمایش در حاشــیه و تمسخر را در کنار افرادی 
نظیر اولکساندر ایروانتس و ویکتور نبوراک تاسیس کرد. او پدر 
سوفیا آندروخویویچ نویسنده است. یوری آندروخویویچ ازجمله 
نویسندگان دارای نگاه اروپایی است که در سیاست نیز از اتحادیه 
اروپا حمایت می کند. او در گفت وگوهایی که انجام داده همواره 
بر این نکته تأکید کرده که به زبان های روسی و اوکراینی احترام 
می گذارد، اما در ادامه ادعا کرد که مخالفانش این مسئله را به 
درستی درک نمی کنند که زبان اوکراینی در معرض تهدید قرار 
دارد. او در جریان انتخابات ریاست جمهوری سال ۲004در کنار 
۱۱نویسنده اوکراینی دیگر نامه ای را امضا کرد که در آن زبان 
موسیقی پاپ و اصطلاحات عامیانه جنایی رایج در اوکراین، به 
فرهنگ روسی شوروی ربط داده شده بود. او تا به امروز 5رمان، 
4مجموعه شــعر، تعدادی داســتان کوتاه و ۲کتاب در قالب 
نمایشنامه نوشته است. او از جمله نویسندگان اوکراینی است 
که آثار ادبی از زبان های انگلیسی، آلمانی، لهستانی و روسی به 
اوکراینی را ترجمه کرده اســت. او جوایز زیادی ازجمله مدال 
گوته، جایزه هردر، جایزه صلح اریش ماریا رمارک، جایزه کتاب 
لایپزیگ در زمینه درک اروپایــی، جایزه آنگلوس و جایزه هانا 
آرنت را در طول ســال ها فعالیت در عرصه نویسندگی دریافت 
کرده است. یوری آندروخویویچ همچنین عضو شورای سردبیری 

مجله های »کریتیکا« و »پتیا« است.

سرهی ژادان
شاعر، رمان نویس، نمایشنامه نویس 
و مترجم معاصر مشهور اوکراینی 
اســت. تز پایان نامه او درباره آثار 
میخائیل ســمنکو و نویسندگان 

فوتوریســت دهه۱۹۲0 اوکراین بود. او در دهه۱۹۹0 کار خود 
را در زمینه شــاعری آغاز کرد. به باور منتقدان ادبی اشــعار او 
انقلابی در عرصه ادبیات اوکراین به پا کردند. اشعار ژادان کمتر 
جنبه احساسی دارد و او در اشعارش سبک نگارش نویسندگانی 
نظیر سمنکو و یوهانسن از نویسندگان آوانگارد اوکراینی را زنده 
کرده است. ژادان در اشعارش تصاویری از مناطق صنعتی شرقی 
اوکراین را توصیف می کند. ســرهی ژادان ازجمله نویسندگان 
و شعرای اوکراینی شناخته شــده در عرصه بین المللی است. او 
تا کنون ۱۲کتاب شعر و ۷رمان نوشته اســت، در مارس۲008 
ترجمه روســی رمانش به نام »آنارشــی«در اوکراین به مرحله 
نهایی جایزه »نشنال بست ســلر« راه یافت. او همچنین یکی از 
کاندیداهای دریافت جایزه کتاب سال در نمایشگاه بین المللی 
مســکو شــده بود. در ســال۲00۹ ژادان جایزه جوزف کونراد 
کورزنیوســکی را از آن خــود کــرد. در ســال۲0۱۲ ژادان با 
کتاب»شلیک و چاقو« برنده جایزه کتاب داستانی سال اوکراین 
شد. در سال ۲0۱۲ژادان با رمان»وروشــیلوهراد« جایزه ادبی 
یان میچالسکی در سوئیس را به خود اختصاص داد. کتاب اشعار 
منتخب او، »دینامو خارکیف« جایزه کتاب سال اوکراین را از آن 
خود کرد. ژادان با کتاب بین النهرین در ســال۲0۱5جایزه ادبی 
انگلوس و جایزه کتاب ســال اوکراین در ســال۲0۱6را به خود 
اختصاص داد. ژادان ازجمله مترجمان پرکار اوکراینی نیز محسوب 
می شود، او آثاری از شاعرانی از کشورهای آلمان، انگلیس، بلاروس 

و روسیه را به اوکراینی ترجمه کرده است.

اوکسانا زابوژکو
اوکســانا زابوژکــو، رمان نویس، 
شاعر و نمایشــنامه نویس مطرح 
زن اوکراینی اســت که آثارش به 
زبان های متعددی ترجمه شــده 

است. او از خانواده ای با پیشینه فرهنگی متولد شد. پدرش استفان 
ایوانوویچ زابوژکو نام داشــت. او معلم، منتقد ادبی و مترجم بود. 
اوکسانا زابوژکو در گفت وگویی ضمن پرداختن به خاطرات دوران 
کودکی اش به این نکته اشــاره کرده که پــدرش در خانه به وی 
آموزش زبان شناسی می داده اســت. اوکسانا زابوژکو در دانشگاه 
کی یف در رشته فلسفه تحصیل کرده. او در نهایت دکتری خود را 
در رشته زیبایی شناسی دریافت کرد. او ازجمله استادان اوکراینی 
است که در دانشگاه های هاروارد و پیتســبورگ آمریکا ادبیات 
اوکراینی تدریس کرده است. او در کارهایش به هویت ملی اهمیت 
می دهد. یکی از رمان های وی که در ژانر ناداســتان نوشته شده 
»نوتردام اوکراین: یک زن اوکراینی در میانه درگیری اساطیر« 
نام دارد که در سال۲00۷انتشار یافته است. زابوژکو همچنین در 
زمینه تاریخ اوکراین نیز کتاب نوشته است. یکی از آثار متاخر وی 
»موزه اسرار متروک« نام دارد. او در این کتاب به ۳دوره متفاوت 
تاریخ اوکراین، جنگ جهانی دوم، دهه ۱۹۷0و سال های ابتدایی 
قرن بیست و یکم، پرداخته است. او همچنین در این کتاب، روایاتی 
از »ارتش شورشی اوکراین« که طی سال های دهه های ۱۹40و 
۱۹50در این کشــور فعال بود، ارائه داده است. زابوژکو به دلیل 
نگارش این کتاب در سال۲0۱0جایزه بهترین کتاب اوکراین را 
دریافت کرده است. کتاب دیگرش با نام »بگذار مردم من بروند« 
جایزه بهترین کتاب مستند مجله کارسپاندنت در سال۲006 را 

دریافت کرده است.
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